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ΚΥΠΡΙΑΚΟΣ ΟΙΝΟΣ

Λίγα ενδιαφέροντα για το κρασί της Κύπρου
Με αφορμή τα Βραβεία Ποιότητας του Γα-
στρονόμου μερικά ενδιαφέροντα για το κυ-
πριακό κρασί. Πώς από τα κατραμωμένα πι-

θάρια και το κρασί με γεύση γύψου και πίσσας
φτάσαμε στους σημερινούς εξαιρετικούς κυ-
πριακούς οίνους. Σελ. 10

ΑΦΙΕΡΩΜΑ

Ο εξάρχων Χάρης
Χατζηγεωργίου 

Ο βιολιστής Χάρης Χατζηγεωργίου έφυγε
στα 14 του για σπουδές στη Σοβιετική Ενωση
ώσπου έγινε εξάρχων στην ΕΛΣ. Συνεργά-
στηκε στενά με τον Μάνο Χατζιδάκι, τον
Μίκη Θεοδωράκη κ.ά. Τέχνες, σελ. 3

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Ο Δάκης Ιωάννου
στην «Κ»

Ο Δάκης Ιωάννου, ένας από τους πέντε κο-
ρυφαίους συλλέκτες σύγχρονης τέχνης
στον κόσμο, μιλάει αποκλειστικά στην «Κ»
για τη συλλογή του, τον Τζεφ Κουνς και
την Υδρα. Τέχνες, σελ. 1

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Το πρώτο
τεστ

Την περασμένη Τρίτη ο
πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας Νίκος Χριστοδουλί-
δης σε συνέντευξη Τύπου
που παρέθεσε στο Προ-
εδρικό Μέγαρο προχώ-
ρησε στην παρουσίαση
του μέχρι σήμερα έργου
της κυβέρνησής του. Σα-
φώς και είναι σημαντικό
να ενημερωθεί η κοινή
γνώμη για το τι έχει γίνει,
ωστόσο, θα ήταν πιο ωφέ-
λιμο αντί αυτής της μα-
ραθώνιας -και χωρίς ου-
σία- ενημέρωσης να είχε
προβεί ο πρόεδρος σε μία
σύντομη τοποθέτηση για
τη δέσμευσή του να τη-
ρήσει τους όρους του κοι-
νωνικού συμβολαίου που
πρόσφατα υπέγραψε με
την κυπριακή κοινωνία,
ίσως και παραδεχόμενος
τις αστοχίες των πρώτων
εκατό ημερών στο πηδά-
λιο της Κυπριακής Δημο-
κρατίας.

Δύσκολο να γίνει αποδεκτός ο διορισμός απε-
σταλμένου της Ε.Ε. από την Τουρκία, εκτιμούν
κράτη-μέλη και βλέπουν κίνδυνο αυτή η ανα-
φορά να αποδειχθεί αντιπαραγωγική. Η Γερ-
μανία προτείνει αναφορά στα συμπεράσματα

για τα ευρωτουρκικά, με ορίζοντα τη συζήτησή
τους τον Οκτώβριο. Ορισμένα κράτη-μέλη,
με κύριο τη Γαλλία, στηρίζουν την εισήγηση
της Κύπρου, κάνοντας αναφορά σε παλαιότερα
συμπεράσματα. Σελ. 8

Τα τελευταία τρία χρόνια παρατηρείται ασυνήθιστη κινητικότητα
με ενδιαφέροντα κομμάτια στον Ακάμα να αλλάζουν χέρια τόσο
με απλές εμπορικές πράξεις όσο και μέσω εκποιήσεων από τράπεζες.
Το ρεπορτάζ της «Κ» της περασμένης Κυριακής προκάλεσε την

αντίδραση του ΥΠΕΣ Κωνσταντίνου Ιωάννου και από την ερχόμενη
εβδομάδα το Τμήμα Πολεοδομίας σε συνεργασία με το ΓΤΠ θα
πραγματοποιήσουν ελέγχους από αέρος με drones για εντοπισμό
παρανομιών. Σελ. 4 

Διφωνία σε Ε.Ε. για απεσταλμένο 
Ολο το παρασκήνιο των Βρυξελλών γύρω από την ενεργότερη εμπλοκή στο Κυπριακό

ΑΓΟΡΑΠΩΛΗΣΙΕΣ ΤΕΜΑΧΙΩΝ ΦΙΛΕΤΑ 

Αναζήτηση παρανομιών στον Ακάμα με drones

ΔΗΣΥ

Οι 100
πρώτες
ημέρες 

της Αννίτας
Κάθε άλλο από περίπατος θεωρείται
η μέχρι τώρα παρουσία της Αννίτας
Δημητρίου στο πηδάλιο του Δημο-
κρατικού Συναγερμού, καθώς έχει
να διαχειριστεί πολλαπλές προκλή-
σεις, σε συνδυασμό με τις φωνές
αμφισβήτησης των ηγετικών της
ικανοτήτων. Σελ. 6

ΔΙΕΘΝΗ

Οι όμοιοι
Μπ. Τζόνσον 

και Ντ. Τραμπ 
Ρεπουμπλικανοί και Τόρις μοιάζουν
εγκλωβισμένοι στις αμαρτίες και
στις δοξασίες του Τραμπ και του
Μπόρις Τζόνσον. Κανένα από τα
δύο κόμματα δεν ήταν πάντα στη
σωστή πλευρά της Ιστορίας – αλλά
αμφότερα ήταν σταθερά στυλοβά-
τες της φιλελεύθερης δημοκρατίας
και πολέμιοι του λαϊκισμού. Σελ. 22 

ΕΛΛΗΝΟΤΟΥΡΚΙΚΑ

Οι αγωνίες 
της Αγκυρας 

για Κύπρο 
Οι ενστάσεις της Τουρκίας δεν μέ-
νουν στην ονομασία των Δαρδα-
νελλίων και του Βοσπόρου, αλλά
εκτείνονται μέχρι και την Κύπρο,
καθώς οι Αμερικανοί και –κατ’ επέ-
κταση– το ΝΑΤΟ εντάσσουν το
νησί στους νέους επιχειρησιακούς
χάρτες. Σελ. 16

ΛΟΓΩ ΕΠΙΤΟΚΙΩΝ

Ανεβαίνουν 
τα κέρδη 

και η αξία
των τραπεζών
Αισθητά αυξημένα είναι τα
κέρδη των τραπεζών από
την αύξηση των επιτοκίων.
Τα μεγάλα κέρδη καθιστούν
τα τραπεζικά ιδρύματα πόλο
έλξης για τους επενδυτές.
Οικονομική, σελ. 3

Πεδίο διπλωματικής
δραστηριοποίησης της

Τουρκίας η Αν. Μεσόγειος 
Σελ. 7

Τουρκικές ενστάσεις 
στη διασύνδεση 

ευρωτουρκικών-Κυπριακού 
Σελ. 9

Ενα νομοσχέδιο για τη λειτουργία του κρά-
τους, που σχεδιάζεται να ψηφιστεί ακόμη
και πριν από τις θερινές διακοπές της Βου-
λής, είναι στην κορυφή της ατζέντας της

Ν.Δ., σε περίπτωση που εξασφαλίσει απόψε
αυτοδύναμη πλειοψηφία. Το νομοσχέδιο
θα περιλαμβάνει διατάξεις για τις σχέσεις
πολίτη - κράτους. Σελ. 18

ΟΙ ΠΡΟΤΕΡΑΙΟΤΗΤΕΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗ 

Τα μέτρα αναμόρφωσης του Δημοσίου  
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΠΙΣΤΟΠΟΙΗΤΙΚΟ: Ο κόσμος, απησχολημένος πολύ με την οικονομι-
κήν κρίσιν, δεν αντιλαμβάνεται ότι επιτελείται μία καταπληκτική εξέ-
λιξις εις εν περιβάλλον το οποίον θα εφαίνετο το ολιγώτερον επιδε-
κτικόν βελτιώσεως. Εννοούμεν τους κακοποιούς και ειδικώτερον
τους επιδιδομένους εις την βιαίαν απαγωγήν προσώπων, διά την

απελευθέρωσιν των οποίων
ζητούν την καταβολήν λύ-
τρων. Το είδος αυτό των λη-
στειών ακμάζει ιδίως εις τας
Ηνωμένας Πολιτείας. Είναι
πρόσφατος η υπόθεσις της
απαγωγής της θυγατρός του
Δημάρχου της Κανσάς Σίτυ,
απαχθείσης καθ’ ην ώραν
έπαιρνε το μπάνιο της, προς
την οποίαν έδειξαν μεγάλην

ευγένειαν, φθάσαντες μέχρι να της δώσουν πιστοποιητικόν... καλής
διαγωγής, κατά την απόλυσίν της. Τώρα είναι η σειρά του κ. Ουίλλιαμ
Χαμ, του νεώτερου, πολυεκατομμυριούχου ζυθοβιομηχάνου [φωτο-
γραφία], εις τον οποίον συνέβη η ίδια περίπου περιπέτεια.
ΙΔΩΜΕΝ: Απαισιόδοξα αγγέλματα φθάνουν εκ Λονδίνου ως προς
την τύχην της Παγκοσμίου Διασκέψεως. Αφορμή της απαισιοδοξίας
και της μικράς εμπιστοσύνης ως προς τα ευεργετικά αποτελέσματα
της Διασκέψεως είναι εις την επιφάνειαν μεν η στάσις της αμερικα-
νικής αντιπροσωπείας, η οποία δεν φαίνεται διόλου ευμενής προς
την σταθεροποίησιν των νομισμάτων, αλλ’ εις το βάθος η εκδηλωθεί-
σα αδιαλλαξία των Ην. Πολιτειών εις το ζήτημα των πολεμικών χρε-
ών το οποίον, καίτοι μη περιληφθέν εις τα προς συζήτησιν θέματα,
ρυθμίζει τας ενεργείας όλων των αντιπροσωπειών και ευρίσκεται εν
τη πράξει εις την ημερησίαν διάταξιν. Θα δυνηθή άραγε η παρουσία
του Προέδρου Ρούζβελτ αναχωρήσαντος εις Λονδίνον να σώση την
κατάστασιν και να εξαγάγη την Διάσκεψιν εκ του αδιεξόδου; Μένει
να ίδωμεν...
ΤΟΥΡΚΟΛΙΜΑΝΟ: Κατά την τελευταίαν συνεδρίασιν του συμβουλίου
του Οργανισμού Λιμένος Πειραιώς απεφασίσθη η διαρρύθμισις του
Τουρκολίμανου. Θα κατασκευασθή εκεί μικρά προκυμαία και θα επι-
σκευασθή ο κυματοθραύστης προκειμένου να ορισθή λιμήν των γιωτ. 
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ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
25.6.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Αν πρέπει να περιγράψω με μία λέ-
ξη τις κυρίες του καρέ, έπειτα από
τον μαραθώνιο απολογισμό των
πρώτων 100 ημερών της διακυβέρ-
νησης Χριστοδουλίδη, θα ήταν:
εξουθενωμένες. Η Ιουλία Παλαι-
ολόγου Ουίλσον, περισσότερο ψύ-
χραιμη, το έθεσε με σινεφίλ όρους:
«Μια αιωνιότητα και μια μέρα» χα-
ρακτήρισε τη διάσκεψη στον Λόφο.
Η Ευγενία η Καλαμαρού πάλι, ως
αμερικανοτραφής, την αποκάλεσε
«ο ατέλευτος, τύπου Μπεν Χουρ».
Όπως πάντα, βεβαίως, τις εντυπώ-
σεις έκλεψε η λαϊκή θυμοσοφία…

«Επόφκαλεν μας ο Πρόεδρος» εί-
πε η Ελλού κι ας, εκείνη την ώρα
που σιδέρωνε, της ήρθε πως ξημέ-
ρωνε και σφύριζε καράβι. «Ποτά!»
πρόσταξε η Ιουλία και η Ρωσίδα
έσπευσε να ετοιμάσει τα νενομι-
σμένα gin and tonic. Το αλκοόλ
ήταν το αντίδοτο ενός εξοντωτικού
απολογισμού ο οποίος αποδείχτηκε
εντέλει μια τρύπα στο νερό. «Αν
εξαιρέσουμε τη δήλωση του Προ-
έδρου ότι έχει αναπτύξει αντισώ-
ματα στην κριτική, όλα τ’ άλλα ήταν
πολιτική παπαγαλία ήσσονος ενδια-
φέροντος» ομοφώνησε το καρέ. 

«Εκτός κι αν η ερώτηση για την
ανακαίνιση στο προεδρικό ανοίξει
τον ασκό του Αιόλου» σχολίασε η
αριστερή (με την καλή έννοια)
Κουλλίτσα Κυριακού. «Τουτέστιν;».
«Τουτέστιν, αν δεν έχουν κάτι να
κρύψουν, γιατί δεν άφησαν τον Βι-
κέτο ν’ ανέβει στον επάνω όροφο;
Η ενεργειακή αναβάθμιση περιλαμ-
βάνει μάρμαρα, παρκέ και ακριβά
οικοδομικά υλικά; Κι αν τελικά απο-
δειχτεί ότι οι φήμες ισχύουν, θα
πληρωθούν από τα κονδύλια της
Προεδρίας ή από τον Πρόεδρο
όπως έκαναν οι προκάτοχοί του;».

«Εξεκινήσαν να παίζουν οι πομ-
πούες» ψιθύρισε η Ελλού αλλά οι
κυρίες την αγνόησαν, καθότι δεν
ήθελαν να ρίξουν χαμηλά το επίπε-
δο. «Αν πρέπει να κυλιστεί το επί-

πεδο στα πατώματα, ας ασχοληθού-
με με τον ασύμμετρο πόλεμο που
μαίνεται γύρω μας» είπε με νόημα
η Ιουλία, ανοίγοντας το κεφάλαιο
του πολιτικού σχολιασμού της επι-
καιρότητας.

Κυρίαρχη θέση στις πολιτικές εχ-
θροπραξίες της εβδομάδας είχε «η
μάχη των μαχών» που εξήγγειλε ο
ογκόλιθος της ακροδεξιάς Ανδρέας
Θεμιστοκλέους. Με αφορμή τη σε-
ξουαλική διαπαιδαγώγηση στα σχο-
λεία έβαλε στο στόχαστρό του, με
ένα νέο ρεσιτάλ χυδαιότητας, την
πρόεδρο του Συμβουλίου Φωνή
Αναστασία Παπαδοπούλου και την
επίτροπο Προστασίας των Δικαιω-

μάτων του Παιδιού Δέσπω Μιχαηλί-
δου. «Την αποκάλεσε επίτροπο Πα-
ρενόχλησης του Παιδιού» είπε η
Ιουλία και οι κυρίες κατένευσαν ότι
«ο τύπος το τερμάτισε». Κι όμως,
υπήρξαν χειρότερα… Όπως το πο-
λεμικό ανακοινωθέν που εξέδωσε,
μέρος του οποίου διάβασε η Ιουλία
στο καρέ.

«Τώρα θέλουν να μας πάρουν δίκην
παιδομαζώματος τα παιδιά μας, για
να τους επιβάλουν αντισυνταγματικά
τις ψυχανώμαλες κι έκφυλες πεποι-
θήσεις τους, για να προωθήσουν και
να διαφημίσουν τα πολλά καλά της
ομοφυλοφιλίας, της αποδοχής της,
της επιβράβευσης, της διαφήμισης

και της προώθησής της. (…) Τώρα σε
θέλουν καχεκτικό, μίζερο, γονατι-
σμένο ευπειθή κι ουχί δύστροπο
υπήκοό τους, αλλά και μισταρκό
τους, κι εσένα και την οικογένεια αλ-
λά και τα παιδιά σου, τα οποία θα
πρέπει να προδώσεις και να παρα-
δώσεις για να σου τα μετατρέψουν
σε γιουσουφάκια και χανουμάκια…
». « Έλεος!», κατάφερε μόνο να ψελ-
λίσει σοκαρισμένο το καρέ.

Οπως είναι βεβαίως γνωστό, ενός
κακού μύρια έπονται. Ο Ανδρέας
Θεμιστοκλέους δεν είναι ο μόνος
ελεύθερος σκοπευτής που πυροβο-
λεί ανεξέλεγκτα κατά της νοημοσύ-
νης μας. «Καθότι ο εχθρός του γρα-

φικού είναι το γραφικότερο» είπε η
Κουλλίτσα Κυριακού και οι κυρίες
αμέσως έπιασαν το υπονοούμενο.
«Τι είπε πάλι ο Κουλίας;» ρώτησε η
Ιουλία. «Κατηγόρησε την Ομοσπον-
δία Συνδέσμων Ασθενών Κύπρου
ότι είναι παρακλάδι του ΑΚΕΛ! Θα
μπορούσε φυσικά οι ισχυρισμοί να
ήταν βαρύτεροι... Οτι η ΟΣΑΚ είναι
Τροτσκιστική Οργάνωση ή Αντιεξου-
σιαστικός Επαναστατικός Πυρήνας.
Ποιος του το παραλάλησε του Κου-
λούμα ότι θα του φόραγε ο Κουλίας
κόκκινο μπερέ και θα πρωταγωνι-
στούσε σε αντάρτικο πόλεων. Πελ-
λότοπος, μάνα μου!».
   
«Για το αντάρτικο του ΔΗΣΥ λέμε

κάτι ή θα θεωρηθεί κτύπημα κάτω
από τη μέση;» ρώτησε τάχαμου
αθώα η Ιουλία. Οι κυρίες συμφώνη-
σαν ότι γι’ αυτόν τον εσωκομματικό
πόλεμο θα πρέπει να κάνουμε λίγη
ακόμα υπομονή. «Πρώτο θύμα ει-
ρήνης, πάντως, ήταν η Νατάσα Πη-
λείδου» επιβεβαίωσε τις πληροφο-
ρίες η Ευγενία. «Η τέως υπουργός
τα βρόντηξε κι έφυγε, όχι επειδή
καίγεται να γίνει δήμαρχος Λευκω-
σίας, αλλά επειδή δεν ανέχεται να
την παίρνει τηλέφωνο ο Δίπλαρος
και να της δίνει οδηγίες σαν να εί-
ναι η γραμματέας του. Οσο για το
αντάρτικο που κάποιοι ετοιμάζουν
κατά της Αννίτας, ας περιοριστούμε
απλώς στη διαπίστωση ότι ούτε ο
Πετρίδης αλλά ούτε και ο Χάρης
έπαιξαν το τελευταίο τους χαρτί
ακόμα» συμπλήρωσε το ρεπορτάζ
της η Καλαμαρού.

Μέσα σε αυτό το πολεμικό κλίμα
μια πιο ελαφριά νότα κρίθηκε απα-
ραίτητη. Οπως ο «αντίγαμος» π.χ.
του Γιώργου Θεοδότου και της Ελις
Μισιρλή στη Λεμεσό, πλην όμως η
(αμετανόητα) αριστερή Κουλλίτσα
Κυριακού θύμισε στο καρέ τη ρήση
του Μαρξ: «Η ιστορία επαναλαμβά-
νεται την πρώτη φορά σαν τραγω-
δία και τη δεύτερη σαν φάρσα». Και
μ’ αυτή την πάσα, πέρασε το καρέ
στο ακόμα πιο ελαφρολαϊκό ρεπερ-
τόριο…

Ο ωραίος Κωνσταντίνος Αργυρός
σήκωσε το λάβαρο του αντικατοχι-
κού αγώνα απευθυνόμενος στους
φανς του: «Εχω μια ιδέα, εκεί που
γίνεται το “Ελεύθερος” στην Κύπρο
το Κυπριακό, να φέρετε μαντήλια
από το σπίτι λευκά να τα σηκώσου-
με, να στείλουμε παντού το μήνυμα
ότι η Κύπρος είναι εκεί ζωντανή».
Φιλική συμβουλή προς τις επιρρε-
πείς στις γελοιότητες σοσιαλιτέ: Η
αυτοσυγκράτηση, σε κάτι τέτοια πα-
νηγύρια με εθνικοπατριωτικά μηνύ-
ματα, δεν έβλαψε ποτέ κανένα.

Ασύμμετρος πόλεμος 

stavros.christodoulou@gmail.com

Εντρομη η αστική Λευκωσία πληροφορήθηκε, διά στόματος Ζαχαρία Κουλία, για την ύποπτη αριστερίστικη δράση του επαναστατικού πυρήνα ΟΣΑΚ.

Ζητείται presidential essence
Ο Οδυσσέας –άνευ δούρειου ίππου–
Μιχαηλίδης και ο μικρός Νίκος –ξε-
κάθαρος– Χριστοδουλίδης είχαν για
πολλά χρόνια παρόμοια πορεία,
χρησιμοποιώντας τα μέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης για να κερδίζουν
πόντους δημοτικότητας. Η σχέση
τους χαρακτηρίζεται από σκαμπανε-
βάσματα –είναι μια σχέση που…
ηλεκτρίζει– ενώ τις τελευταίες μέ-
ρες υπάρχει ένταση, καθώς ο πολυ-
μήχανος Οδυσσέας θέλει να ερευ-
νήσει τις προσφορές για την ανακαί-
νιση της προεδρικής κατοικίας, που
η αλήθεια να λέγεται μια μούχλα
την βγάζει ο πάνω όροφος του Προ-
εδρικού. Μέχρι και το περίφημο
«τζακούζι της Αντρούλλας» δεν
δουλεύει στην προεδρική κρεβατο-
κάμαρα. 

Φανταστήκατε λοιπόν αυτοί οι γα-
λαζοαίματοι να επισκεφθούν τη Φι-
λίππα για καφεδάκι και να την βρουν
σε μια προεδρική κατοικία συνότζαι-
ρη του Παρθενώνα; Με ρωγμές –και
τρύπες σφαιρών– από το πραξικόπη-
μα; Τι θα σκεφτούν για εμάς; Θέλετε
να μας περάσουν για τίποτε δευτε-
ρότριτους ιθαγενείς; 
Ο γενικός ελεγκτής πάντως, ξεχνών-
τας γρήγορα –ο αχάριστος– πόσο
θερμά τον υποδέχθηκε πριν από λίγο
καιρό ο πρόεδρος στον Λόφο, τον
απειλεί τώρα να οδηγήσει προς διε-
ρεύνηση το θέμα της ανακαίνισης
του Προεδρικού στην Αρχή κατά της
Διαφθοράς. What? Κουτσός στραβός
στον Αγιο Παντελεήμονα. Αρχή προ-
ώθησης ντόρου στα σόσιαλ μίντια.

Αναμένεται τώρα με αγωνία η αντί-
δραση της Φιλίππας, που δικαίως
δεν αντέχει την παλιομοδίτικη αι-
σθητική του Προεδρικού μας και θέ-
λει να του προσδώσει ένα presiden-
tial essence. 

Το ΑΚΕΛ προσπαθεί να δημιουργή-
σει μια νέα πλατιά συμμαχία και κά-
ποιος τόλμησε να προτείνει τον τίτ-
λο «Θάλασσα πλατιά», από το ομώ-
νυμο τραγούδι. Η πρόταση δημιούρ-
γησε μεγάλη ένταση καθότι όπως
όλοι γνωρίζουμε η θάλασσα είναι
γαλάζια ενώ στο ΚΚΚ-ΑΚΕΛ-Αριστε-
ρά-Νέες Δυνάμεις-Πλατιά πλατφόρ-
μα-Πολίτες 2028 κ.λπ. κ.λπ. ψά-
χνουν για κάτι που να παραπέμπει
περισσότερο στο κόκκινο ή έστω

στο ροζ. Η στήλη προτείνει «πλατιά
ερυθρά αιμοσφαίρια» που θυμίζει
το νοσταλγικό σύνθημα του περα-
σμένου αιώνα «ΑΚΕΛ πολέμα, σου
δίνουμε το αίμα».

Ποιος ήταν άραγε ο εγκέφαλος που
σκέφτηκε τη ζωντανή μετάδοση
παιχνιδιών φούτσαλ; Και πόσα κό-
στισαν στην ΚΟΠ να βγουν από την
μια τσέπη και να μπουν στην άλλη;
Πάντως, εγώ απορώ: γιατί όχι ζων-
τανή μετάδοση αγώνων σαμπούτεο;
Ή, για να το πάρω ένα βήμα πιο πέ-
ρα, γιατί όχι ζωντανή μετάδοση πα-
ραδοσιακών παιχνιδιών, όπως σκα-
τούλικα, λιγκρίν, αππήησεν ο κάμη-
λος, σακουλοδρομίες γαϊδουρο-
δρομίες και λοιπά. Απλώς ρίχνω

ιδέες, για να βοηθήσω τον Κουμπά-
ρο, άλλως Φαλακρό Αετό, μιας και
φημίζεται για το επιχειρηματικό του
δαιμόνιο. 

Επειδή ρωτάτε διάφοροι, ρώτησα και
εγώ στην «Κ», ποιος είναι επιχειρη-
ματίας μου «ττέλιασε» και έκτισε
ολόκληρο κτήμα και εξοχικό στην
καρδιά του Ακάμα, σας απαντώ πως
δεν μου λένε, «ξεκάθαρα», αλλά μου
απαντούν πως στο νεόκτιστο ξενοδο-
χείο του έχει περάσει για διαμονή η
μισή Βουλή με τους πολιτικούς αρχη-
γούς συμπεριλαμβανομένους. Πώς
να μην κάνει ό,τι θέλει στον Ακάμα ο
συγκεκριμένος, και πώς να μη μετα-
φερθεί σε μια νύχτα χωρίς φεγγάρι η
Λάρα στον αγαπημένο του Δήμο Πέ-
γειας; Αν υποψιαστώ πως μια πράξη
για εκατό σκάλες πάνω από το φα-
ράγγι του Αβακα που έγινε ΜΕΤΑ την
ψήφιση του νόμου για την τοπική αυ-
τοδιοίκηση, είναι από τον ίδιο επιχει-
ρηματία… Αν λέω…

Διαβάζω για πρόστιμο 270.000 ευ-
ρώ σε γνωστό μοντέλο ινσταγκρά-
μερ για φοροδιαφυγή και παρανοώ.
Δηλαδή μέχρι πόσα μπορεί να βγά-
ζει μία ινσταγκράμερ; Προφανώς,
πάρα πολλά. Εκεί είναι λοιπόν το
μέλλον. Μάλλον πρέπει να αλλάξει
και η γνωστή ατάκα: Το «θα τα παρα-
τήσω όλα και θα γίνω πριγκίπισσα»
να αντικατασταθεί με το «…θα γίνω
ινσταγκράμερ». Εξάλλου κάπως έτσι
ξεκίνησε και η influencer πρόεδρός
μας και είδατε πόσο γοργά ανελίχ-
θηκε. Τρέμε Νίκο ξεκάθαρε. 

Οδ. Μιχαηλίδης: «Πήρατε την άδειά μου για ανακαίνιση;»
Ν. Χριστοδουλίδης: «Γιατί, κύριε, είσαστε από την Πολεοδομία;»
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΝΔΡΕΑ ΘΕΟΔΟΤΟΥ*

Aμεση εφαρμογή του Ελεγκτή Δόμησης και της Ηλεκτρονικής Ταυτότητας κτιρίων 

Μ ε αφορμή το δημοσίευμα
της «Καθημερινής» της Κυ-
ριακής αναφορικά με την

παράνομη ανέγερση οικοδομών
στον Ακάμα, την προηγούμενη
εβδομάδα, επαναφέρουμε το αίτημά
μας για τη θέσπιση του θεσμού του
Ελεγκτή Δόμησης, αλλά και την
εφαρμογή της ηλεκτρονικής ταυ-
τότητας των κτιρίων. Δύο μέτρα
με τα οποία πιστεύουμε ότι θα μπο-
ρούσε να ελεγχθεί η παράνομη ανέ-
γερση οικοδομών στη χώρα μας. 

Τα συγκεκριμένα μέτρα έχουν
εφαρμοστεί με επιτυχία σε άλλες
χώρες του εξωτερικού. Για παρά-
δειγμα στην Ελλάδα τα τελευταία
χρόνια για κάθε νέα οικοδομή απαι-
τείται σε δύο φάσεις της κατα-
σκευής να επιθεωρείται από δύο
διαφορετικούς ελεγκτές Δόμησης.
Η πρώτη επιθεώρηση γίνεται στην
αρχή της ανέγερσης, όπου ουσια-
στικά ο ελεγκτής επιθεωρεί και πι-
στοποιεί τη σωστή χάραξη της οι-
κοδομής, ούτως ώστε να μην υπάρ-
χει οποιαδήποτε πολεοδομική πα-
ράβαση, ενώ η δεύτερη επιθεώρηση
γίνεται κατά την ολοκλήρωση της

οικοδομής, ούτως ώστε πάλι να πι-
στοποιήσει την ορθή εκτέλεσή της.
Για να μπορέσει να γίνει αυτό εφι-
κτό, το ελληνικό κράτος ανέθεσε
στο Τεχνικό Επιμελητήριο Ελλάδας
– Τ.Ε.Ε. τη δημιουργία και τήρηση
του Μητρώου Ελεγκτών Δόμησης
το οποίο αποτελείται από ιδιώτες
αρχιτέκτονες και πολιτικούς μη-
χανικούς της χώρας. Για την ένταξη
στο συγκεκριμένο μητρώο έχουν
καθοριστεί συγκεκριμένα αυστηρά
κριτήρια, όπως για παράδειγμα η
μεγάλη εμπειρία και η υποχρεωτική
εκπαίδευση, και παράλληλα επι-
βάλλονται αυστηρές ποινές σε πε-
ρίπτωση οποιασδήποτε παράβασης
από τα μέλη του μητρώου αυτού.

Οσον αφορά το δεύτερο μέτρο,
την ηλεκτρονική ταυτότητα κτιρίου,
έχει και αυτό εφαρμοστεί τα τε-
λευταία χρόνια στην Ελλάδα, πάλι
με μεγάλη επιτυχία. Ουσιαστικά,
για να δικαιούται κάποιος να συμ-
μετέχει σε οποιοδήποτε σχέδιο επι-
δότησης στην Ελλάδα, όπως για
παράδειγμα την ενεργειακή ανα-
βάθμιση κτιρίων, θα πρέπει να δια-
θέτει η οικοδομή του ηλεκτρονική

ταυτότητα. Η ηλεκτρονική ταυτό-
τητα περιλαμβάνει όλα τα στοιχεία
μια οικοδομής, όπως είναι τα αρ-
χιτεκτονικά, στατικά και ηλεκτρο-
λογικά σχέδια και οι αντίστοιχες
μελέτες. Επίσης, μπορείς με βάση
αυτή να λάβεις πληροφορίες κατά
πόσο το κτίριο έχει σχεδιαστεί και
κατασκευαστεί με κάποιο αντισει-
σμικό κανονισμό αλλά και την ενερ-
γειακή κλάση του κτιρίου. Επιπρό-
σθετα, για την έκδοσή της απαι-
τείται από τον ιδιοκτήτη και η «τα-
κτοποίηση» οποιονδήποτε προ-
σθηκών έχει κάνει για τις οποίες
είτε θα πρέπει να προχωρήσει σε
νομιμοποίησή τους –αν αυτό είναι
εφικτό– ή σε κατεδάφισή τους.

Σημειώνεται ότι στα καθήκοντα
των ελεγκτών Δόμησης θα μπο-
ρούσε να ήταν και ο έλεγχος των
αιτήσεων για πολεοδομικές ή και
άδειες οικοδομής για οικοδομές μι-
κρής κλίμακας οι οποίες βρίσκονται
σε οικόπεδα, ούτως ώστε να επι-
ταχυνθεί και η διαδικασία έκδοσης
των αδειών και να σταματήσει ή
τουλάχιστον να περιοριστεί το φαι-
νόμενο την έναρξης ανέγερσης

μιας οικοδομής πριν την έκδοση
των σχετικών αδειών. Με την εφαρ-
μογή των δύο αυτών μέτρων, στην
οποία ουσιαστικά συμμετέχουν οι
ιδιώτες αρχιτέκτονες και μηχανικοί
της χώρας, δίδεται η δυνατότητα
στους λειτουργούς των κρατικών
υπηρεσιών που σχετίζονται με την
ανάπτυξη να αποφορτιστούν από
διάφορα καθήκοντα εντός γραφεί-
ου, ούτως ώστε να μπορέσουν να
βγουν έξω και να ελέγξουν την πα-
ράνομη δόμηση. Για τον έλεγχο
αυτό θα μπορούν να χρησιμοποι-
ηθούν τα στοιχεία από την πλατ-
φόρμα στην οποία θα είναι κατα-
χωρημένη η ηλεκτρονική ταυτό-
τητα κάθε κτιρίου, ούτως ώστε να
μπορούν να εντοπίζουν εύκολα αν
μια οικοδομή σε ένα τεμάχιο/ οι-
κόπεδο διαθέτει τις απαραίτητες
άδειες και κατά πόσον έχει ανε-
γερθεί με βάση αυτές τις άδειες και
δεν έχει γίνει οποιαδήποτε αυθαί-
ρετη προσθήκη σε αυτήν.

Η εντύπωση που είχα μέχρι τώρα
είναι πως στην Κύπρο βρισκόμαστε
σε καλύτερη θέση από ό,τι στην
Ελλάδα όσον αφορά τα αυθαίρετα

κτίσματα. Στην Κύπρο γενικά το
φαινόμενο που παρατηρείται είναι
οι αυθαίρετες προσθήκες μετά την
έκδοση πιστοποιητικού τελικής
έγκρισης και κατ’ επέκταση τίτλου
ιδιοκτησίας μια οικοδομής, ενώ ας
μην ξεχνάμε ότι και ένα τεράστιο
ποσοστό από τις οικοδομές μας
δεν διαθέτει πιστοποιητικό τελικής
έγκρισης. Ολα αυτά είναι αποτέ-
λεσμα της αδυναμίας επιβολής της
νομοθεσίας από την Πολιτεία. Οι
πρόνοιες του περί Ρυθμίσεως Οδών
και Οικοδομών Νόμου (Κεφάλαιο
96) δίνουν τη δυνατότητα στην
Πολιτεία να παρέμβει σε αρκετές
περιπτώσεις. Φυσικά, θα πρέπει
να βρεθεί και ο τρόπος της άμεσης
εφαρμογής του, αφού οι χρονοβόρες
δικαστικές διαδικασίες που απαι-
τούνται πολλές φορές, αποτελούν
αποτρεπτικό παράγοντα.

Το πρόβλημα με την παράνομη
δόμηση στη χώρα μας φαίνεται ότι
αυξάνεται ολοένα και περισσότερο.
Το αποκαλυπτικό ρεπορτάζ της
«Καθημερινής» για την ύπαρξη πα-
ράνομων κτιρίων στον Ακάμα απο-
δεικνύει την αδυναμία της Πολιτείας

να επιβάλει τον νόμο στο συγκε-
κριμένο θέμα. Απαιτείται να δρά-
σουμε αμέσως όλοι για να προστα-
τεύσουμε όχι μόνο τον εθνικό πλού-
το που ονομάζεται Ακάμας αλλά
και για να ελέγξουμε την παράνομη
δόμηση γενικότερα. Οι αυθαίρετες
κατασκευές, οι οποίες πολλές φορές
είναι κατασκευασμένες από ευτελή
υλικά, μπορούν να προκαλέσουν
πολλά προβλήματα αφού σε ένα
ενδεχόμενο σεισμό, μια πλημμύρα,
ένα ανεμοστρόβιλο και μια πυρκα-
γιά είναι οι πρώτες που θα πληγούν,
ενώ ας μην ξεχνάμε ότι η ύπαρξή
τους σε θέση που δεν θα έπρεπε
να ήταν μπορεί να προκαλέσει μια
πλημμύρα και μια πυρκαγιά. Επι-
πρόσθετα, οι διάφορες αυθαιρεσίες
έχουν ως αποτέλεσμα τον επηρε-
ασμό των ανέσεων άλλων συναν-
θρώπων μας, κάτι το οποίο θα πρέ-
πει να ξεκινήσουμε κάποτε να το
σεβόμαστε.

*Ο Ανδρέας Θεοδότου είναι πολιτικός
μηχανικός, Α΄ αντιπρόεδρος ΕΤΕΚ και
τέως πρόεδρος του Συλλόγου Πολιτικών
Μηχανικών Κύπρου - ΣΠΟΛΜΗΚ

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Οι παρεμβάσεις / παρανομίες που
έχουν εμφανισθεί εντός της προ-
στατευόμενης περιοχής του Ακάμα
που ανέδειξε το ρεπορτάζ της «Κ»
την περασμένη Κυριακή, φαίνεται
να είναι μόνο η μια πτυχή του ευ-
ρύτερου ζητήματος που δημιουρ-
γείται εν αναμονή εφαρμογής του
τοπικού σχεδίου, τον ερχόμενο Σε-
πτέμβριο. Τα στοιχεία που παρου-
σίασε η «Κ» για παρεμβάσεις σε
προστατευόμενες περιοχές δεί-
χνουν να έχουν μια αλληλουχία με
περίεργες δραστηριότητες στην
περιοχή, που αυτή τη φορά έχουν
να κάνουν με αγοροπωλησίες τε-
μαχίων γης –κάποιες εξ αυτών από
εταιρικές οντότητες με αντικείμενο
την ανάπτυξη γης. Τα στοιχεία που
έχει εξασφαλίσει η «Κ» δείχνουν
πως τα τελευταία τρία χρόνια πα-
ρατηρείται μια ασυνήθιστη κινη-
τικότητα και ενδιαφέροντα κομ-
μάτια/ φιλέτα να αλλάζουν χέρια
τόσο με απλές εμπορικές πράξεις
όσο και μέσω εκποιήσεων από τρά-
πεζες, σε μια τουλάχιστον περί-
πτωση που είναι γνωστή στην «Κ».
Ωστόσο, αυτό που προκαλεί υποψίες
αλλά και προβληματισμό είναι η
χρονική συγκυρία εμφάνισης των
δραστηριοτήτων που φαίνεται να
συμπίπτει με την ολοκλήρωση της
νομοθετικής μεταρρύθμισης για
την τοπική αυτοδιοίκηση. Οπως
εκτιμούν τοπικοί παράγοντες πέριξ

του Ακάμα αλλά και της αγοράς
γης, δεν μπορεί να θεωρηθεί υπερ-
βολή ο ισχυρισμός ότι το ενδιαφέ-
ρον που φαίνεται να επιδεικνύεται
για την περιοχή του Ακάμα σχετί-
ζεται και με τις αλλαγές που θα
επέλθουν από τη νέα τοπική αυ-
τοδιοίκηση. Ειδικότερα εκφράζον-
ται ανησυχίες για το νέο καθεστώς
που θα ισχύει από το καλοκαίρι
του 2024 στα ζητήματα Πολεοδο-
μίας, τα οποία ως γνωστόν φεύγουν
από την κεντρική κυβέρνηση και
θα υπάγονται στα επαρχιακά συμ-
βούλια. Μια εξέλιξη που ενδεχο-
μένως να δημιουργήσει προϋπο-
θέσεις για παρεκκλίσεις. 

Σύμφωνα με στοιχεία που έχει
στη διάθεσή της η «Κ» και αποτυ-
πώνουν την πραγματική εικόνα,
τα τελευταία τρία χρόνια παρατη-

ρείται ένα αυξημένο ενδιαφέρον
για τις περιοχές του Ακάμα, σε ση-
μείο μάλιστα που να σχετίζεται
ανοιχτά με τις αλλαγές και τις προ-
οπτικές που θα υπάρξουν από την
εφαρμογή του τοπικού σχεδίου του
Ακάμα. Οπως και στην περίπτωση
εμφάνισης «παράνομων» οικημά-
των, και σε αυτή την περίπτωση
διάχυτη είναι η αίσθηση και σε το-
πικό επίπεδο πως κάποιοι φαίνεται
να τρέχουν να προλάβουν και να
αγοράσουν γη συνεκτιμώντας το
οικονομικό όφελος από τις διαφαι-
νόμενες προοπτικές που διανοί-
γονται στην περιοχή. Οπως φαίνεται
και στον πίνακα, από τον Μάιο του
2020 έως και τον Μάιο του 2023
σε τρεις κοινότητες της περιοχής
πραγματοποιήθηκαν συνολικά 573
πράξεις πώλησης και αγοράς γης

στον Ακάμα. Αριθμός διόλου αμε-
λητέος, όπως σημείωναν τοπικοί
παράγοντες στην «Κ», εάν συνυ-
πολογισθεί το σύνολο της έκτασης
της γης στην περιοχή. Ακόμα και
την περίοδο της υγειονομικής κρί-
σης που κάθε μορφής δημόσια δρα-
στηριότητα είχε υποχωρήσει ση-
μαντικά, τα στοιχεία των πωλήσεων
και των εγγράφων που κατατέθηκαν
στο Κτηματολόγιο δείχνουν πως
μέσα σε ένα χρόνο πραγματοποι-
ήθηκαν 163 πράξεις. Η εικόνα δια-
φοροποιήθηκε τα επόμενα δύο χρό-
νια με τις αγορές γης να παίρνουν
την ανιούσα. Συνολικά από τον
Μάιο του 2020 έως και τον Μάιο
του 2023 πραγματοποιήθηκαν 573
αγοροπωλησίες στα διοικητικά όρια
των κοινοτήτων Ινειας, Κάθηκα
και Νέο Χωριό. Αυτό που παραμένει

αδιευκρίνιστο και ενδεχομένως να
έδειχνε μια ξεκάθαρη εικόνα για
τα χαρακτηριστικά των πράξεων
είναι η έκταση της γης που που-
λήθηκε. Δηλαδή αν πρόκειται για
μεγάλα τεμάχια, που σε μια τέτοια
περίπτωση δείχνουν αγοροπωλη-
σίες από εταιρείες ανάπτυξης γης.

100 σκάλες
Ανάμεσα στις πράξεις που έγιναν

το τελευταίο διάστημα συμπερι-
λαμβάνεται και ένα τεμάχιο 100
σκαλών. Σύμφωνα με τις πληρο-
φορίες που έχει στη διάθεσή της
η «Κ», η συγκεκριμένη γη αγορά-
σθηκε από γνωστό επιχειρηματία
ανάπτυξης γης που δραστηριοποι-
είται στην Πάφο. Η γη ανήκε σε
γνωστή οικογένεια και ήταν υπο-
θήκη σε τραπεζικά δάνεια. Η υπο-

θήκη ενεργοποιήθηκε από την τρά-
πεζα, όταν η αποπληρωμή των δα-
νείων προφανώς ήταν προβλημα-
τική. Το τεμάχιο γης βγήκε στη δη-
μοπρασία και αγοράστηκε από τον
επιχειρηματία. Το τεμάχιο βρίσκεται
στις παρυφές του δήμου Πέγειας
και μεταξύ του Αβακα και της Το-
ξεύτρας, περιοχή που είναι εντός
του σχεδίου Natura.

Ελεγχος με drone
Το ρεπορτάζ της «Κ» της περα-

σμένης Κυριακής προκάλεσε την
αντίδραση του υπουργού Εσωτε-
ρικών Κωνσταντίνου Ιωάννου. Με-
τά από ενημέρωση που ζήτησε και
είχε από το Τμήμα Πολεοδομίας,
ο κ. Κωνσταντίνου έδωσε εντολή
για έλεγχο του Ακάμα για εντοπισμό
παράνομων παρεμβάσεων. Οπως
δήλωσε στην «Κ» ο κ. Ιωάννου, από
την ερχόμενη εβδομάδα το Τμήμα
Πολεοδομίας σε συνεργασία με το
Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών
θα πραγματοποιήσουν ελέγχους
από αέρος με drone του ΓΤΠ.

Οπου εντοπιστούν παρανομίες,
λειτουργοί της Πολεοδομίας θα
πραγματοποιήσουν επιτόπιους
ελέγχους και εφόσον επιβεβαιωθεί
η παρανομία θα πάρουν τον δρόμο
της δικαιοσύνης όπως οι δύο που
έχουν καταγγελθεί από το 2020
αλλά και μία τρίτη που επίσης έχει
ταυτοποιηθεί. Ο κ. Ιωάννου διαβε-
βαίωσε πως στην περίπτωση που
οι αποφάσεις των δικαστηρίων
είναι καταδικαστικές σε θα ζητηθεί
έκδοση διατάγματος κατεδάφισης
των παράνομων κτισμάτων/ προ-
σθηκών.

<<<<<<<

Σύμφωνα με τοπικούς
παράγοντες του Ακάμα,
γνωστός επιχειρηματίας
ανάπτυξης γης που
δραστηριοποιείται
στην Πάφο αγόρασε πριν
από εννέα μήνες έκταση
120 σκαλών μέσω δημο-
πρασίας. Η περιοχή
βρίσκεται μεταξύ του
Αβακα και της Τοξεύ-
τρας, περιοχής χαρα-
κτηρισμένης ως Natura.

Κομμάτια φιλέτα
στον Ακάμα

αλλάζουν χέρια
Κοντά στις 600 πωλήσεις γης τα τελευταία τρία χρόνια

Επιχείρηση εντοπισμού παρανομιών από το ΥΠΕΣ με drones

Ενόχλησαν
οι αποκαλύψεις

της «Κ» για
τα στιάδια

Στα όσα παρουσίασε η «Κ» για
κτίρια που ξεφυτρώνουν εντός
του Ακάμα αντίδραση υπήρξε
μόνο από τον κοινοτάρχη της
Ινειας Γιάγκο Τσίβικο. Ο πρόεδρος
της κοινότητας σε τηλεφωνική
επικοινωνία που είχαμε, διέψευσε
ότι πραγματοποιούνται πωλήσεις,
λέγοντας χαρακτηριστικά πως
σε αντίθετη περίπτωση θα ήταν
ο πρώτος που θα πουλούσε.
Ωστόσο, ο ισχυρισμός του δια-
ψεύδεται από τα στοιχεία που
παρουσιάζει η «Κ» και που δεί-
χνουν πως από το 2020 και μετά
πραγματοποιήθηκαν 77 πωλή-
σεις στα όρια της κοινότητας
Ινειας. Επίσης, στο ρεπορτάζ πα-
ρουσιάστηκαν στοιχεία για ανέ-
γερση κτιρίων μέσα στον Ακάμα
τα οποία εξόφθαλμα δεν παρα-
πέμπουν σε κτηνοτροφικά υπο-
στατικά (στιάδια). Στο ρεπορτάζ
γινόταν λόγος για οκτώ περιπτώ-
σεις που η «Κ» εντόπισε μέσα
στον Ακάμα, παρουσιάζοντας
δορυφορικές φωτογραφίες. 

Τα στοιχεία της «Κ» δείχνουν πως ακόμα και μέσα στην περίοδο της πανδημίας πραγματοποιήθηκαν αγοροπωλησίες γης στον Ακάμα που είναι στα διοικητικά όρια των κοινοτήτων
Ινειας, Κάθηκα και Νέου Χωριού. 

ΑΓΟΡΟΠΩΛΗΣΙΕΣ ΓΗΣ ΣΕ ΑΚΑΜΑ 

01/05/2020– 01/06/2021– 01/06/22– 
31/05/2021 31/05/22 31/05/2023 ΣΥΝΟΛΟ

ΙΝΕΙΑ 17 33 27 77

ΚΑΘΗΚΑΣ 71 79 48 198

ΝΕΟ ΧΩΡΙΟ 75 114 109 298

ΣΥΝΟΛΟ 163 226 184 573
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Οταν τον Μάρτιο του 2023 η Αννίτα
Δημητρίου αναλάμβανε την ηγεσία
του Δημοκρατικού Συναγερμού με
ποσοστό 69,18% έναντι του 30,82%
που λάμβανε ο ανθυποψήφιός της
Δημήτρης Δημητρίου, πολλοί ήταν
εκείνοι που εκτίμησαν πως ο Δη-
μοκρατικός Συναγερμός έχει τα
πολιτικά αντανακλαστικά αλλά και
το ένστικτο επιβίωσης που χρει-
άζεται για να διαχειριστεί την ομο-
λογουμένως μεγάλη ήττα που προ-
ηγήθηκε. Η αποδοχή της από τον
κόσμο, μία δημοτικότητα που εκτο-
ξεύθηκε από τη μέρα που ανέλαβε
την προεδρία της Βουλής μέχρι και
την εκλογή της στον ΔΗΣΥ, σε συν-
δυασμό με την πλήρη συστράτευση
των πλείστων πρωτοκλασάτων στε-
λεχών γύρω της –την στήριξαν για

την προεδρία και οι Νίκος Αναστα-
σιάδης και Αβέρωφ Νεοφύτου–
έστειλαν το μήνυμα πως το κόμμα
προχωρά δυνατό και κυρίως ενω-
μένο. Η ενότητα είναι άλλωστε το
κύριο σύνθημα που χρησιμοποίησε
από τον προεκλογικό της μέχρι και
σήμερα η κα Δημητρίου. Μία ορο-
λογία βεβαίως που έτυχε διαφόρων
πολιτικών ερμηνειών. Κάποιοι εκτί-
μησαν πως είναι αποτέλεσμα της
προσπάθειάς της να αποδείξει πως
ανήκει στη νέα γενιά πολιτικών
που, όπως και ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας, «δεν συγκρούονται και
απαντάνε με χαμόγελο», άλλοι πως
ήταν η μέθοδός της για να κρύψει
κάτω από το χαλί τη μεγάλη εσω-
στρέφεια. Το κάλεσμά της –την
εβδομάδα που πέρασε– από το Λου-
ξεμβούργο προς συγκεκριμένα στε-
λέχη να στηρίξουν τη νέα ηγεσία,

αφήνοντας υπόνοιες προσωπικής
ατζέντας, άνοιξαν ένα νέο κύκλο
συζητήσεων για το τι τελικά συμ-
βαίνει εντός του ΔΗΣΥ, πόσο δύ-
σκολη είναι η αποτύπωση πολιτικού
λόγου και πόσο συστρατευμένοι
είναι όλοι γύρω από τη νέα ηγεσία
τελικά. Το επόμενο διάστημα θα
κληθεί να αποδείξει ποιο είναι το
πολιτικό της αποτύπωμα πέρα από
το εκτόπισμά της στη βάση, αν
μπορεί να χειριστεί τα προβλήματα
του ΔΗΣΥ και αν όντως επί της ηγε-
σίας της θα γραφτεί μία νέα σελίδα
που θα ονομάζεται η εποχή της Αν-
νίτας στον ΔΗΣΥ.

Από την ημέρα εκλογής της, αλ-
λά κυρίως από την μέρα που ολο-
κληρώθηκε η σύνθεση της νέας
ηγεσίας, η Αννίτα Δημητρίου ξε-
κίνησε έναν κύκλο επαφών με στε-
λέχη που βρέθηκαν με το όπλο

παρά πόδα. Τα κύρια σημεία που
τις έθιξαν ότι ενδέχεται να προκα-
λέσουν πρόβλημα στη σύνθεση
αλλά και στη λειτουργία του κόμ-
ματος ήταν συγκεκριμένα: 

• Θα πρέπει να διαχειριστεί την
αίσθηση που έχει επικρατήσει πως
η κληριδική σχολή σκέψης έχει
αποχωρήσει από το οικοδόμημα
που λέγεται Πινδάρου. 

• Να διαψεύσει την εντύπωση
που διαμορφώθηκε και επικρατεί
μία προσπάθεια ποδηγέτησής της
τόσο από τις αρχικές κινήσεις των
δύο τέως όσο και από στελέχη που
βρίσκονται στην ανώτατη πυρα-
μίδα.

• Να βρει τρόπο να φέρει κοντά
στελέχη που πλέον αποστασιοποι-
ήθηκαν καθώς βγήκαν μπροστά
κατά τη διάρκεια του προεκλογικού,
είχαν πολιτικό κόστος και τιμωρή-

θηκαν από την ίδια τη βάση.
• Μία ξεκάθαρη θέση για το πού

ανήκει τελικά ο ΔΗΣΥ: Αν είναι
κόμμα που προσβλέπει στη συμ-
πολίτευση ή αν ανήκει καθαρά
στην αντιπολίτευση.

• Να διαχειριστεί το ποσοστό
των Συναγερμικών που έχουν επι-
λέξει τον Νίκο Χριστοδουλίδη στις
απερχόμενες προεδρικές εκλογές,
χωρίς ωστόσο να απομακρύνει εκεί-
νους όσοι στάθηκαν δίπλα στο κόμ-
μα και απέναντι στον Νίκο Χριστο-
δουλίδη.

Κληριδικοί και Λευκωσία 
Η σύνθεση της νέας ηγεσίας με

την ήττα του εκτελεστικού διευ-
θυντή του Ινστιτούτου Γλαύκος
Κληρίδης Μιχάλη Σοφοκλέους από
τηθέση του αναπληρωτή προέδρου
και η νίκη του Ευθύμιου Δίπλαρου

σε συνδυασμό με την εκλογή των
Μάριου Πελεκάνου, Σάβιας Ορφα-
νίδου και Γιώργου Κάρουλλα στην
αντιπροεδρία, έναντι των Τσιρίδου
- Κωνσταντίνου έστειλε το μήνυμα
πως η πιο φιλελεύθερη τάση του
κόμματος όχι μόνο αποστασιοποι-
είται, αλλά κυρίως, πως οι θέσεις
τους δεν αντανακλώνται πλέον μέ-
σα στην ηγεσία. Δεν είναι τυχαίο
ότι παλαιότερα στελέχη του κόμ-
ματος λένε στο παρασκήνιο πως η
προτομή του Γλαύκου Κληρίδη δεν
έχει καμία θέση στην είσοδο του
κόμματος πλέον όπως εξελίχθηκε
το κόμμα. Η αλήθεια βεβαίως είναι
πως η ίδια η Αννίτα Δημητρίου επι-
χείρησε να διορθώσει εν μέρει το
όλο ζήτημα διατηρώντας κοντά τις
Τσιρίδου - Κωνσταντίνου ως ανα-
πληρώτριες εκπροσώπους Τύπου
σε μία προσπάθεια να υπάρξει μία

σχετική ισορροπία ανάμεσα στη
συντηρητική τάση και τη φιλελεύ-
θερη. Σε αυτό το πλαίσιο έγινε και
ο πολύκροτος διορισμός της Να-
τάσας Πηλείδου στη θέση της δι-
ευθύντριας του κόμματος. Ενας
διορισμός που θεωρήθηκε το δυ-
νατό χαρτί της νέας προέδρου, αν-
τιμετωπίστηκε θετικά από την πλει-
οψηφία των Συναγερμικών, καθότι
και η κα Πηλείδου είχε θετικό πρό-
σημο από την πορεία της στο κυ-
βερνητικό σχήμα και στην ουσία
εξυπηρετούσε το να διατηρηθεί
αφενός κοντά η φιλελεύθερη-κλη-
ριδική τάση και αφετέρου λόγω
των γνωριμιών της να βοηθήσει
στην οικονομική ενίσχυση του κόμ-
ματος. 

Ηγετικά αντανακλαστικά 
Το πώς εκτυλίχθηκε τελικά η

κατάσταση με την παραίτηση της
κας Πηλείδου ενίσχυσε τη θέση
κάποιων πολιτικών κύκλων ότι η
Αννίτα Δημητρίου δεν μπορεί να
διαχειριστεί το κόμμα εξαιτίας και
της απειρίας της σε τέτοιες θέσεις.
Η φημολογία ήθελε την κα Πηλεί-
δου να περιμένει περισσότερα από
τη θέση παρά να περιορίζεται στα
γραφειοκρατικά ζητήματα, θα έπρε-
πε να προχωρήσει σε απολύσεις
κάτι που σίγουρα δεν ήθελε, ενώ
η φημολογία στα κομματικά πη-
γαδάκια ήθελε συγκεκριμένο στέ-
λεχος της ανώτατης ηγεσίας να
συμπεριφέρεται στην τέως υπουρ-
γό Ενέργειας ως υφιστάμενή του.
Η παραίτησή της θεωρήθηκε για
πολλούς αναμενόμενη, καθώς σύμ-
φωνα με κομματικούς κύκλους άρ-
χισε να δυσφορεί από νωρίς. Το
γεγονός ότι η κα Δημητρίου δεν
έχει ακόμα συντάξει την ομάδα
της –είχε ζητήσει από τον Πανα-
γιώτη Σεντώνα να αναλάβει τη θέ-
ση του διευθυντή του γραφείου
της χωρίς επιτυχία– αλλά και το
γεγονός ότι το έμμισθο προσωπικό
ακόμα αναμένει να μάθει τα νέα
του καθήκοντα, ενίσχυσαν τη δυ-
σφορία αλλά και τις συζητήσεις
στο παρασκήνιο ότι η νέα πρόεδρος
αποφεύγει να «διαχειριστεί το μα-
γαζί της». Επί του παρόντος, πάν-
τως, έχει προσληφθεί οικονομικός
διευθυντής από τη Λάρνακα, ο
οποίος θα αναλάβει καθήκοντα
την 1η Ιουλίου και θα φροντίσει
να διορθώσει τα οικονομικά του
κόμματος.

Οι σχεδόν εκατό μέρες
της Αννίτας Δημητρίου

Το πολιτικό της αποτύπωμα και οι δυσκολίες από
την ημέρα ανάληψης ενός Συναγερμού σε βαθιά κρίση

<<<<<<

Το πρώτο στοίχημα της
προέδρου του ΔΗΣΥ εί-
ναι ο καταρτισμός των
ψηφοδελτίων για τις δι-
πλές εκλογές, με πληρο-
φορίες να θέλουν πρό-
σωπα που στήριξαν
ανοικτά τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη να ενδιαφέ-
ρονται να διεκδικήσουν.

Το θέμα των ηγετικών ικανοτήτων
της προέδρου του ΔΗΣΥ συζητή-
θηκε εντόνως, όχι μόνο εξαιτίας
του ότι δεν έχει ακόμη ξεκαθαρίσει
το ποιοι και πώς θα βρίσκονται δί-
πλα της, αλλά και εξαιτίας του τρό-
που με τον οποίο κινούνται, πρώην
και νυν. Ο Νίκος Αναστασιάδης λέ-
γεται πως έχει συχνή επαφή με την
ηγεσία του κόμματος και θεωρείται
ο συνδετικός κρίκος μεταξύ κόμ-
ματος και Προεδρικού.

Ο τέως πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου λέγεται πως έχει
μειώσει την επαφή που είχε άλλοτε
με την πρόεδρο του Συναγερμού,
ωστόσο είναι το πρόσωπο που δίνει
το τέμπο στην αντιπολιτευτική τά-
ση του κόμματος. Από το δικό του
γραφείο έχει ήδη στείλει μία αιχ-
μηρή επιστολή για την περιβόητη
εμπλοκή της Ε.Ε. στο Κυπριακό αλ-
λά και για τις προθέσεις του Νίκου
Χριστοδουλίδη. Μία τοποθέτηση
που κάποιοι εντός ΔΗΣΥ ανέμεναν
από την ίδια την ηγεσία. Εντονη
είναι και η παρουσία του στην Επι-
τροπή Εμπορίου, ενώ, όπως σημει-
ώνεται, δεν είναι λίγες οι φορές

που ο ίδιος έχει διαχωρίσει τη θέση
του κατά τη διάρκεια της συνεδρίας
της κοινοβουλευτικής ομάδας. Μαζί
με τον Αβέρωφ Νεοφύτου ωστόσο,
κριτική ασκούν και άλλα στελέχη,
άλλοι ευσχήμως άλλοι με δηκτικό
τρόπο. Η πιο έντονη παρουσία είναι
αυτή του Κωνσταντίνου Πετρίδη
ο οποίος πολλές φορές έγραψε twe-
ets με κύριο αποδέκτη την Πινδά-
ρου. Το πιο ενδεικτικό βεβαίως
ήταν το τελευταίο περί διολίσθησης
του ΔΗΣΥ στον λαϊκισμό. Οσοι γνω-
ρίζουν άλλωστε τον κ. Πετρίδη λένε
πως ο ίδιος δεν συμφωνεί με τη
χλιαρή αντιπολιτευτική τάση του
κόμματος αλλά και την απουσία
του όποιου πολιτικού αποτυπώμα-
τος. Διαφοροποίηση από τις ανα-
κοινώσεις του ΔΗΣΥ κάνει και ο
Μιχάλης Σοφοκλέους, ο οποίος σε
αντίθεση με την ανακοίνωση του
κόμματος ότι το έργο της κυβέρ-
νησης θα κριθεί εκ του αποτελέ-
σματος, χαρακτήρισε την Κύπρο
με ανερμάτιστο καράβι βάσει και
των όσων ακουστήκαν. Ενδιαφέρον
προκαλεί η περίπτωση του πρώην
υπουργού Υγείας Γιώργου Παμπο-

ρίδη, ο οποίος αν και είναι αποστα-
σιοποιημένος από τον ΔΗΣΥ, έχει
επικρίνει έντονα τον Νίκο Χριστο-
δουλίδη για την έμφαση στην ει-
κόνα αντί της ουσίας, καλώντας
την αντιπολίτευση να αναλάβει
την ευθύνη του θεσμικού της ρόλου.
Πέραν όμως των πρώην υπουργών
της κυβέρνησης Αναστασιάδη, εν-
διαφέρον προκαλεί και ο τρόπος
που κινείται ο υποψήφιος για την
προεδρία του ΔΗΣΥ Δημήτρης Δη-
μητρίου. Μέσα από την Επιτροπή
Θεσμών έχει καταφέρει να προτάξει
το σκάνδαλο του ποδοσφαίρου,
ενώ οι πρόσφατες τοποθετήσεις
του στο Κανάλι 6 για την σχέση
Κούμα - Αβέρωφ προκάλεσαν έν-
τονες συζητήσεις στα συναγερμικά
πηγαδάκια για το ποιοι είναι οι στό-
χοι του πρώην εκπροσώπου Τύπου
του κόμματος. Υπάρχουν συνεπώς
στελέχη που έχουν ισχυρή πλέον
άποψη και την εκφράζουν χωρίς
βεβαίως να κάνουν δεύτερη σκέψη
για το αν αυτό ενδεχομένως να φέ-
ρει σε δύσκολη θέση την ηγεσία. 

Σε αυτό το πλαίσιο του καλύτε-
ρου συντονισμού, η Αννίτα Δημη-

τρίου προσκάλεσε τους πρώην
υπουργούς της κυβέρνησης Ανα-
στασιάδη για συζήτηση. Αν και κά-
ποιοι θεωρούν ότι πρόκειται για
προσπάθεια κατσαδιάσματος, μετά
και τις αναφορές της στο Λουξεμ-
βούργο, η κύρια αίσθηση είναι πως
θα θέλει να ανοίξει την πόρτα της
επικοινωνίας μαζί τους για να απο-
φευχθούν και οι διφωνίες. Δεν πρέ-
πει να αγνοείται ότι η πρώτη σκέψη
ήταν η δημιουργία μιας σκιώδους
κυβέρνησης απέναντι στον Νίκο
Χριστοδουλίδη με την εμπλοκή
των πρώην υπουργών. Θέση που
ναυάγησε από τη στιγμή που ανέ-
θεσε τις διάφορες θεματικές στην
υπόλοιπη ηγεσία του κόμματος.

Κατά τη συνάντηση της Αννίτας
Δημητρίου με τους πρώην υπουρ-
γούς θεωρείται βέβαιο ότι θα ερω-
τηθεί για το πού ακριβώς βρίσκεται
στην κομματική σκακιέρα ο ΔΗΣΥ.
Η αλήθεια βεβαίως είναι πως η πρό-
εδρος του ΔΗΣΥ έδειξε ότι θέλει
να διατηρήσει το κόμμα στην αν-
τιπολίτευση. Αλλωστε γνωρίζει
καλά πως αν ενδιαφέρεται για το
2028, τότε δεν θα πρέπει να δώσει

πολιτικό σωσίβιο στον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη, οδηγώντας το κόμμα
στη συγκυβέρνηση. Ηδη έχει κα-
τοχυρώσει τη θέση του Πολιτικού
Γραφείου ότι ο ΔΗΣΥ θα βρίσκεται
στην αντιπολίτευση μέσω του πρό-
σφατου συνεδρίου και έχει προ-
σπαθήσει –επί του παρόντος ανε-
πιτυχώς– να αφήσει εκτός του Ευ-
ρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος τους
υπουργούς της κυβέρνησης Χρι-
στοδουλίδη. 

Πέραν όμως της ίδιας, το κύριο
ζήτημα είναι πως η πλειοψηφία της
υπόλοιπης ηγεσίας φαίνεται να βλέ-
πει θετικά τη συνεννόηση με τον
Νίκο Χριστοδουλίδη. Οπως σημει-
ώνουν κομματικά στελέχη, η αμη-
χανία που παρουσιάζεται στις ανα-
κοινώσεις του κόμματος γύρω από
τις πολιτικές της κυβέρνησης Χρι-
στοδουλίδη έγκειται στο ότι μέλη
της ηγεσίας θέλουν με κάθε τρόπο
να αποφύγουν τη σύγκρουση με
την κυβέρνηση, φέρνοντας ως πρό-
σχημα τον κίνδυνο να χάσουν το
ποσοστό των Συναγερμικών που
έχει στηρίξει τον Νίκο Χριστοδου-
λίδη έναντι του Αβέρωφ Νεοφύτου.

Οι διαφορετικές φωνές 
Και στο βάθος

εκλογές
Θα καταφέρει η Αννίτα Δημη-
τρίου να ισορροπήσει στις δύο
βάρκες που δημιουργούνται; Αυτό
θα διαπιστωθεί στις επικείμενες
εκλογές και από τους χειρισμούς
που θα γίνουν. Εχειήδη αναλάβει
τη χαρτογράφηση ο αναπληρω-
τής πρόεδρος του κόμματος Ευ-
θύμιος Δίπλαρος. Για τη Λευκωσία
λέγεται πως ο Κωνσταντίνος Γιωρ-
κάτζης κάνει δεύτερες σκέψεις
με κύρια στόχευση τη θέση του
περιφερειάρχη, ενώ ο Νίκος Νου-
ρήςφέρεται να ενδιαφέρεται για
τηδημαρχία Λευκωσίας. Ζήτημα
ανοικτό είναι πώς θα κινηθεί το
κόμμα σε άλλους δήμους, ωστόσο
σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ» έχουν αρχίσει οι πρώτες κι-
νήσεις που προμηνύουν είτε ενι-
σχυμένα αντάρτικα, είτε να αναγ-
καστεί η ηγεσία να στηρίξει σε
διάφορους δήμους πρόσωπα που
είχαν ταχθεί ανοικτά με τον Νίκο
Χριστοδουλίδη. 

Η Αννίτα Δημητρίου παρακολουθεί στελέχη που βρίσκονται ένα βήμα πίσω, να ασκούν δριμύτερη αντιπολίτευση από την ίδια και άλλους να
αφήνουν αιχμές για τις ηγετικές της ικανότητες.



Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Με το μεγάλο διακύβευμα, μετά
την επανεκλογή Ερντογάν, σε σχέ-
ση με το πώς θα κινηθεί η Τουρκία
στο πλαίσιο του «τουρκικού αιώνα»
που σηματοδότησε ο Τούρκος πρό-
εδρος με την επανεκλογή του να
εδράζεται στις ευρωτουρκικές και
αμερικανοτουρκικές σχέσεις, η
Ανατολική Μεσόγειος επανέρχεται
ως ένα πολύ σημαντικό πεδίο δι-
πλωματικής δραστηριοποίησης
της Τουρκίας –υπό το βάρος και
των τυπικών, πρόσφατα, επανεκ-
κινήσεων στις σχέσεις Αγκυρας -
Καΐρου και Αγκυρας - Τελ Αβίβ. Ο
Τούρκος πρόεδρος, Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν, που εντάσσει μέσα στο
καλάθι των διπλωματικών ζητη-
μάτων υψηλής γεωστρατηγικής
σημασίας της περιοχής την ενέρ-
γεια, το Κυπριακό και τις ελληνο-
τουρκικές σχέσεις, όχι μόνο επι-
διώκει να εμβαθύνει σε μια νέα πε-
ρίοδο στις σχέσεις της χώρας του
με το Ισραήλ και την Αίγυπτο αλλά,

αυτή τη φορά, προσπαθεί να επα-
ναφέρει και ένα νέο μοτίβο που
αφήνει πίσω τους τις ταραγμένες
σχέσεις της περιόδου 2010-2020 –
τη δεκαετία που στην ευρύτερη
περιοχή ΜΕΝΑ σηματοδότησε η
περίοδος της «Αραβικής Άνοιξης»,
μια περίοδος που και τυπικά τελει-
ώνει με την επιβίωση Άσαντ αλλά
και την κανονικοποίηση της Συρίας
με την τυπική επάνοδό της στον
Αραβικό Σύνδεσμο. Εκτός απρο-
όπτου, τους επόμενους μήνες τόσο
ο πρόεδρος της Αιγύπτου, Αμπντελ-
φατάχ αλ Σίσι όσο και ο Ισραηλινός
πρωθυπουργός, Μπένιαμιν Νετα-
νιάχου –οι δύο άντρες που ταυτί-
στηκαν με την πολιτική της διπλω-
ματίας των Τριμερών μετά το 2014
με την Κυπριακή Δημοκρατία– θα
επισκεφθούν την Άγκυρα, εγκαι-
νιάζοντας έτσι μια νέα περίοδο
σχέσεων. 

Οικονομία, Λιβύη κι ΑΟΖ
Όταν προ εβδομάδων ο Αιγύ-

πτιος ΥΠΕΞ, Σάμεχ Σούκρι, βρι-
σκόταν στην Τουρκία για την ορ-
κωμοσία του Ερντογάν η είδηση
της επίσκεψης Σίσι στην Τουρκία,
την οποία ανακοίνωνε, δεν προ-
καλούσε έκπληξη σε έμπειρους
παρατηρητές της περιοχής. Οι σχέ-
σεις εξάλλου Τουρκίας - Αιγύπτου
πέρασαν από σοβαρή κρίση μετά
την ανατροπή Μόρσι το 2014 και
λόγω της Μουσουλμανικής Αδελ-
φότητας –την οποία στήριζε δια-
χρονικά η Άγκυρα– ωστόσο τα τε-
λευταία χρόνια και ιδίως μετά το
2019 μπήκαν σε τροχιά ομαλοποί-
ησης κυρίως λόγω της Λιβύης αλλά
και με αφορμή τις ανακατατάξεις
στην περιοχή με φόντο τη στενή
σχέση Σίσι με τη Μόσχα, το Κατάρ
και τα ΗΑΕ με τα οποία και ο Ερν-
τογάν διατηρεί άριστες σχέσεις.
Η Αίγυπτος όχι μόνο ομαλοποίησε
τις σχέσεις της σε διμερές επίπεδο
με την Τουρκία αλλά λόγω οικο-

νομικής κρίσης αύξησε το εξαγω-
γικό εμπόριο, ενώ και στη Λιβύη
κυριάρχησαν οι οικονομικές και
επενδυτικές συνέργειες έναντι
του ψυχροπολεμικού κλίματος λό-
γω της στρατιωτικής αντιπαράθε-
σης του 2019. Ο πρόεδρος Σίσι
αναμένεται στην Άγκυρα την πε-
ρίοδο μετά τις 2 Ιουλίου και της
ολοκλήρωσης του Eid al-Adha
(«Κουρμπάν Μπαϊράμι») και οι τά-
σεις μετά από μια τέτοια επίσκεψη
(και ως αντικείμενα πρόσληψης
από τη Λευκωσία) εδράζονται σε
τρεις άξονες:

• Σε ένα πεδίο «τριμερούς συ-
νεννόησης» στο θέμα της Λιβύης
που όχι μόνο θα φέρει ανακατατά-
ξεις στις πολιτικές δυναμικές στην
Τρίπολη (κυβέρνηση GNU υπό τον
Νταμπάιμπα) αλλά θα εμπλέξει πε-
ραιτέρω Κάιρο και Άγκυρα στη δια-
δικασία πολιτικής σταθεροποίησης
της χώρας με αντίκτυπο και σε άλ-
λες χώρες ενδιαφέροντος (ΗΠΑ,
Ιταλία, Γαλλία, ΗΑΕ).

• Σε μια πτυχή αλληλοκατα-
νόησης στο ζήτημα της συμπερί-
ληψης της Τουρκίας στη μεγάλη
εικόνα της ενεργειακής συνεργα-

σίας στην περιοχή, δυναμική που
πέραν του αποτυπώματος της Αι-
γύπτου στους υδρογονάνθρακες
της ανατολικής Μεσογείου έχει
και πολιτικό αποτύπωμα που δυ-
νητικά θα ανοίξει το δρόμο για
την ένταξη, όπως ξανάγραψε η
«Κ», της Τουρκίας στο «Φόρουμ
Ενέργειας της Ανατολικής Μεσο-
γείου» (EMGF) –που εδρεύει στην
Αίγυπτο. 

• Στο επίπεδο της άσκησης κυ-
ριαρχικών δικαιωμάτων στην πε-
ριοχή, μιας και η Άγκυρα ανάγνωσε
την οριοθέτηση θαλασσίων ζωνών
Ελλάδας –Αιγύπτου ως απάντησης
στο λεγόμενο τουρκολιβυκό μνη-
μόνιο του 2019, πτυχή που θα άνοι-
γε τον δρόμο για προκαταρκτικές
συζητήσεις οριοθέτησης θαλασ-
σίων ζωνών Τουρκίας - Αιγύπτου
ανατολικά του 28ου μεσημβρινού. 

Ο απομονωμένος «Μπίμπι»
Η πολιτική κρίση την οποία διέρ-

χεται ο Μπενιαμίν Νετανιάχου με
αφορμή τη μεταρρύθμιση της Δι-
καιοσύνης αλλά και το συγκείμενο
της βίας στην αραβοϊσραηλινή σύγ-
κρουση, δημιουργεί συνθήκες απο-

μονωτισμού για τον πολύπειρο πο-
λιτικό που λοξοκοιτάζει προς την
Τουρκία του Ερντογάν –έναν πο-
λύτιμο διαχρονικά εταίρο για το
κράτος του Ισραήλ. Το τελευταίο
μπήκε σε τροχιά επανεκκίνησης
των διμερών σχέσεων και μια επί-
σκεψη Νετανιάχου στην Άγκυρα
θα πραγματοποιηθεί –εκτός απρο-
όπτου– τους επόμενους μήνες. Ο
Φιντάν μάλιστα, ο νέος ΥΠΕΞ της
Τουρκίας, θεωρείται άτομο-κλειδί
στη συνεργασία Μοσάντ-ΜΙΤ που
κατόρθωσε μάλιστα να αποτρέψει
και σειρά τρομοκρατικών επιθέ-
σεων με ιρανικό αποτύπωμα επί
τουρκικού εδάφους κι αναμένεται
να διαδραματίσει ρόλο και στην
ενίσχυση των διμερών σχέσεων
το επόμενο διάστημα. Οι τάσεις
εδώ (κι ως αντικείμενα πρόσληψης
από τη Λευκωσία) εδράζονται σε
τρεις άξονες:

• Στη συζήτηση για την ενέρ-
γεια. Ήδη σε επίπεδο δημόσιας
σφαίρας επανέρχεται στο Ισραήλ
η επιλογή για βόρεια όδευση του
φυσικού αερίου από το «Λεβιάθαν»
προς το Τσεϊχάν, πτυχή που δεν
εγκαταλείφθηκε ούτε την περίοδο

2015-2019 που οι σχέσεις Ερντογάν
- Νετανιάχου βρίσκονταν στο ναδίρ. 

• Στο επίπεδο της άσκησης κυ-
ριαρχικών δικαιωμάτων στην πε-
ριοχή ιδίως μετά τη σύναψη συμ-
φωνίας Ισραήλ-Λιβάνου για τις θα-
λάσσιες ζώνες. Τουρκία και Ισραήλ
θα μπορούσαν να δεσμευτούν με
ένα μνημόνιο καθορισμού θαλασ-
σίων ζωνών τα επόμενα χρόνια. 

• Στη μεγάλη γεωπολιτική
ατζέντα που το ίδιο το Ισραήλ
προωθεί διπλωματικά μετά τις
«Συμφωνίες του Αβραάμ» ως προς
τη διάσταση της ομαλοποίησης
των σχέσεών του με τον αραβο-
μουσουλμανικό κόσμο, πτυχή που
για τις τουρκο-ισραηλινές σχέσεις
δεν αφήνει περιθώρια, για το Τελ
Αβίβ, αγνόησης της Τουρκίας –
με παράλληλο πεδίο συνεργασίας
και τον φάκελο του Συριακού που
και οι δύο χώρες έχουν σοβαρές
πτυχές ασφάλειας (παρουσία Ιράν
για το Ισραήλ και Κουρδικό για
την Τουρκία).

Η Λευκωσία
Αν και η πολιτική των Τριμερών

έχει ατονίσει, σε κορυφαίο επίπεδο,

η Λευκωσία συνεχίζει να επενδύει
διπλωματικό κεφάλαιο στις Τριμε-
ρείς και δη στις σχέσεις της με το
Ισραήλ και την Αίγυπτο –όπως απο-
δεικνύεται κι από τα πρώτα δύο
ταξίδια που πραγματοποίησε ο πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης σε Τελ Αβίβ
και Κάιρο. Ωστόσο, στην πρώτη
περίπτωση η μετατόπιση από το
«αγωγός φυσικού αερίου Λεβιάθαν
- Κύπρου» που προανήγγειλε ο ίδιος
ο Νετανιάχου προς τη διάσταση
της ηλεκτρικής διασύνδεσης έγινε
πολύ γρηγορότερα από τις εντυ-
πώσεις που δημιουργήθηκαν σε
επίπεδο πολιτικής επικοινωνίας
ενώ και στην περίπτωση του «Αφρο-
δίτη», η κοινοπραξία επανήλθε στο
ζήτημα της εξαγωγής προς τα τερ-
ματικά της Αιγύπτου –μάλλον άκομ-
ψα σε σχέση με αντίστοιχες προσ-
δοκίες που καλλιεργήθηκαν στο
εργαστήρι που διοργάνωσε το
υπουργείο Ενέργειας προ εβδομά-
δων. Επιπλέον, το ζήτημα του «Ισάι»
παραμένει ως εκκρεμότητα και η
συνεννόηση για διευθέτηση «έως

τα τέλη του χρόνου», που ανακοι-
νώθηκε μετά την κάθοδο του κ.
Παπαναστασίου στο Ισραήλ προ
εβδομάδας θα δείξει και τις προ-
θέσεις του Τελ Αβίβ σε επίπεδο λή-
ψης αποφάσεων για το εν λόγω ζή-
τημα. 

Ωστόσο, μια εμβάθυνση των
σχέσεων της Τουρκίας με το Ισ-
ραήλ και την Αίγυπτο δεν αποτε-
λεί, απαραίτητα, πρόκληση κό-
στους για τις άριστες σχέσεις της
Λευκωσίας με το Τελ Αβίβ και το
Κάιρο –ή συμβαίνει εις βάρος τους.
Ωστόσο αποτελεί μια διαρκή υπεν-
θύμιση και για το πόσο ρευστό
παραμένει το πεδίο της Ανατολι-
κής Μεσογείου σε θέματα γεωπο-
λιτικών ανακατατάξεων αλλά και
πόσο διαφορετική είναι η περίοδος
που η περιοχή διέρχεται μετά την
αντίστοιχη του 2010-2020 (σ.σ.
με το 2020 να είναι η απαρχή της
αποκατάστασης των διμερών σχέ-
σεων Τουρκίας με τα δύο κράτη
της περιοχής). Τέλος, το τρίγωνο
Ισραήλ-Τουρκίας-Αιγύπτου θα
αναδείξει, επί του πεδίου, αν η
Κύπρος, το μοναδικό κράτος μέλος
της Ε.Ε. στην περιοχή, έχει δημι-
ουργήσει με τις εν λόγω δύο χώρες
μια «άνιση» σχέση ή αν η συμπε-
ρίληψη της Τουρκίας μπορεί να
δημιουργήσει συνθήκες χαμηλών
τόνων και ηρεμίας που στην  πε-
ρίπτωση της προσπάθειας για επα-
νέναρξη των συνομιλιών στο Κυ-
πριακό –που είναι και ο δηλωμένος
στόχος της κυβέρνησης– μπορούν
να αποβούν χρήσιμες. Σε αυτό το
επίπεδο, η πλήρης ομαλοποίηση
των σχέσεων Τουρκίας με Ισραήλ
και Αίγυπτο αποτελεί και πεδίο
κινούμενης άμμου, ειδικά αν η
Τουρκία, χωρίς ιδιαίτερο κόστος,
παραμείνει άτεγκτη στο θέμα της
επανέναρξης των συνομιλιών χτί-
ζοντας παράλληλα στρατηγικές
πτυχές συνεργασίας με τα δύο εν
λόγω κράτη.
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Με την υγεία δεν παίζουμε 

H συζήτηση για την υγεία δεν
σταματά ποτέ. Λογικό και
αναμενόμενο. Η υγεία αφορά

όλους, είναι δυναμική διαδικασία,
και εκ των πραγμάτων θα είναι συ-
χνά στα πρωτοσέλιδα των εφημε-
ρίδων και στην επικαιρότητα. Το
ζητούμενο και εδώ, είναι να βρίσκε-
ται στην επικαιρότητα για τους σω-
στούς λόγους, με σωστές αιτίες.
Προσωπικά δεν ανήκω στην κατη-
γορία όσων λένε με απόλυτο τρόπο
«κάτω τα χέρια από το ΓεΣΥ», αλλά
στην κατηγορία όσων λένε πως πρέ-
πει συνεχώς να βρίσκουμε τρόπους
βελτίωσης του συστήματος, αύξησης
των ελέγχων και της αποτελεσμα-
τικότητάς τους, αλλά όχι στην αλ-
λαγή της φιλοσοφίας και της αρχι-
τεκτονικής του συστήματος υγείας. 

Από τη μέρα της ομόφωνης ψή-
φισης των νομοθεσιών, από τον
Ιούνιο του 2017, βλέπουμε μια συ-
νεχή προσπάθεια, με πονηριές πολ-
λές φορές, να καταφέρουν από την
πίσω πόρτα αλλαγή αυτής της φι-
λοσοφίας. Μια φορά ήταν η συν-
ταγογράφηση από γιατρούς εκτός
ΓεΣΥ φαρμάκων εντός του συστή-
ματος, μια άλλη που συνεχίζεται
μέχρι και σήμερα η στέγαση για-
τρών εκτός συστήματος σε νοση-
λευτήρια που εντάχθηκαν, μια τρίτη
φορά η εκπροσώπηση των γιατρών
στο συμβούλιο του Οργανισμού
Ασφάλισης Υγείας ως εκπρόσωπος
του ΚΕΒΕ ή της ΟΕΒ και σήμερα η
πρόταση για απευθείας εκπροσώ-
πηση των γιατρών στον ΟΑΥ. Προ-
φανώς ξεχνώ και πολλές άλλες από-

πειρες. Δεν έχει και μεγάλη σημασία
ποιες ή πόσες ήταν αυτές, αλλά ση-
μασία έχει πως είναι συνεχείς. 

Προφανώς και πρέπει να μας
προβληματίζουν τα οικονομικά του
ΓεΣΥ. Και να δούμε πώς μπορούμε
να μηδενίσουμε τις καταχρήσεις,
να μειώσουμε την κακοδιαχείριση,
να γίνει το όλο σύστημα ένα περι-
βάλλον που συνεχώς θα βελτιώνε-
ται. Εκεί να είμαστε τολμηροί και
να κάνουμε τη συζήτηση. Ενας συ-
νάδελφος μάς ανέφερε τις προάλλες
την αύξηση των επισκέψεων σε
γιατρούς, σε αναλύσεις και σε το-
μογράφους. Μα η αύξηση όλων αυ-
τών είναι κυρίαρχος στόχος ενός
συστήματος υγείας. Η αύξηση της
πρόληψης και η μείωση στην εκ
των υστέρων ιατρική περίθαλψη,

που έχει πολλές φορές πολλαπλάσιο
κόστος και είναι και μη ανατρέψιμη.
Βεβαίως και πρέπει όλα συνεχώς
να ελέγχονται, τόσο για τη μη κα-
τάχρηση αλλά και για τηνποιότητας
σε εξετάσεις και αναλύσεις. 

Τα δημόσια νοσηλευτήρια, τον
ΟΚΥΠΥ, πρέπει επίσης να τον δούμε
συνολικά. Από πρόσφατη προσω-
πική εμπειρία μπορώ να πω για την
επάρκεια, την ικανότητα και την
αποτελεσματικότητα στα δημόσια
νοσοκομεία μας. Χρειάζεται βεβαίως
να βρουν τον τρόπο να πάψουν να
είναι οικονομικά ζημιογόνοι οργα-
νισμοί. Δεν είναι το πιο εύκολο εγ-
χείρημα και όλοι το αναγνωρίζουμε,
από την άλλη δεν μπορεί να είναι
αδύνατον να γίνει. Με δεδομένη
την πανδημία και την καθυστέρηση

που ομολογουμένως υπήρξε στην
αναδιοργάνωση των δημόσιων νο-
σηλευτηρίων, η παράταση στην
κάλυψη της οικονομικής διαφοράς
στους προϋπολογισμούς είναι απα-
ραίτητη. Δεν μπορεί όμως να διαρ-
κέσει επ’ άπειρον, και δεν μπορεί
να είναι μια μόνιμη επωδός. 

Μακριά λοιπόν από πονηριές,
από λογικές της πίσω πόρτας, χωρίς
αφορισμούς, χρειάζεται να είμαστε
ειλικρινείς και να μην ξεχνάμε τον
πρωταρχικό λόγο που προχωρή-
σαμε σε αυτή τη μεγάλη μεταρ-
ρύθμιση. Το όφελος, το συμφέρον
των ασθενών. Ως Δημοκρατικός
Συναγερμός δυσκολευτήκαμε, ίσως
να δυσκολευόμαστε ακόμη να πεί-
σουμε για τις δικές μας προθέσεις.
Αυτό ήταν ένα ζήτημα που δεν κα-

ταφέραμε να αντιμετωπίσουμε. Να
ήμασταν δηλαδή το κυβερνών κόμ-
μα, να προχωρούσαμε στις μεταρ-
ρυθμίσεις και να μην καταφέρναμε
να τις πιστωθούμε. Το καλύτερο
παράδειγμα είναι αυτό της υγείας,
το ΓεΣΥ. Σήμερα, χρειάζεται να το-
ποθετούμαστε με μεγαλύτερη κα-
θαρότητα, πείθοντας και τους πιο
καχύποπτους για τις δικές μας προ-
θέσεις. Σε κάθε «πονηρή» πρόταση
νόμου, σε κάθε πρόθεση που έχει
ως στόχο να αλλάξει, από την πίσω
πόρτα τη φιλοσοφία του Γενικού
Συστήματος Υγείας. 

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι Βουλευ-
τής Λευκωσίας ΔΗΣΥ. Πρόεδρος Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών.
twitter: @dmdemetriou

<<<<<<<

Στη συζήτηση 
για την ενέργεια 
ήδη επανέρχεται 
στο Ισραήλ η επιλογή
για βόρεια όδευση 
του φυσικού αερίου 
από το «Λεβιάθαν» 
προς το Τσεϊχάν.

<<<<<<<

Mια εμβάθυνση των
σχέσεων της Τουρκίας
με το Ισραήλ και την 
Αίγυπτο δεν αποτελεί,
απαραίτητα, πρόκληση
κόστους για τις άριστες
σχέσεις της Λευκωσίας
με Τελ Αβίβ και Κάιρo.

Πώς ο Ερντογάν μπαίνει
σφήνα στις Τριμερείς 

Η Ανατολική Μεσόγειος επανέρχεται στο προσκήνιο ως ένα πολύ 
σημαντικό πεδίο διπλωματικής δραστηριοποίησης της Τουρκίας

Αν και η πολιτική των Τριμερών έχει ατονίσει η Λευκωσία συνεχίζει να επενδύει στις Τριμερείς και δη στις σχέσεις της με το Ισραήλ και την Αίγυ-
πτο, όπως αποδεικνύεται κι από τα πρώτα δύο ταξίδια που πραγματοποίησε ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης σε Τελ Αβίβ και Κάιρο. (Στη φωτογραφία ο
Νίκος Χριστοδουλίδης με τον πρόεδρο του Ισραήλ Μπ. Νετανιάχου, κατά τη συνάντησή τους τον περασμένο Μάιο). ΚΥΠΕ
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΥ

5.500 λέξεις, εκεί που αρκούσαν 36

Τ ο κείμενο του διαγγέλματος
του Τάσσου Παπαδόπουλου
το 2004 για το δημοψήφισμα

επί του σχεδίου Ανάν είχε έκταση
σχεδόν 5.000 λέξεις. Το διάγγελμα
του Νίκου Αναστασιάδη το 2013
για την απόφαση για κούρεμα των
καταθέσεων ήταν σχεδόν 1.000 λέ-
ξεις. Οι δύο προηγούμενοι πρόεδροι
απευθύνονταν στον λαό σε δύο
από τις πιο καθοριστικές στιγμές
της ιστορίας μας από το 1974. Τις
προάλλες, ο Νίκος Χριστοδουλίδης
χρειάστηκε σχεδόν 5.500 λέξεις
για να κάνει απολογισμό του έργου
της μόλις τρίμηνης διακυβέρνησής
του.

Το σκηνικό της περασμένης Τρί-
της ήταν, από κάθε άποψη, αχρεί-
αστα υπερβολικό. Δεν ήταν μόνο
η έκταση του κειμένου. Πιο προ-
βληματική ήταν η αναγκαστική
παρουσία σύσσωμου του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου και όλων των
συνεργατών του προέδρου. Περίπου
30 ανώτεροι αξιωματούχοι καθόν-
τουσαν για δύο τουλάχιστον ώρες

και άκουγαν τον πρόεδρο να δια-
βάζει την ομιλία του και να απαντά
σε ερωτήσεις. 

Και όλα αυτά γιατί; Για μια ξε-
περασμένη επικοινωνιακή πρακτι-
κή, η οποία μάλιστα έτυχε λανθα-
σμένης εφαρμογής. Στις 100 μέρες
δεν κάνεις απολογισμό έργου,
απλούστατα διότι δεν προλαβαίνεις
να κάνεις έργο. Αυτό που γινόταν,
τον 20ό αιώνα, ήταν η προεκλογική
δέσμευση ότι στις πρώτες 100 μέρες
θα υλοποιούνταν συγκεκριμένα
έργα και πολιτικές και επί αυτών
γινόταν η αξιολόγηση. Μία από τις
τελευταίες φορές που, σε δυτική
χώρα, έγινε αυτό, ήταν το 1997 από
τον Εργατικό Τόνι Μπλερ, ο οποίος
δεν συγκάλεσε πανηγυρική δημο-
σιογραφική διάσκεψη. Απλώς αξιο-
λογήθηκε στις 100 μέρες για αυτά
που είχε υποσχεθεί να κάνει τις
πρώτες 100 μέρες. Τέσσερα πράγ-
ματα, όλα κι όλα. Θεωρήθηκε ότι
πέρασε τις εξετάσεις, με την επι-
σήμανση όμως ότι στις πρώτες 100
μέρες δεν αντιμετώπισε κάποια

σοβαρή πρόκληση. Ο Εμανουέλ
Μακρόν, ένα χρόνο μετά την εκλο-
γή του, τον περασμένο Απρίλιο,
επιστράτευσε την πρακτική των
100 ημερών για να αντιμετωπίσει
μια σοβαρή πρόκληση. Για να κα-
τευνάσει την οργή των Γάλλων για
την αύξηση του ορίου συνταξιο-
δότησης, έθεσε προθεσμία 100
ημερών στην κυβέρνησή του να
επουλώσει τις πληγές που έχουν
ανοίξει. 

Στον 21ο αιώνα, το ορόσημο

των 100 ημερών είναι η αφορμή
για τα ΜΜΕ να κάνουν μια πρώτη
αξιολόγηση της νέας διακυβέρνη-
σης και για τους δημοσκόπους να
σφυγμομετρήσουν τη διάθεση της
κοινωνίας έναντι του νέου προ-
έδρου και της κυβέρνησής του. Το
2019 ο Κυριάκος Μητσοτάκης αρ-
κέστηκε σε ένα tweet στις πρώτες
100 του μέρες. «Στις πρώτες #100
μέρες της κυβέρνησης έχουμε κα-
ταφέρει πολλά. Δυσκολίες υπάρ-
χουν, αλλά θα τις αντιμετωπίσουμε
με σκληρή δουλειά και θα αξιοποι-
ήσουμε κάθε μέρα για να κάνουμε
τη ζωή των Ελλήνων καλύτερη.
Εχουμε ακόμα πολλά να κάνουμε».
Όλες κι όλες 36 λέξεις. Τόσες ανα-
λογούν σε μόλις τρεις μήνες δου-
λειάς.

Υπήρξαν φυσικά και αλλού υπερ-
βολές, μεγαλύτερες της δικής μας.
Το 2008 στην Ιταλία του Σύλβιο
Μπερλουσκόνι, ο οποίος εκτός από
πρωθυπουργός ήταν και ιδιοκτήτης
ΜΜΕ, τα μέσα έγραφαν για «το
θαύμα των 100 ημερών». 

Πίσω στον Μπλερ. Αυτό που εί-
χαν επισημάνει τότε οι Βρετανοί
αναλυτές ήταν το προφανές. Ότι
ο πρωθυπουργός ήταν προσεκτικός
να μην υποσχεθεί προεκλογικά πε-
ρισσότερα απ’ όσα μπορούσε να
πετύχει τις πρώτες 100 μέρες. Είναι
ένας από τους χρυσούς κανόνες
της πολιτικής. Μειώνεις προκατα-
βολικά τις προσδοκίες, για να τις
ξεπεράσεις. Στην περίπτωση όμως
του προέδρου μας, αυτό που πα-
ρατηρείται είναι το αντίθετο, όπως
έγινε με τα κριτήρια επιλογής των
υπουργών. Φούσκωσε σε απραγ-
ματοποίητο βαθμό τις προσδοκίες,
με φυσιολογικό αποτέλεσμα να μην
τηρήσει τις υποσχέσεις του και να
γρατζουνίσει την εικόνα του. 

Ακολούθησε ο απολογισμός έρ-
γου. Το μόνο θύμα της αχρείαστης
φλυαρίας των 5.500 λέξεων ήταν
η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη. Διότι,
αντικειμενικά ομιλούντες, στους
τρεις μήνες η κυβέρνηση κατάφερε
να έχει στο ενεργητικό της μερικά
αξιοσημείωτα επιτεύγματα. Όπως

η συμφωνία για την ΑΤΑ, ο διπλα-
σιασμός επιστροφών μεταναστών,
το πρόγραμμα «κτίΖΩ», για να ανα-
φέρω μερικά. Η αγωνία όμως να
παρουσιαστούν σαν έργα, επου-
σιώδεις δράσεις (που δεν είχαν καν
θέση σε ομιλία πρόεδρου της Δη-
μοκρατίας), «έπνιξε» τα επιτεύγ-
ματα. Για παράδειγμα, ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης σπατάλησε διπλά-
σιο χρόνο φουσκώνοντας μια «επα-
ναπροκήρυξη» σχεδίου χορηγιών,
απ’ όσο αφιέρωσε στο «κτίΖΩ». Το
ίδιο έκανε και με τη συμφωνία για
την ΑΤΑ. Αφιέρωσε διπλάσιο χρόνο
προσπαθώντας να εμφανίσει ως
επίτευγμα την ολοκλήρωση μιας
εφαρμογής ηλεκτρονικής υποβολής
περιουσιακών στοιχείων των Δη-
μόσια Εκτεθειμένων Προσώπων.

Μετά από τρεις μήνες στο τιμόνι
της χώρας, το ζητούμενο για τον
κ. Χριστοδουλίδη είναι να προφυ-
λάξει τον εαυτό του και τον θεσμό
που εκπροσωπεί από τη φθορά της
επικοινωνιακής υπερκατανάλω-
σης.

Βρυξέλλες, του ανταποκριτή μας
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Μέχρι τον ενεργό ρόλο στην υπο-
στήριξη της διαπραγματευτικής
διαδικασίας, εφόσον ξεκινήσει,
έφτανε την περασμένη εβδομάδα
η στήριξη των εταίρων στο αίτημα
της Κύπρου να συμπεριληφθεί στα
συμπεράσματα της συνόδου κο-
ρυφής του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου
της 29ης και 30ής Ιουνίου συγκε-
κριμένη αναφορά στο ενδεχόμενο
διορισμού ενός απεσταλμένου της
Ε.Ε. για το Κυπριακό. Η γενικότερη
προσέγγιση των εταίρων στη συ-
ζήτηση που βρισκόταν σε εξέλιξη
κατά τη διάρκεια της εβδομάδας
και αναμενόταν να συνεχιστεί τη
Δευτέρα, ήταν πως είναι νωρίς για
μια τέτοια συζήτηση, αλλά και πως
θα ήταν δύσκολο ο διορισμός πο-
λιτικού απεσταλμένου να γίνει δε-
κτός από την Τουρκία, με τον κίν-
δυνο μια τέτοια αναφορά στα συμ-

περάσματα να αποδειχθεί αντιπα-
ραγωγική. Παράλληλα, αυτό που
προτείνει η Γερμανία, όπως πλη-
ροφορείται η «Κ», είναι όπως υπάρ-
ξει αναφορά στα συμπεράσματα
για τα ευρωτουρκικά, με ορίζοντα
τη συζήτησή τους στο Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο του Οκτώβρη.

Ορισμένα κράτη-μέλη, με κύριο
τη Γαλλία, στηρίζουν την εισήγηση
της Κύπρου κάνοντας αναφορά σε
παλαιότερα συμπεράσματα, που
παραπέμπουν σε τεχνοκρατικό
απεσταλμένο στην αποστολή Κα-
λών Υπηρεσιών του ΟΗΕ, αλλά και
σε θετική ατζέντα και σύνοδο για
την Αν. Μεσόγειο. Γενικότερα η
τάση στο Συμβούλιο της Ε.Ε. δείχνει
μια πιο προσεκτική προσέγγιση
προς την κατεύθυνση της ισχυρο-
ποίησης του λεκτικού υπέρ της
πιο ενεργής εμπλοκής της Ε.Ε.,
αλλά όχι απαραίτητα με απεσταλ-
μένο ξεχωριστό από αυτόν που
προβλέπεται ήδη σε τεχνοκρατικό
επίπεδο, και ενδεχομένως με δια-
σύνδεση με τις προτεραιότητες σε
ολόκληρο το φάσμα των σχέσεων
Τουρκίας - Ε.Ε. μέσω της πρότασης
της Γερμανίας.

Σύμφωνα με κοινοτικούς αξιω-

ματούχους, οι Βρυξέλλες είναι έτοι-
μες να λάβουν υπόψη τους την
ιδέα για διορισμό απεσταλμένου,
όμως τονίζουν παράλληλα την
ανάγκη να υπάρξει κινητικότητα
πρώτα σε επίπεδο των Ηνωμένων
Εθνών, με τη συζήτηση για τη μορ-
φή της εμπλοκής της Ε.Ε. να χα-
ρακτηρίζεται πρώιμη. Από κυβερ-
νητικής πλευράς το μήνυμα που
εκπέμπεται είναι προσεκτικό, πα-
ραπέμποντας στις διαβουλεύσεις
που θα συνεχιστούν σε επίπεδο
μόνιμων αντιπροσώπων, αλλά εν-
δεχομένως και υπουργών Εξωτε-
ρικών, τη Δευτέρα στο Συμβούλιο
Εξωτερικών Υποθέσεων στο Λου-
ξεμβούργο, και στη συνέχεια στο
επίπεδο των υπουργών Ευρωπαϊ-
κών Υποθέσεων στο Συμβούλιο
Γενικών Υποθέσεων (όπου την Κύ-
προ εκπροσωπεί ο ΥΠΕΞ) το οποίο
είναι αρμόδιο για τη διαμόρφωση
του προσχεδίου συμπερασμάτων
της συνόδου κορυφής που θα ξε-
κινήσει την Πέμπτη.

Μιλώντας στον Τύπο κατά τη
διάρκεια ενημέρωσης ενόψει του
Συμβουλίου Γενικών Υποθέσεων,
κοινοτικός αξιωματούχος εκτιμούσε
την Πέμπτη ότι το ζήτημα που

αφορά το αίτημα της Κύπρου για
αναφορά σε απεσταλμένο της Ε.Ε.
δεν θα κλείσει στις συζητήσεις με-
ταξύ των μόνιμων αντιπροσώπων
ή των υπουργών, και πως θα συ-
ζητηθεί σε επίπεδο ηγετών.

Εν εξελίξει προσχέδια
Το προσχέδιο που κυκλοφόρησε

στις αρχές της εβδομάδας δεν ικα-
νοποίησε την κυπριακή πλευρά,
καθώς ο στόχος είναι να υπάρξει
αναφορά που να παραπέμπει σε
απεσταλμένο της Ε.Ε. στη βάση
της πρότασης που έχει διατυπώσει
δημόσια ο πρόεδρος Χριστοδουλί-
δης. Το προσχέδιο με ημερομηνία
19/6 αναφέρει πως «Η Ε.Ε. παρα-
μένει πλήρως δεσμευμένη για μια
συνολική διευθέτηση του κυπρια-
κού προβλήματος σύμφωνα με τα
σχετικά ψηφίσματα του Σ.Α. του
ΟΗΕ, και θα συνεχίσει να διαδρα-
ματίζει ενεργό ρόλο στην υποστή-
ριξη της διαπραγματευτικής δια-
δικασίας των ΗΕ».

Μετά τις συζητήσεις που μεσο-
λάβησαν μέχρι το τέλος της εβδο-
μάδας, προστέθηκαν αναφορές
που ζητούσε η Λευκωσία για την
ανάγκη η λύση που επιδιώκεται να

βασίζεται στις ευρωπαϊκές αρχές,
και με παραπομπή σε προηγούμενα
συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου.

Οπωςαναφέρεται στο προσχέδιο
ημερομηνίας 22 Ιουνίου: «Υπενθυ-
μίζοντας τα προηγούμενα συμπε-
ράσματά του, το Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο παραμένει πλήρως προση-
λωμένο σε μια συνολική διευθέτηση
του κυπριακού προβλήματος, στο
πλαίσιο των Ηνωμένων Εθνών, κα-
τά τρόπο σύμφωνο με τα σχετικά
ψηφίσματα του Σ.Α. των ΗΕ και
σύμφωνα με τις αρχές στις οποίες
βασίζεται η Ε.Ε. Η Ευρωπαϊκή Ενω-
ση θα συνεχίσει να διαδραματίζει
ενεργό ρόλο στη στήριξη της δια-
πραγματευτικής διαδικασίας των
Ηνωμένων Εθνών».

Γερμανία και Γαλλία
Το βελτιωμένο προσχέδιο, το

οποίο δεν περιλαμβάνει αναφορά
στην ιδέα για απεσταλμένο, ήρθε
σε συνέχεια της συζήτησης που
έλαβε χώρα στην COREPER (τη συ-
νάντηση των πρέσβεων των 27)
της Τετάρτης, όπου καταγράφηκαν
οι διαφωνίες της Γερμανίας και της
Ιταλίας με την πρόταση για απε-

σταλμένο, η πιο υποστηρικτική
στάση της Γαλλίας, και οι ανάμικτες
θέσεις άλλων εταίρων. Η Γερμανία,
ιδιαίτερα ανέφερε, κατά τη διάρκεια
της συζήτησης, σύμφωνα με ασφα-
λείς πληροφορίες της «Κ», ότι δια-
φωνεί με το να υπάρξει αναφορά
σε διορισμό απεσταλμένου, εκφρά-
ζοντας ανησυχία πως ένα τέτοιο
λεκτικό θα δημιουργούσε νέες εν-
τάσεις με τον Ταγίπ Ερντογάν και
δεν θα είχε τα αποτελέσματα που
επιδιώκει η Λευκωσία. Ανάλογη
θέση κατέθεσε και η Ιταλία στο
συγκεκριμένο σημείο.

Σύμφωνα με τις ίδιες πληροφο-
ρίες, η Γερμανία εξέφρασε πρόθεση
να προτείνει να γίνεται αναφορά
στα συνολικά συμπεράσματα στις
σχέσεις Ε.Ε. - Τουρκίας με ορίζοντα
συζήτησής τους τον Οκτώβριο,
πρόταση την οποία δεν απέρριψε
η Λευκωσία θεωρώντας πως συνά-
δει με την προσέγγισή της. Το ζή-
τημα για το Βερολίνο είναι η Ε.Ε.
να αποφασίσει πώς θα χειριστεί
την επανεκλογή Ερντογάν κατά
τρόπο που να συμβάλει στην επα-
νέναρξη της διαδικασίας στο Κυ-
πριακό αλλά και στην επιδιωκόμενη
θετική ατζέντα.

Η Γαλλία, όπως πληροφορείται
η «Κ», δεν στάθηκε αντίθετη στα
όσα ζητάει η Λευκωσία, παραπέμ-
ποντας στο λεκτικό που έχει ήδη
καταγραφεί σε προηγούμενα συμ-
περάσματα και προτείνοντας τα
όσα αναφέρονται ήδη να γίνουν
πιο συγκεκριμένα. Η αναφορά αυτή
της Γαλλίας δείχνει να παραπέμπει
στο λεκτικό των συμπερασμάτων
της 1ης και 2ας Οκτωβρίου 2020,
όπου στην παράγραφο 19 κατα-
γράφεται ότι «Η Ε.Ε. είναι πρόθυμη
να συμβάλει ενεργά στην υποστή-
ριξη των διαπραγματεύσεων, με-
ταξύ άλλων διορίζοντας αμέσως
μετά την επανέναρξή τους, εκπρό-
σωπο στην αποστολή καλών υπη-
ρεσιών του ΟΗΕ». Επίσης στα συμ-
περάσματα της 10ης και 11ης Δε-
κεμβρίου καταγράφεται πως «Το
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο συμφωνεί
ότι αμέσως μετά την επανέναρξη
των διαπραγματεύσεων υπό την
αιγίδα του γενικού γραμματέα του
ΟΗΕ, η Ε.Ε. θα διορίσει εκπρόσωπο
στην αποστολή καλών υπηρεσιών
του ΟΗΕ».

Πρώτα τα ΗΕ
Κατά τη συζήτηση της Τετάρτης,

σειρά κρατών-μελών (Αυστρία, Ελ-
λάδα, Ιρλανδία, Λιθουανία, Λου-
ξεμβούργο, Μάλτα, Σλοβενία) στή-
ριξαν τις προτάσεις της Κύπρου,
με κάποιες να σημειώνουν την
ανάγκη να υπάρξει συμφωνία για
την τελική διατύπωση της αναφο-
ράς. Αλλεςχώρες (Ισπανία, Κροατία)
έτειναν περισσότερο προς την ανα-
ζήτηση συμβιβασμού, δεδομένων
των δυσκολιών. Η συζήτηση μέχρι
στιγμής φαίνεται να κινείται προς
την κατεύθυνση της επιβεβαίωσης
της δέσμευσης για απεσταλμένο
στο πλαίσιο της διαδικασίας του
ΟΗΕ, εφόσον αυτή ξανά ξεκινήσει,
και λιγότερο προς την κατεύθυνση
πολιτικού διορισμού, είτε από το
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο (κάτι το
οποίο τεχνοκράτες και αξιωματού-
χοι θεωρούν ανέφικτο), είτε από
την Κομισιόν.

Η πρόταση για πολιτικό απε-
σταλμένο παραμένει προβληματική
για πολλούς στις Βρυξέλλες, γιατί,
όπως σημείωσε κοινοτικός αξιω-
ματούχος στα μέσα της εβδομάδας,
η Ε.Ε. δεν είναι ουδέτερος παίκτης
στο Κυπριακό, καθώς βρίσκεται –
προφανώς– με το μέρος του κρά-
τους-μέλους της, δηλαδή της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. Από την άλ-
λη, κοινοτική διπλωματική πηγή
που μίλησε στον Τύπο την Παρα-
σκευή ενόψει του Συμβουλίου Εξω-
τερικών Υποθέσεων, σημείωσε ότι
ο ύπατος Εκπρόσωπος λαμβάνει
υπόψη και εξετάζει ένα τέτοιο εν-
δεχόμενο, προσθέτοντας παράλ-
ληλα πως αυτό που προέχει τώρα
είναι μια πρωτοβουλία των Ηνω-
μένων Εθνών καθώς αυτά είναι
που καθοδηγούν τη διαδικασία.

<<<<<<

Τι έκανε ο Μητσοτάκης
στις πρώτες 100 του μέ-
ρες, πώς αξιοποιεί ο Μα-
κρόν το επικοινωνιακό
ορόσημο των 100 ημε-
ρών, ο χρυσός κανόνας
του Μπλερ και η περί-
πτωση Χριστοδουλίδη.

Απεσταλμένος μετ’ εμποδίων
Στη Σύνοδο Κορυφής και στους ηγέτες παραπέμπεται, όπως δείχνουν τα πράγματα, τυχόν αναφορά σε απεσταλμένο 

<<<<<<

Εναντίον της πρότασης
για αναφορά σε απε-
σταλμένο στα συμπερά-
σματα Γερμανία και
Ιταλία, πιο θετική
η Γαλλία, με αναφορές
που παραπέμπουν σε
τεχνοκρατικό απεσταλ-
μένο ισορροπούν τα
υπόλοιπα κράτη- μέλη.

Η Γερμανία ιδιαίτερα, ανέφερε κατά τη διάρκεια της συζήτησης, σύμφωνα με ασφαλείς πληροφορίες της «Κ», πως διαφωνεί με το να υπάρξει
αναφορά σε διορισμό απεσταλμένου, εκφράζοντας ανησυχία πως ένα τέτοιο λεκτικό θα δημιουργούσε νέες εντάσεις με τον Ταγίπ Ερντογάν.
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ΑΡΘΡΟ /  Της ΒΑΣΩΣ ΚΙΝΤΗ

Τα σύνορα και η σημασία τους

Ο λοι θα δεχθούν ότι το μετα-
ναστευτικό είναι ένα σύν-
θετο και δύσκολο πρόβλημα,

με σύνθετες αιτίες που διαφορο-
ποιούνται ανά εποχές και περιοχές.
Δυστυχώς, όμως, γι’ αυτό το σύν-
θετο πρόβλημα ακούγονται συχνά
απλοϊκές απαντήσεις. Μια τέτοια
απλοϊκή απάντηση είναι αυτή που
ζητάει ανοιχτά σύνορα. Εχουμε ως
ανθρωπότητα ένα μεγάλο πρόβλη-
μα: εκατομμύρια άνθρωποι σε τε-
ράστιες περιοχές του πλανήτη,
στην Αφρική, στην Ασία, στη Λα-
τινική Αμερική, διαβιούν σε συν-
θήκες ακραίας φτώχειας, πολύ συ-
χνά υπό καθεστώς διώξεων και φό-
βου, καθώς έχουν να αντιμετωπί-
σουν δικτατορίες, πολέμους και
εμφύλιες σφαγές.

Επιχειρούν να δραπετεύουν από
αυτή τη μοίρα αναζητώντας μια
καλύτερη ζωή και πέφτουν πάνω
στους φράχτες, στα τείχη και τις
κλειστές πύλες που προστατεύουν
σύνορα και κλείνουν τις διελεύσεις.
Στο δύσκολο ερώτημα τι να κάνου-
με, πώς να χειριστούμε αυτό το θέ-

μα, έρχεται η εύκολη απάντηση:
γκρεμίστε τους φράχτες, άρατε πύ-
λας. Είμαστε όλοι άνθρωποι, είμαστε
όλοι αδέρφια, τα σύνορα είναι αυ-
θαίρετες χαράξεις και κατασκευές,
τα πράγματα θα μπορούσαν να
έχουν εξελιχθεί αλλιώς, είναι τυχαίο
πού γεννήθηκε ο καθένας.

Οσοι υποστηρίζουν αυτή τη θέ-
ση δεν σκέφτονται ή δεν ενδιαφέ-
ρονται να δουν τι σημαίνει αυτή
η λύση πρακτικά, όταν έχεις τερά-
στιους αριθμούς, πώς μπορεί να
υλοποιηθεί και τι συνέπειες έχει.
Αρκούνται στο θετικό φορτίο που
έχει ο όρος «ανοιχτός», εν αντιθέσει
προς τον όρο «κλειστός». Η ανοιχτή
κοινωνία, το ανοιχτό πνεύμα, οι
ανοιχτοί ορίζοντες είναι όλα καλά
πράγματα. Η κλειστή κοινωνία, τα
κλειστά μυαλά, οι κλειστές πόρτες
είναι όλα προβληματικά. Θέλω εδώ
να υποστηρίξω ότι τα σύνορα, που
παραπέμπουν σε κάτι κλειστό, είναι
εντούτοις καλά, ή για να το θέσω
αλλιώς, επιτελούν κρίσιμες λειτουρ-
γίες. Δεν θα αναφερθώ στην προ-
φανή, ότι προστατεύουν την υπό-

σταση ενός εθνικού κράτους, πρώ-
τον διότι το δέχονται σχεδόν όλοι
και, δεύτερον, διότι οι επικριτές
των συνόρων θεωρούν και τα εθνι-
κά κράτη αναλώσιμα, προσβλέπον-
τας σε ένα παγκόσμιο κράτος.

Τα «σύνορα» συγγενεύουν με
τους «όρους» στην αρχαιότητα, τα
«όρια», τους «ορισμούς», τους «πε-
ριορισμούς», τη «μεθόριο». Τα όρια
οδηγούν στη διαφοροποίηση. Χωρίς
όρια θα είχαμε μια αδιαφοροποίητη,
άμορφη μάζα. Η διαφοροποίηση
συγκροτεί ταυτότητες. Εγώ συστή-
νομαι ως υποκείμενο χαράσσοντας
όρια ανάμεσα σε μένα και στον Αλ-
λο. Αυτά τα όρια συγκροτούν την
υπόστασή μου και περιχαρακώνουν
την ιδιωτική σφαίρα μου. Η ιδιωτική

σφαίρα μου με τα σύνορα της κα-
τοικίας μου είναι το άσυλό μου.
Χάρις σε αυτά τα σύνορα απολαμ-
βάνουμε την ηρεμία μας και μπο-
ρούμε να αναπτύσσουμε τα σχέδιά
μας. Δεν είμαστε όμως μόνοι. Μπο-
ρεί ως βιολογικά όντα να γεννιό-
μαστε σε τυχαίο τόπο, αλλά άπαξ
και έρθουμε στη ζωή, βρισκόμαστε
πάντα σε γερά ριζωμένα κοινωνικά
περιβάλλοντα, την οικογένεια, την
κοινότητα, την πόλη, τη χώρα,
κ.λπ., που έχουν πάντα όρια, αφού
η μία διαφοροποιείται από την
άλλη. Σε κάποιες περιπτώσεις τα
όρια είναι σαφή, καθορισμένα και
άκαμπτα, όπως συμβαίνει με τα
εθνικά σύνορα ή με τους νόμους
που προσδιορίζουν αυστηρά την
επικράτεια στην οποία έχουν εφαρ-
μογή. Σε άλλες περιπτώσεις τα όρια
είναι ρευστά και εύπλαστα.

Οπου υπήρξε κοινωνία υπήρξαν
όρια, διαχωριστικές γραμμές και
σύνορα. Εξασφάλιζαν έναν χώρο
συμβίωσης όπου καλλιεργούνταν
από τα χωράφια μέχρι ο πολιτισμός
και αναπτύσσονταν η επικοινωνία,

το εμπόριο και ο ανταγωνισμός
ανάμεσα στις επικράτειες. Στη σύγ-
χρονη εποχή, χάρις στα εθνικά σύ-
νορα μπορούμε στις δημοκρατίες
να έχουμε αυτοπροσδιορισμό και
λογοδοσία των Αρχών. Αυτό ακρι-
βώς επικαλούνταν όσοι διαμαρτύ-
ρονταν για το άνοιγμα των συνόρων
στην παγκοσμιοποίηση: ότι χάνεται
ο δημοκρατικός έλεγχος όταν η
εξουσία διαχέεται και απομακρύ-
νεται πάρα πολύ από τους πολίτες,
που έχουν ένα πλήθος από ειδικά
χαρακτηριστικά και ενδιαφέροντα.
Οπως λέει η Σέιλα Μπενχαμπίμπ,
οι αυτοκρατορίες έχουν μεθορίους
(frontiers), οι δημοκρατίες όρια (bo-
undaries). Ορια θέτουμε επίσης
στην εκπαίδευση, στην αγωγή γε-
νικά. Και επειδή υπάρχουν, μπο-
ρούμε να τα υπερβαίνουμε, ακόμη
και να επαναστατούμε, δηλαδή να
αντικαθιστούμε ένα σύνολο περιο-
ρισμών με άλλους. Τα όρια δεν είναι
μόνο περιοριστικά, διαμορφώνουν
επίσης δυνατότητες.

Θα πει κανείς, έγινε το τραγικό
ναυάγιο στην Πύλο κι εσύ μιλάς

για το καλό που έχουν τα σύνορα;
Ναι, για να αφήσουμε στην άκρη
τις αφελείς απαντήσεις σε δύσκολα
προβλήματα. Μπορεί να γεννιόμα-
στε σε τυχαίο τόπο, μπορεί τα σύ-
νορα να χαράχτηκαν πρώτη φορά
αυθαίρετα, με την πυγμή, αλλά γεν-
νιόμαστε in media res. Τα σύνορα
υπάρχουν, είναι αναγκαία και ση-
μαντικά. Το να αναγνωρίζεις τη
σημασία τους δεν σημαίνει να απο-
στρέφεις το βλέμμα από τους πρό-
σφυγες ή τους μετανάστες, να τους
απωθείς, να μην τους βοηθάς, να
τους εχθρεύεσαι. Σημαίνει να ανα-
λαμβάνεις την ευθύνη να αντιμε-
τωπίσεις ένα περίπλοκο πρόβλημα
πραγματικά και όχι να υπερίπτασαι
ανέμελος στον χώρο μιας αφελούς
ιδεολογίας, όπως αυτοί που δεν θέ-
λουν σύνορα ή αγωνίζονται αφη-
ρημένα για τον άνθρωπο. Οφείλου-
με να το κάνουμε με βάση τις αξίες
και αρχές που τα ίδια τα σύνορα
μάς επέτρεψαν να αποκτήσουμε.

Η κ. Βάσω Κιντή είναι καθηγήτρια Φιλο-
σοφίας στο ΕΚΠΑ.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Η Λευκωσία αναμένει εξελίξεις στην
προσπάθειά της να εμπλέξει «ενερ-
γότερα» την Ε.Ε. σε μια ανανεωμένη
διαδικασία επίλυσης του Κυπρια-
κού, υπό την αιγίδα του ΟΗΕ. Ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης, στον
απολογισμό των 100 ημερών της
διακυβέρνησής του, παρέπεμψε
σε τρία ορόσημα, με πρώτο αυτό
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, 29-
30 Ιουνίου, δεύτερο αυτό της Συ-
νόδου του ΝΑΤΟ, στο Βίλνιους της
Λιθουανίας στις 2 Ιουλίου και τρίτο
αυτό της Γενικής Συνέλευσης του
ΟΗΕ, τον προσεχή Σεπτέμβριο. 

Επεσήμανε χαρακτηριστικά ότι
«η Ε.Ε., σε περίπτωση που η Τουρ-
κία ανταποκριθεί, έχει συγκεκρι-
μένα εργαλεία με τα οποία μπορεί
να προσφέρει στην Τουρκία κίνη-
τρα» για λύση του Κυπριακού. Κί-
νητρα που όπως είπε «τα Ηνωμένα
Εθνη δεν έχουν», παραπέμποντας
στην ευρωπαϊκή εργαλειοθήκη, οι-
κονομικών κινήτρων, με αφετηρία
την αναβάθμιση της Τελωνειακής
ΕνωσηςΕ.Ε. - Τουρκίας. Στο πλαίσιο
αυτό, ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
εξέφρασε ετοιμότητα να συζητήσει
μια θετική προσέγγιση, «μια θετική
ατζέντα» στα ευρωτουρκικά. Ωστό-
σο, όπως πληροφορείται η «Κ», οι
προσδοκίες της Λευκωσίας σκον-
τάφτουν, τουλάχιστον επί του πα-
ρόντος, σε δύο εμπόδια:

1) Οπως πληροφορούμαστε, τα
πρώτα μηνύματα της Αγκυρας,
μετά τις πρόσφατες εκλογές, «έχουν
διαφορετικές αποχρώσεις». Ο Ταγίπ
Ερντογάν, στις πρώτες τηλεφωνικές
κουβέντες που έκανε με ηγέτες ση-
μαινόντων κρατών-μελών, ως επί-
σης και με επικεφαλής θεσμικών
οργάνων της Ε.Ε., φέρεται να απέ-
φυγε να τοποθετηθεί σε σχέση με
το Κυπριακό και την εμπλοκή της

Ευρώπης στην προσπάθεια λύσης
του προβλήματος.

Την ίδια πάντως ώρα, σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ», σε διπλω-
ματικό επίπεδο, η Αγκυρα έχει επι-
χειρήσει να προκαταλάβει κάθε
σκέψη για διασύνδεση των ευρω-
τουρκικών σχέσεων με το Κυπρια-
κό. Οπως επεσήμαναν έγκυροι κύ-
κλοι, Τούρκος επίσημος έχει δια-
μηνύσει σε Ευρωπαίους συνομι-
λητές του ότι «ούτε η Τουρκία, αλλά
ούτε και οι ευρωτουρκικές σχέσεις
μπορούν να καθίστανται ‘όμηρος’
του κυπριακού προβλήματος», το
οποίο όπως είπε, «παραμένει άλυτο
εξαιτίας της υπαιτιότητας της ‘ελ-
ληνοκυπριακής διοίκησης’». Ο ίδιος

Τούρκος επίσημος υποστήριξε πα-
ράλληλα ότι η Ε.Ε. θα πρέπει σε
πρώτο χρόνο, να υλοποιήσει τις
ανεκπλήρωτες υποχρεώσεις της
προς την τουρκοκυπριακή πλευρά,
φωτογραφίζοντας την εφαρμογή
της πρότασης Κανονισμού για το
απευθείας εμπόριο, από το κατε-
χόμενο λιμάνι της Αμμοχώστου.

2) Το δεύτερο εμπόδιο, προκύ-
πτει εκ του γεγονότος ότι η «θετική
ατζέντα» που επιδιώκει η Λευκωσία
να εγκαθιδρυθεί, ώστε να αξιοποι-
ούνται ευρωπαϊκά εργαλεία προς
όφελος της Αγκυρας, παράλληλα
με τη δρομολόγηση εξελίξεων για
λύση του Κυπριακού, έχει ήδη προ-
σφερθεί προς την Τουρκία, επισή-

μως, εδώ και τρία χρόνια, στο πλαί-
σιο Συμπερασμάτων της Ε.Ε. Ομό-
φωνα, με τη σύμφωνη γνώμη όλων
των κρατών-μελών, περιλαμβανο-
μένης και της ίδιας της Λευκωσίας,
επί διακυβέρνησης Νίκου Αναστα-
σιάδη και με ΥΠΕΞ τον σημερινό
πρόεδρο της Δημοκρατίας, Νίκο
Χριστοδουλίδη.

Και χωρίς την παραμικρή δια-
σύνδεσητης εν λόγω «θετικής ατζέν-
τας» με την επίλυση του προβλή-
ματος της Κύπρου. Κατά συνέπεια,
σημαίνοντες κύκλοι στην Ε.Ε. θε-
ωρούν ότι «είναι εξαιρετικά δύσκολο
να ανοίξει ξανά το πακέτο της θε-
τικής ατζέντας Ε.Ε. - Τουρκίας και
να περιληφθούν νέοι όροι, όπως η

επίλυση του κυπριακού προβλήμα-
τος. «Αν και τίποτα δεν μπορεί να
προαποκλειστεί, θεωρώ μάλλον απί-
θανο να καταλήξουμε σε μια τέτοια
τροποποίηση του πλαισίου της θε-
τικής ατζέντας που πρόσφερε ήδη
προς την Τουρκία η Ε.Ε. Κυρίως αν
αναλογιστούμε ότι η αρχή που διέπει
την ακολουθητέα πρακτική στην
Ε.Ε. είναι ότι όλεςοι συμφωνίες πρέ-
πει να τηρούνται, pacta sunt ser-
vanta», όπως επεσήμανανμε νόημα
οι ίδιες κοινοτικές πηγές. Τα Συμ-
περάσματα που είχαν εκδοθεί στις
2 Οκτωβρίου 2020, με τη σύμφωνη
γνώμη της Λευκωσίας, δεν αφήνουν
άλλωστε κανένα περιθώριο παρερ-
μηνείας, αναφέροντας χαρακτηρι-

στικά: «Υπό τον όρο ότι θα συνεχι-
στούν οι εποικοδομητικές προσπά-
θειεςνα τερματιστούνοι παράνομες
ενέργειες έναντι της Ελλάδας και
της Κύπρου, το ΕυρωπαϊκόΣυμβού-
λιο συμφωνεί να δρομολογήσει θε-
τικό πολιτικό θεματολόγιο (σ.σ. θε-
τική ατζέντα) Ε.Ε. - Τουρκίας με ιδι-
αίτερηέμφασηστον εκσυγχρονισμό
της τελωνειακής ένωσης και τη δι-
ευκόλυνση του εμπορίου, τις δια-
προσωπικέςεπαφές, τους διάλογους
υψηλού επιπέδου, τη συνεχή συ-
νεργασίασε ζητήματαμετανάστευ-
σης, σύμφωνα με τη δήλωση Ε.Ε. -
Τουρκίας του 2016». 

Αρα, όπως γίνεται κατανοητό,
η Λευκωσία, επί διακυβέρνησης

Αναστασιάδη και με ΥΠΕΞ τον Νίκο
Χριστοδουλίδη, συναίνεσε στην
έγκριση της θετικής ατζέντας Ε.Ε.
- Τουρκίας με μόνο όρο τον τερμα-
τισμό των παράνομων ενεργειών
της Αγκυρας, στην κυπριακή ΑΟΖ.
Τρία σχεδόν χρόνια αργότερα, η
Λευκωσία, με πρόεδρο της Δημο-
κρατίας τον τότε υπουργό Εξωτε-
ρικών, προσδοκά να προσθέσει
νέο όρο στη «θετική ατζέντα», ο
οποίος να αφορά αφενός στην επα-
νέναρξη των συνομιλιών και αφε-
τέρου στην επίλυση του Κυπριακού,
υπό τον μανδύα μιας «ενεργότερης
εμπλοκής» της Ε.Ε. στη διαδικασία.
Προσδοκία, η οποία προϋποθέτει
ουσιαστική τροποποίηση της υφι-
στάμενης εδώ και τρία χρόνια «προ-
σφοράς» της Ε.Ε. προς την Τουρκία
για «θετική ατζέντα». Με την προ-
σθήκη νέων όρων για την επίλυση
του Κυπριακού, με βάση το «συμ-
φωνηθέν πλαίσιο», κάτι που θεω-
ρείται εκ των πραγμάτων μια εξαι-
ρετικά δύσκολη υπόθεση.  

Πρώτα ΟΗΕ και μετά Ε.Ε. 
«Η Ε.Ε. είναι πρόθυμη να συμ-

βάλει ενεργά στην υποστήριξη των
διαπραγματεύσεων, μεταξύ άλλων
διορίζοντας, αμέσως μετά την επα-
νεναρξή τους, εκπρόσωπο στην
αποστολή καλών υπηρεσιών του
ΟΗΕ». Αυτή ήταν η κοινή θέση
στην οποία επίσης κατέληξαν όλα
τα κράτη-μέλη, περιλαμβανομένης
και της Κυπριακής Δημοκρατίας,
όπως αποτυπώνεται στα Συμπερά-
σματα της 2ας Οκτωβρίου 2020,
επί διακυβέρνησης Αναστασιάδη. 

Κοινοτική πηγή, με την οποία
μίλησε η «Κ», υπό την προϋπόθεση
τήρησης της ανωνυμίας της, επι-
στράτευσε τα εν λόγω ομόφωνα
Συμπεράσματα των «27», επιση-
μαίνοντας ότι «όπως όλοι είχαμε
συμφωνήσει, ο διορισμός εκπρο-
σώπου της Ε.Ε., στην αποστολή
καλών υπηρεσιών του ΟΗΕ, θα
γίνει μετά την επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων και σε κάθε περί-
πτωση, έχω την εντύπωση, ότι δεν
μπορεί να προηγηθεί του διορισμού
απεσταλμένου από τον γενικό γραμ-
ματέα του ΟΗΕ, ο οποίος έχει το
γενικό πρόσταγμα». Οπως επεσή-
μανε, «η Ε.Ε. είναι εδώ και πολλά
χρόνια έτοιμη για να συμβάλει στη
διαδικασία, με τον ίδιο ακριβώς
τρόπο που είχε συμβάλει και στο
παρελθόν, συμμετέχοντας δηλαδή
στην ομάδα των Ηνωμένων
Εθνών».  Η ίδια πηγή απέφυγε να
τοποθετηθεί γύρω από το ενδεχό-
μενο διορισμού «ισχυρής ευρωπαϊ-
κής πολιτικής προσωπικότητας
από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο», που
δηλώνει ότι επιδιώκει η Λευκωσία,
επαναλαμβάνοντας τις αποφάσεις
και τα ομόφωνα Συμπεράσματα
που έχουν εκδοθεί με τη σύμφωνη
γνώμη όλων των κρατών-μελών.
«Αντιλαμβάνομαι ότι τώρα ζητείται
επίσπευση διορισμού ενός Ευρω-
παίου εκπροσώπου, αλλά έχω την
εντύπωση ότι θα δημιουργούνταν
λανθασμένες εντυπώσεις εάν η
Ε.Ε. προκαταλάμβανε τη διαδικασία
και συνεπώς τον διορισμό του απε-
σταλμένου του ΟΗΕ, σπεύδοντας
η ίδια να διορίσει δικό της απε-
σταλμένο», κατέληξε η ίδια πηγή.

Δύσκολα τα μαθηματικά
για εμπλοκή Ε.Ε.

Τουρκικές ενστάσεις στη διασύνδεση ευρωτουρκικών - Κυπριακού
Πληρώνει «αμαρτίες» η Λευκωσία

Σημαίνοντες κύκλοι στην Ε.Ε. θεωρούν ότι «είναι εξαιρετικά δύσκολο να ανοίξει ξανά το πακέτο της θετικής ατζέντας Ε.Ε. - Τουρκίας και
να περιληφθούν νέοι όροι, όπως η επίλυση του κυπριακού προβλήματος.

<<<<<<<

Τούρκος επίσημος
έχει διαμηνύσει σε Ευ-
ρωπαίους συνομιλητές
του, ότι «ούτε η Τουρκία,
αλλά ούτε και οι ευρω-
τουρκικές σχέσεις, μπο-
ρούν να καθίστανται
‘όμηρος’ του κυπριακού
προβλήματος».

<<<<<<

Χάρις στα εθνικά σύνορα
μπορούμε στις δημο-
κρατίες να έχουμε αυτο-
προσδιορισμό και λογο-
δοσία των Αρχών.



10 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η E Π I K A I Ρ O T H T A Κυριακή 25 Ιουνίου 2023

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ενας από τους βασικούς στόχους
των Βραβείων του Γαστρονόμου,
που διοργανώνονται και φέτος την
Τρίτη 27 Ιουνίου, είναι η παρου-
σίαση και η ανάδειξη του κυπριακού
κρασιού, το οποίο όπως φαίνεται
τα τελευταία χρόνια έχει αρχίσει
να βρίσκει τη θέση που του αξίζει
στις κάβες και τους καταλόγους
των κυπριακών επιχειρήσεων και
οικογενειών. Ηταν πάντα έτσι όμως
τα πράγματα; Πάντως γνωρίζουμε
το ποίημα του Γάλλου ποιητή Henri
d’Andeli «La bataille des vins» [Η
μάχη των οίνων] (μετά το 1224),
όπου αναφέρει και το κρασί της
Κύπρου που κηρύχθηκε ως το κα-
λύτερο της Ευρώπης σε διαγωνισμό
που είχε προκηρύξει ο Γάλλος βα-
σιλιάς Φίλιππος-Αύγουστος «Li rois
les bons vins corona / Et a chascun
son non dona / Vin de Cypre fist
apostoile / Qui resplendist comme
une estoile», δηλαδή «ο βασιλιάς
τα καλύτερα κρασιά βράβευσε / και
στο καθένα έδωσε ένα όνομα / το
κρασί της Κύπρου ήταν των Απο-
στόλων / που λάμπει σαν αστέρι».
Βέβαια, έκτοτε πέρασαν αιώνες,
έμεινε το κυπριακό κρασί στον θρό-
νο του; 

Το 1893 ο καθηγητής της Εθνι-
κής Σχολής του Γρινιόν, βοτανο-
λόγος Pierre Mouillefert (1846-1903)
επισκέφθηκε την Κύπρο μετά από
πρόσκληση της αποικιακής κυβέρ-
νησης, ο οποίος συνέταξε ειδική
έκθεση για τους κυπριακούς αμ-
πελώνες. Ο Γάλλος καθηγητής επι-
σκέφθηκε 15 αμπελο-οινικές πε-
ριοχές της Κύπρου, κατέγραψε τα
προβλήματα των αμπελώνων και
πρότεινε διάφορα μέσα θεραπείας.
Πιο συγκεκριμένα ο Mouillefert
επισκέφθηκε τη Λάρνακα, τον Αγιο
Αμβρόσιο Λεμεσού, το Βουνί, τα
χωριά Ποταμιού, Βάσα και Αρσος,
το Ομοδος, τα χωριά Λόφου, Συλί-
κου, Κοιλάνι, Κούκα, τα χωριά Πάνω
Πλάτρες, Μανδριά, Πέρα Πεδί και
Πελένδρι, τον Αγιο Μηνά, τα χωριά
Ζωοπηγή και Καλό Χωριό, τα χωριά
Αθρακος, Αρακαπάς, Διερώνα, Μύ-
λος, την Ορά, την Επταγώνια, τη
Βαβατσινιά, τα Λεύκαρα, τον Δε-
λήκηπο και τον Κόρνο, τα χωριά
Μοσφιλωτή, Αλάμπρα, Λύμπια και
Λουρουτζίνα και τα χωριά Δάλι,
Πέρα Χωριό και Αγία Βαρβάρα. Η
έκθεση του βοτανολόγου Μουλ-
λιέφερ δημοσιεύθηκε σε συνέχειες
στην εφημερίδα «Φωνή της Κύ-
πρου» τους μήνες Ιανουάριο – Μάρ-
τιο του 1893. Πριν ακολουθήσουμε
όμως τον καθηγητή Mouillefert,
ας θυμηθούμε το ποίημα του Βασίλη
Μιχαηλίδη, που δημοσίευσε στην
εφημερίδα του «Ο Διάβολος» στις
5 Απριλίου 1888, με τίτλο «Ένα
τραγούδι από καρδιάς προς τους
χωριάτες της Μεσαριάς», με το
οποίο ο συγγραφέας προτρέπει του
κατοίκους της Μεσαορίας να αφή-
σουν τα σιτάρια και κριθάρια και

βαμβάκια, ρόβια, κήπους και λουβιά
και «να φυτέψετε αδέλφια τα χω-
ράφια σας αμπέλια, αν ευρίσκεται
ολίγος εις την κεφαλήν σας νους,
τα σακιά και ταις δουκάνες να τα
κάμετε βαρέλια, και τ’ αλώνια και
τα σέντε να τα κάμετε λινούς».

Και ο ποιητής συνεχίζει: «Σεις
δε κύριοι ορίται του νησιού μας οι
κρασάδες, εάν θέλετε σαν πρώτα
να χη δόξαν το νησί και αν θέλετε
ακόμα να κερδίσητε παράδες επι-
μεληθήτε λίγον το ωραίον μας κρα-
σί» και πιο κάτω: «Δεν μας ωφελούν
η τέχναιςδεν μας ωφελούν οι γύψοι,
βλάπτουσιν απεναντίας το νησί
μας φοβερά. Κι ο που τον καιρό
του Νώε πύσσινος ασκός να λείψη,
για να ήνε τα κρασιά μας άπισσα
και καθαρά». 

Ουσιαστικά ο Βασίλης Μιχαη-
λίδης εντoπίζει τα βασικά προβλή-
ματα που αντιμετώπιζαν οι οινο-
παραγωγοί της Κύπρου εκείνα τα
χρόνια, που δεν ήταν άλλα από τη
χρήση γύψου στα κρασιά και την
αποθήκευσή τους σε πισσωμένα
ασκιά ή κατραμωμένους πίθους.
Ενδεικτικές για το μεγάλο αυτό

πρόβλημα είναι οι καταχωρημένες
διαφημίσεις: «Ό υποφαινόμενος,
εγκατασταθείς εσχάτως εν Λεμησ-
σώ Κύπρου, λαμβάνω την τιμήν να
ειδοποιήσω τους αξιοτίμ[ους] Κυ-
ρίους εμπόρους τους εντός και
εκτός της Κύπρου ότι δύναμαι να
προμηθεύω οίνους Κύπρου, άνευ
ουδεμίας οσμής πίσσης και άνευ
γύψου, αρίστης ποιότητος και οι-
ουδήποτε ποσού. ΝΕΟΚΛΗΣ
ΙΩΑΝΝ1ΔΗΣ». Για το ζήτημα αυτό
βλέπουμε ότι γίνονταν προσπάθειες
διόρθωσης του προβλήματος και
μάλιστα οι έμποροι προέβαιναν σε
διάφορες ενέργειες. Διαβάζουμε
στην εφημερίδα «Αλήθεια» το 1888:
«Οι έμποροι της πόλεως μας και
ιδίως οι κ. κ. Δημ. Χατζηπαύλου
και Γ.Δ. Κακάθύμης περί πολλού
ποιούμενοι την βελτίωσιν των κυ-
πριακών οίνων, τους οποίους βλέ-
πουσι παραγκώνιζομένους εις την
Γαλλίαν, ένεκα μόνον του Γύψου
και της πίσσης των, ου παύονται
παντοιουτρόπως προσπαθούντες
και συμβουλεύοντες προς τούτο
τους αμπελουργούς, εσχάτως δε

και άλλην εγκύκλιον ετύπωσαν και
έστειλαν εις τα διάφορα χωρία,
συμβουλεύοντες τους αμπελουρ-
γούς «τρυγητόν ώριμον, κρασιά
χωρίς γύψον, και χωρίς πίσσαν»
και τελειώνει η ανακοίνωση: «Ας
ελπίσωμεν τέλος πάντων ότι αι σω-
τήριοι αύται συμβουλαί θα χωρή-
σωσιν εν τη κεφαλή του αμπελουρ-
γού προς ωφέλειάν του».

Από τη Λάρνακα στο Δάλι
Αλλά ας επιστρέψουμε στον εμ-

πειρογνώμονα που κάλεσε η κυ-
βέρνηση, τον Pierre Mouillefert.
Ο βοτανολόγος ξεκίνησε από τη
Λάρνακα, επισκεπτόμενος τον με-
γαλοκτηματία Τζέπη, ο οποίος κα-
τείχε 125 στρέμματα αμπελώνα.
Το μισό της σοδειάς ο Τζέπης το
μετατρέπει σε σταφύλια και το υπό-
λοιπο σε σταφίδες. Συνέχισε στον
Αγιο Αμβρόσιο Λεμεσού, όπου επι-
σκέφθηκε αμπελοφυτεία έκτασης
900 στρεμμάτων, που βρισκόταν
σε υψόμετρο 1.500 ποδιών. Εκεί
παράγονται, όπως αναφέρει, μαύρα
κρασιά, καλής ποιότητας, εάν όμως

τύχουν καλής παρασκευής. Επειτα
πήγε στο Βουνί, όπου επισκέφθηκε
σύμπλεγμα αμπελώνων έκτασης
4.733 στρεμμάτων σε υψόμετρο
1.500-1.700 ποδιών, όπου παρα-
σκευάζονταν μαύροι οίνοι. Συνεχίζει
προς τα χωριά Ποταμιού, Βάσα και
Αρσος, όπου ο καθηγητής σημει-
ώνει χαρακτηριστικά: «Τα άνωθι
χωρία και προ πάντων το Αρσος
παράγουσι καλλίστους μαύρους οί-
νους, τους καλλιτέρους της νήσου».
Από εκεί μετέβη στο Ομοδος, όπου
επισκέφθηκε αμπελώνες 3.464
στρεμμάτων σε υψόμετρο 2.400-
3.000 ποδιών.

Το Ομοδος, μάς πληροφορεί ο
καθηγητής, παράγει επίσης μαύρα
κρασιά, αλλά κατώτερης ποιότητας
από εκείνα του Αρσους, «είναι γυ-
ψωμένοι, τραχείς (στυφοί) και κα-
τραμωμένοι». Στο Ομοδος υπάρχει
αμπελώνας έκτασης 15 περίπου
εκταρίων που παράγουν μοσχάτο
οίνο, που μοιάζει με εκείνους της
νότιας Γαλλίας. Στο χωριό επίσης
κάποιοι κτηματίες χρησιμοποιούν
την ποικιλία ξυνιστέρι, παράγοντας

γλυκούς λευκούς οίνους, οι οποίοι
είναι πολύ καλοί, που θυμίζουν το
κρασί της Μαδέρας.

Επισκέφθηκε έπειτα σύμπλεγμα
αμπελοφυτειών στα χωριά Λόφου,
Συλίκου, Κοιλάνι, Κούκα, έκτασης
13.278 στρεμμάτων, σε ύψος 2.400-
3.000 ποδιών και στις Πάνω Πλά-
τρες, Μανδριά, Πέρα Πεδί και Πε-
λένδρι σύμπλεγμα αμπελοφυτειών
έκτασης 6.150 στρεμμάτων, σε
ύψος 2.800-3.400 ποδιών. Στον Αγιο
Μηνά μελέτησε αμπελοφυτεία έκτα-
σης 1.800 στρεμμάτων σε ύψος
2.700-3.000 ποδιών και σημειώνει
πως έχει ωραίους αμπελώνες «φέ-
ροντας τακτικώς ετησίους βραχίο-
νας, τους οποίους κατά την κοινήν
έκφρασιν αποκαλούσιν Αραπίδες,
έχοντας άλλοτε μεν πολλούς άλλοτε
δε ολίγους οφθαλμούς». Επόμενος
σταθμός η Ζωοπηγή και το Καλό
Χωριό, όπου, όπως αναφέρει ο κα-
θηγητής, υπάρχουν αμπελώνες που
φτάνουν τα 3.300 στρέμματα και
βρίσκονται σε ύψος 2.500 ποδιών
«επί ξηρότατων λόφων». Στα δύο
αυτά χωριά κυριαρχεί η κουμαν-
δαρία και όπως σημειώνει «οι δε
μαύροι είναι επίσης λίαν καλοί».
Επειτα πήγε στα χωριά Αθρακός
(εγκαταλελειμμένο σήμερα), Αρα-
καπάς, Διερώνα και Μύλος, όπου
υπάρχουν αμπελώνες έκτασης 3.440
στρεμμάτων περίπου, σε υψόμετρο
2.800-3.200 ποδιών και παράγουν

κουμανδαρίες και μαύρα κρασιά,
και η ποιότητά τους κατά τη μετά-
φραση της εποχής: «κατά το μάλλον
και ήττον καλής ποιότητος», δηλαδή
έτσι και έτσι… Συνεχίζει προς την
Ορά, την οποία χαρακτηρίζει ως
χωριό με σπουδαία αμπελοφυτεία
εκ 1.800 στρεμμάτων σε υψόμετρο
2.700-3.000 ποδιών. «Δύναται τις
να είπη, ότι άπαντες οι διά αμπε-
λοφυτείαν αγροί είναι πεφυτευμέ-
νοι». Στην Ορά παράγονται γλυκείς
μαύροι οίνοι, κουμανδαρία και συ-
νηθισμένοι μαύροι, οι οποίοι θα
ήταν καλής ποιότητας, «αν ετύγ-
χανον καλής κατασκευής». Στην
Επταγώνια, την οποία επισκέπτεται
στη συνέχεια, παράγονται κυρίως
μαύρα κρασιά, από αμπελοφυτεία
έκτασης 1.955 στρεμμάτων και στη
Βαβατσινιά, όπως αναφέρει ο κα-
θηγητής, υπάρχουν πολλοί αμπε-
λώνες (1.400 στρέμματα) σε υψό-
μετρο 2.800-3.000 ποδιών. Οι οίνοι
του είναι μαύροι: «Λίαν τραχείς και
κατραμωμένοι», όπως τους χαρα-
κτηρίζει.

Στα Λεύκαρα η αμπελοφυτεία

είναι «λίαν εκτεταμένη, αριθμούσα
ουχί ολιγώτερον των 3.200 στρεμ-
μάτων, σε ύψος1.200-1.500 ποδιών»
και ο Pierre Mouillefert θεωρεί πως
η καλλιέργεια είναι αναλόγως προ-
οδευμένη. Στα Λεύκαρα οι γεωργοί
παράγουν κυρίως «κουμανδαρίτην»,
ο οποίος θα ήταν άριστης εάν είχε
την «μικροτέραν περιποίησιν». Συ-
νεχίζει προς τον Δελήκηπο και τον
Κόρνο, με τα αμπέλια των δύο αυ-
τών χωριών να βρίσκονται στα
βάθη των κοιλάδων στις βάσεις
των λόφων, σε έκταση 1.250 στρεμ-
μάτων. «Είναι γενικώς ωραιότατοι
προ πάντων όπου είναι πεφυτευ-
μένοιαπό Ξυνιστέρι, όπερευδοκιμεί
θαυμασίως» και μας ενημερώνει
πως οι βότρεις χρησιμοποιούνται
στην παραγωγή κομανδαρίτου ή
σταφίδος ή για πώληση. Επόμενη
στάση του στα χωριά Μοσφιλωτή,
Αλάμπρα, Λύμπια και Λουρουτζίνα,
με τους αμπελώνες των χωριών αυ-
τών να εκτείνονται μέχρι τα 1.340
στρέμματα περίπου, σε ύψος 600-
1.200 ποδιών. Είναι επίσης τοπο-
θετημένοι στα βάθη των κοιλάδων,
ή στις βάσεις των λόφων «επί των
καλλιτέρων γαιών». Είναι καλώς
καλλιεργημένοι και ωραίοι. Μάλι-
στα, το ξυνιστέρι είναι άφθονο, και
αντέχει καλλίτερον στην ξηρασία
από το Μαύρο. Την περιοδεία του
τελειώνει στα πλησιόχωρα στη Λευ-
κωσία χωριά Δάλι, Πέρα Χωριό και
Αγία Βαρβάρα: «Τα άνωθι χωρία ει-
σίν ολίγον αμπελοφυτευμένα. Σχε-
δόν δεν έχουσινέκτασιν950 στρεμ-
μάτων σε ύψος 600-1.400 ποδιών»
και αναφέρει πως αν και εκεί υπερ-
τερούν τα γεννήματα και τα λαχα-
νικά, «μόλον τούτο και οι υπάρ-
χοντες αμπελώνες είναι ωραίοι και
αι στάφυλαί των πωλούνται νωπαί».
Παράγουν κρασιά μόνο προς ιδία
χρήση, που όμως είναι «εσχάτης
ποιότητος».

Από το μακρινό 1893 έως σήμερα
σαφώς και έχουν γίνει πολλά και
σπουδαία στον κυπριακό αμπελώνα,
κακές πρακτικές του παρελθόντος
έχουν εγκαταλειφθεί, νέες γενιές
αμπελουργών και οινοπαραγωγών
έχουν αναλάβει την αμπελοκαλ-
λιέργεια και την οινοποίηση και
το κυπριακό κρασί βρίσκει τη θέση
που του αξίζει στη διεθνή και εγ-
χώρια αγορά. Σε αυτή την εξέλιξη
του κυπριακού οίνου τα Βραβεία
Ποιότητας του Γαστρονόμου έχουν
συμβάλει και μαζί με τους βαρελό-
φρονες, τους παραγωγούς και τους
εγκρατείς φίλου του Βάκχου, ελπί-
ζουμε σε ακόμη καλύτερες σοδειές
και κρασιά.

Και κλείνοντας ας θυμηθούμε
τον διάλογο στο θεατρικό έργο του
Carlo Goldoni στο «La locandiera»:
«Και ο Μαρκήσιος είπε: Θέλω να
δοκιμάσετε ένα ποτηράκι κρασί
της Κύπρου […] πίνεται γουλιά-
γουλιά όπως η πεμπτουσία της μέ-
λισσας […] Τι νέκταρ! Τι αμβροσία!
Τι μάννα!», «La locandiera», Πράξη
δεύτερη, σκηνή VI.

Τι νέκταρ! Τι αμβροσία! Τι μάννα!
Από τα κατραμωμένα πιθάρια και το κρασί που έχει γεύση γύψου έως την ανάδειξη του σύγχρονου ποιοτικού κυπριακού οίνου

<<<<<<

Στον Δελήκηπο και τον
Κόρνο τα αμπέλια βρί-
σκονται στα βάθη των
κοιλάδων στις βάσεις
των λόφων, σε έκταση
1.250 στρεμμάτων. «Είναι
γενικώς ωραιότατοι προ
πάντων όπου είναι πε-
φυτευμένοι από Ξυνι-
στέρι, όπερ ευδοκιμεί
θαυμασίως».

<<<<<<

Τα χωριά Ποταμιού, Βά-
σα και Αρσος, προ πάν-
των το Άρσος «παράγου-
σι καλλίστους μαύρους
οίνους, τους καλλιτέ-
ρους της νήσου». 

Στο Ομοδος υπάρχει αμπελώνας έκτασης 15 περίπου εκταρίων που παράγουν μοσχάτο οίνο, που μοιάζει με εκείνους της νότιας Γαλλίας. Στο χωριό, επίσης, κάποιοι κτηματίες χρησιμοποιούν την ποικιλία ξυ-
νιστέρι, παράγοντας γλυκούς λευκούς οίνους, οι οποίοι είναι πολύ καλοί, που θυμίζουν το κρασί της Μαδέρας.

«Δεν μας ωφελούν η τέχναις, δεν μας ωφελούν οι γύψοι, βλάπτουσιν απεναν-
τίας το νησί μας φοβερά. Κι ο που τον καιρό του Νώε πύσσινος ασκός να λείψη,
για να ήνε τα κρασιά μας άπισσα και καθαρά» λέει ο Βασίλης Μιχαηλίδης στο
ποίημά του «« Ένα τραγούδι από καρδιάς προς τους χωριάτες της Μεσαριάς».
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100 ημέρες… μοναξιά
Αυτός ο απολογισμός των 100 ημερών
από την ανάληψη της προεδρίας της δε-
καετίας ήταν σαν να πέρασαν 100 χρόνια.
Λέγε, λέγε ο πρόεδρος της Δημοκρατίας,
πυροβολούσε λέξεις, πιο γρήγορα και
από τη σκιά του, λέξεις που ακούγονται
ωραία, αλλά που αν τις βάλεις κάτω είναι
ράβδος εν γωνία, άρα βρέχει. Ο κ. Χρι-
στοδουλίδης απασχόλησε τους δημοσιο-
γράφους για περισσότερο από δύο ώρες
και σύσσωμο το υπουργικό του σχήμα, για
να μας πει πως όλα πάνε καλά και αν δεν
πάνε καλά, θα δούμε. Πάντως ερώτημα
παραμένει αν τελικά στο Προεδρικό γίνε-
ται του τρελού διορισμού, και αν τελικά
στο δώμα γίνεται ανάπλαση ή ενεργειακή
αναβάθμιση… Ούτε κάστρο στη Δανιμαρ-
κία να ήταν το Προεδρικό… άραγε συμ-
βαίνει κάτι σάπιο στον Λόφο…;

Απαντώ, αλλά δεν απαντώ 
Πάντως, mea culpa ή έστω κάτι παρόμοιο
δεν ακούστηκε από τον ανεκτικό στην
κριτική κ. Χριστοδουλίδη. Εντάξει, όμως
για να είμαι ειλικρινής το mea culpa είναι
βαριά έκφραση, αν τη λες συνέχεια χάνει
την αξία της, οπότε ας περιμένουμε στις
180 ημέρες. Αυτό που θα μπορούσε να
κάνει ο κ. πρόεδρος είναι να απαντούσε
στις ερωτήσεις των εκεί δημοσιογράφων
–αυτό και τίποτε άλλο. Η κα Οικονομίδου,
ας πούμε, ρώτησε κάτι συγκεκριμένο, κα-
τάλαβε κανείς την απάντηση; Διότι θα εί-
χε ενδιαφέρον να μας την εξηγούσε ο/η
αναγνώστης/στρια. Αλλά μάλλον ο κ. Χρι-
στοδουλίδης τήρησε ευλαβικά μία ωραία
ελληνική παροιμία… «όλοι μιλάνε για τ’
άρματα κι ο Γιάννης για την πίτα». 

Πολιτισμός, μία λέξη
Από τις μερικές χιλιάδες λέξεις της ομι-
λίας του προέδρου της Δημοκρατίας για
τις 100 μέρες διακυβέρνησης, μερικές
δεκάδες αφορούσαν τον πολιτισμό. Εργο
σπουδαίο της κυβέρνησης η κάρτα νέων,
με 200 ευρώ, αντί για 350 που είχε πει
προεκλογικά, διότι υπολογίζει το δημο-
σιονομικό κόστος η κυβέρνηση, δεν είναι

παίξε-γέλασε, για τους νέους και τις νέες
του τόπου, προκειμένου να παρακολου-
θούν κυπριακά θεάματα, να αγοράζουν
κυπριακά βιβλία κτλ. Τώρα για τα υπόλοι-
πα που επείγουν και μέχρι τις 180 μέρες
που θα τα ξαναπούμε σε ακόμη μία μαρα-
θώνια λογοδοσία, έχει ο Γιαραμπής. Πάν-
τως, καλοκαίρι έρχεται, τα πράγματα αρ-
χίζουν και χαλαρώνουν… από Σεπτέμβριο

και βλέπουμε και όσους έχει αντέξει η
σκηνή έως τότε.

Παρά πάσιν ανθρώποις
Αλεξιπτωτιστές και άλλες ειδικότητες,
πάσης φύσεως καλό θα είναι να αποχω-
ρήσουν άμεσα από την Κυπριακή Δημο-
κρατία, γιατί μαζεύονται πολλοί και στο

τέλος μπερδευόμαστε. Δεν χωράμε όλοι,
σε λίγο θα χρειαστεί να βγάλουμε ράντζα
στους διαδρόμους, όπως παλιά στα νοσο-
κομεία… για να βολευτούμε.

Πάντως, όποιος θέλει να κάνει περιπά-
τους, να τους κάνει σπίτι του και όστις θέ-
λει οπίσω μου ελθείν, απαρνησάσθω
εαυτόν, και […] ακολουθείτω… Είπε ένας
άγγελος Κυρίου. Διότι δεν γίνεται να κα-
ταστεί η ελεύθερη Κύπρος Λύκειο για να
έχουν μερικοί να περιπατούν. Είναι κρίμα
πάντως να ακούγονται λόγια αγγελικά
πλασμένα και αυτά να μην κατανοούνται
παρά πάσιν ανθρώποις. Αλλα λόγια να
αγαπιόμαστε.

Κι άλλη βία
Και άλλο περιστατικό με διανομέα φαγη-
τού στη Λεμεσό, την πόλη που «πετάει».
Οδηγός μηχανής φαίνεται σε βίντεο που
είδε το φως σε μέσο κοινωνικής δικτύω-
σης να επιτίθεται σε ντελιβερά, και να
αφαιρεί τις πινακίδες από το μηχανάκι
του εργαζόμενου. Απ’ ό,τι φαίνεται το φί-
δι άρχισε να γεννάει και γεννάει πολύ
γρήγορα και γι’ αυτό πρέπει να δούμε τι
θα κάνουμε.

Αυτά τα θρασύδειλα όντα θα πρέπει να
πάρουν το μάθημά τους μια και καλή. Τα
πράγματα αρχίζουν και παίρνουν επικίν-
δυνη τροπή, με τις ρατσιστικές επιθέσεις
να τείνουν να γίνουν καθημερινότητα.
Αστυνομία Κύπρου, συναρμόδια υπουρ-
γεία, συντεχνίες των εργαζομένων και
κοινωνία των πολιτών θα πρέπει να αφυ-
πνιστούν. Οσο αφήνονται ανενόχλητοι τα
πράγματα όλο και θα χειροτερεύουν. 

Ούτε κάστρο στη Δανιμαρκία να ήταν το Προεδρικό… άραγε συμβαίνει κάτι σάπιο στον Λόφο…; Αξίζει να μάθουμε ή να πάμε
παρακάτω(;), και ύστερα που θα φέρει ο φούρνος την πυρά βλέπουμε και κάνουμε. 

Συνέντευξη στον
ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟ 

Υπάρχουν ορισμένα «παραθυράκια»
στη νομοθεσία της ναυσιπλοΐας,
λέει στη συνέντευξή του στην «Κ»
ο Γουίλιαμ Κόνεν, διευθύνων σύμ-
βουλος της εταιρείας Hydrospace,
τα οποία εκμεταλλεύθηκε η εταιρεία
OceanGate, με τα τραγικά αποτε-
λέσματα για τους επιβαίνοντες του
«Τitan». Η Hydrospace είναι μια
από τις κορυφαίες εταιρείες που
κατασκευάζει οχήματα ανίχνευσης
του βυθού και ο κ. Κόνεν είναι ένας
από τους ειδικούς του χώρου που
είχαν επισημάνει την έλλειψη πι-
στοποιητικών ασφαλείας από τη
συγκεκριμένη εταιρεία. 

– Τι εκτιμάτε ότι συνέβη στο
υποβρύχιο; Η γενική παραδοχή
είναι πως μάλλον εξερράγη λόγω
της υψηλής πίεσης του νερού.

– Αυτό που γνωρίζουμε είναι
πως υπήρχε επικοινωνία όσο το
σκάφος καταδυόταν και κάποια
στιγμή όλα «πάγωσαν». Αυτό συ-
νέβη περίπου δύο ώρες αφότου
έκλεισε η καταπακτή, η οποία, αφού
έκλεισε, χρειαζόταν περίπου μισή
ώρα ώσπου να αρχίσει η κατάδυση.
Μία με μιάμιση ώρα αργότερα,
έφθαναν στον βυθό. Μιλάμε δηλαδή
για μια πολύ γρήγορη ταχύτητα
κατάδυσης, αν σκεφτείτε πως πρό-
κειται για 4 χιλιόμετρα βάθος. Τη
Δευτέρα που πέρασε, είχα προβλη-
ματιστεί και αναρωτιόμουν τι συ-
νέβη, γιατί όλες οι επικοινωνίες
σταμάτησαν όλες μαζί την ίδια
στιγμή. Και όταν χάνεις την επι-

κοινωνία με το υποβρύχιο, είναι
κάτι που από μόνο του είναι κατα-
στροφικό. Πράγματι, όλα δείχνουν
πως το όχημα εξερράγη από την
πίεση. Το τι ακριβώς το έκανε να
εκραγεί θα το δείξουν οι έρευνες
που θα γίνουν.

– Δεν ήταν, όμως, αναμενόμενη
μια τέτοια εξέλιξη; Σίγουρα οι
κατασκευαστές του «Titan» ήξε-
ραν τι πιέσεις θα δεχόταν το
όχημά τους.

– Ο επιστημονικός μας χώρος
είναι αυτός του μηχανολογικού
σχεδιασμού «δοχείων πίεσης για
ανθρώπινη χρήση» (PVHO) και στις
ΗΠΑ υπάρχει η Επιτροπή Προτύ-
πων (Standards Committee) για
αυτό. Εγώ είμαι στο συμβούλιο αυ-
τής της επιτροπής τα τελευταία 20
χρόνια. Υπάρχουν, λοιπόν, πρότυπα
πιστοποίησης της ασφάλειας τέ-
τοιων οχημάτων.

Και είναι αρκετά αυστηρά, φαν-
ταστείτε πως γίνονται πειράματα
που διαρκούν πολύ καιρό, μήνες
έως και χρόνο, κατά τα οποία τα
οχήματα δοκιμάζονται σε πολύ
υψηλές πιέσεις και κρίνεται η ασφά-
λεια και η αξιοπιστία τους. Και, ξέ-
ρετε, δεν είναι το ίδιο να πεις «έχω
κάνει δέκα φορές κατάδυση με το
όχημά μου, άρα είναι ασφαλές» με
το να πάρεις την επίσημη πιστο-
ποίηση μετά μια σειρά από χρονο-
βόρα και απαιτητικά πειράματα.
Σίγουρα μπορείς να πεις «έφτιαξα
κάτι επαναστατικό που δεν πρέπει
να ακολουθεί αυτούς τους παλιούς
κανόνες», αν πρόκειται π.χ. για ένα
μολύβι. Αλλά το να πεις το ίδιο για

ένα υποβρύχιο, είναι κάτι τελείως
διαφορετικό. 

– Τι προβλέπει η νομοθεσία σχε-
τικά με το εγχείρημά τους;

– Δεν επιτρεπόταν να επιχειρούν
σε αμερικανικά ύδατα γιατί το αμε-
ρικανικό λιμενικό θα τους ζητούσε
πιστοποιητικά. Υπάρχουν όμως
«παραθυράκια» στον νόμο. Τo ένα
προκύπτει επειδή επιχείρησαν σε
διεθνή ύδατα, στα οποία καμία λι-
μενική αρχή δεν έχει δικαιοδοσία.
Το δεύτερο πατάει πάνω σε ένα
νόμο που λέει πως αν το όχημα
είναι φτιαγμένο για δική σου χρήση,
δεν υποχρεούται να είναι πιστο-

ποιημένο. Είναι ένα έξυπνο κόλπο,
αλλά, όπως αποδείχθηκε, όχι και
σοφό. 

– Με δεδομένο το τραγικό τέλος
του «Titan», θα προκληθεί λέτε
μια αίσθηση ανασφάλειας σχε-
τικά με την εξερεύνηση του βυ-
θού και τα υποβρύχια οχήματα;

– Πρέπει να κάνουμε ένα μικρό
βήμα πίσω τώρα, να είμαστε ψύ-
χραιμοι και να μην επικρατήσει
υστερία. Αυτή τη στιγμή έχουμε
350 υποβρύχια στους βυθούς του
πλανήτη, από τα οποία τα 10 φτά-
νουν έως και 4.000 μέτρα και πα-
ραπέρα, και είναι όλα εξαιρετικά

ασφαλή και πιστοποιημένα. Δεν
είχαμε κανένα ατύχημα, κανένα
περιστατικό, εδώ και 50 χρόνια.
Υπάρχει όμως και ένα 5% από αυτά
που για τον ένα ή τον άλλο λόγο
δεν είναι πιστοποιημένα, και το
«Τitan» της εταιρείας ΟceanGate
ήταν ένα από αυτά.

Το συγκεκριμένο όχημα ήταν
μια εξαίρεση, και η ίδια η ιδιοκτή-
τρια εταιρεία του το ήξερε αυτό –
για την ακρίβεια χρησιμοποιούσε
αυτή του τη διαφορετικότητα ως
οχήματος για να πει «εμείς είμαστε
καλύτεροι, και οι παλιοί κανόνες
περιορίζουν την πρωτοπορία μας,
το όραμά μας». 

– Γι’ αυτό και πριν από λίγα χρό-
νια εκφράσατε τις ανησυχίες
σας;

– Πράγματι, το 2018, εκπροσω-
πώντας τους επαγγελματίες και ει-
δικούς του χώρου, βγήκαμε και εί-
παμε πως αυτό που κάνει η Oce-
anGate είναι πολύ δημιουργικό,
αλλά κάποια από τα βήματα στη
στρατηγική τους είναι εξαιρετικά
επικίνδυνα. Τους θυμίσαμε πως
πρόκειται για ένα πεδίο έρευνας
που δεν σηκώνει λάθη, πως η θά-
λασσα δεν συγχωρεί και προειδο-
ποιήσαμε πως όχι μόνο διακινδύ-
νευαν ζωές, αλλά και την αξιοπιστία
μιας ολόκληρης βιομηχανίας. Βέ-
βαια, δεν μπορείς να εξαναγκάσεις
κανέναν να μην κάνει αυτό που
έκαναν τα θύματα αυτής της τρα-
γωδίας. Μπορείς μόνο να τους πεις
να μην το κάνουν, αλλά είναι δική
τους απόφαση. 

– Ηταν λοιπόν κάτι που μπορού-
σε να αποφευχθεί;

– Ναι, και αυτό ακριβώς βγήκαμε
και είπαμε το 2018. Ηταν κάτι που
εκφράστηκε από όλους τους επαγ-
γελματίες του χώρου. Στείλαμε μια
ιδιωτική επιστολή στην ΟceanGate,
εξηγώντας πως δεν τους ζηλεύουμε,
ούτε τους ανταγωνιζόμαστε, και
πως όλοι εμείς, ως επαγγελματίες
του χώρου από όλο τον πλανήτη,
τους ζητάμε να προσέξουν, γιατί
αυτό που κάνουν είναι πολύ ριψο-
κίνδυνο. Και όχι, δεν υπάρχει καμία
ικανοποίηση σήμερα στο να πούμε
«εμείς σας τα λέγαμε». Αυτή τη
στιγμή είμαστε όλοι μας με άδεια
χέρια και με άδεια καρδιά.

Γουίλιαμ Κόνεν, διευθύνων σύμβουλος της Hydrospace

Το «Titan» δεν είχε πιστοποιητικά ασφαλείας
Ο ειδικός στην κατασκευή βαθυσκαφών, μιλάει στην «Κ» για τα νομικά «παραθυράκια» που οδήγησαν στο δυστύχημα

Ενας από τους ειδικούς που είχαν επισημάνει εγκαίρως την έλλειψη πιστοποιητικών ασφαλείας από την Ocean Gate
είναι ο Γουίλιαμ Κόνεν (δεξιά).
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Ο τίτλος δεν αφορά στα μυ-
θιστορήματα του Έκτορος
Μαλό, «Με οικογένεια», ή
«Χωρίς οικογένεια». Αφορά
στην απάντηση που όφειλε
να δώσει ο πρόεδρος της Δη-

μοκρατίας, σε ερώτηση της καλής συνα-
δέλφου της «Κ», Μαρίνας Οικονομίδου,
για την «οικογενειοκρατία» που επικρατεί
στο Προεδρικό, συνεπεία των διορισμών
που έκανε ο ίδιος ο Νίκος Χριστοδουλίδης.
Όπως επίσης και για τους διορισμούς στο
Υπουργικό του Συμβούλιο, συνέπεια συ-
ναλλαγών με τα κόμματα που τον στήριξαν,
στις πρόσφατες προεδρικές εκλογές. 

Ο πρόεδρος άκουσε την ερώτηση και
είχε μιας πρώτης τάξεως ευκαιρία να επι-
χειρήσει ειλικρινή αυτοκριτική. Θα μπο-
ρούσε να είχε επιδείξει πολιτικό θάρρος
και να αποσπάσει το χειροκρότημα της
κοινής γνώμης. Ωστόσο, στο ένα λεπτό
και εικοσιεννιά δευτερόλεπτα που διήρκησε
η απάντησή του, επέλεξε απλώς να πετάξει
την μπάλα στην εξέδρα. Επιστράτευσε

ένα –επιεικώς– άτοπο επιχείρημα, για να
πείσει ότι δεν υπήρξαν συναλλαγές με τα
κόμματα που τον στήριξαν, ενώ δεν είπε
λέξη για τους κουμπάρους και τις κουμπάρες
που συγκροτούν τον σκληρό πυρήνα των
συνεργατών του. Στο πλαίσιο αυτής της
λογικής, ο κ. Χριστοδουλίδης ανάλωσε τον
χρόνο του υποστηρίζοντας ότι «εάν συνέ-
βαινε αυτό που αναφέρετε, περί των κομ-
μάτων, τότε τα κόμματα που στήριξαν την
υποψηφιότητά μου θα συμφωνούσαν και
στα θέματα που πηγαίνουν στη Βουλή των
Αντιπροσώπων». Δηλαδή, ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης μας είπε ότι δεν υπήρξε καμιά
συναλλαγή με τα κόμματα που τον στήριξαν
αναφορικά με την επιλογή των προσώπων
που συγκροτούν την κυβέρνησή του, κάτι
που σύμφωνα με τον ίδιο αποδεικνύεται
από το γεγονός ότι σε κάποια νομοθετήματα
έχουν διαφορετική άποψη. 

Δεν λέω, η προσέγγιση του προέδρου
και η επιχειρηματολογία που ανέπτυξε επί
του προκειμένου έχουν ενδιαφέρον. Με
κάθε σεβασμό όμως προς τον θεσμό που

εκπροσωπεί, φοβάμαι ότι τα όσα ανέφερε
δεν είναι πειστικά. Άλλωστε, πέρασαν
μόλις 100 μέρες και οι μνήμες είναι νωπές.
Και για την εκπαραθύρωση της Αναστασίας
Παπαδοπούλου από το υπουργείο Δικαιο-
σύνης, διά χειρός Καρογιάν, με τον πρόεδρο
Χριστοδουλίδη να λέει στον πρόεδρο της
ΔΗΠΑ «με έσωσες». Και για την περίπτωση
Γιασεμίδη στο υπουργείο Οικονομικών,
για τον οποίο άσκησε βέτο ο Μαρίνος Σι-
ζόπουλος. Ως επίσης και για τον ΥΠΑΜ
Μιχάλη Γιωργάλλα, που ανήκε στην Αλ-
ληλεγγύη, αλλά προτάθηκε από τον πρόεδρο
της ΕΔΕΚ, χωρίς να ερωτηθεί η Ελένη Θε-
οχάρους.  

Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης μπορεί βε-
βαίως να θεωρεί ότι όλα αυτά που έγιναν
δεν έγιναν, περιλαμβανομένων και των
ατυχών διορισμών στο Υπουργικό του Συμ-
βούλιο. Κι αυτό απορρέει από την τοπο-
θέτησή του στη συνέντευξη Τύπου, η οποία
ήταν τόσο άστοχη, ώστε έδινε την εντύ-
πωση ότι υποτιμά τη νοημοσύνη όλων
όσοι παρακολούθησαν τον απολογισμό

των πρώτων 100 ημερών της διακυβέρνη-
σής του. Και συναλλαγές υπήρξαν με τα
κόμματα που στήριξαν τον πρόεδρο της
Δημοκρατίας και «οικογενειακοί» διορισμοί
έγιναν. Άλλωστε, εάν ένας ανατρέξει στους
στενότερους των συνεργατών του προέδρου
Χριστοδουλίδη, θα βρει και κουμπάρες και
σύγαμπρους και άτομα που διατηρούν στε-
νή σχέση με την προεδρική οικογένεια,
ως αυτό να αποτελεί προαπαιτούμενο για
κάθε διορισμό. 

Μέσα σε όλα αυτά, ο πρόεδρος εμφα-
νίζεται έτοιμος να «αξιολογήσει» το έργο
των υπουργών του στις αρχές Σεπτεμβρίου,
180 μέρες μετά την ανάληψη των καθη-
κόντων τους. Δεν είμαι σε θέση να γνωρίζω
ποιοι είναι οι στόχοι της εν λόγω εξαγγελίας
«αξιολόγησης» του προέδρου Χριστοδου-
λίδη, αλλά στενοί του συνεργάτες αφήνουν
να διαρρεύσει ότι δεν θα διστάσει να κάνει
ένα πρώτο λίφτινγκ στο κυβερνητικό σχήμα,
προβαίνοντας σε ανασχηματισμό. 

Δικαίωμά του και υποχρέωσή του, αν
αντιλαμβάνεται ότι το υπουργικό σχήμα

χωλαίνει. Αυτό ωστόσο που θα πρέπει πρώ-
τα να υποστεί λίφτινγκ, δεν είναι τα πρό-
σωπα του Υπουργικού Συμβουλίου, αλλά
η πολιτική νοοτροπία που επικρατεί. Ώστε
το όποιο νέο σχήμα, να μην είναι αποτέ-
λεσμα συναλλαγών του προέδρου με τους
κομματικούς του εταίρους. Ανάλογα θα
πρέπει να ενεργήσει ο κ. Χριστοδουλίδης
και στο ζήτημα των στενών του συνεργα-
τών, απορρίπτοντας φαινόμενα οικογε-
νειοκρατίας. 

Στον ίδιο λοιπόν τον πρόεδρο εναπό-
κειται να αποφασίσει εάν ο στενός του πε-
ρίγυρος θα αποτελεί παράφραση του βιβλίου
του Μαλό, «Με οικογένειά». Εμείς θα συ-
νεχίσουμε να κάνουμε τη δουλειά μας,
ασκώντας τη δέουσα κριτική και προσβλέ-
ποντας ότι ο πρόεδρος θα είναι σε θέση
να συνθέσει τον σκληρό πυρήνα των συ-
νεργατών του «χωρίς οικογένεια» και να
τοποθετείται στις συνεντεύξεις Τύπου «με
απαντήσεις» και «χωρίς υπεκφυγές». 

Κυβέρνηση «με οικογένεια» ή «χωρίς οικογένεια»
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Δεν έχετε αλλεργία στην κριτική είπατε κύριε
πρόεδρε. Εξηγώντας μας ότι όλα αυτά τα
χρόνια που πολιτεύεστε αναπτύξατε αντι-
σώματα. Δεν θα σταθώ στην μάλλον ατυχή
επεξήγηση περί αντισωμάτων, με τον όποιο
αρνητικό συνειρμό αυτή προκαλεί. Προτιμώ

να κρατήσω τη διαβεβαίωσή σας ότι είστε ανεκτικός στα
αρνητικά σχόλια. Μακάρι να ισχύει αυτό, καθώς το χειρότερο
που μπορεί να συμβεί σε έναν ηγέτη όταν βρεθεί στο
δωμάτιο της εξουσίας, είναι να περιβληθεί από κόλακες
οι οποίοι τον «προστατεύουν» από τις «κακές» κριτικές.
Το λέω αυτό, επειδή κάποιοι στον περίγυρό σας ή ακόμα
χειρότερα κάποιοι όψιμοι οπαδοί σας φαίνεται να μην
έχουν αναπτύξει αντίστοιχα αντισώματα. Μια ματιά να
ρίξετε στα κοινωνικά δίκτυα και θα διαπιστώσετε και μόνος
σας ότι αρκετά τρολ (αυτόκλητα θέλω να ελπίζω κι όχι σε
διατεταγμένη υπηρεσία) ανέλαβαν τη βρόμικη δουλειά
της διαβολής όσων σας ασκούν κριτική.

Η πολιτική, κύριε πρόεδρε, όπως είμαι βέβαιος ότι γνω-
ρίζετε καλά, δεν είναι υπόθεση καλών προθέσεων. Όλα
κρίνονται επί του εδάφους. Κοντολογίς, η άσκηση πολιτικής
συναποτελείται από μετρήσιμα μεγέθη. Μια τέτοια απόπειρα
υποθέτω ήταν και η διάσκεψη Τύπου για τις πρώτες 100
ημέρες της διακυβέρνησής σας. Ένα καλό επικοινωνιακό
εύρημα, δοκιμασμένο στο εξωτερικό, με την προϋπόθεση
ότι συνοδεύεται από πολιτικό περιεχόμενο. Στην Κύπρο
όμως που ζούμε, οι 100 πρώτες ημέρες δεν είναι αρκετές
ούτε για να ξεκινήσουν οι μηχανές. Οπότε εύλογα αναρω-
τιέται κανείς τι ακριβώς είχατε στο μυαλό σας, όταν εξαγ-
γείλατε αυτό τον απολογισμό. Κι ακόμα πιο εύλογα, επιτρέψτε
μου ν’ αναρωτιέμαι, πώς ακριβώς φανταστήκατε ότι θα
λειτουργούσε ένας μονόλογος 50 ολόκληρων λεπτών επί
παντός επιστητού;   

Τα πράγματα είναι απλά και δεν χρειάζεται τόσος χρόνος
για να τα αξιολογήσει κανείς. Ένας καλόπιστος παρατηρητής
θα παραδεχτεί ότι κατά τους πρώτους τρεις μήνες της δια-
κυβέρνησής σας έχει παραχθεί κάποιο έργο, στο μέτρο του
δυνατού πάντα. Όπως η δρομολόγηση του «κτίΖΩ» από
τον Κωνσταντίνο Ιωάννου, έναν υπουργό με καλά πολιτικά
αντανακλαστικά όπως αποδεικνύεται. Ή η επίλυση του
θέματος της ΑΤΑ από τον Γιάννη Παναγιώτου, ένα βαρίδιο
που παρέλαβε από την προηγούμενη κυβέρνηση με πολλούς
κοινωνικούς συμβολισμούς. Ή ακόμα η διευθέτηση των
τετραμήνων από την Αθηνά Μιχαηλίδου στο πολύπαθο
υπουργείο Παιδείας. Η τελευταία έχω την αίσθηση ότι πι-
στώνεται με πιο θετικό πρόσημο από τους υπόλοιπους συ-
ναδέλφους της, όχι για ό,τι έκανε, αλλά για τη δημιουργία
ατζέντας σε έναν τομέα που κακόπαθε στα χέρια λάθος
προσώπων την τελευταία δεκαετία. Κάπου εδώ βάζουμε
μια άνω τελεία, κύριε Πρόεδρε. Γιατί αν θέλουμε να είμαστε
σοβαροί θα πρέπει να παραδεχτούμε ότι όλα τ’ άλλα είναι
στα σκαριά (στην καλύτερη των περιπτώσεων) ή εμπίπτουν
στην «ανίχνευση εδάφους» από κάποιους υπουργούς που
ακόμα προσπαθούν να βρουν τον βηματισμό τους. Ο χρόνος
θα δείξει αν ο κ. Παπαναστασίου στο Ενέργειας, για παρά-
δειγμα, είναι τόσο καλός όσο η καλή φήμη που τον ακολουθεί.
Ο χρόνος θα δείξει επίσης (ως τον Σεπτέμβριο τουλάχιστον)
αν τα δείγματα γραφής των υφυπουργών Πολιτισμού και
Καινοτομίας είναι αρκετά ικανοποιητικά για να τους κρα-
τήσουν στη θέση τους ή αν θα οδηγηθούμε σε μίνι ανα-
σχηματισμό όπως φημολογείται. 

Εν όψει όλων αυτών, το βασικό συμπέρασμα είναι ότι
ο απολογισμός των πρώτων 100 ημερών για το κυβερνητικό
έργο, με την επικοινωνιακή φανφάρα που τον συνόδευσε,
ήταν αχρείαστος, κύριε πρόεδρε. Το μοναδικό ζήτημα που
είχε αξία να μετρηθεί αυτούς τους τρεις μήνες και επιμελώς
το αποφύγατε ήταν άλλο: το ύφος διακυβέρνησης. Η δέ-
σμευσή σας δηλαδή ότι η εκλογή σας σηματοδοτεί μια
νέα εποχή αξιοκρατικής διοίκησης. Κάτι που όχι απλώς
δεν συνέβη, αλλά διέψευσε με τον πιο αποκαρδιωτικό
τρόπο τις προσδοκίες που εσείς δημιουργήσατε. Δεν θα
μπω στην άχαρη διαδικασία να απαριθμήσω τους διορισμούς
που προέκυψαν από το κομματικό αλισβερίσι. Ούτε να
αναφέρω παραδείγματα από το φιλικό ή συγγενικό σας
περιβάλλον. Ο τόπος είναι μικρός και γνωριζόμαστε. Το
πιο λυπηρό δυστυχώς δεν είναι τα όσα έγιναν, αλλά ότι
δεν βρήκατε να πείτε ούτε μια λέξη αυτοκριτικής. Καλημέρα,
κύριε πρόεδρε.

Καλημέρα
κύριε Πρόεδρε

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

«Περιμένατε τίποτα άλλο; Γιατί εγώ δεν
περίμενα. Αρα, όλα καλά, συνεχίζουμε».
Τάδε έφη ο πρόεδρος της Δημοκρατίας,
όταν κλήθηκε να σχολιάσει τις επικρίσεις
που δέχτηκε από τα δύο μεγάλα κόμματα
σχετικά με την παρουσίαση των 100 ημε-

ρών διακυβέρνησής του. Και είναι απορίας άξιον τι εννοεί
ο κ. Χριστοδουλίδης με αυτή τη λακωνική και συμπυ-
κνωμένη –σε κρυφά νοήματα– πρόταση. Εννοεί μήπως
ότι τα δύο μεγάλα κόμματα κάνουν αντιπολίτευση για
χάριν της αντιπολίτευσης; Και πως ό,τι και να πει ο πρό-
εδρος θα σπεύσουν να το επικρίνουν απλώς και μόνο
για να βρεθούν απέναντί του; Εννοεί μήπως ότι δεν
έχουν ξεπεράσει την ήττα τους στις προεδρικές αλλά
ούτε και το γεγονός ότι ένας «ανεξάρτητος» τους την
έφερε και από δεξιά και από αριστερά και γι’ αυτό η προ-
τεραιότητά τους είναι να τον εκδικηθούν, ισοπεδώνοντας
το κυβερνητικό έργο; Ή μήπως εννοεί ότι είναι τόσο
χρεωκοπημένος ο τρόπος που πολιτεύονται που δεν
τους θεωρεί άξιους να αρθρώσουν ένα αντιπολιτευτικό
λόγο, ο οποίος να μην εκπορεύεται από τα μικροκομματικά
τους συμφέροντα; Ας υποθέσουμε πως όλα τα πιο πάνω
έχουν όντως βάση στην πραγματικότητα και πως τα δύο
μεγάλα κόμματα ακόμα δεν κατάφεραν να πείσουν ότι
αντιπολιτεύονται υπεύθυνα ή ότι αναγνωρίζουν τι τους
γίνεται δεδομένου ότι δεν είδαμε να συμβαίνει κάποιος
εντυπωσιακός απολογισμός των λαθών που οδήγησαν
στην ήττα τους. Η όποια όμως πολιτική αδυναμία και
ανεπάρκεια των δύο μεγάλων κομμάτων δεν συνεπάγεται
την «απαξίωσή» τους από τον πρόεδρο της Δημοκρατίας
με ατάκες όπως «περιμένατε τίποτα άλλο;

Γιατί εγώ δεν περίμενα» που ελλοχεύουν ψήγματα
υπεροψίας. Αν επιχειρήσει κανείς την αποκωδικοποίηση
της εν λόγω φράσης (πράγμα όχι ιδιαίτερα δύσκολο) θα
εντοπίσει αρκετά ανησυχητικά σημάδια σχετικά με το
«νέο» πολιτικό ύφος (και ήθος) που θέλει ο νέος πρόεδρος
να φέρει. Ποια είναι αυτά τα ανησυχητικά σημάδια;
Πρώτον, ότι δείχνει να μην αντιλαμβάνεται πως με αυτή
την απάντηση πετυχαίνει ακριβώς το αντίθετο από
εκείνο που προσπαθεί να δείχνει, ότι δηλαδή είναι «υπε-
ράνω» της πολεμικής που δέχεται και «υπεράνω» αυτών
των παρωχημένων μικροπολιτικών μεθόδων. Οταν είσαι
πράγματι υπεράνω τότε φροντίζεις να μη «θυματοποιείς»
τον θεσμό που εκπροσωπείς αφήνοντας κάτω από τις
λέξεις να υπονοείται πως «τι περιμένετε από αυτούς
που το μόνο που κάνουν είναι να με πολεμούν εκδικη-
τικά;». Οταν είσαι υπεράνω φροντίζεις να σταθείς στο
ύψος των περιστάσεων, γιατί πλέον είσαι πρόεδρος και
όχι υποψήφιος, και εφόσον αυτές τις περιστάσεις του
«πολέμου» τις γνώριζες εκ των προτέρων –και όσες δεν
γνώριζες δεν ήταν δύσκολο να τις προβλέψεις– τότε
οφείλεις να βρεις τρόπους να τις διαχειριστείς σε ένα
άλλο επίπεδο και όχι σε αυτό που παραπέμπει η πρόταση
«περιμένατε τίποτα άλλο;».

Ο πολίτης έχει ήδη αρκετά καθημερινά προβλήματα
για να ασχοληθεί με τους «εχθρούς» του προέδρου και
με την υποβόσκουσα αντίληψη που δυστυχώς συντηρούν
αυτού του τύπου οι απαντήσεις, ότι δηλαδή όσοι ασκούν
κριτική στο έργο του είναι είτε πολέμιοί του, είτε πα-
ρασυρμένοι από το ρεύμα των πολεμίων του. Δεύτερον
και σε συνδυασμό με την άλλη δήλωση του προέδρου
ότι «απέκτησε αντισώματα στην κριτική», η προανα-
φερθείσα απάντηση οδηγεί στο εύλογο ερώτημα κατά
πόσο η πολυδιαφημιζόμενη καλοδεχούμενη κριτική
είναι όντως καλοδεχούμενη ή μήπως μεταφράζεται και
αυτή σε στείρα πολεμική ενός «κατεστημένου» που
ακόμα δεν χώνεψε την ήττα του; Αυτή όμως η υπερα-
πλούστευση που οδηγεί σε διαχωρισμούς «καλοί και
κακοί», «φίλοι και εχθροί» δεν ωφελεί σε τίποτα ούτε
τον πρόεδρο, ούτε και τον τόπο, και σίγουρα δεν αν-
ταποκρίνεται σε ένα σύγχρονο πολιτικό λόγο. Τρίτον
και τελευταίο, ο πολίτης όχι μόνο πρέπει να περιμένει,
αλλά οφείλει να απαιτήσει από τα δύο μεγάλα κόμματα
να αρθρώσουν επιτέλους ένα ουσιαστικό αντιπολιτευτικό
λόγο και ο πρόεδρος οφείλει να επιζητεί αυτή την εποι-
κοδομητική κριτική. Και κυρίως, όταν θεωρεί πως αυτή
απουσιάζει, τότε να μην ισχυρίζεται πως «όλα καλά,
συνεχίζουμε».

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Ολα καλά,
συνεχίζουμε;

elenixenou11@gmail.com
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Το Πεκίνο κατέγραψε στις 22 Ιουνίου την πιο καυτή ημέρα Ιουνίου στους 41,1 βαθμούς Κελσίου
για πρώτη φορά από τότε που η χώρα άρχισε να διατηρεί αρχεία καιρού το 1961, ενώ οι αρχές
ανέβασαν τον καιρό στο Πεκίνο δίνοντας προειδοποίηση για «κόκκινο» συναγερμό, το υψηλότε-
ρο στο χρωματικά κωδικοποιημένο σύστημα. 

Οταν την περασμένη βδομάδα
η πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αννίτα
Δημητρίου καλούσε από το τα-
ξίδι της στο Λουξεμβούργο τα
στελέχη του κόμματός της να
μείνουν μακριά από προσωπικές

ατζέντες, στηρίζοντας την προσπάθεια της
νέας ηγεσίας, πολλοί ήταν εκείνοι που θεώ-
ρησαν πως η νέα πρόεδρος του κόμματος
άρχισε να αποκτά ηγετικό κόκκαλο. Αλλοι
είδαν την κίνησή της ως προσπάθεια φίμωσης
στελεχών που δεν άρμοζε σε ένα κόμμα πο-
λυφωνίας, ένα κόμμα φιλελεύθερο.  

Αποδέκτες του μηνύματος, ότι δηλαδή
εξυπηρετούν προσωπικές ατζέντες, όταν
διαφοροποιούνται, ήταν δύο πρόσωπα που
–κατά τα άλλα– την στήριξαν δημοσίως για
την προεδρία του κόμματος. Ο τέως υπουργός
Οικονομικών Κωνσταντίνος Πετρίδης, ο
οποίος κατήγγειλε τον ΔΗΣΥ για διολίσθηση
στον λαϊκισμό μετά τη θέση του κόμματος
για τη διακοπή των έκτακτων μέτρων στή-
ριξης νοικοκυριών και επιχειρήσεων, ήταν
το πρόσωπο που έλεγε προεκλογικά πως θα
την στηρίξει στην εσωκομματική μάχη,
καθώς συμφωνούν στο Κυπριακό. Ο τέως
πρόεδρος του κόμματος Αβέρωφ Νεοφύτου,
ο οποίος άσκησε κριτική στην πρόταση του
Νίκου Χριστοδουλίδη για την ενεργότερη
εμπλοκή της Ε.Ε. στο Κυπριακό, θεωρείται
το πρόσωπο που άνοιξε την πόρτα σε αυτή
την αλματώδη ανέλιξή της.

Και η αλήθεια είναι πως η πολιτική πορεία
της Αννίτας Δημητρίου ενδεχομένως να ήταν
πολύ διαφορετική, αν δεν υπήρχαν συγκε-
κριμένα στελέχη στον ΔΗΣΥ το 2016 να δια-
φωνήσουν ανοικτά με την απόφαση της ηγε-
σίας να την αφαιρέσει από το ψηφοδέλτιο.
Δημόσιες διαφωνίες στελεχών που πίεσαν
την ηγεσία να αναδιπλωθεί και να της ανοίξει
τον δρόμο για την ηγεσία του μεγαλύτερου
κόμματος. 

Η προεδρία του ΔΗΣΥ, όμως, δεν θα είναι
ένας ανέμελος περίπατος, στρωμένος με ρο-
δοπέταλα, όπως ήταν η μέχρι τώρα η πορεία
της στο πηδάλιο της Βουλής. Ο ΔΗΣΥ περνάει
τη μεγαλύτερή του κρίση και αυτή η κρίση
δεν αντιμετωπίζεται ούτε με συνθήματα,
ούτε με ευχολόγια, ούτε όμως και με υπόνοιες
για τα κίνητρα όσων στελεχών επιχειρήσουν
να εκφράσουν διαφορετική άποψη. 

Αντίθετα, αν για κάτι ελέγχονται στον
Συναγερμό είναι για όσα δεν είπαν τη στιγμή
που έπρεπε. Το κόμμα απέφυγε επιμελώς να
τοποθετηθεί, όταν γινόταν το μεγάλο πλιά-

τσικο με τα χρυσά διαβατήρια που εξέθεταν
τη χώρα. Κυρίως όμως ελέγχεται γιατί προ-
τίμησε τη σιωπή, όταν ξεκίνησε η φημολογία
περί βολιδοσκοπήσεων για λύση δύο κρατών,
στηρίζοντας σθεναρά για δεύτερη φορά τον
ίδιο πρόεδρο που φέρεται να συζητούσε κάτι
τέτοιο. Μία συζήτηση που έπληξε ανεπα-
νόρθωτα την αξιοπιστία της πλευράς μας.
Ο ΔΗΣΥ και τα στελέχη του σιώπησαν στις
πιο κρίσιμες στιγμές της ιστορίας, επικαλού-
μενοι, άλλοτε το δημόσιο συμφέρον, άλλοτε
την εσωκομματική συνοχή και άλλοτε την
περιλάλητη ενότητα.

Σε αυτή τη νέα εποχή του ΔΗΣΥ, το μεγάλο
στοίχημα για την Αννίτα Δημητρίου είναι
να επαναφέρει το κόμμα στις αρχές και τις
αξίες του, απαλλαγμένο από σκοπιμότητες
του παρελθόντος. Να εξηγήσει τι κόμμα θα
είναι μετά τη μεγάλη ήττα που υπέστη. Θα
υποστηρίζει από τη μία πως είναι υπεύθυνη
αντιπολίτευση και από την άλλη μέλη της
ηγεσίας θα περηφανεύονται στο παρασκήνιο
πως μιλάνε με το Προεδρικό; Θα κινηθεί πιο
συντηρητικά σκληραίνοντας τη θέση στο
Κυπριακό και υιοθετώντας τις θέσεις Νουρή
- Πελεκάνου στο μεταναστευτικό; Θα κινηθεί
λαϊκότερα στο θέμα της οικονομίας ή θα συ-
νεχίσει την πολιτική Χάρη - Πετρίδη; 

Επί του παρόντος, η Αννίτα Δημητρίου
δεν έχει ακόμη διασαφηνίσει ποια θα είναι
η πορεία του κόμματος. Μέχρι να βρει τα
δικά της πατήματα και να αφήσει το δικό
της αποτύπωμα ίσως να ήταν καλό να ανα-
θεωρήσει όλη αυτή την πολιτική της ενότητας
κάθε φορά που ενοχλείται από την κριτική
που της ασκείται. 

Γιατί η ενότητα δεν θα έπρεπε να είναι
μία έννοια που τυγχάνει κατάχρησης. Δεν
θα έπρεπε να αποτελεί το φίμωτρο, όποτε
κάποιος εντός του κόμματος εκφέρει διαφο-
ρετική άποψη. Ενα κόμμα πολυφωνίας, ένα
κόμμα ανοικτό, οφείλει να συζητεί και να
ζυμώνεται μέσα από την ανταλλαγή πολιτικών
επιχειρημάτων. Η ενότητα και κατ’ επέκταση
η συστράτευση των στελεχών θα επιτευχθεί,
μόλις το κόμμα αποκτήσει συγκεκριμένη
στόχευση και πολιτικό αποτύπωμα. Διαφο-
ρετικά όλος αυτός ο θόρυβος προσωπικής
ατζέντας, που υποτίθεται πως απειλεί την
ενότητα, τείνει να μετατραπεί στον μεγα-
λύτερο υπονομευτή, αν όχι της ενότητας,
της ίδιας της δημοκρατίας εντός ενός –κατά
τα άλλα– φιλελεύθερου κόμματος.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ποιος υποσκάπτει την ενότητα;

economidoum@kathimerini.com.cy
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Ο λον αυτόν τον καιρό αναρω-
τιέμαι πού βρίσκεται η αρι-
στερή διανόηση. Οσοι εν πά-

ση περιπτώσει αυτοπροσδιορίζονται
ως διανοούμενοι της Αριστεράς, πα-
νεπιστημιακοί ως επί το πλείστον,
λαλίστατοι μέχρι πρότινος. Πολύ θα
ήθελα να ακούσω τη γνώμη τους
για τη συρρίκνωση της Αριστεράς.
Και δεν εννοώ την εκτίμηση του
εκλογικού αποτελέσματος. Ας την
αφήσουμε στους πολιτικούς και τους
δημοσιολογούντες σχολιαστές – δεν
εξαιρώ εαυτόν. Θα είχε ενδιαφέρον
για όλους ένας δημόσιος διάλογος
για την υποχώρηση της ιδεολογικής
ακτινοβολίας της μαρξίζουσας Αρι-
στεράς. Σαν το «Μαγικό δέρμα» του
Μπαλζάκ που όσο έκοβε κομμάτια
του ο ήρωας του διηγήματος κέρδιζε
δύναμη στο παρόν έχανε όμως ένα
κομμάτι από το μέλλον του. Το «Μα-
γικό δέρμα» δεν ήταν ανεξάντλητο.
Και στο τέλος δεν του έμεινε τίποτε.
«Peau de chagrin» είναι ο τίτλος στα
γαλλικά.

Γιατί η Αριστερά δεν εμπνέει πια;
Γιατί η Αριστερά δεν είναι πια του
συρμού; Γιατί έχασε το τρένο ακόμη
και στον τομέα όπου για δεκαετίες
διατηρούσε την ηγεμονία, στον το-
μέα της διανόησης; Γιατί δεν παράγει
πια ιδέες; Και δεν μιλάω για κάποιον
ο οποίος μπορεί να γράφει μυθιστο-
ρήματα επιτυχημένα και να αυτο-
προσδιορίζεται πολιτικά ως αριστε-

ρός. Ο Μαρκές ήταν αριστερός, ένας
από τους τελευταίους υποστηρικτές
της δικτατορίας του Κάστρο παγ-
κοσμίως. Ομως τα «Εκατό χρόνια
μοναξιάς» δεν πιστώνονται στην
αριστερή σκέψη. Οπως και το «Αλεφ»
του Μπόρχες δεν πιστώνεται στη
Δεξιά, κι ας ήταν ο μακαρίτης υπο-
στηρικτής του Βιντέλα λόγω αντι-
παλότητάς του με τον Περονισμό.
Μανία που την είχαν κι αυτοί οι με-
γάλοι Λατινοαμερικάνοι συγγραφείς
με τους δικτάτορες.

Στην Ελλάδα η αριστερή διανόη-
ση έγινε της μόδας μετά την πτώση
της δικτατορίας, κυρίως μεταφρα-
σμένη από τα γαλλικά. Ενα μείγμα
δογματικού μαρξισμού, όπως ο Αλ-
τουσέρ, και της σκέψης που παρήχθη
μετά τον Μάη του ’68, όπως ο Φουκώ.
Οι μεταφραστές της που επαναπα-
τρίσθηκαν από το Παρίσι κατέλαβαν
τις έδρες ανθρωπιστικών σπουδών
στα ελληνικά πανεπιστήμια. Πολλοί
απ’ αυτούς επέστρεψαν έχοντας
ήδη τον τίτλο του «πανεπιστημια-
κού» από τη Γαλλία. Τους είχαν ελε-
ήσει οι Γάλλοι ως εξόριστους της δι-
κτατορίας των συνταγματαρχών.
Με μόνη εξαίρεση την «Ελληνική
Τραγωδία» του Κωνσταντίνου Τσου-
καλά δεν ξέρω άλλο έργο με ελληνική
υπογραφή το οποίο να δικαιολογούσε
την αυταρέσκεια όλων αυτών που
ήρθαν και με ύφος Κοραή ήθελαν
να διαδώσουν τον νέο μαρξιστικό

διαφωτισμό στο ελληνικό πανεπι-
στήμιο. Επεκράτησαν ελλείψει αν-
τίστασης. Και αναπαρήγαγαν το εί-
δος τους, είτε στο Πανεπιστήμιο,
είτε στη Μέση Εκπαίδευση, στον
έγγραφο και κατόπιν στον ηλεκτρο-
νικό Τύπο. Κοινώς στον δημόσιο
βίο. Με δυο λόγια. Ηταν της μόδας
να είσαι αριστερός. Κανένας πορ-
τιέρης δεν θα σου απαγόρευε να
μπεις στο κέντρο της πολιτικής δια-
σκέδασης. Οι πόρτες του είχαν ανοί-
ξει με το ΠΑΣΟΚ στη δεκαετία του
ογδόντα, και τις ξανάνοιξε ο ΣΥΡΙΖΑ
το 2015. Οσοι αυτοπροσδιορίζονταν
ως διανοούμενοι της Αριστεράς πρω-
ταγωνίστησαν και στις δύο περιό-
δους. Μόνον που στη δεύτερη πε-
ρίοδο δεν είχαν τι να μεταφράσουν.
Τους έμενε ο ανοϊκός Αλαίν Μπαν-
τιού με τον «μαρξισμό» της πλατω-
νικής Πολιτείας και ο ροκάς Σλάβοϊ
Ζίζεκ που σολάρει ανάμεσα στον
Ροβεσπιέρο και τον Λακάν. Ναι, αυ-
τός τους είχε πει το 2015 ότι στην
Ελλάδα πρέπει να χυθεί αίμα για να
λυθούν τα προβλήματα. Ηταν στο
Μουσείο Μπενάκη αλλά ήταν σαν
να μιλάει στη Ροδεσία.

Αλήθεια πού είναι όλοι αυτοί σή-
μερα; Μελετούν, θα μου πείτε. Και
θα μιλήσουν όταν καταλήξουν για
ποιον λόγο οι ιδέες τους δεν βρίσκουν
την ανταπόκριση που θα έπρεπε να
βρουν. Δεν ξέρω ποιο θα είναι το
αποψινό αποτέλεσμα. Ομως εκείνο

που μπορώ να πω είναι ότι οι εκλογές
του 2023 δεν σηματοδοτούν μόνον
τον καταποντισμό του ΣΥΡΙΖΑ. Ση-
ματοδοτούν τον καταποντισμό μιας
ολόκληρης νοοτροπίας που κυριάρ-
χησε σε όλες τις δεκαετίες της με-
ταπολίτευσης. Μπορεί αυτή η κοι-
νωνία να έχει τα χάλια της, μπορεί
να είναι άδικη, όμως οι ιδέες που
κάποτε πρότεινε η Αριστερά ως
εναλλακτική, σήμερα δεν δίνουν
καμία λύση. Ούτε στις κοινωνικές
ανισότητες, ούτε στο μεταναστευ-
τικό, ούτε καν στα αιτήματα των
διαφόρων δικαιωματιστών.

Δυστυχώς ή ευτυχώς ο κόσμος
του 21ου αιώνα αποδεικνύεται πολύ
πιο πολύπλοκος από ό,τι τον περιέ-
γραψε με τη διαύγεια της μεγαλο-
φυΐας του ο Μαρξ τον 19ο αιώνα.
Κι αυτό ξεβολεύει τους διανοούμε-
νους της Αριστεράς. Αν δεν είναι
πια της μόδας δεν φταίει η πασαρέλα.
Ας εγκαταλείψουν την αιδήμονα
σιωπή τους. Και ας προσπαθήσουν
να μας πουν με δικά τους λόγια τι
είναι αυτό που συνέβη στην ελληνική
κοινωνία, αλλά και στην ευρωπαϊκή.
Κι αν δεν τους φτάνουν τα εργαλεία
τους ας τα αναζητήσουν αλλού, στον
Θουκυδίδη, στους τραγικούς, στον
Πλάτωνα, ακόμη και στον Προυστ.
Τον τελευταίο δεν τον αναφέρω τυ-
χαία διότι είναι αυτός που με βοή-
θησε να απαλλαγώ από τις μαρξι-
στικές αγκυλώσεις της νιότης μου.

Εκκληση προς διανοουμένους της Αριστεράς
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Η απλή αναλογική απέτυχε
και μαζί της αποχαιρετήσαμε
τη δυνατότητα σχηματισμού

κυβερνήσεων συνεργασίας που θα
μπορούσαν να λειτουργήσουν «παι-
δαγωγικά» για να τραφεί μια πολι-
τική κουλτούρα μεσότητας μακριά
από ψευδο-συναινετικούς τακτικι-
σμούς. Η αποτυχία ήταν προδια-
γεγραμμένη καθώς όλη την προ-
ηγούμενη περίοδο, αντί να συμπε-
ριφέρονται με «συγκλιτικό» τρόπο,
τα κόμματα ακολούθησαν πορείες
απόκλισης, προ-ακυρώνοντας την
ανεύρεση κοινών τόπων. Σε αυτό
συνέτειναν και αρνητικές συγκυρίες
(πανδημία, παρακολουθήσεις, Τέμ-
πη, κ.ά.). Για το αποτέλεσμα της
21ης Μαΐου συνέβαλαν παράγοντες
όπως: η διατήρηση του αντι-ΣΥΡΙΖΑ
ρεύματος και η ταυτόχρονη αδυ-
ναμία του ίδιου του ΣΥΡΙΖΑ-Π.Σ.
να αναβιώσει το πάλαι ποτέ αντι-
δεξιό σύνδρομο, η προεκλογική κα-
κοφωνία του, ο οικονομικός λαϊκι-
σμός της κυβέρνησης, η σημειού-
μενη πρόοδος στην ψηφιοποίηση
της διοίκησης, το αποτελεσματι-
κότερο πολιτικό μάρκετινγκ της
Ν.Δ.  Στον βαθμό που οι μετρήσεις
προβλέπουν το αποτέλεσμα της
25ης Ιουνίου είναι σαν να συντε-
λείται ενώπιόν μας μια παραδοξό-
τητα: ενώ θα ανέμενε κάποιος/α
πως με απλή αναλογική θα υπήρχε
μεγαλύτερος αριθμός κομμάτων
κοινοβουλευτικής εκπροσώπησης,
αυτό εκτιμάται ότι θα συμβεί με το
εκλογικό σύστημα της ενισχυμένης.
Το παράδοξο αυτό –στο μέτρο που

επιβεβαιωθεί– θα οδηγήσει στην
καθιέρωση ενός κομματικού τοπίου
του ενάμισι κόμματος, όπου το πρώ-
το κόμμα θα έχει περίπου διπλάσια
δύναμη από το δεύτερο και συνεπώς
θα πολιτεύεται χωρίς ουσιαστικό
ανταγωνισμό, δεδομένης της πο-
λυαρχικής συγκρότησης του αρι-
στερού και του ακροδεξιού κομμα-
τικού φάσματος. 

Κινούμαστε άραγε σταθερά προς
έναν φυγόκεντρο πολυκομματισμό
με υπερκυρίαρχο (κεντροδεξιό)
κόμμα, μέσω του οποίου αποκαθί-
σταται η διαταραχθείσα εκπροσώ-
πηση των μεσαίων και λαϊκών στρω-
μάτων μετά το τέλος του δικομμα-
τισμού; Μήπως όμως είναι νωρίς
να αποφανθούμε; Ναι μεν έχουν
ανατραπεί πολλοί όροι του «μετα-
πολιτευτικού κοινωνικού συμβο-
λαίου» (με τη φοροδιαφυγή να απο-
τελεί ωστόσο «σταθερή αξία»), πλην
όμως η παγίωση των κομματικών
συστημάτων είναι μια σύνθετη δια-
δικασία στην οποία συρρέουν δια-
φορετικοί παράγοντες ιστορικού
βάθους, όπως π.χ. το εκλογικό σύ-
στημα, το μέγεθος των εκλογικών
περιφερειών, οι πολιτικο-οικονο-
μικές διαιρετικές τομές και οι πο-
λιτικές παραδόσεις. Ενδέχεται ό,τι
συντελείται μπροστά μας να είναι
ένα επιφαινόμενο της πολιτικής
σκηνής και όχι απαρχή μιας μονι-
μότερης συνθήκης. Κι αυτό γιατί
οι συχνές αλλαγές του εκλογικού
συστήματος –συνδυαστικά με τη
ρευστότητα, αν όχι χάλαση, των
πολιτικών προσανατολισμών και

των κομματικών ταυτίσεων, από
τη μια, και των επάλληλων κρίσεων
(permacrisis), από την άλλη– εμ-
ποδίζουν τη μακροπρόθεσμη πα-
γίωση νέων συσχετισμών. 

Παρά ταύτα φαίνεται πως για
ικανό χρονικό διάστημα η Ν.Δ. του
κ. Μητσοτάκη συσπειρώνει διαφο-
ρετικές ομάδες ψηφοφόρων, συ-
ναρθρώνοντας ετερόκλητα ιδεο-
λογικά προτάγματα. Εάν μάλιστα
επιβεβαιωθούν οι εκτιμήσεις για
τα εκλογικά ποσοστά και τον αριθμό
των κομμάτων της νέας Βουλής,
μάλλον η Ν.Δ. θα λειτουργήσει όν-
τως ως «υπερκυρίαρχο κόμμα». Αν
αυτή η προοπτική χαροποιεί τα
στελέχη και τους πιστούς ψηφο-
φόρους της, γεννάει εύλογα ερω-
τήματα για την ποιότητα της δη-
μοκρατίας πέρα από τις όποιες
καλές προθέσεις της ηγεσίας της.
Τούτο οφείλεται σε δύο βασικούς
λόγους: α) προ πολλού τα κόμματα
εξουσίας έχουν μετατραπεί σε «κόμ-
ματα του κράτους», εξαρτώνται δη-
λαδή ολοένα και περισσότερο από
το καπιταλιστικό κράτος, που με
τη σειρά του διαμεσολαβεί ισχυρά
οικονομικά συμφέροντα. Η κρατι-
κοποίηση-καρτελοποίηση των κομ-
μάτων, στο πλαίσιο της διεθνούς
χρηματοπιστωτικής οικονομίας και
του εγχώριου ευνοιοκρατικού μι-
κροκαπιταλισμού, μπορεί μέσω πα-
ρεμβάσεων –όπως η πρόσφατη
«πανδημία επιδοματούχων»– να
εξασφαλίζει κάποιες συναινέσεις,
τελικά όμως γεννάει κυνισμό. β)
Με κατακερματισμένα κοινωνικά

συμφέροντα, ελλιπή θεσμικά αν-
τίβαρα, έντονο «πολιτικό παραλ-
ληλισμό» των μέσων ενημέρωσης
και αβαθή παράδοση πολιτικού φι-
λελευθερισμού, η παρουσία ενός
«υπερκυρίαρχου» κόμματος θα προ-
καλέσει απρόβλεπτες συνέπειες
προς την κατεύθυνση ενός «αυ-
ταρχικού κρατισμού» (Πουλαντζάς).
Σε κάθε περίπτωση, θα προσθέσει
κόπωση στη δημοκρατία μας. 

Υπερβολές; Ισως, αλλά βάσιμες,
αφού τάσεις απο-δημοκρατικοποί-
ησης (Tilly) και αυταρχίας κατα-
γράφονται προσφάτως και για την
Ελλάδα από έγκυρα διεθνή ερευ-
νητικά κέντρα, όπως είναι το ιν-
στιτούτο V-Dem (https://www.v-
dem.net/documents/29/V-dem_de-
mocracyreport2023_lowres.pdf)
και ο οργανισμός Freedom House
(https://freedomhouse.org/coun-
try/greece). Κι αυτό όταν το εξω-
τερικό χρέος έφτασε τα 400 δισ.,
οι δε κοινωνικές ανισότητες μεγα-
λώνουν και μέσω της αφορολόγητης
κληρονομικής μεταβίβασης πλούτου
έως 800.000 από κάθε γονέα. Αυτά
είναι σκληρά γεγονότα που δύσκολα
ωραιοποιούνται, είναι δυνάμει ανα-
τρεπτικά των πρόσκαιρων συσχε-
τισμών, ροκανίζουν την κοινωνική
συνοχή και δοκιμάζουν τις καλές
προθέσεις των ιθυνόντων, οι οποίοι
ωστόσο καλούνται να τα αντιμε-
τωπίσουν υπεύθυνα. 

Ο κ. Νίκος Δεμερτζής είναι καθηγητής
Πολιτικής Κοινωνιολογίας και Επικοινω-
νίας στο ΕΚΠΑ. 

Σύστημα του ενάμισι κόμματος; 
Tου  ΝΙΚΟΥ ΔΕΜΕΡΤΖΗ 

Η βασική μας υποχρέωση
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Η σημερινή εκλογική
αναμέτρηση θα εί-
ναι, εκτός απρο-
όπτου, ένας προσω-
πικός θρίαμβος του
Κυριάκου Μητσο-

τάκη. Η Ελλάδα θα βιώσει ταυτό-
χρονα από αύριο το πρωί κάτι
πρωτόγνωρο, μια τετραετία χωρίς
πραγματική και δυναμική αντι-
πολίτευση. Ο ΣΥΡΙΖΑ θα περάσει
μια μακρά περίοδο εσωστρέφειας
και θα φλερτάρει έντονα με την
προοπτική επιστροφής στην κουλ-
τούρα του προπατορικού 3%. Είτε
μείνει είτε φύγει ο κ. Τσίπρας από
την ηγεσία του, κανείς δεν θα
«ακούει» τι έχει να πει ο ίδιος ή
το κόμμα του. Και το ΠΑΣΟΚ απέ-
χει πολύ από το να γίνει μια στι-

βαρή αντιπολίτευση με προοπτική
ανάληψης της εξουσίας.

Αυτό δεν είναι καλό· ούτε για
τον κ. Μητσοτάκη ούτε για τη
χώρα.

Ποιος, λοιπόν, θα ασκήσει αν-
τιπολίτευση, υπό την έννοια του
ελέγχου και της καλόπιστης κρι-
τικής; Αυτός ο ρόλος πέφτει μάλ-
λον στους ώμους του Τύπου και
της κοινωνίας των πολιτών. Αν
και από εκεί δεν υπάρξει ο έλεγχος
και η κριτική, τον ρόλο θα ανα-
λάβουν νομοτελειακά το «μπάχα-
λο» και το «πεζοδρόμιο». Το έχουμε
ξαναζήσει αυτό το έργο και είναι
καταστροφικό.

Ο ρόλος μας θα είναι δύσκολος,
αλλά αναγκαίος. Βλέπουμε στην
πράξη ότι καίρια ζητήματα, όπως
είναι η καταστροφή του περιβάλ-
λοντος ή η ανεπάρκεια της Δι-
καιοσύνης, μπαίνουν στην ατζέντα
και αναγκάζουν τους κυβερνώντες
να τα λύσουν όταν ο Τύπος κάνει
τη δουλειά του. Είναι σημαντικό,
όμως, αυτό να γίνει αντιληπτό απ’

όλους. Οι πολιτικοί μας, από την
κορυφή έως τα κόμματα του πε-
ριθωρίου, είναι καιρός να γίνουν
ανεκτικοί στην κριτική. Η καχυ-
ποψία, η αντίληψη πως «αυτός εί-
ναι απέναντι ή ελιτιστής, που δεν
καταλαβαίνει τι θα πει Ελλάδα και
γι’ αυτό κριτικάρει», είναι ολέθριες.
Οταν στο μεγάλο δωμάτιο μιας
δημοκρατίας λείπει το οξυγόνο
της κριτικής και του ελέγχου, παίρ-
νουν το πάνω χέρι η παλαβομάρα
και τα άκρα.

Καθώς απομακρύνεται πλέον
ο φόβος για την επιστροφή του
ΣΥΡΙΖΑ στην εξουσία και η χώρα
έχει μπροστά της τέσσερα χρόνια
πολιτικής σταθερότητας, δεν θα
υπάρχει περιθώριο για δικαιολο-
γίες, άλλοθι ή εκπτώσεις. Οι προσ-
δοκίες για το τι θα πράξει ο Κυρ.
Μητσοτάκης στη δεύτερη θητεία
είναι, και πρέπει να είναι, πολύ
υψηλές. Ανάλογες με τις δυνατό-
τητες που έχει δείξει όταν κυβερνά
αποτελεσματικά και τις φιλοδοξίες
του τόπου.

Θα πουν μερικοί, ίσως πολλοί,
«ώχου, πάλι γκρινιάζετε; Τι θέλετε,
επιτέλους;». Ο Κώστας Λεονταρί-
δης, παλιός, έμπειρος συνάδελφος
και θεσμική μνήμη της εφημερίδας
μας, μου έδωσε προχθές ένα ανά-
τυπο του φύλλου της «Κ» της 6ης
Μαΐου 1980. Είναι το κύριο άρθρο
της (πολύ) «καραμανλικής Καθη-
μερινής» την επομένη που ο Κων-
σταντίνος Καραμανλής εξελέγη
Πρόεδρος της Δημοκρατίας: «Η
κοινή συναίνεση περιβάλλει τον
κ. Κ. Καραμανλή στο ύπατο αξίωμα.
Αλλά... θα ήταν λάθος να ερμη-
νευθεί, από τον ίδιο ή από άλλους,
ως κατάφαση και έγκριση του συ-
νόλου των πεπραγμένων των κυ-
βερνήσεων της εξαετίας, σε όλους
τους τομείς. Δίπλα σε σπουδαία
και μεγάλα επιτεύγματα υπάρχουν
πολλές και μεγάλες αποτυχίες,
αστοχίες, παραλείψεις, οπισθο-
δρομήσεις, παραβιάσεις και πα-
ρερμηνείες του ουσιαστικού πε-
ριεχομένου και νοήματος της λαϊ-
κής ετυμηγορίας και εντολής...
Και υπάρχουν λάθη. Η ανάγκη και
η αξίωση μιας αλλαγής είναι έκ-
δηλες... Αλλαγής στην ουσία και
όχι μόνο στα πρόσωπα.» Πέρασαν
43 χρόνια. Πολλά άλλαξαν. Οχι
όμως η βασική μας υποχρέωση.

Φ αίνεται στ’ αλήθεια πως,
τελευταία, ό,τι και να κά-
νει ο ΣΥΡΙΖΑ δεν του βγαί-

νει. Οπως μου έλεγε συνάδελφος
την περασμένη εβδομάδα, «η μία
σφαλιάρα διαδέχεται την άλλη»,
ορμώμενος από την αθώωση Λού-
κου.

Ακόμα και η ξαφνική επανεμ-
φάνιση του Γαβριήλ Σακελλαρίδη,
με την ηχηρή εκδήλωση πίστης
στην κομματική «φανέλα», έχει
ερμηνευθεί ως προανάκρουσμα
ηγετικών σκοπιμοτήτων. Που ση-
μαίνει ότι οι επίδοξοι «δελφίνοι»
ακονίζουν τα μαχαίρια τους. «Πε-
ριμένετε τουλάχιστον να φτάσει
η Κυριακή», λένε άλλα στελέχη
του ΣΥΡΙΖΑ.

Από την άλλη, οι μέχρι τώρα
αντιδράσεις του Τσίπρα δείχνουν
ότι όσες φορές κι αν χάσει, δεν
σκοπεύει να παραιτηθεί. Με εξαί-
ρεση λοιπόν όσες και όσους κι-
νούνται με τα θεμιτά ιδεολογικά
τους στεγανά, ποιος να εμπιστευ-
θεί τον ΣΥΡΙΖΑ τώρα;

Ακόμα και η τραγωδία της Πύ-
λου μοιάζει να γυρίζει μπούμε-
ρανγκ για την Κουμουνδούρου.
Ηθελαν να συνδέσουν το πολύ-
νεκρο ναυάγιο με το Μαξίμου,
όμως η τωρινή κυβέρνηση είναι
υπηρεσιακή.

Βεβαίως, ο αντίλογος εδώ έχει
μια λογική: η γραμμή βάσει της
οποίας κινείται το Λιμενικό, και
που με γνώμονα αυτό το σκεπτικό
οδήγησε στην τραγωδία, ανήκει
στο Μαξίμου της τελευταίας τε-
τραετίας. Αρα νομιμοποιείται να
κάνει αυτή τη σύνδεση.

Σύμφωνοι. Μονάχα που οι ισχυ-
ρισμοί αυτοί έρχονται από εκεί-

νους που είχαν στα χέρια τους το
κολαστήριο της Μόριας. Και από
έναν πρώην πρωθυπουργό του
οποίου η εξοργιστική εικόνα τη
νύχτα του Ματιού δεν ξεχνιέται
από κανέναν. Πώς εγκαλεί τώρα
έναν υπηρεσιακό υπουργό για το
ναυάγιο, όταν μάλιστα έστελνε
τους πρωτοκλασάτους υπουργούς
του στα αποκαΐδια να κουνήσουν
το χέρι στους επιζώντες και στους
συγγενείς των θυμάτων ως υπαί-
τιους της πυρκαγιάς;

Υπάρχει και κάτι ακόμα, δυ-
σάρεστο για πολλούς, υπαρκτό
όμως: στη μεγάλη της πλειοψηφία
στην Ελλάδα, η κοινωνία θέλει
σύνορα. Και φράκτες. Και ένα Λι-
μενικό που θα επιβλέπει τα υδά-
τινα περάσματα.

Προσωπικά, δεν μπορώ να δια-
νοηθώ πώς μπορείς να διώχνεις
μεσοπέλαγα μια μάνα με το παιδί
της και έναν υποσιτισμένο και με
εγκαύματα από τη θερμοπληξία
άνδρα που βρίσκονται πάνω σε
ένα σαπιοκάραβο.

Ενας υγιώς σκεπτόμενος πολί-
της δεν θα αδιαφορήσει απέναντι
σε ανθρώπους που πνίγονται, όμως
η γενική αρχή, είτε μας αρέσει
είτε όχι, αυτή είναι: η ύπαρξη ορίων
εκ μέρους του κράτους απέναντι
στα μεταναστευτικά κύματα.

Θα μπορούσε πάνω σε αυτό ο
ΣΥΡΙΖΑ να ενημερώνει ουσιαστι-
κά, να ευαισθητοποιεί το κοινό
απέναντι στην ανθρωπιστική κρί-
ση του μεταναστευτικού.

Το μόνο που σκέφτεται, όμως,
είναι την πολιτική εργαλειοποί-
ηση. Αλλά αυτό φαίνεται πως ο
κόσμος το καταλαβαίνει πια πολύ
καλά.

Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

ΣΥΡΙΖΑ: τίποτα 
δεν του βγαίνει; ΣΚ
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Από αύριο ο ρόλος του
ελέγχου και της καλό-
πιστης κριτικής στην
κυβέρνηση πέφτει μάλ-
λον στους ώμους του
Τύπου και της κοινω-
νίας των πολιτών.
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Οι δημοσιογραφικές συ-
νεντεύξεις Τύπου χρει-
άζεται να γίνονται με φει-
δώ. Οι καθημερινές ομι-
λίες προέδρου, υπουρ-
γών, ηγετών κομμάτων,

βουλευτών αφαιρούν τη δυνατότητα
της καλής προετοιμασίας, της παρου-
σίασης έργου που απαιτεί χρόνο και
της εμφάνισης μετρήσιμου αποτελέ-
σματος. Είμαστε η φλύαρη δημοκρατία.
Αν ανοίξεις το ραδιόφωνο από τις 7
μέχρι τις 9 το πρωί θα ακούσεις τους
ίδιους τενόρους των ίδιων πρωινάδικων
στη διαπασών –και μάλιστα μερικοί
αγορεύουν από ραδιοφώνου εις ραδιό-
φωνον. 

Η συνέντευξη Τύπου του ΠτΔ για
τις 100 ημέρες της διακυβέρνησής του
(20/6) κρίνω ότι δεν ήταν αναγκαία.
Καμία κυβέρνηση δεν μπορεί να κάνει
κανονικό απολογισμό για τις πρώτες
της 100 ή 150 ημέρες της. Ο χρόνος
είναι λίγος και ως εκ τούτου αφορούσε
τρέχουσες δραστηριότητες της κυβερ-
νητικής μηχανής, πλην εξαιρέσεων
που είχαν πολιτική σφραγίδα, όπως
«ΚτίΖΩ», ΑΤΑ, 4μηνα.

Η πρώτη περίοδος διακυβέρνησης
από τον Ν. Χριστοδουλίδη χαρακτηρί-
στηκε από βεβιασμένες κινήσεις για
να διοριστούν σε διάφορες θέσεις τα
«δικά μας» παιδιά. Η θέση του ΠτΔ
«πρώτα διορισμοί στα Δ.Σ. Ημικρατικών
Οργανισμών και μετά το Γνωμοδοτικό
Συμβούλιο», δείχνει θέληση για συνέ-
χιση μιας πρακτικής που οδηγεί στην
υποβάθμιση του ρόλου του κράτους σε
υπηρέτη της εκάστοτε κυβέρνησης.
Επειδή το έκαναν και οι άλλοι, δεν ση-
μαίνει τίποτε. Δεν θα περιοριστεί ποτέ;
Το παράδειγμα με τη σύνθεση της Επι-

τροπής Προστασίας Ανταγωνισμού,
ΕΠΑ, μιλά από μόνο του. Πολλοί πολίτες
πίστεψαν ότι κάτι θα αλλάξει, γι’ αυτό
στήριξαν Χριστοδουλίδη, αλλά βλέπουμε
ένα χιλιοπαιγμένο έργο που αρέσει σε
πέντε και απωθεί 55. Μπορεί σήμερα
αυτό να προσφέρει πρόσκαιρη ικανο-
ποίηση, όμως μακροπρόθεσμα θα απο-
τελέσει αιτία για γενικότερες πολιτικές
ανατροπές στις κομματικές ισορροπίες. 

Ο ΠτΔ μίλησε για «πραγματοποίηση
29 διμερών επισκέψεων και επαφών,
με στόχο την ενεργότερη εμπλοκή της
Ε.Ε. στο Κυπριακό, μέσω του διορισμού
και μιας ισχυρής πολιτικής προσωπι-

κότητας με στόχο την επανέναρξη των
συνομιλιών». Ο αριθμός βέβαια είναι
εντυπωσιακός. Αλλά άλλο πολιτική και
άλλο αριθμητική. Θα μπορούσε (σχη-
ματικά) να ήταν τρία και να απέδιδαν
πολύ περισσότερα από ότι τα 29. Το
ένα από τα τρία θα αφορούσε μια πει-
στική συνάντηση με τον γ.γ. του ΟΗΕ
και έτσι τα άλλα δύο να πάνε στην Ε.Ε.
Πολύ απλά: αν δεν ανάψει πράσινο φως
ο ΟΗΕ, δεν θα έρθει η Ε.Ε. να επεξερ-
γαστεί τον όγκο εργασίας που ετοίμασε
εδώ και χρόνια η Γραμματεία των ΗΕ.
Ακόμα πιο απλά: Ο Ευρωπαίος ΥΠΕΞ
Ζοζέπ Μπορέλ θα τηλεφωνήσει πρώτα
στον Α. Γκουτέρες και «η ισχυρή πολι-
τική προσωπικότητα» θα τηλεφωνήσει

πρώτα στον Μπορέλ. Συνεπώς τα τρία
ταξίδια θα μπορούσαν να αποδώσουν
περισσότερα εφόσον «κάθονταν» πάνω
στο αξιόπιστο 1! Για όσους κρατούν
σημειώσεις, θυμίζω ότι οι δύο προσω-
πικότητες, Σερζ Αμπού και Βαν Νούφελ,
ήταν προσωπικοί απεσταλμένοι των
προέδρων Ντελόρ και Γιούνκερ.

Ο ΠτΔ στην ίδια συνέντευξη Τύπου
ανέφερε επίσης πως «το θέμα της ενέρ-
γειας άπτεται κυριαρχικών δικαιωμάτων
της Κυπριακής Δημοκρατίας». Η πιο
πάνω αναφορά συνιστά μια διακηρυ-
κτική εξήγηση των φαινομένων. Τα
κυριαρχικά δικαιώματα συνδέονται με
τη δυνατότητα κάθε κράτους να δια-
μορφώσει με την ισχύ του, τους όρους
στο παιχνίδι ή να δώσει λύσεις μέσω
ΔΔ Χάγης. Ετσι εξηγείται η χαμένη Ατ-
λαντίδα με τον EastMed. Ετσι εξηγείται
η παρεμπόδιση από τουρκικά πολεμικά
πλοίου της ΕΝΙ στη «Σουπιά» (τεμάχιο
3 της κυπριακής ΑΟΖ), 2/2018. Ετσι
εξηγείται ο εξαναγκασμός νορβηγικού
ερευνητικού σκάφους που ενοικίασε
η ΚΔ για έρευνες στην ΑΟΖ «να φύγει
9 φορές», όπως δήλωσε ο Μ. Τσαβού-
σογλου στις 8/8/22 και κανένας δεν τον
διέψευσε. Πώς άσκησε τα κυριαρχικά
της δικαιώματα η ΚΔ στο θέμα;

Επί της ουσίας τα άλλα παραδείγματα
είναι γνωστά: Το ΚΕΒΕ μεσολαβεί για
τη μεταφορά ενέργειας, μετά την έκρηξη
στο Μαρί στην ε/κ κοινότητα, άλλες
φορές μεταφορά στην τ/κ κοινότητα.
Λίβανος - Ισραήλ, οριοθετούν ΑΟΖ σε
εμπόλεμη κατάσταση με μεσολάβηση
των ΗΠΑ. Ιράν - ΗΠΑ συγκλίνουν στη
σύναψη ενός «Μνημονίου Κατανόησης»
(MoU) για το πυρηνικό πρόγραμμα του
Ιράν, όχι διεθνής συμφωνία όπως το
6συν1.

Στο πλαίσιο αυτό της μη αναγνώρι-
σης της «ΤΔΒΚ» λειτουργούν από το
2008 οι Τεχνικές Επιτροπές (Τ.Ε.) στην
νήσο, αποφεύγουν σκοπέλους, δείχνουν
την ουσία. Μια Τεχνική Επιτροπή για
την Ενέργεια, κατά το πρότυπο του
2008, μπορεί να εργαστεί πάνω στο ζή-
τημα. Μία Τ.Ε. για την ενέργεια δεν
μπορεί να δώσει τη λύση, αυτή αφορά
την πολιτική ηγεσία. Μπορεί όμως να
δείξει θέληση για ενημέρωση, ανταλ-
λαγή απόψεων, εκτιμήσεις, βασικά, έν-
ταξη των Τ/κ στο παιχνίδι σε επίπεδο
«χαμηλής πολιτικής».

Η ΚΔ δεν είναι σε θέση να ασκήσει
το κυριαρχικό της δικαίωμα στην ΑΟΖ
της, όπως το φωτογράφισε ο ΠτΔ, όλοι
το γνωρίζουν αυτό. Χωρίς επίλυση του
Κυπριακού το φυσικό αέριο θα παρα-
μένει στον βυθό, με εξαίρεση τη νότια
πτέρυγα της ΑΟΖ. Κατά συνέπεια, μια
Τ.Ε. διευκολύνει τα πράγματα ώστε να
βλέπουμε καλύτερα στα ανατολικά μας,
Ισραήλ, Λίβανος. Η ενδογενής καχυ-
ποψία προκαλεί απορίες στους εταίρους
της όπως συμβαίνει με τη φοβική αν-
τιμετώπιση της πρότασης της προέδρου
της Επιτροπής Ούρσουλα φον ντερ Λάι-
εν για φωτοβολταϊκό πάρκο στη νεκρή
ζώνη. 

Κανένα κράτος-μέλος του ΟΗΕ και
της Ε.Ε. δεν κινδυνεύει από μια Τ.Ε.,
αντίθετα κερδίζει πόντους γιατί γνωρίζει
να επιτυγχάνει μεγάλους στόχους με
σχέδιο και δράση. Χωρίς αποδοχή και
των 6 Σημείων του Πλαισίου Γκουτερες,
χωρίς παράλληλη αξιοποίηση του γη-
πέδου σε Ε.Ε. και σε Ενέργεια, ο μακρύς
κατάλογος των απεσταλμένων των ΗΕ
λήγει στον αρ. 28!

Διάσκεψη με προεκτάσεις
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Παλαιστίνια μέσα στο σπίτι της, το οποίο πυρπολήθηκε από Ισραηλινούς εποίκους στις 21 Ιουνίου στο χωριό Turmus Aya κοντά στην πόλη της Ραμάλα στη Δυτική Οχθη, όταν
εκατοντάδες Ισραηλινοί έποικοι επιτέθηκαν στο χωριό και έκαψαν περισσότερα από 10 σπίτια. 

www.larkoslarkou.org.cy

Οποιος παρακολουθεί τον προεκλο-
γικό, που οδήγησε την Ελλάδα από
τον πρώτο γύρο των εκλογών στις
σημερινές κάλπες, διαπιστώνει
πολύ εύκολα τον τεράστιο βαθμό
τοξικότητας, ο οποίος κυριαρχεί

οριζοντίως στη δημόσια αντιπαράθεση Νέας Δη-
μοκρατίας – ΣΥΡΙΖΑ. Δύο τραγικά μάλιστα γεγο-
νότα, το ασύλληπτο ναυάγιο ανοικτά της Πύλου
και μια νέα γυναικοκτονία στην Κω με θύμα μια
Πολωνή υπήκοο, στάθηκαν η αφορμή για να ξε-
φύγει, κυριολεκτικά, η συζήτηση. Είχαν προηγηθεί
η έντονη αντιπαράθεση Ν.Δ. – Τσίπρα με φόντο
τον ευαίσθητο χώρο –για σειρά λόγων– του νομού
Έβρου καθώς και οι αλληλοκατηγορίες για τους
υποψήφιους στην εν λόγω περιφέρεια που φτάνουν
να εμπλέκουν μέχρι και την ΕΥΠ –η οποία στην
Ελλάδα πέρασε τη δική της κρίση προ μηνών με
το σκάνδαλο των παρακολουθήσεων. 

Στην Ελλάδα οι προεκλογικοί αγώνες ήταν
πάντα έντονοι τόσο σε επίπεδο ρητορικής και ad
hominem επιθέσεων όσο και σε πραγματική, επί
του πεδίου, ένταση. Κάποτε μάλιστα στα 80’s και
στα 90’s έπεφτε και καμιά ψιλή… Ωστόσο, αυτό
που πλέον έχει επικρατήσει, ως απότοκο και της
κρίσης που πέρασε η Ελλάδα την τελευταία δε-
καετία, είναι μια μη ψύχραιμη συζήτηση, η οποία
αποκτά συγκεκριμένα χαρακτηριστικά τόσο στα
παραδοσιακά ΜΜΕ όσο και στον πιο ρευστό –
και χωρίς ιδιαίτερη ρύθμιση– πεδίο των μέσων
κοινωνικής δικτύωσης. Trolls, επαγγελματίες δο-
λοφόνοι χαρακτήρων, επαίσχυντα πρωτοσέλιδα
από κίτρινες φυλλάδες, σάιτ τα οποία –εργολα-
βικά– παίζουν υπέρ του ενός ή του άλλου, αρθρο-
γράφοι με φώτο από το Shutterstock που δεν αν-
τιστοιχούν σε πραγματικά πρόσωπα και fake
news κάθε λογής. Κι ενώ το αποτέλεσμα, στις ση-
μερινές κάλπες διαφαίνεται ξεκάθαρα υπέρ της
Νέας Δημοκρατίας, το απότοκο ενός προεκλογικού
με πολύ προβληματικά χαρακτηριστικά πηγαίνει
πολύ πέραν της αντιπαράθεσης Μητσοτάκη –
Αριστεράς. Το πρόβλημα με τον λαϊκισμό, την
έλλειψη ορθολογικού διαλόγου και της επικράτησης
των φωνών έναντι της κοινής λογικής ανήκει
εξίσου στα δύο μεγάλα κόμματα στην Ελλάδα
που, διαχρονικά, ψάρευαν σε γκρίζα και λιμνάζοντα
νερά των άκρων, είτε πρόκειται για τη Δεξιά, είτε
για τον ΣΥΡΙΖΑ μετά την άνοδό του στην εξουσία
το 2015. Κι αποτελεί ένα φαινόμενο που ενώ συν-
διαμορφώνει την πολιτική κουλτούρα στη χώρα,
στο τέλος δημιουργεί συγκεκριμένα τέρατα τα
οποία επανεμφανίζονται για να επαναπροσδιο-
ρίσουν το μερίδιο της βίας που τους αναλογεί –
καθώς το κενό ορθολογισμού βυθίζει τις ψύχραιμες
φωνές και τις σοβαρές πολιτικές προσωπικότητες
(εκ δεξιών ή αριστερών) στο περιθώριο της πο-
λιτικής. Η δεύτερη θητεία του Κυριάκου Μητσο-
τάκη θα έχει ενδιαφέρον συνεπώς σε σχέση με
το πώς θα διαμορφωθεί το πολιτικό σύστημα
στην Ελλάδα –ιδίως σε ένα σενάριο διάλυσης/
κατακερματισμού, πολιτικά, του ΣΥΡΙΖΑ. 

Στην Κύπρο, που συχνά βλέπουμε την Ελλάδα
με τρόπο μιμητικό ως προς το πολιτικό συγκείμενο/
modus operandi αλλά και που παραδοσιακά –
υπό το βάρος της εξωτερικής απειλής, λόγω κα-
τοχής– συναινούσαμε σε κρίσιμα ζητήματα, βλέ-
πουμε το αντίστοιχο φαινόμενο. Και θα το δούμε
εντονότερα με δυσκολότερα στοιχεία διαχείρισης
σε σχέση με την Ελλάδα (μια χώρα μεγαλύτερη
κι ωριμότερη πολιτικά) αν δεν το προσέξουμε.
Ήδη, τόσο ο προεκλογικός όσο και η επόμενη
ημέρα έχουν δημιουργήσει τις προϋποθέσεις για
μια δημόσια συζήτηση που θα ρέπει προς την
επικοινωνία, την τοξικότητα και τον ανορθολο-
γισμό –σε μια κρίσιμη συγκυρία μάλιστα στο Κυ-
πριακό. Προσοχή λοιπόν. 

Λίγη προσοχή,
παρακαλώ 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Κι ενώ το κυπριακό
κράτος έστρεφε την
τεχνοκρατική, πολι-
τική και διπλωματική
του ισχύ και οξυδέρ-
κεια στις Βρυξέλλες

και στις ευρωπαϊκές πρωτεύουσες,
από την Μαδρίτη στο Βίλνιους και
από το Βερολίνο στη Ρώμη, για να
πετύχει μια αναφορά στα συμπε-
ράσματα του Ευρωπαϊκού Συμβου-
λίου στην ιδέα διορισμού ενός πο-
λιτικού απεσταλμένου της Ε.Ε. για
το Κυπριακό, κι ενώ οι αγρότες στη
Λευκωσία διαδήλωναν κατά της
πρότασης της Ε.Ε. για μείωση χρή-
σης χημικών φυτοφαρμάκων εκεί
που θέλουμε να παίρνουμε τους
τουρίστες και στο terroir που βό-
σκουν τα ζωντανά που βγάζουν το
χαλλούμι, στην Κύπρο μας ξέφευγε
(ενδεχομένως) μια σημαντική εί-
δηση που δείχνει την αδυναμία
μας να σκεφτούμε δύο βήματα πα-
ρακάτω.

Προ ημερών, η Κομισιόν ανα-
κοίνωνε τα 107 έργα που η Ε.Ε. θα
συγχρηματοδοτήσει με συνολικά
6,2 δισ. ευρώ στο πλαίσιο της πο-
λιτικής ανάπτυξης καλύτερων δια-
συνδέσεων και υποδομών στις με-
ταφορές. Στον κατάλογο αυτό πε-
ριλαμβάνονται διασυνοριακές σι-
δηροδρομικές συνδέσεις, αναβάθ-
μιση λιμένων και τούνελ μέσα από
τις Αλπεις.

Στην Κύπρο, 32,9 εκατομμύρια
θα κατευθυνθούν όχι στη σιδηρο-
δρομική διασύνδεση των πόλεων,
ή στην ατμοπλοϊκή σύνδεση με
άλλες χώρες της Ε.Ε., αλλά στην
κατασκευή τμήματος του νέου πε-
ριμετρικού αυτοκινητόδρομου της
Λευκωσίας, ο οποίος σύμφωνα με
το σκεπτικό που περιλαμβάνεται
στον σχετικό πίνακα που δημοσί-
ευσε η Κομισιόν, θα έχει οφέλη
που περιλαμβάνουν «τη μείωση
του χρόνου μετακίνησης στην ευ-
ρύτερη περιοχή της Λευκωσίας, τη

μείωση της κυκλοφοριακής συμ-
φόρησης και τη μείωση των επι-
πτώσεων στο περιβάλλον».

Το άλλο έργο στο οποίο συμμε-
τέχει η Κύπρος είναι ένα έργο του
Eurocontrol για την καλύτερη δια-
χείριση της εναέριας κυκλοφορίας,
που μπορεί να συμβάλει σε πιο συμ-
φέρουσες αεροπορικές συνδέσεις
μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθε-
σμα. Και... αυτό είναι όλο. Και η
επικέντρωση στην επέκταση αυ-
τοκινητοδρόμων, μια προσέγγιση
που μπορεί να βοηθήσει βραχυ-
πρόθεσμα, όμως σύμφωνα με ειδι-
κούς εν τέλει συμβάλλει στη δημι-
ουργία περισσότερης κίνησης. Οι
νέοι λαμπεροί δρόμοι ξαναγεμίζουν,
είναι μεν χρήσιμοι σήμερα, αλλά
όχι και τόσο αύριο.

Εδώ και χρόνια η συζήτηση για
τις δημόσιες μεταφορές στην Κύπρο
κινήθηκε γύρω από την ανυπαρξία
του αστικού και του υπεραστικού
λεωφορείου. Παρά τα παράπονα

και τους μηδενισμούς, έχει γίνει
πρόοδος. Οταν ήμουν έφηβος τα
λεωφορεία ήταν ανέκδοτο στη Λευ-
κωσία. Σήμερα οι μεταφορές είναι
ελλιπείς μεν, υπάρχουν δε. 

Κάποτε δεν ήξερες πότε θα έρ-
χονταν, αν θα έρχονταν, ή αν υπήρ-
χαν. Σήμερα έρχονται πάνω-κάτω
στην ώρα τους και υπάρχουν –αν
και δεν έρχονται αρκετά συχνά–
δεν υπάρχουν ακόμα αρκετές συν-
δέσεις (αν και αυτό άρχισε να διορ-
θώνεται) και μια απλή διαδρομή
χρειάζεται περισσότερο χρόνο από
ότι με αυτοκίνητο.

Για κάποιο λόγο, η συζήτηση
της ανάπτυξης των δημόσιων με-
ταφορών πήδηξε από τα λεωφορεία
κατευθείαν στα τραμ. Η λύση αυτή,
υπέδειξαν ειδικοί από τεχνοκρα-
τικές υπηρεσίες της Ε.Ε., δεν είναι
ακόμα της ώρας. Πρώτα, εξήγησαν,
πρέπει να λειτουργήσουν πλήρως
οι γραμμές των λεωφορείων και να
δημιουργηθούν οδικοί άξονες όπου

θα μπορεί στο μέλλον να κινηθεί
ένα τραμ.

Μετά από την εκ των πραγμάτων
αναβολή αυτής της προσπάθειας
μέχρι νεοτέρας, η δημόσια συζή-
τηση δεν έχει μετατοπιστεί σε ποια
άλλα μέτρα θα μπορούσαν να λη-
φθούν και ποια άλλα έργα να προ-
ωθηθούν. Η ανάγκη, για παράδειγ-
μα, της αύξησης των συνδέσεων
με λεωφορεία μεταξύ της πρωτεύου-
σας και των άλλων πόλεων είναι
γνωστή, καθώς πολλές φορές άν-
θρωποι που θέλουν να χρησιμο-
ποιούν τα υπεραστικά λεωφορεία
για σκοπούς εργασίας παραπονι-
ούνται γιατί όταν αυτά γεμίζουν
με τουρίστες, δεν μπορούν να πάνε
δουλειά. Αντίστοιχα, οι συνδέσεις
με τα αεροδρόμια δεν συνδέονται
με τις ανάγκες των επιβατών.

Τις λύσεις θα μπορούσε να δώσει
η ενίσχυση των δικτύων λεωφο-
ρείων μεταξύ πόλεων, ή, στο πλαίσιο
της συζήτησης έργων που θα μπο-

ρούσαν να χρηματοδοτηθούν από
τα κονδύλια για τα οποία μιλάμε,
η δημιουργία σιδηροδρομικής σύν-
δεσης μεταξύ των πόλεων, πρώτα
ίσως της Λευκωσίας και της Λεμε-
σού με το αεροδρόμιο της Λάρνα-
κας. Και δεν χρειάζονται μεγάλα,
high tech τρένα. Αλλά συρμοί που
σε άλλες μεγαλύτερες χώρες θα
ήταν απλά προαστιακοί σιδηρό-
δρομοι.

Από τα έργα που έλαβαν χρη-
ματοδότηση στο πλαίσιο του προ-
γράμματος που ανακοινώθηκε την
Πέμπτη, λιγότερο από 5% σε όλη
την Ε.Ε. αφορούν νέους δρόμους,
και ο αυτοκινητόδρομος στην Κύ-
προ, μαθαίνουμε, εγκρίθηκε λόγω
των ιδιάζουσων συνθηκών της χώ-
ρας. Σίγουρα όμως θα μπορούσαμε
να είχαμε προτείνει και κάτι άλλο
από ακόμα ένα χάιγουεϊ. Ισως στον
επόμενο γύρο κονδυλίων.

Αγαπημένε μου αυτοκινητόδρομε
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

Χωρίς επίλυση του
Κυπριακού το φυσικό
αέριο θα παραμένει στον
βυθό, με εξαίρεση
τη νότια πτέρυγα της ΑΟΖ. 
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Ο Raymond Aron έλε-
γε ότι, ενώ η ιστορία
του κομμουνισμού
γράφεται σε ποιητική
γλώσσα, του φιλελευ-
θερισμού γράφεται

πάντα σε πεζό λόγο. Η πρώτη απευ-
θύνεται στο μεγαλείο, το οποίο θα
μπορούσαν, υπό πολύ συγκεκρι-
μένες συνθήκες, να επιτύχουν οι
ανθρώπινες κοινωνίες: ισότητα,
αλτρουισμός, αδελφοσύνη, δικαιο-
σύνη, αλληλεγγύη. Η δεύτερη αφη-
γείται τα ανθρώπινα πάθη, μπροστά
στα οποία οι κοινωνίες μας στέκουν
αδύναμες: φιλοχρηματία και εγωι-
σμός, εκμετάλλευση και εργαλει-
οποίηση του ανθρώπου από τον
άνθρωπο, σκληρός ανταγωνισμός
και λυκοφιλίες.

Το αφήγημα αυτό για τις φιλε-
λεύθερες αστικές κοινωνίες έχει
επικρατήσει πριν καν λάβουν χώρα
οι φιλελεύθερες επαναστάσεις στην
Αμερική και τη Γαλλία. Πριν καν
η αστική τάξη αναλάβει τα ηνία
των Δυτικών κοινωνιών μας, το
αφήγημα για τον αστικό «κόσμο»
ήταν ήδη έτοιμο.

Σαν μια προφητεία, η αριστο-
κρατική τάξη είχε ήδη ετεροκαθο-
ρίσει το φιλελεύθερο κοινωνικό

καθεστώς. Η σοσιαλιστική κριτική
του φιλελευθερισμού, όπως πολύ
χαρακτηριστικά αναφέρει ο Πανα-
γιώτης Κονδύλης στην παράγραφο
«Η πολιτισμική κριτική και η ‘Αρι-
στερά’» του έργου του «Συντηρη-
τισμός», δεν είναι τίποτε άλλο από
συμπίληση επαναλαμβανόμενων
αντιφιλελεύθερων μοτίβων από έρ-
γα αντιδραστικών αντεπαναστα-
τών, όπως ο Burke ή ο Bonald, ο
Maistre ή ο Görres. 

Αυτοί οι εξαιρετικά εμπνευσμέ-
νοι συγγραφείς, απογοητευμένοι
από τις τεράστιες κοινωνικές αλ-
λαγές που επέφερε η επανάσταση
στις φεουδαλικές κοινωνίες της
Ευρώπης και την απώλεια της
ισχύος της τάξης των ευγενών στην
οποία ανήκαν, συνέλαβαν έναν μο-
ναδικό τρόπο άμυνας του τρόπου
ζωής και σκέψης τους. Αντί να υπε-
ρασπιστούν την κοινωνία τους,
κάτι το οποίο θα ήταν πραγματικά
πολύ δύσκολο, επιτέθηκαν στην
επερχόμενη αστική κοινωνία. Επλα-
σαν ένα ψεύτικο είδωλό της, το
οποίο στη συνέχεια χρησιμοποί-
ησαν για να την δυσφημίσουν. Το
ψεύτικο αυτό είδωλο εξελίχθηκε
στην περιγραφή μιας κοινωνικής
δυστοπίας, η οποία είχε τα ακριβώς

αντίθετα χαρακτηριστικά και τις
αντίθετες αρχές, από ό,τι, θεωρη-
τικά πάντα, παρουσίαζε η παρα-
δοσιακή χριστιανική κοινωνία.
Ετσι, για να μείνουμε στον Toc-
queville, η ειδυλλιακή εικόνα ενός
φεουδαλικού χωριού, όπου όλοι οι
χωρικοί ήταν σαν «παιδιά» του χω-
ροδεσπότη, αντιπαρατέθηκε στη
φριχτή εικόνα του βιομήχανου κα-
πιταλιστή ο οποίος αδιαφορούσε
πλήρως για τους εργάτες του και
τη μοίρα τους.

Η υποτιθέμενη πατρική στοργή
του χωροδεσπότη ήταν για τον
Tocqueville προτιμότερη από την
αδιαφορία του βιομήχανου επεν-
δυτή, ο οποίος ενδιαφερόταν μόνο
για το κέρδος και αντιμετώπιζε τον
εργάτη ως ένα ακόμη γρανάζι της
αλυσίδας παραγωγής. Φυσικά, η
δυστοπία αυτή δε στηριζόταν στις
πραγματικές κοινωνικές πρακτικές
της φεουδαρχίας, αλλά στην ιδέα
που είχε η τάξη των ευγενών για
τον εαυτό της. Αυτή ακριβώς την
ιδέα ονομάζει ο Κονδύλης «συντη-
ρητισμό». 

Τι κι αν η αστική κοινωνία και
η φιλελεύθερη αντιπροσωπευτική
δημοκρατία δημιούργησαν κράτος
δικαίου, εργατικά δικαιώματα, συν-

ταξιοδοτικό σύστημα και σύστημα
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης,
ώστε κανείς εργάτης να μην έχει
ποτέ ανάγκη κανέναν «πατερούλη»;
Τι κι αν η βιομηχανική κοινωνία
δημιούργησε τεράστιο πολιτισμικό
και υλικό πλούτο, από τον οποίο
επωφελήθηκε, σε πρώτο χρόνο, το
σύνολο των κοινωνιών της Ευρώ-
πης και του Δυτικού κόσμου και,
σε δεύτερο, το σύνολο του κόσμου;
Τι κι αν η αυθαιρεσία του χωροδε-
σπότη και της τάξης των ευγενών
αντικαταστάθηκε από το αστικό
δίκαιο και τον κώδικα πολιτικής
δικονομίας; Στα μάτια των σοσια-
λιστών επιγόνων της ευρωπαϊκής
αριστοκρατίας, η δυσφήμηση του
«μπουρζουά», μιας καρικατούρας
που προέκυψε από την κριτική του
Rousseau στην πλουτοκρατία, το
μένος του Nietzsche εναντίον του
«δημοκρατικού πνεύματος» και το
μίσος του Marx για τον εχθρό της
αταξικής κοινωνίας, παραμένει
ακόμη και σήμερα το βασικό προ-
εκλογικό επιχείρημα κατά των φι-
λελεύθερων κομμάτων. 

Το χειρότερο όμως για το φιλε-
λεύθερο όραμα είναι ότι και πολλοί
φιλελεύθεροι ενστερνίσθηκαν ένα
ή περισσότερα κομμάτια από αυτή

τη δυστοπική εικόνα του φιλελευ-
θερισμού. Οσοι φιλελεύθεροι άσκη-
σαν κριτική στον φιλελευθερισμό,
όπως ο Leo Strauss ή η Hannah
Arendt, το έπραξαν με σκοπό να
εμποδίσουν την ύβρη του μοντέρ-
νου ανθρώπου, ο οποίος θεωρούσε
τον εαυτό του το επιστέγασμα της
ανθρώπινης ιστορίας. Αυτό βέβαια
είναι εντελώς διαφορετικό από ό,τι
παρουσιάζει η Αριστερά σήμερα
ως «φιλελευθερισμό», μια καρικα-
τούρα της κοινωνίας μας εμπνευ-
σμένη από τον 19ο αιώνα και τα
ιδεολογικά απομεινάρια της φεου-
δαρχίας.

Ο μόνος λόγος για τον οποίο ο
φιλελευθερισμός δεν φαίνεται, του-
λάχιστον μέχρι στιγμής, να απαλ-
λάσσεται από την αρνητική του ει-
κόνα και τον ιδεολογικό ετεροκα-
θορισμό του είναι ότι ο λόγος του
είναι πεζός, δεν «μεθάει» με το όρα-
μα μιας τέλειας κοινωνίας, δεν εν-
δίδει στα πνευματικά πάθη τής εν
δυνάμει τελειότητας των ανθρώ-
πινων κοινωνιών, δεν στηλιτεύει
τη μικρότητα του καθημερινού αν-
θρώπου, δεν επιχειρεί να τον σώσει
από τον εγωισμό του. Δεν εμπνέεται
από τα νεοχριστιανικά πάθη και
το «όπιο» των διανοουμένων του

κομμουνισμού, όπως χαρακτηρι-
στικά έλεγε ο Aron. Δεν έχει σκοπό
να «αλλάξει» τον άνθρωπο, τον δέ-
χεται όπως είναι, με τις μικρές ή
τις μεγάλες του ατέλειες, και με
αυτά τα δεδομένα προσπαθεί να
συγκροτήσει ένα σύστημα κοινών
αξιών και κανόνων που να του επι-
τρέπουν μια αξιοπρεπή διαβίωση.
Δεν επιζητεί την επικράτηση του
ανθρώπινου μεγαλείου αλλά του
κοινού νου, από τον οποίο απομα-
κρύνονται οι προφήτες της φιλε-
λεύθερης δυστοπίας και κήρυκες
της επιστροφής στην αυθεντική
ύπαρξη, είτε είναι αριστεροί «προ-
οδευτικοί», είτε παραδοσιακοί θρη-
σκόληπτοι και ακροδεξιοί πατρι-
δοκάπηλοι. 

Σε ιδεολογικό επίπεδο, ο μονα-
δικός αγώνας των φιλελεύθερων
περιγράφεται με μνημειώδη τρόπο
από τον ThomasPaine, τον ιδεολόγο
των δύο επαναστάσεων, ως η προ-
άσπιση και διάδοση του «κοινού
νου» (“Commonsense”, 1775-1776),
του μόνου μεγαλείου στα ανθρώ-
πινα μέτρα.   

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.
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Η Ελλάδα του 2050
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Η δημοσιογραφία καλεί-
ται και «τέταρτη εξου-
σία», όχι γιατί έχει καμιά
θεσμική εξουσία, αλλά
γιατί απλώς μπορεί να
λειτουργεί επικουρικά

στο έργο της καλής διακυβέρνησης
ενός τόπου. Σε ένα πρώτο και ιδεατό
επίπεδο, τα μέσα ενημέρωσης έχουν
την ευθύνη να ελέγχουν την εκάστοτε
εξουσία, να αποκαλύπτουν, να παρου-
σιάζουν λάθη και παραλείψεις και να
προβάλλουν τα θετικά επιτεύγματα.
Με τον τρόπο αυτό συμβάλλουν στη
σωστή και αντικειμενική ενημέρωση
των πολιτών. Οι καλά ενημερωμένοι
πολίτες μπορούν με τη σειρά τους να
επιλέξουν με την ψήφο τους τους άρι-
στους και ικανότερους για τη διακυ-
βέρνηση ενός τόπου. Σε ένα δεύτερο
επίπεδο, τα μέσα μαζικής ενημέρωσης
λειτουργούν και ως καταλύτες για να
την προώθηση αποφάσεων της Πολι-
τείας. Πρώτα, με τη διαρροή ειδήσεων,
οι οποίες λειτουργούν ως βαρόμετρο,
ως καταμετρητής αντιδράσεων για την
αποδοχή ή όχι μιας απόφασης. Ακο-
λούθως έρχεται η λήψη της απόφασης
και η ενημέρωση των πολιτών για το
περιεχόμενο μιας απόφασης. Σε ένα
τρίτο επίπεδο, οι λειτουργοί των μέσων
ενημέρωσης, γνωρίζοντας τις θέσεις
όλων των πλευρών και τα αντικρουό-
μενα αλλά και διαπλεκόμενα συμφέ-
ροντα, μπορούν με την αρθρογραφία
τους να ελέγξουν τους ηγέτες και να
αποκαλύψουν σκάνδαλα και παρανο-
μίες. Εδώ προκύπτουν και τα πολύ δύ-
σκολα και ο μεγάλος πειρασμός των
δημοσιογράφων να μετατραπούν από
«ελεγκτές» στο πολιτικό «παιχνίδι», σε
μέρος του «παιχνιδιού», εξυπηρετώντας
συνειδητά ή ασυνείδητα και τα δικά
τους συμφέροντα. Και όλα αυτά βεβαίως,
καταλήγουν στην ηθική διάσταση όπου
μέσα μαζικής ενημέρωσης και δημο-
σιογράφοι παλεύουν για τη δική τους
αλήθεια, για τη δική τους συνείδηση,
ως μέρος του πολιτικού γίγνεσθαι. 

Ανάλογο ρόλο διαδραματίζουν και
τα σοβαρά κοινοβούλια, στο επίπεδο
της κοινοβουλευτικής διπλωματίας.
Λειτουργούν ως εμπροσθοφυλακή, ως
βαρόμετρο και ως καταλύτες στις δι-
πλωματικές «μάχες» τις οποίες δίδουν
αρμοδίως οι εκάστοτε κυβερνήσεις,
για προώθηση των καλώς νοούμενων
εθνικών συμφερόντων. Με απλά λόγια,
οι πρόεδροι των Κοινοβουλίων και οι
Επιτροπές Φιλίας ανάμεσα σε κοινο-
βούλια μπορούν μέσω επισκέψεων να
βολιδοσκοπήσουν αντιδράσεις και να
προωθήσουν αποφάσεις κυβερνήσεων.
Αναλόγως των αντιδράσεων, λαμβά-
νονται ή αναπροσαρμόζονται οι απο-
φάσεις. Οι συναντήσεις σε κοινοβου-
λευτικό επίπεδο είναι κατά κανόνα πιο
«χαλαρές», δεν τηρούνται συνήθως
πρακτικά και οι κοινοβουλευτικοί αξιω-
ματούχοι μιλούν με περισσότερη από
την αναμενόμενη ειλικρίνεια. Σε αυτές
τις συναντήσεις λέγονται συνήθως πι-

κρές αλήθειες και οι πρωταγωνιστές
αντιλαμβάνονται, το λιγότερο, πού
πάνε τα πράγματα και πού οδεύουν οι
χώρες και ο κόσμος όλος. Η σημαντι-
κότερη πτυχή αυτών των συναντήσεων
είναι οι παρασκηνιακές και προσωπικές
επαφές, κατά τη διάρκεια των οποίων
λέγονται «ωμά» και τα κακώς έχοντα,
τα οποία δύσκολα λέγονται με διπλω-
ματική γλώσσα. Σε αυτές τις συναν-
τήσεις καθοριστικό ρόλο διαδραματί-
ζουν τα πρόσωπα, τα οποία ανάλογα
με τις επικοινωνιακές τους ικανότητες,
ανάλογα με την «ομορφιά» της ψυχής
και του σώματός τους, μπορούν να
«κερδίσουν» πολλά για τις χώρες τους,
χωρίς να υπάρχει κίνδυνος για αρνη-
τικές επιπτώσεις.

Μια άλλη σημαντικότατη πτυχή αυ-
τών των συναντήσεων είναι η προ-
ετοιμασία των εκπροσώπων του λαού
για την ανάληψη στη συνέχεια εκτε-
λεστικών εξουσιών. Στις περισσότερες
δημοκρατικές χώρες οι πρόεδροι, οι
πρωθυπουργοί, οι υπουργοί και οι υφυ-
πουργοί είναι εκλεγμένοι πρώτα σε
βουλευτικά αξιώματα και ταυτόχρονα
ασκούν και εκτελεστικά καθήκοντα.
Ο κανόνας λέει ότι το πολιτικό «παι-
χνίδι» παίζεται πρώτα –και κύρια– σε
κοινοβουλευτικό επίπεδο. Οι πιο επι-
τυχημένοι πρόεδροι, πρωθυπουργοί
και υπουργοί είναι αυτοί οι οποίοι έχουν
μακρά θητεία σε βουλευτικά έδρανα.
Στην Κύπρο, παρόλο το «προβληματικό»
Σύνταγμα, όπως αρέσκονται πολλοί να
λένε, οι δύσκολες και ουσιαστικές απο-
φάσεις λαμβάνονται από τη Βουλή των
Αντιπροσώπων, η οποία καθίσταται
συνυπεύθυνη στη λύση ή στη μη λύση
ενός προβλήματος. Οι περισσότεροι
πρόεδροι, λόγω και κοινοβουλευτικής
πείρας, διατηρούσαν διαχρονικά ου-
σιαστικές επαφές, ακόμη και προσω-
πικές, με τους βουλευτές, όχι μόνο των
δικών τους κομμάτων αλλά με τους
βουλευτές όλων των κομμάτων, ώστε
να μπορούν να βολιδοσκοπούν αντι-
δράσεις αλλά και να προωθούν δύσκο-
λες αποφάσεις οι οποίες εμπεριέχουν
πολιτικό κόστος.

Το κοινό καλό μιας Πολιτείας απαιτεί
τον διάλογο και τη συνεργασία, αλλά
και την εντός ορίων αντιπαράθεση με-
ταξύ των πολιτικών δυνάμεων. Κυρίως
όμως απαιτεί την πολιτική επικοινωνία
μεταξύ εκτελεστικής και νομοθετικής
εξουσίας. Ο διαχωρισμός των εξουσιών
σε εκτελεστική, νομοθετική και δικα-
στική, ο οποίος ορίστηκε πρώτα από
τον Αριστοτέλη και τον Όμηρο και
ακολούθως από τον Γάλλο φιλόσοφο
Μοντεσκιέ, στόχο έχει τον διαχωρισμό
των αρμοδιοτήτων και όχι τη θεσμο-
θέτηση «στρατοπέδων» αντιπαράθεσης.
Εξάλλου, δεν υπάρχει η απόλυτη σοφία
και η απόλυτη αλήθεια σε αυτόν τον
κόσμο. Όλα είναι σχετικά και σίγουρα
κανένας δεν είναι αναντικατάστατος,
ακόμη και οι πολιτικοί. 

Καταλύτης η κοινο-
βουλευτική διπλωματία 

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Συντηρητισμός και φιλελεύθερη κοινωνία 
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Π έντε χρόνια πριν είχα γράψει ένα
άλλο άρθρο στο οποίο αναρωτιόμουν:
Γιατί υπάρχει αυτή η χώρα; Ποιος

είναι ο σκοπός του κράτους αυτού; Τι είδους
στόχους έχουμε ως κοινωνία, ως κάτι ενιαίο
και κοινό, για το μέλλον μας; Απάντηση
δεν είχα. Κανένας κοινός οραματικός στόχος
δεν υπήρχε διατυπωμένος τότε. Ούτε σή-
μερα υπάρχει. Μεμονωμένα μπορεί να
έχουμε όνειρα και σχέδια, στο επίπεδο το
ατομικό ή του νοικοκυριού. Αλλά σε επίπεδο
κοινωνίας; Ως σύνολο εξακολουθούμε να
υπάρχουμε μόνο και μόνο για να υπάρχουμε.
Ενόψει των εκλογών, του τέλους (πάλι) της
μεταπολίτευσης και της έλευσης μιας νέας
κυβέρνησης, όπως και όταν προκύψει αυτή,
αξίζει να το κουβεντιάσουμε: Πώς θα μπο-
ρούσε να μοιάζει ένα κοινό όραμα για μια
μελλοντική Ελλάδα, αν υπήρχε;

Σε κάποιες άλλες χώρες έχουν γίνει από-
πειρες να διατυπωθούν κοινοί στόχοι με
κάποιο μεσοπρόθεσμο ή μακροπρόθεσμο
ορίζοντα, έτσι, για να έχει η κοινωνία έναν
μπούσουλα. Στη Δανία, το Carlsberg Fo-
undation έφτιαξε το «Vision Danmark
2050», ένα πλάνο για τη Δανία του 2050,
μέρος του οποίου (το ότι η Δανία θα βασίζεται
100% σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας για
τις ανάγκες της μέχρι το 2050) έχει γίνει
εθνικός στόχος. Αλλά το καλύτερο παρά-
δειγμα που έχω βρει είναι της Ισπανίας.

Η Ευρωπαϊκή Ενωση έχει υποχρεώσει
τα κράτη-μέλη να υποβάλουν μακροπρό-
θεσμα στρατηγικά σχέδια για μια σειρά
από θέματα (και η Ελλάδα το κάνει – έχει
και σχετική Ειδική Γραμματεία Μακρο-
πρόθεσμου Σχεδιασμού, που δεν είναι ακρι-
βώς το «υπουργείο Μέλλοντος» που ζη-
τούσα, αλλά είναι κάτι), όμως στην Ισπανία
το πήγαν ένα βήμα παρακάτω. Εφτιαξαν
ένα πλάνο που λέγεται «Espana 2050», το

οποίο περιγράφει μια σειρά από 50 στόχους
πολιτικής για τις επόμενες δεκαετίες στη
χώρα. Από μόνο του, ούτε αυτό είναι πρω-
τοφανές – και άλλες χώρες έχουν τέτοια
πλάνα, και στην Ελλάδα έχουν γραφτεί
ωραιότατα στρατηγικά σχέδια (από τη
McKinsey, τη διαΝΕΟσις, την επιτροπή
Πισσαρίδη και άλλους). Αλλά στη συγκε-
κριμένη περίπτωση οι Ισπανοί έβαλαν
όλους αυτούς τους στρατηγικούς στόχους
κάτω από την ομπρέλα ενός βασικού, ενι-
αίου, κεντρικού εθνικού στόχου: ότι μέχρι
τα μέσα του αιώνα, η χώρα τους θα πρέπει
να φτάσει να συγκαταλέγεται ανάμεσα
στις «ανεπτυγμένες» χώρες της Ευρωπαϊκής
Ενωσης. Αυτό θέλουν να πετύχουν.

Οι δημιουργοί του πλάνου έβαλαν κάτω
τους δείκτες και τα νούμερα και χώρισαν
τα κράτη-μέλη της Ε.Ε. σε τρεις κατηγορίες,
τις πιο «αδύναμες», τις «μεσαίες» και,
κυρίως, τις πιο «ανεπτυγμένες», οι οποίες
είναι οκτώ (η Αυστρία, το Βέλγιο, η Γερμανία,
η Δανία, η Ολλανδία, η Φινλανδία, η Γαλλία
και η Σουηδία). Σύμφωνα με την αξιολόγησή
τους, αυτές οι οκτώ τα πηγαίνουν πολύ
καλύτερα από τις υπόλοιπες στα οικονομικά,
κοινωνικά και περιβαλλοντικά θέματα. Η
Ισπανία, όπως περιγράφουν στο κείμενο,
τα προηγούμενα 40 χρόνια κατάφερε να
περάσει από την κατηγορία των «αδύνα-
μων» χωρών στην κατηγορία των «μεσαί-
ων». Οι συντάκτες του πλάνου, λοιπόν,
είπαν ότι αυτός θα πρέπει να είναι ο μεγάλος
στόχος για τα επόμενα 30 χρόνια: να ανέ-
βουν κι άλλη κατηγορία. Και στις υπόλοιπες
700 σελίδες του πλάνου περιγράφουν τους
50 επιμέρους στόχους που πρέπει να επι-
τευχθούν για να το καταφέρουν, οι οποίοι,
μεταξύ άλλων, περιλαμβάνουν τη βελτίωση
της επίδοσης των Ισπανών μαθητών στην
PISA του ΟΟΣΑ κατά 20 μονάδες, την αύ-

ξηση του ποσοστού των αποφοίτων τεχνι-
κών σχολών και πανεπιστημίων κατά 23
ποσοστιαίες μονάδες, τη μείωση της πα-
ραοικονομίας στο μισό, τη μείωση του μι-
σθολογικού χάσματος ανδρών - γυναικών
από 14% στο μηδέν και την αύξηση της
παραγωγικότητας του εργατικού δυναμικού
κατά 50% – τέτοια πράγματα. Στη συνέχεια
προχωρούν διατυπώνοντας και περίπου
200 προτάσεις πολιτικής για την επίτευξη
αυτών των 50 στόχων. Εχοντας διαβάσει
μεγάλο μέρος του κειμένου, κι έχοντας
διαβάσει πολλών ειδών παρόμοιες προτά-
σεις αλλού, έχω να σας πω ότι δεν είναι
όλες οι ισπανικές προτάσεις ρεαλιστικές
ή εφαρμόσιμες, αλλά αυτό δεν έχει μεγάλη
σημασία.

Σημασία έχει ότι φτιάχτηκε ένα κείμενο
το οποίο περιγράφει έναν κεντρικό στόχο
για τη χώρα γενικότερα, το οποίο αντιμε-
τωπίζει το κράτος και την κοινωνία ως ον-
τότητες διαχρονικές, μέσα σε ένα ιστορικό
πλαίσιο, με παρελθόν, παρόν και μέλλον.
Ενα κείμενο που, με όλα τα αρνητικά του,
λέει μια ιστορία για το ποια χώρα θέλουν
να έχουν οι Ισπανοί τις επόμενες δεκαετίες.
Κι ένα κείμενο που μπορεί μετά να το πάρει
και να το εφαρμόσει, να το λάβει υπόψη,
να το αλλάξει και να το αναπροσαρμόσει
κάθε ισπανική κυβέρνηση από σήμερα
μέχρι το 2050, αλλά με τον τελικό στόχο
σταθερό, σαφή και εύκολα κατανοητό.

Εχουμε εμείς μια ιστορία για το ποια
χώρα θέλουμε να έχουμε το 2050; Την ξέρετε
την απάντηση. Ισως αυτή θα έπρεπε να
είναι μια από τις προτεραιότητες της επό-
μενης κυβέρνησης. Πέρα από όλα τα άλλα
τα φλέγοντα και τρέχοντα, με όσο το δυνατόν
περισσότερο συναινετικές και συμπεριλη-
πτικές διαδικασίες, να φτιάξει ένα πειστικό
αφήγημα για το κοινό μας μέλλον.
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Αποτελεί ιστορική σύμπτωση 
ότι η ονομασία των ∆αρδανελ-
λίων σε έγγραφα του ΝΑΤΟ οδή-
γησε σε αδιέξοδο την έκδοση 
νέων επιχειρησιακών σχεδίων 
πριν από περίπου 10 ημέρες, 
21 χρόνια μετά την παρ’ oλί-
γον ακύρωση μιας στρατιωτι-
κής άσκησης στη Ρουμανία για 
ακριβώς τον ίδιο λόγο. Η σύ-
μπτωση έγκειται στο γεγονός 
ότι αυτή τη διαπραγμάτευση 
είχαν τότε κάνει οι δύο Μόνι-
μοι Αντιπρόσωποι της Τουρκίας 
και της Ελλάδας στο ΝΑΤΟ, συ-
γκεκριμένα ο Ονούρ Οϊμέν και 
ο νυν υπηρεσιακός υπουργός 
Εξωτερικών Βασίλης Κασκαρέ-
λης. Οι δύο διπλωμάτες είχαν 
βρει μια προσωρινή φόρμουλα 
η οποία οδηγούσε στην άρση 
του αδιεξόδου. Τότε η Αγκυρα 
–κατά παράβαση της Σύμβασης 
του Μοντρέ– πρότεινε τα Στε-
νά ως «Στενά της Ιστανμπούλ», 
ενώ τώρα τα αντιμετωπίζει ως 
«Τουρκικά Στενά», ονομασία 
που –κατ’ αυτήν την άποψη– 
διασφαλίζει την τουρκική κυ-
ριαρχία. Μια ανάλογη λογική 
επικρατεί και στα ζητήματα που 
αφορούν ονομασίες νησιών στο 
Αιγαίο, αλλά και το ίδιο το αρ-
χιπέλαγος (Turkaegean), ένδει-
ξη της διαχρονικής ταυτοτικής 
ανασφάλειας που συχνά ανα-
δίδει η τουρκική διπλωματία.    

Ωστόσο, τα κοινά σημεία ανά-
μεσα στο 2002 και το 2023 πε-
ριορίζονται στη συζήτηση πε-
ρί Στενών. Τώρα οι ενστάσεις 
της Τουρκίας δεν μένουν στην 
ονομασία των ∆αρδανελλίων 
και του Βοσπόρου, αλλά εκτεί-
νονται μέχρι και την Κύπρο, 
καθώς οι Αμερικανοί και –κατ’ 
επέκταση– το ΝΑΤΟ εντάσσουν 
το νησί στους νέους επιχειρη-
σιακούς χάρτες, τους λεγόμε-
νους περιοχικούς σχεδιασμούς 
(regional plans). Το 2002 μεταξύ 
Αθήνας και Αγκυρας επικρατού-
σε το λεγόμενο πνεύμα του Ελ-
σίνκι, ενώ το 2023 οι δύο χώρες 
ακόμη αναζητούν και τους πιο 
στοιχειώδεις διαύλους. Επιπλέ-
ον, μια άσκηση στη Ρουμανία 
δεν συγκρίνεται με την ανάγκη 
που υπάρχει στο ΝΑΤΟ για την 
επέκταση των σχεδίων του στην 
Ανατολική Μεσόγειο, με σκοπό 
την παρακολούθηση και τον πε-
ριορισμό δράσης του ρωσικού 
στόλου που ναυλοχεί στο συρι-
ακό λιμάνι της Ταρτούς.     

Η ένσταση της Αγκυρας έχει 
στόχους οι οποίοι αφορούν το 
γενικότερο μεγάλο παζάρι με 

την Ουάσιγκτον, που εκ των 
πραγμάτων περιλαμβάνει την 
Ελλάδα και –έως ένα βαθμό– 
την Κύπρο, τμήματα τα τελευ-
ταία χρόνια μιας στρατηγικής 

με στόχο την επέκταση της αμε-
ρικανικής στρατιωτικής παρου-
σίας στην Ανατολική Μεσόγειο. 
Παρά το γεγονός ότι προεξο-

φλείται η εξεύρεση κάποιας «πα-
ράκαμψης» του προβλήματος, 
καθώς θεωρείται αδιανόητο να 
μην εφαρμοστούν τα σχέδια του 
ΝΑΤΟ σε αυτή τη φάση, στην 
Αγκυρα έχει εντυπωθεί μια σει-
ρά από θέματα.   

Οι πηγές της ενόχλησης 

Πρώτον, οι Αμερικανοί, οι 
Γάλλοι και σταδιακά και άλλες 
χώρες επενδύουν στην παρου-
σία τους στην Κυπριακή ∆ημο-
κρατία και στηρίζουν την προ-
σπάθεια εξοπλισμού της Εθνικής 
Φρουράς με προηγμένα συστή-
ματα. Η άρση του εμπάργκο αμε-
ρικανικών όπλων προς την Κυ-
πριακή ∆ημοκρατία και η ορατή 
ενθάρρυνση της Ουάσιγκτον για 
την περαιτέρω ενίσχυση των 
αμυντικών δεσμών της Λευκω-
σίας με την Ιερουσαλήμ ενο-
χλούν σφοδρότατα την Αγκυ-

ρα. Ως προς την Ελλάδα, πέρα 
από το ζήτημα των εξοπλισμών, 
το ενδεχόμενο διεύρυνσης της 
δυνατότητας στάθμευσης νατο-
ϊκών δυνάμεων εδώ, και πολύ 
περισσότερο στο Αιγαίο, προφα-
νώς ενοχλεί την Αγκυρα.   

∆εύτερον, στα σχέδια του 
ΝΑΤΟ αναγνωρίζεται ότι ο εθνι-
κός εναέριος χώρος της Κυπρι-
ακής ∆ημοκρατίας είναι ενιαί-
ος και –πολύ περισσότερο– δεν 
αμφισβητείται η δικαιοδοσία 
της Λευκωσίας στην περιοχή 
πληροφοριών πτήσεων (FIR). Η 
συνήθεια των Αμερικανών να 
καθοδηγούν πολεμικά αεροπλά-
να ή UAV που εκτελούν αποστο-
λές επ’ ωφελεία του ΝΑΤΟ μέσα 
από την περιοχή ευθύνης της 
Λευκωσίας, προκειμένου ακρι-
βώς να ζητηθεί και να εκδοθεί 
άδεια, είναι μια πρακτική που 
δεν έχει περάσει απαρατήρητη 

από την Aγκυρα. Επιπλέον, οι 
Αμερικανοί σχεδιάζουν να απο-
κτήσουν πιο μόνιμη παρουσία 
στην Κύπρο. Ενα ενδιαφέρον 
στοιχείο για την υπόθεση που 

εξελίσσεται στις Βρυξέλλες (πο-
λιτικό - διπλωματικό επίπεδο 
ΝΑΤΟ) και τη Μονς (στρατιω-
τικό επίπεδο ΝΑΤΟ) τις τελευ-

ταίες εβδομάδες είναι ότι τις 
θέσεις της Αγκυρας στηρίζει 
με τρόπο αρκετά εμφατικό το 
Ηνωμένο Βασίλειο. 

Τρίτον, η μετεκλογικά ανα-
μενόμενη –θετική– απάντηση 
των ΗΠΑ (Letter Of Acceptance) 
για την προμήθεια συνολικά 40 
(20+20) μαχητικών πέμπτης γε-
νιάς F-35 από την Πολεμική Αε-
ροπορία (Π.Α.) βρίσκεται στο 
επίκεντρο της προσοχής της 
Aγκυρας. Aριστα πληροφορη-
μένες πηγές έχουν επιβεβαιώ-
σει στην «Κ» ότι από την τουρ-
κική πλευρά η προμήθεια F-35 
θα θεωρηθεί ως κίνηση ακόμη 
μεγαλύτερης διεύρυνσης της 
διαφαινόμενης ανισορροπίας 
αεροπορικών δυνάμεων στο Αι-
γαίο. Οι συγκεκριμένες ανησυ-
χίες έχουν εκφραστεί προς τις 
ΗΠΑ. Αλλωστε γι’ αυτόν τον 
λόγο έχει ξεκινήσει και αυτή η 
μακρόσυρτη διαδικασία ανα-
βάθμισης των τουρκικών F-16, 
προκειμένου να δοθεί χρόνος 
στους Τούρκους να εξισορρο-
πήσουν την κατάσταση. Πάντως 
στο ζήτημα των F-35 τα επόμενα 
χρόνια θα είναι ιδιαίτερα απαι-
τητικά για την Αθήνα, καθώς 
και το 2024-25, εφόσον υπάρξει 
συμφωνία, θα πρέπει να βρεθεί 
δημοσιονομικός χώρος. Εκτός 
αν προτιμηθεί να γίνει πιο συ-
γκροτημένη προσπάθεια στον 
τομέα των άτοκων δανείων μέ-
σω Foreign Military Funding 
(FMF), που αυτή τη στιγμή έχει 
εξασφαλίσει ποσά πολύ μικρό-
τερα από όσα θα απαιτούνταν, 
μέχρι και της τάξης των 8 δισ. 
δολαρίων.

Βαριά ατζέντα 

Ολα αυτά είναι πολύ σαφές 
ότι θα βρεθούν την επόμενη 
ημέρα των εκλογών και στη δι-
μερή ελληνοτουρκική ατζέντα. 
Υπενθυμίζεται ότι εκκρεμεί ο 
σχεδιασμός των ΗΠΑ για μια 
περιοδεία του αρμόδιου υφυ-
πουργού Εξωτερικών για τους 
ενεργειακούς πόρους Τζέφρι 
Πάιατ, ο οποίος έχει προς το 
παρόν μεταφερθεί στο τέλος 
του θέρους, με σκοπό στάσεις 
σε όλη την περιοχή, περιλαμ-
βανομένης της Αθήνας και της 
Αγκυρας. Στην Ουάσιγκτον θε-
ωρούν ότι η ενέργεια μπορεί 
να λειτουργήσει ως πεδίο συ-
ζήτησης. Στην Αθήνα προς το 
παρόν αντιλαμβάνονται ότι τα 
δείγματα από την πλευρά της 
Τουρκίας παραμένουν ενθαρρυ-
ντικά, παρά το γεγονός ότι στο 
πεδίο της ρητορικής κάποιες 
συνήθειες επιμένουν.    

Λίγα χιλιόμετρα μακριά από το 
Ράσος, το παλαιότερο νεκροτα-
φείο του Βίλνιους –όπου η ταφι-
κή συνύπαρξη Πολωνών και Λι-
θουανών στρατιωτών κατά τον 
Πολωνο-Σοβιετικό και Πολωνο-
Λιθουανικό πόλεμο υπενθυμίζει 
τις πιο τραγικές ιστορίες της Ανα-
τολικής Ευρώπης στις αρχές του 
20ού αιώνα–, οι 31 πλέον ηγέτες 
της Βορειοατλαντικής Συμμαχίας 
καλούνται στις 11 και 12 Ιουλίου 
να εγκρίνουν τη μεγαλύτερη, εδώ 
και τρεις δεκαετίες, μεταρρύθμι-
ση της στρατηγικής του ΝΑΤΟ 
έναντι των σύγχρονων απειλών 
και, κυρίως, της Ρωσίας. Το «κλει-
δί» όμως για την ολοκλήρωσή της 
φαίνεται ότι το κρατάει σε με-
γάλο βαθμό ένα επίλεκτο μέλος 
της Συμμαχίας, με τον δεύτερο 
μεγαλύτερο στρατό, η Τουρκία. 
Πρόκειται, μάλιστα, για τη δεύτε-
ρη σύνοδο του ΝΑΤΟ, μετά την 
περυσινή της Μαδρίτης, όπου ο 
πλέον και μετεκλογικά ενισχυ-
μένος Τούρκος πρόεδρος επιχει-
ρεί εκ νέου να επιβάλει τη λογι-
κή του «ανατολίτικου παζαριού» 
στη Συμμαχία όχι μόνο για την 
–επί 16 μήνες εκκρεμή– αίτηση 
εισόδου της Σουηδίας, αλλά και 

σε διάφορα κρίσιμα σημεία των 
διαπραγματεύσεων για τη νέα 
αρχιτεκτονική ασφαλείας της.       

Σε περίπου 4.000 σελίδες κα-
ταγράφονται τα μυστικά στρατι-
ωτικά σχέδια, που περιγράφουν 
αναλυτικά το πώς για πρώτη φο-
ρά από το τέλος του Ψυχρού Πο-

λέμου η 74χρονη πια Συμμαχία 
θα εκσυγχρονίσει το δόγμα της 
υπενθυμίζοντας έναν από τους 
βασικούς λόγους της ίδρυσής 
της, την απειλή της Μόσχας. Κα-
τά τον δεύτερο χρόνο του πιο 
αιματηρού πολέμου στην Ευ-
ρώπη από το 1945, η Συμμαχία 
προχωρεί στην ολοκλήρωση των 
λεγόμενων περιοχικών σχεδίων 
(regional plans), τα οποία, σύμ-
φωνα με νατοϊκή πηγή που μίλη-
σε στην «Κ», επί της ουσίας απο-
τελούν κατευθυντήριες γραμμές 

προς τα κράτη-μέλη για το πώς 
θα αναβαθμίσουν στρατιωτικές 
δυνάμεις και μεθόδους με βάση 
διάφορα σενάρια: από την πιθα-
νότητα ανάπτυξης ρωσικών δυ-
νάμεων στα ανατολικά σύνορα 
της Συμμαχίας έως επιθέσεις σε 
υποθαλάσσιες υποδομές, μετά 
και τις επιθέσεις κατά των αγω-
γών Nord Stream.        

«Οι σύμμαχοι θα γνωρίζουν 
ακριβώς τι δυνάμεις χρειάζονται, 
όπως και πού, πώς και πότε θα 
τις αναπτύσσουν», δήλωσε πρό-
σφατα ο γενικός γραμματέας του 
ΝΑΤΟ Γενς Στόλτενμπεργκ για 
τα σχέδια που θα αναθέτουν σε 
ενισχυμένα αριθμητικά πλέον 
νατοϊκά στρατεύματα την υπε-
ράσπιση κρίσιμων περιοχών, 
που σύμφωνα με διπλωματικές 
πηγές περιλαμβάνουν συγκεκρι-
μένες ζώνες στην Κεντρική, την 
Ανατολική Ευρώπη και από τον 
Ατλαντικό έως την Ανατολική 
Μεσόγειο, και λεπτομερή ανά-
λυση πιθανών αντιδράσεων σε 
ξηρά, θάλασσα και εναέριο χώ-
ρο. Υπενθυμίζεται ότι έχουν ήδη 
αυξηθεί από τη Σύνοδο της Μα-
δρίτης οι δυνάμεις ταχείας επέμ-
βασης από 40.000 σε 300.000 
στρατιώτες και έχουν διπλασι-
αστεί τα νατοϊκά σύνορα με τη 
Ρωσία κατά περίπου 2.500 χιλιό-

μετρα από την είσοδο της Φιν-
λανδίας, τον περασμένο Απρίλιο.       

Επομένως για το ΝΑΤΟ η συ-
μπερίληψη της Σουηδίας στα πε-
ριοχικά σχέδια είναι κρίσιμης ση-
μασίας και το «βέτο» της Aγκυρας 
επί της ουσίας «φρενάρει» την 
ολοκλήρωσή τους, προκαλώντας 
εκνευρισμό σε άλλοτε παραδο-
σιακούς συμμάχους της, όπως 
η Γερμανία, με τον Oλαφ Σολτς 
να προειδοποιεί μάλιστα την πε-
ρασμένη Πέμπτη σε ασυνήθιστα 
αυστηρούς τόνους τον Ερντογάν 
«να ανοίξει τον δρόμο γι’ αυτό». 
Οι διαπραγματεύσεις αναμένεται 
να φθάσουν κυριολεκτικά έως το 
και πέντε της Συνόδου, με νατοϊ-
κή πηγή να επισημαίνει στην «Κ» 
ότι «δύσκολα θα αρθεί το αδιέξο-
δο στο οποίο έχει αυτοπαγιδευτεί 
ο Ερντογάν».         

Πιο πιθανό «βλέπει» η ίδια 
πηγή να βρεθεί μια γενική δια-
τύπωση, με γεωγραφικό προσδι-
ορισμό, προκειμένου να απαλει-
φθεί η αναφορά στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία στα νέα περιοχικά 
σχέδια που περιλαμβάνουν την 
Ανατολική Μεσόγειο και η οποία 
προκάλεσε ακόμη ένα «βέτο» της 
Aγκυρας στο πρόσφατο Βορει-
οατλαντικό Συμβούλιο (NAC), 
αλλά και να μην επιμείνει στη 
μετονομασία ως τουρκικών των 

Στενών (όπως αναφέρονται στη 
Συνθήκη του Μοντρέ), όπως συ-
νέβη άλλωστε και στο παρελθόν.           

Εκεί, ωστόσο, που δεν θα υπο-
χωρήσει εύκολα η τουρκική πλευ-
ρά, συντασσόμενη μάλιστα με 
αρκετές άλλες χώρες όπως ο Κα-
ναδάς και το Λουξεμβούργο –για 
διαφορετικούς λόγους η καθε-
μία–, είναι στον φιλόδοξο στόχο 
της αύξησης των αμυντικών δα-
πανών πέραν του 2% του ΑΕΠ. 
Εκβιάζοντας εμμέσως πλην σα-
φώς την Ουάσιγκτον, η Aγκυ-
ρα δηλώνει πρόθυμη να αυξήσει 
το τρέχον 1,37%, αλλά για την 
επίτευξή του βάζει εκ νέου στο 
«κάδρο» το γνωστό ζήτημα τόσο 
των F-16 όσο και των F-35. Απο-
μένουν τουλάχιστον 15 ημέρες 
έως ότου βρεθεί «χρυσή τομή» 
προκειμένου έστω την τελευταία 
στιγμή να υποχωρήσει η Aγκυρα 
σε όλα τα σημεία που προβάλλει 
ενστάσεις, με αρκετούς διπλωμά-
τες να μην αποκλείουν διμερείς 
επαφές διαφόρων ηγετών με τον 
Ερντογάν ή μια μίνι σύνοδο πριν 
από την έναρξη των εργασιών 
της Συνόδου στο Βίλνιους, όπως 
συνέβη και πέρυσι στη Μαδρίτη.       

Για την Ουκρανία       

Αγνωστο παραμένει εάν στη 
Σύνοδο του Ιουλίου θα παρα-

στεί ο πρόεδρος της Ουκρανί-
ας Βολοντίμιρ Ζελένσκι, καθώς 
όπως όλα δείχνουν δεν πρό-
κειται να δοθεί στο Κίεβο αυ-
τό που επισταμένως έχει ζητή-
σει, ένα συγκεκριμένο δηλαδή 
χρονοδιάγραμμα ένταξής του 
στο ΝΑΤΟ. 

Ηδη πάντως οι νατοϊκοί σύμ-
μαχοι επεξεργάζονται μια δια-
τύπωση που θα ξεπερνάει τις 
προηγούμενες και θα δίνει τον 
τόνο της «δικαιωματικής έντα-
ξης της Ουκρανίας», μετά τη λή-
ξη του πολέμου. Αλλωστε έχει 
ήδη συμφωνηθεί, σύμφωνα με 
νατοϊκές πηγές, η αναβάθμιση 
της τρέχουσας πολιτικής δια-
σύνδεσης με την Ουκρανία από 
την υφιστάμενη επιτροπή σε 
συμβούλιο ΝΑΤΟ - Ουκρανίας, 
με δικαίωμα ψήφου του Κιέβου 
και ιδιαίτερη συμβολική αξία, 
καθώς θα μετέχει ως 32ο μέλος 
και όχι σε σχήμα 31+1. «Αγκά-
θι» παραμένει, ωστόσο, η πρό-
ταση του γ.γ. για ένα δεσμευ-
τικό στόχο 500 εκατ. ευρώ ανά 
έτος για την επόμενη πενταετία 
για την Ουκρανία, καθώς αρ-
κετά κράτη-μέλη προβάλλουν 
το επιχείρημα της ευρωπαϊκής 
αντίστοιχης συνδρομής τους 
από τους εθνικούς προϋπολο-
γισμούς τους.

Το τουρκικό παιχνίδι στο ΝΑΤΟ    

Το νέο δόγμα των 4.000 σελίδων που απειλεί να μπλοκάρει ο Ερντογάν

Οι αγωνίες της Αγκυρας για Κύπρο και F-35 μεταφέρονται ως απειλή βραχυκυκλώματος στη Συμμαχία     

Ενα ενδιαφέρον στοιχείο 
για την υπόθεση που 
εξελίσσεται σε Βρυξέλλες 
και Μονς είναι ότι
τις θέσεις της Αγκυρας 
στηρίζει με τρόπο 
αρκετά εμφατικό
το Ηνωμένο Βασίλειο.      

Αρκετοί διπλωμάτες
δεν αποκλείουν διμερείς 
επαφές ηγετών με
τον Τούρκο πρόεδρο
ή μια μίνι σύνοδο πριν 
από την έναρξη των
εργασιών στο Βίλνιους.             

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ    

Ο υπουργός Αμυνας των ΗΠΑ Λόιντ Οστιν συνομιλεί με τον Τούρκο ομόλογό του Γιασάρ Γκιουλέρ σε πρόσφατη σύνοδο του ΝΑΤΟ, στις Βρυξέλ-
λες. Το παζάρι μεταξύ Ουάσιγκτον και Αγκυρας επί σειράς ζητημάτων συνεχίζεται, με την Τουρκία να ορθώνει εμπόδια στην έγκριση των περιοχι-
κών σχεδιασμών της Συμμαχίας ενόψει της Συνόδου Κορυφής στο Βίλνιους της Λιθουανίας στις 11-12 Ιουλίου. 

Της ανταποκρίτριας μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ     

Εκκρεμεί ο σχεδιασμός 
των ΗΠΑ για μια 
περιοδεία του αρμόδιου
υφυπουργού 
Εξωτερικών για τους 
ενεργειακούς πόρους, 
Τζέφρι Πάιατ, με στάσεις 
σε Αθήνα και Αγκυρα.     
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Με το βλέμμα στις σημερινές κάλ-
πες και με το σύνολο των δημο-
σκοπήσεων να προεξοφλεί την 
επίτευξη του στόχου της αυτο-
δυναμίας, ο πρόεδρος της Ν.∆. 
Κυριάκος Μητσοτάκης, που έχει 
καταστήσει σαφές πως σε διαφο-
ρετική περίπτωση οι νέες εκλο-
γές είναι μονόδρομος, οριστι-
κοποιεί τον σχεδιασμό του για 
τις πρώτες 100 ημέρες της δεύ-
τερης πρωθυπουργικής θητείας 
του, που περιλαμβάνει «δύο συν 
δύο» ορόσημα:    

Αμεσες προτεραιότητες και 
χρονικά, καθώς στις 11 και 12 
Ιουλίου είναι προγραμματισμέ-
νη η σύνοδος του ΝΑΤΟ στο 
Βίλνιους της Λιθουανίας, απο-
τελούν η προσπάθεια επανεκ-
κίνησης των ελληνοτουρκικών 
σχέσεων μέσω της διαφαινόμε-
νης συνάντησης με τον Τούρκο 
πρόεδρο Ταγίπ Ερντογάν και η 
«επικαιροποίηση» του επιτελι-
κού κράτους. Ενώ σε, σχεδόν, 
παράλληλους χρόνους θα δρο-
μολογηθεί η νομοθέτηση των 
δεσμεύσεων που περιλαμβάνο-
νται στο οικονομικό πρόγραμμα 
της Ν.∆., με τον κ. Μητσοτάκη 
να αναμένει, εντός του φθινο-
πώρου, ως τέταρτο κρίσιμο βή-
μα την επίτευξη του κομβικού 
στόχου της απόκτησης επεν-
δυτικής βαθμίδας για τη χώρα.     

Υπηρεσίες «μιας στάσης»    

Πρώτο ορόσημο της διαφαι-
νόμενης νέας κυβερνητικής 
θητείας της Ν.∆. σε νομοθετι-
κό επίπεδο θα είναι, όπως έχει 
γνωστοποιήσει ο ίδιος ο κ. Μη-
τσοτάκης, η ψήφιση, προτού η 
Βουλή τερματίσει τις εργασί-
ες της για τις θερινές διακοπές 
ή αμέσως μετά, του νομοσχε-
δίου για την «επικαιροποίηση 
της λειτουργίας του κράτους». 
Σύμφωνα με πληροφορίες, το 
νομοσχέδιο θα αφορά αλλαγές 
σε υφιστάμενες δομές, αλλά πα-
ράλληλα θα «ακουμπάει» την κα-
θημερινότητα των πολιτών, κα-
θώς θα περιλαμβάνει διατάξεις 
για τις σχέσεις πολίτη - κράτους, 
«κουμπώνοντας» με τα σημαντι-
κά βήματα που έχουν γίνει στο 
πεδίο της εξυπηρέτησης των πο-
λιτών από το υπουργείο Ψηφι-
ακής ∆ιακυβέρνησης κατά την 
προηγούμενη τετραετία.    

Ειδικότερα, σύμφωνα με πλη-
ροφορίες το νομοσχέδιο θα προ-
βλέπει:   
– Ουσιαστική διεύρυνση των 
υπηρεσιών «μιας στάσης» για 
τους πολίτες που θα απευθύνο-
νται σε μια υπηρεσία, η οποία 
θα αναλαμβάνει να διεκπεραιώ-
νει το αίτημα εντός της «περι-

μέτρου» του ∆ημοσίου, χωρίς ο 
ενδιαφερόμενος να υποχρεούται 
να πηγαίνει ο ίδιος από τον έναν 
φορέα στον άλλον.    
– Προθεσμίες εντός των οποί-
ων το ∆ημόσιο θα πρέπει να 
ανταποκρίνεται σε υποχρεώ-
σεις του ή σε αιτήματα των πο-
λιτών. Μάλιστα στο νομοσχέ-
διο θα προβλέπεται αποζημίωση 
των πολιτών, εάν οι προθεσμίες 
παραβιάζονται.   

– Αξιολόγηση, αναδιάρθρωση 
και ψηφιοποίηση των υφιστά-
μενων δομών. Το συγκεκριμένο 
μέτρο εκ πρώτης όψεως δείχνει 
«ουδέτερο» για τον πολίτη, αλλά 
μπορεί να συμβάλει καθοριστι-
κά –στο πλαίσιο του κανόνα μία 
πρόσληψη ανά μία αποχώρηση 
στο ∆ημόσιο– στην ενίσχυση 
του προσωπικού σε τομείς που 
συνιστούν προτεραιότητα, όπως 
η Υγεία.   
– Αξιολόγηση των προϊσταμέ-
νων των δομών του ∆ημοσίου, 
με προσπάθεια για στροφή σε 
πρόσωπα με τεχνοκρατικά χα-
ρακτηριστικά.   

Νέο «μοντέλο»    

∆εύτερο ορόσημο –παρότι θα 
προηγηθεί χρονικά– συνιστά 
η συνάντηση των κ. Μητσοτά-
κη και Ερντογάν, η οποία θα 
πραγματοποιηθεί σε μια συγκυ-
ρία πολύμηνης αποκλιμάκωσης 
στις ελληνοτουρκικές σχέσεις, 

με τους δύο ηγέτες μάλιστα ενι-
σχυμένους από την πρόσφατη 
αναβάπτιση στη λαϊκή εντολή. 
Καθώς το αποτέλεσμά της δεν 
μπορεί να προεξοφληθεί, το μό-
νο βέβαιο είναι πως θα κατα-
βληθεί προσπάθεια να αξιοποι-
ηθεί ως όχημα για αλλαγή του 
μοντέλου επικοινωνίας μεταξύ 
Αθήνας και Aγκυρας. Τα τελευ-
ταία χρόνια για πολύ μεγάλα δι-
αστήματα οι δίαυλοι μεταξύ των 
δύο πλευρών ήταν ανύπαρκτοι 
ή είχαν περιοριστεί σε στρατι-
ωτικό επίπεδο, με μια στοιχει-
ώδη επαφή των κ. Παναγιωτό-
πουλου και Ακάρ.    

Πλέον υπάρχει η δυνατότη-
τα το μοντέλο να λειτουργήσει 
«από πάνω προς τα κάτω», δη-
λαδή τον τόνο να δίνουν ο ίδιος 
ο πρωθυπουργός, ο πρόεδρος 
της Τουρκίας και τα γραφεία 
τους, με στόχο μια νέα σελί-
δα ελάχιστης δυνατής έντα-
σης στις διμερείς σχέσεις, ακό-

μη και εάν μια συμφωνία για 
τις θαλάσσιες ζώνες αποτελεί 
απομακρυσμένο ζητούμενο. Τα 
ανωτέρω, βεβαίως, δεν αναι-
ρούν το ότι στη συνάντηση στο 
Βίλνιους ο κ. Μητσοτάκης θα 
επαναλάβει τις πάγιες ελληνι-
κές θέσεις για ζητήματα –εάν 
τεθούν– όπως η κυριαρχία των 
νησιών και θα αναφερθεί σε 
άλλα που ανέκυψαν πρόσφα-
τα, όπως η εμπλοκή του τουρ-

κικού προξενείου στην εκλο-
γική διαδικασία.    

Το βλέμμα στις αγορές  

Τρίτος σταθμός στην πορεία 
των «100 ημερών» της νέας κυ-
βέρνησης θα είναι η ψήφιση των 
οικονομικών δεσμεύσεων που 
περιλαμβάνονται στο πρόγραμμα 
της Ν.∆. στο πεδίο της οικονο-
μίας. Μεταξύ άλλων προβλέπε-
ται η αύξηση του αφορολογήτου 
κατά 1.000 ευρώ για τις οικογέ-
νειες που έχουν παιδιά –με το 
μέτρο να αφορά τα εισοδήματα 
του 2024 και με τους μισθωτούς 
να έχουν όφελος από τον πρώτο 
μήνα του νέου έτους–, σταδιακή 
κατάργηση του τέλους επιτηδεύ-
ματος από το 2025 και βαθμιαία 
μείωση των τεκμηρίων διαβίω-
σης επίσης από το ίδιο διάστημα. 
Αυτό που μένει να αποφασιστεί 
είναι εάν στο νομοσχέδιο που θα 
έρθει στη Βουλή θα περιλαμβά-
νεται το σύνολο των ανωτέρω 
μέτρων ή μόνο το αφορολόγη-
το, με τα υπόλοιπα να νομοθε-
τούνται για συμβολικούς κατά 
βάση λόγους αργότερα, σε συ-
νάρτηση και με τη βελτίωση στα 
μέτωπα της φορολογικής συμ-
μόρφωσης και της πάταξης της 
φοροδιαφυγής.    

Η επενδυτική βαθμίδα   

Τελευταίο, αλλά κρίσιμο ορό-
σημο για τη νέα κυβέρνηση και 
τη χώρα αποτελεί η απόκτηση 
επενδυτικής βαθμίδας που τοπο-
θετείται το φθινόπωρο, με πιθα-
νότερο μήνα τον Οκτώβριο. Στην 
Πειραιώς η επενδυτική βαθμίδα 
προεξοφλείται για τρεις λόγους:    
– Πρώτον, όλες οι εγχώριες και 
διεθνείς προβλέψεις για την πο-
ρεία της ελληνικής οικονομίας 
το 2023 αλλά και στη συνέχεια 
είναι θετικές.   
– ∆εύτερον, το στοίχημα της 
πολιτικής σταθερότητας για 
την επόμενη τετραετία, εάν 
επισφραγιστεί στις σημερινές 
κάλπες, φαίνεται να έχει κερδη-
θεί: Ο εκλογικός κύκλος μπορεί 
να περιλαμβάνει τις αυτοδιοι-
κητικές εκλογές τον Οκτώβριο 
και του χρόνου τον Ιούνιο τις 
ευρωεκλογές, αλλά οι πολιτικοί 
συσχετισμοί που έχουν διαμορ-
φωθεί δεν αφήνουν περιθώρια 
για ανατροπές. 
– Τρίτον, ο κ. Μητσοτάκης έχει 
αποφασίσει να κινηθεί και τη 
νέα τετραετία με σύνεση και 
λαμβάνοντας υπόψη τα μηνύ-
ματα που θα εκπέμπει η χώρα 
προς τις αγορές, παρότι υπάρ-
χουν εκτιμήσεις πως στο τέλος 
του 2023 μπορεί να υπάρξει δη-
μοσιονομικός χώρος ο οποίος 
δεν αποκλείεται να προσεγγίσει 
τα 2,5 δισ. ευρώ.    

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης στη συνέ-
ντευξη που παραχώρησε στον 
Αλέξη Παπαχελά αμέσως μετά 
την εκλογική νίκη της 21ης Μαΐ-
ου το έθεσε ξεκάθαρα: η επόμενη 
κυβέρνηση θα είναι «η κυβέρνη-
ση της νέας Νέας ∆ημοκρατίας». 
Σε όλη τη διάρκεια μάλιστα της 
τρέχουσας προεκλογικής περιό-
δου ο πρόεδρος της Ν.∆. έχει το-
νίσει σε κάθε τόνο πως στη δια-
μόρφωση του νέου υπουργικού 
συμβουλίου δεν θα παίξει ρόλο η 
κομματική προέλευση των στελε-
χών, αλλά μόνο το «ποιος μπορεί 
να κάνει τη δουλειά». Κατά πό-
σον η σημερινή Ν.∆., όπως έχει 
διαμορφωθεί μετά την ανανέωσή 
της διά της κάλπης, μπορεί να 
εξυπηρετήσει το διακηρυγμένο 
σχέδιο του προέδρου της.   

Η στελέχωση του Επικρατείας 
αποτελεί την καλύτερη ένδειξη 
για το τι έχει στο μυαλό του ο κ. 
Μητσοτάκης και ποια είναι η φι-
λοσοφία που θέλει να αποτυπώ-
σει στη «νέα Ν.∆.». Το Επικρατεί-
ας αποτελείται από στελέχη που, 
με εξαίρεση τον Θόδωρο Σκυλα-
κάκη και τον Χρήστο Στυλιανί-

δη, δεν είναι πολιτικά πρόσωπα 
και δεν έχουν διατελέσει –πλην 
του πρώην αν. υπουργού Οικο-
νομικών– βουλευτές. Αντίθετα 
πρόκειται κατά κανόνα για άγνω-
στα πρόσωπα στο ευρύ κοινό, τα 
οποία έχουν όμως τη δική τους 
διαδρομή στον χώρο που εκπρο-

σωπούν και από τον οποίο προ-
έρχονται. Η Ειρήνη Αγαπηδά-
κη, η Ιωάννα Λυτρίβη, ο Γιώργος 
Σταμάτης, η Μαρία-Νεφέλη Χα-
τζηιωαννίδου και η Μαρία Πολύ-
ζου είναι, όπως το θέτει αρμόδια 
πηγή, βασικοί εκπρόσωποι του 
τι κόμμα φαντάζεται ο πρόεδρος 
της Ν.∆. Στελέχη που μπορούν 

να κάνουν τη δουλειά και εκπέ-
μπουν συγκεκριμένα μηνύματα, 
χωρίς να έχουν σταδιοδρομήσει 
στην κομματική πυραμίδα.     

Δύο είδη «ανανέωσης»     

Η ανθρωπογεωγραφία της κοι-
νοβουλευτικής ομάδας είναι πιο 
σύνθετη. Η Ν.∆. την 21η Μαΐου 
εξέλεξε 146 βουλευτές, αριθμός 
ο οποίος αναμένεται να αυξηθεί 
στην επόμενη Βουλή. Από τους 
146 οι 33 ήταν νεοεκλεγέντες, 
αριθμός που φαίνεται μικρός μεν, 
αλλά συνιστά μεγαλύτερο ποσο-
στό ανανέωσης απ’ ό,τι στο πα-
ρελθόν. Οι νέοι βουλευτές είναι 
δύο κατηγοριών. Πρώτον, στελέ-
χη που αποτελούν χαρακτηριστι-
κά παραδείγματα της «νέας Νέας 
∆ημοκρατίας» και βρέθηκαν στη 
Ν.∆. χάρη στο άνοιγμα που ξεκί-
νησε το 2016 ο κ. Μητσοτάκης. 
Πολλά από αυτά πρωταγωνίστη-
σαν ήδη και αναμένεται να είναι 
στην πρώτη γραμμή και της νέας 
κυβέρνησης. Ο Κυριάκος Πιερ-
ρακάκης, ο Μιχάλης Χρυσοχο-
ΐδης, η ∆όμνα Μηχαηλίδου και 
ο πρώην υπουργός Τάκης Θεο-
δωρικάκος μπήκαν στη Ν.∆. επί 
Μητσοτάκη. Στην ίδια κατηγορία 

ανήκουν και οι εξωκοινοβουλευ-
τικοί πλέον, αλλά βασικοί «εγκέ-
φαλοι» της μητσοτακικής διακυ-
βέρνησης, Γιώργος Γεραπετρίτης 
και Ακης Σκέρτσος.      

Κοντά σε αυτούς υπάρχει ένας 
σημαντικός αριθμός στελεχών 
που αποτελούν τη δεύτερη κατη-
γορία ανανέωσης, τα οποία προ-
έρχονται μεν από τη Νέα ∆ημο-
κρατία, αλλά αναδείχθηκαν επί 
Μητσοτάκη. Τέτοια παραδείγμα-
τα είναι ο Νίκος Παπαθανάσης, 
ο ∆ημήτρης Καιρίδης, ο Τάσος 
Χατζηβασιλείου, η Μαρία Συρεγ-
γέλα, ο Τάσος Γαϊτάνης, ο Χρή-
στος Τριαντόπουλος, ο Χρήστος 
Καπετάνος, ο Σταύρος Παπασω-
τηρίου και ο Γρηγόρης Τάσιος. 
Με αυτά τα πρόσωπα δημιουρ-
γείται μια νέα μαγιά βουλευτών 
που μπορούν να χαρακτηριστούν 
«ακραιφνείς προεδρικοί».      

Υπάρχει βέβαια πληθώρα 
παραδοσιακών στελεχών που 
επανεξελέγησαν. Πρόκειται για 
στελέχη που είτε διατηρούν το 
δικό τους διακριτό στίγμα, με 
χαρακτηριστικότερο παράδειγ-
μα τον Νίκο ∆ένδια, είτε απο-
τελούν πολιτικά πρόσωπα που 
συντάσσονται πλήρως με τον Κυ-

ριάκο Μητσοτάκη, αλλά υπηρε-
τούν διαχρονικά τη Ν.∆. και τους 
προέδρους της, έχοντας μακρά 
κομματική διαδρομή, όπως είναι 
ενδεικτικά ο Κωστής Χατζηδά-
κης, ο Κώστας Τασούλας και ο 
Χρήστος Σταϊκούρας. Μια κατη-
γορία ξεχωριστή αποτελεί και η 

δεξιά πτέρυγα, εκφραζόμενη κυ-
ρίως από τους Αδωνι Γεωργιάδη, 
Μάκη Βορίδη και Θάνο Πλεύρη, 
που μπορεί να είναι ενταγμένη 
πάνω από μία δεκαετία στη Ν.∆., 
αλλά εξακολουθεί να αποτελεί 
διακριτή πτέρυγα.    

Και τι είναι τελικά σήμερα 
η Ν.∆.; Εμπειρος δημοσκόπος 

λέει στην «Κ» πως η βάση της 
Ν.∆. έχει αλλάξει σε σχέση με 
20 χρόνια πριν, καθώς οι τεκτο-
νικές αλλαγές που έφερε η οικο-
νομική κρίση της περασμένης 
δεκαετίας και η συντονισμένη 
προσπάθεια ανανέωσης από τον 
Κυριάκο Μητσοτάκη έχουν φέ-
ρει ανακατατάξεις. «Ετσι εξηγεί-
ται», λέει η ίδια πηγή, «πως δύο 
πρώην στελέχη του ΠΑΣΟΚ, ο 
Κυριάκος Πιερρακάκης και ο Μι-
χάλης Χρυσοχοΐδης, πρώτευσαν 
σε δύο δύσκολες περιφέρειες». 
Η «νέα Νέα ∆ημοκρατία» είναι 
ένα κόμμα πιο κεντρώο, χωρίς 
να έχει απολέσει το παραδοσια-
κό κομμάτι που είναι και το πιο 
συμπαγές. «Η Ν.∆. σήμερα είναι 
ένα κόμμα εν κινήσει που απο-
τελεί συνένωση της παραδοσια-
κής ∆εξιάς με το πιο φιλελεύθερο 
κομμάτι και αυτό θα αποτυπω-
θεί στο υπουργικό συμβούλιο», 
λέει κομματική πηγή στην «Κ», 
θυμίζοντας πως η Ν.∆. κατάφερε 
επί Μητσοτάκη να κερδίσει μια 
ατζέντα «δικαιωμάτων» που απο-
τελούσε τα προηγούμενα χρόνια 
προνομιακό χώρο της Αριστεράς 
και ταυτόχρονα να μιλάει και για 
τον φράχτη στον Εβρο.  

Δύο «κουμπιά» επανεκκίνησης      

Οι τρεις φυλές της «νέας» Νέας Δημοκρατίας     

Η μεταρρύθμιση του κράτους και τα ελληνοτουρκικά θα είναι τα ορόσημα μιας νέας εντολής για τον Κυριάκο Μητσοτάκη     

Στις 11-12 Ιουλίου 
είναι προγραμματισμένη 
η σύνοδος του ΝΑΤΟ 
στο Βίλνιους, 
όπου αναμένεται 
να υπάρξει η πρώτη 
επαφή με τον Ταγίπ 
Ερντογάν.     

Πρόσωπα τα οποία 
βρέθηκαν στη Ν.Δ. 
με το «άνοιγμα» που 
ξεκίνησε το 2016 ο κ. 
Μητσοτάκης, στελέχη 
που ανέδειξε ο ίδιος και 
η δεξιά πτέρυγα – το 
τρίπτυχο της ανανέωσης.     

«Η Ν.Δ. σήμερα είναι 
ένα κόμμα εν κινήσει 
που αποτελεί συνένωση 
της παραδοσιακής 
Δεξιάς με το πιο 
φιλελεύθερο κομμάτι», 
λέει κομματική πηγή 
στην «Κ».   

Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ     

Εντυπο υλικό, απαραίτητο για τη διεξαγωγή των σημερινών εκλογών, συσκευάστηκε σε αποθήκη στην Αττική για να διανεμηθεί στα εκλογικά τμήματα. Με 
το σύνολο των δημοσκοπήσεων να προεξοφλεί την επίτευξη του στόχου της αυτοδυναμίας, το κλείσιμο της κάλπης απόψε μπορεί να σηματοδοτήσει την 
άμεση έναρξη υλοποίησης του σχεδιασμού των πρώτων 100 ημερών της νέας διακυβέρνησης.   

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ    

Στόχος είναι –προτού 
η Βουλή τερματίσει τις 
εργασίες της για τις 
θερινές διακοπές– 
να ψηφιστεί νομοσχέδιο 
που θα αναμορφώνει 
τη λειτουργία 
του Δημοσίου.    
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Πώς θα κυβερνήσει ο Κυριάκος 
Μητσοτάκης αν λάβει σήμερα 
την ίδια ισχυρή εντολή όπως 
στις 21 Μαΐου; Θα είναι ένας 
«Μακρόν μαινόμενος» που θα 
σαρώσει την κρατική καχεξία 
και τις υστερήσεις με ορμητι-
κές μεταρρυθμίσεις ή θα τον 
καταπιούν τα γεγονότα μέσα 
σε μια κυβέρνηση που σε λίγο 
καιρό θα μοιάζει ναρκωμένη μέ-
σα στην ευωχία της εξουσίας; 

Κατ’ αρχάς, ποτέ στα 49 
χρόνια της Μεταπολίτευσης η 
δεύτερη εκλογική νίκη και η 
δεύτερη τετραετία ενός κόμ-
ματος δεν σφραγίστηκε από 
τον υπερδιπλασιασμό του πο-
σοστού της διαφοράς του από 
την αξιωματική αντιπολίτευση. 
Ούτε στην Ευρώπη, ιστορικά, 
έχουμε ανάλογο φαινόμενο. Η 
νίκη της 21ης Μαΐου της Νέας 
∆ημοκρατίας, πέραν του ότι την 
εδραιώνει στη θέση του πιο αν-
θεκτικού και διαχρονικού κόμ-
ματος εξουσίας της Μεταπολί-
τευσης, μπορεί να αποτελέσει 
ιστορική ευκαιρία, αν καταστα-
λάξει απόψε σε λαϊκή εντολή 
που θα μπορούσε να συγκριθεί 
με την εντολή στον Καραμαν-
λή το 1974 ή την «Αλλαγή» του 
1981. Θα κερδηθεί ή θα εξανε-
μιστεί μέσα στη μικροδιαχείρι-
ση; Θα αξιοποιηθεί δημιουργικά 
αυτή η παντοδυναμία από τον 
Κυριάκο Μητσοτάκη ή μήπως 
θα αποτελέσει αντικείμενο κα-
τάχρησης, όπως προειδοποιεί η 
αντιπολίτευση σε μια ύστατη 
προσπάθεια να αποφύγει την 
πλήρη συντριβή της; 

Τα ιστορικά προηγούμενα

Τα επιτελεία όλων των κομ-
μάτων, συμπεριλαμβανομένης 
της Ν.∆., ζαλίστηκαν από το 
αποτέλεσμα του Μαΐου. Στις 
κατ’ ιδίαν συζητήσεις τους οι 
επιτελείς διακρίνουν πρωτοφα-
νή χαρακτηριστικά στο σημε-
ρινό πολιτικό σκηνικό. Κι αυ-
τό διότι όποιες κι αν ήταν οι 
συνθήκες, η επανεκλογή στην 
εξουσία που γεύτηκαν ο Κων-
σταντίνος Καραμανλής, ο Αν-
δρέας Παπανδρέου, ο Κώστας 
Σημίτης και ο Κώστας Καρα-
μανλής ήταν λίγο πολύ, κάθε 
φορά, μια πύρρειος νίκη. Πρώτα 
απ’ όλα ο νόμος της βαρύτητας 
επενεργούσε και η διαφορά του 
πρώτου από το δεύτερο κόμ-
μα μειωνόταν κατά 50% ή και 
ακόμη περισσότερο. Η δεύτε-
ρη τετραετία, όσο κι αν άρχιζε 
με σημαίες και με ταμπούρλα, 
ήταν η αρχή του τέλους. Γινό-
ταν μάλλον φανερό ότι η νικη-
φόρος ατζέντα, η αποκατάστα-
ση της δημοκρατίας, η αλλαγή, 
ο εκσυγχρονισμός και η εναλ-
λαγή στην εξουσία σύντομα θα 
εξαντλούσε την ενέργειά της. 
Σήμερα αυτό δεν ισχύει. Η μη-
τσοτακική ενέργεια μάλλον δι-
πλασιάστηκε. 

Για να είμαστε ιστορικά και 
πολιτικά ακριβείς, όπως σημει-
ώνουν βετεράνοι πολιτικοί της 
Ν.∆. και του ΠΑΣΟΚ, ίσως το 
μοναδικό αντίστοιχο πολιτικό 
φαινόμενο να παρατηρήθηκε 
στην Ελλάδα στις εκλογές της 
16ης Φεβρουαρίου 1964, όταν 
η Eνωση Κέντρου (Ε.Κ.) αύ-
ξησε τη διαφορά της από την 
ΕΡΕ από 2,67% που κατέγραψε 
στις εκλογές της 3ης Νοεμβρί-
ου 1963 σε 17,5%! Μιλάμε όμως 
για μια δεύτερη εκλογική ανα-
μέτρηση που διενεργήθηκε μό-
λις τρεισήμισι μήνες μετά την 
πρώτη. Κι ενώ η πρώτη αναμέ-
τρηση του Γεωργίου Παπανδρέ-
ου το 1963 έγινε με αντίπαλο 
τον Κωνσταντίνο Καραμανλή, 
η δεύτερη έγινε με αρχηγό της 
ΕΡΕ τον Παναγιώτη Κανελλό-
πουλο. Η Ε.Κ. δεν είχε κυβερνή-
σει παρά ελάχιστες εβδομάδες, 
ενώ η σημερινή Ν.∆. συμπλήρω-
σε  σχεδόν μια ολόκληρη τετρα-
ετία προτού αναμετρηθεί ξανά 
με τον ΣΥΡΙΖΑ – μια τετραετία η 
οποία ήταν από τις δυσκολότε-
ρες περιόδους διακυβέρνησης. 

Επιπλέον, όπως παρατηρούν 
έμπειροι πολιτικοί, το ελληνικό 
αποτέλεσμα του 2023 δεν έχει 
σαφή ιστορική παραλληλία με 
εκλογές άλλων χωρών. Ο Ζαν 
Κλοντ Γιούνκερ ήταν πρωθυ-
πουργός του Λουξεμβούργου 
από το 1995 έως το 2013, αλλά 
πάντοτε ως επικεφαλής κυβερ-
νήσεων συνεργασίας κομμά-

των που είχαν μικρές διαφορές 
στις εκλογικές επιδόσεις τους. 
Η Aγκελα Μέρκελ, που παρέ-
μεινε καγκελάριος της Γερμα-
νίας από το 2005 έως το 2021 
κυβέρνησε δύο φορές μαζί με 
τους Σοσιαλδημοκράτες (2005-
2008 και 2013-2021). Η δεύτερη 
νίκη του Χέλμουτ Κολ το 1987 
στη Γερμανία δεν συνδυάστηκε 
από την υποχώρηση των Σοσι-
αλδημοκρατών.  Αυτό συνέβη 
κατά την τρίτη νίκη του Κολ, 
το 1990, μετά την ενοποίηση 
της Γερμανίας, όταν η διαφο-
ρά αυξήθηκε στις 10 μονάδες. 

Αντίστοιχα, η διαφορά που 
απέσπασε η Μάργκαρετ Θά-

τσερ από τον Μάικλ Φουτ των 
Εργατικών στην επανεκλογή 
της στην πρωθυπουργία της 
Βρετανίας το 1982 διπλασιά-
στηκε σε σχέση με την πρώτη 
νίκη της το 1979 και έφτασε τις 
15 μονάδες. Ομως και εκείνες 
οι ιστορικές βρετανικές εκλο-
γές πραγματοποιήθηκαν έπει-
τα από τη νίκη των Βρετανών 
στον πόλεμο των Φόκλαντς, που 
συνέβαλε στην αποθέωση της 
Θάτσερ. Οσο για τη δεύτερη 
νίκη του Τόνι Μπλερ το 2001, 
η διαφορά των Εργατικών από 
τους Συντηρητικούς δεν αυξή-

θηκε, αντίθετα μειώθηκε από 
τις 11,5 μονάδες του θριάμβου 
του 1997, στις 9. Οι παραπάνω 
συγκρίσεις βοηθούν να αντιλη-
φθούμε το μέγεθος του πολιτι-
κού φαινομένου που εκδηλώ-
θηκε και βρίσκεται σε εξέλιξη 
στην Ελλάδα. 

Αυγά προς θραύση

«Σήμερα έχουμε την ιστο-
ρική ευκαιρία να οδηγήσουμε 
την Ελλάδα πολύ μπροστά, να 
κάνουμε ένα μεγάλο άλμα στο 
μέλλον», λέει στην «Κ» ο Κω-
στής Χατζηδάκης, ο οποίος εξε-
λέγη πρώτος σε σταυρούς βου-
λευτής στον Βόρειο Τομέα της 
Β΄ Αθηνών. Σύμφωνα με όσα 
λέει ο πολιτικός της Ν.∆. στους 
συνομιλητές του, η ειδοποιός 
διαφορά σε σχέση με άλλες πε-
ριόδους είναι η ανεπιφύλακτη 
κατάφαση της κοινής γνώμης 
απέναντι στο πρόταγμα των με-
ταρρυθμίσεων σε ολόκληρο το 
εύρος της οικονομίας, της δη-
μόσιας διοίκησης και του κοι-
νωνικού κράτους, έτσι ώστε να 
εξαλειφθούν οριστικά οι κάθε 
λογής υστερήσεις σε σχέση με 
τα ευρωπαϊκώς ισχύοντα. 

Ο κ. Χατζηδάκης πιστεύει 
ότι ένα νέο άλμα ανάπτυξης, 
που θα προστεθεί στην τρέ-
χουσα ισχυρή αναπτυξιακή πο-
ρεία, είναι εφικτό και μπορεί 
να χαρακτηρίσει τη δεκαετία 
αυτή, συμβάλλοντας καθορι-
στικά στην οικοδόμηση ισχυ-
ρής παραγωγικής βάσης, αλ-
λά και στην πλήρη ανάκτηση 
του χαμένου χρόνου και της 
χαμένης ανάπτυξης εξαιτίας 
των παλινωδιών και της πολι-
τικής αναταραχής που έφερε η 
κρίση χρέους. ∆εν θεωρεί μά-
λιστα απίθανο η κατηγορημα-
τική απόρριψη του ΣΥΡΙΖΑ να 

οφείλεται και στη συνειδητο-
ποίηση των πολιτών ότι η πα-
ρελκυστική πολιτική που ακο-
λούθησε ο Αλέξης Τσίπρας ήδη 
από το 2010, μπορεί να συνέβα-
λε στην ανακύκλωση της κρί-
σης και στην καθυστέρηση της 
εξόδου από αυτήν. 

∆εν θα υπάρξουν όμως αντι-
δράσεις; ∆εν θα εκδηλωθούν 
αντιστάσεις όταν η επόμενη 
κυβέρνηση θα «σπάει αυγά» για 
να μαγειρέψει την ομελέτα των 
μεταρρυθμίσεων; Και επιπλέον, 
θα είναι πάντα σωστή η κυβέρ-
νηση, ό,τι κι αν αποφασίζει; Η 
απάντηση είναι ότι ασφαλώς θα 
εκδηλωθούν αντιδράσεις, είτε 
λόγω διαφορετικών προσεγγί-
σεων στις μεταρρυθμίσεις που 
μπορεί να έχει η αντιπολίτευ-
ση, είτε, συνηθέστερα, λόγω 
της αντίστασης κατεστημένων 
συμφερόντων στην περικοπή 
προνομίων. Ωστόσο, όπως υπο-
στηρίζει ο πρώην υπουργός Ερ-
γασίας, ο πολιτικός δεν πρέ-
πει να ξεχνάει ότι κάτω από το 
υπουργικό γραφείο του μπο-
ρεί να διαμαρτύρονται θορυ-
βωδώς κάποιες ομάδες πολιτών 
ενάντια σε μια μεταρρύθμιση, 
αλλά αν η μεταρρύθμιση αυ-
τή είναι δίκαιη και ευνοεί τα 
συμφέροντα ευρύτερων κοι-
νωνικών στρωμάτων και πλει-
οψηφιών, τότε υπάρχει ένας 
πολλαπλάσιος αριθμός πολι-
τών που παρακολουθεί από τα 
σπίτια του και υποστηρίζει και 
εύχεται ο πολιτικός και η κυ-
βέρνηση να αντέξουν στις δι-
αμαρτυρίες και να πραγματο-
ποιήσουν όσα υποσχέθηκαν. 

«Στη φιλοσοφία της κυβέρ-
νησης Μητσοτάκη το εκλέ-
γεσθαι και το κυβερνάν είναι 
άρρηκτα συνδεδεμένα μεταξύ 
τους κι αυτό αντανακλάται στο 

πρόγραμμα που με τόσο λιτό, 
σαφή και συγκεκριμένο τρό-
πο διατυπώθηκε και κατατέθη-
κε στον λαό», λέει ο Κυριάκος 
Πιερρακάκης αναφερόμενος 
στους ίδιους προβληματισμούς. 
Ο πρώτος σε σταυρούς βουλευ-
τής της Ν.∆. στην Α΄ Αθηνών, 
υπογραμμίζει ότι οι εκλογές 
αφορούν το «μετά», δεν είναι 
επιβράβευση ενός ήδη συντελε-
σθέντος έργου, ωστόσο τονίζει 
ότι «το έργο που έχει επιτελε-
στεί μέχρι σήμερα αποτελεί τον 
μανδύα της αξιοπιστίας για όλα 
αυτά που θα κάνουμε τη νέα 
τετραετία, αφού οι πολίτες επι-
κρότησαν την προγραμματική 

σαφήνεια και τον καθαρό λόγο 
του Κυριάκου Μητσοτάκη και 
αποδοκίμασαν την ασάφεια και 
την τοξικότητα του πολιτικού 
και προγραμματικού λόγου της 
αξιωματικής αντιπολίτευσης». 

Ο τέως υπουργός Ψηφιακής 
∆ιακυβέρνησης πιστεύει ότι 
η δεύτερη τετραετία θα επι-
σφραγιστεί από την ολοκλήρω-
ση της υλοποίησης του οράμα-
τος της ψηφιακής Ελλάδας, που 
θα απλώσει μια νέα επαναστα-
τική λογική παντού στο κράτος, 
στην οικονομία και τη δημό-
σια διοίκηση, αλλά προσθέτει 

ότι η ενίσχυση του κοινωνικού 
κράτους και η προώθηση των 
απαιτούμενων μεταρρυθμίσεων 
στην Παιδεία, στην Υγεία και 
τη ∆ικαιοσύνη θα συμπληρώ-
σουν την εικόνα και το έργο 
της κυβέρνησης από εδώ και 
στο εξής. 

Εχει ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης λευκή επιταγή; «∆εν υπάρ-
χει λευκή επιταγή», απαντάει 
στην «Κ» ο τέως κυβερνητικός 
εκπρόσωπος Ακης Σκέρτσος. 
«Μόνο ισχυρή εντολή ευθύνης 
για μεγάλες αλλαγές. Από την 
επόμενη ημέρα των εκλογών 
είμαι βέβαιος –και έτσι πρέπει 
να γίνει– ότι θα υπάρχει αυ-
στηρός έλεγχος και πίεση για 
όσα έχουν αδικαιολόγητα κα-
θυστερήσει να γίνουν επί δε-
καετίες. ∆εν υπάρχει δηλαδή 
ούτε πίστωση χρόνου ούτε και 
χρόνος για χάσιμο». Επιπλέον, 
ο κ. Σκέρτσος υπενθυμίζει στις 
δημόσιες τοποθετήσεις του ότι 
η πολιτική Μητσοτάκη συνδυ-
άζει την οικονομική αποτελε-
σματικότητα με την κοινωνική 
ευαισθησία. Είναι μια πολιτι-
κή ορθολογισμού και αποτε-
λεσματικότητας πέρα από τα 
πεπαλαιωμένα δίπολα «αριστε-
ρά - δεξιά».  

Τα απρόβλεπτα

Ολα αυτά όμως δεν σημαί-
νουν απαραίτητα ότι η κυβέρ-
νηση θα έχει μια αδιατάρακτη 
πορεία προς την πραγματοποί-
ηση του προγράμματός της. 
Εμπειρος πολιτικός που δεν 
βρίσκεται σήμερα  στο Κοινο-
βούλιο έχει πει σε ιδιωτικές συ-
ζητήσεις του ότι ο κυριότερος 
εχθρός των κυβερνήσεων δεν 
είναι οι αντιπολιτεύσεις ούτε οι 
διαδηλώσεις, αλλά τα γεγονότα 
και η αλαζονεία της εξουσίας. 
Απρόβλεπτα γεγονότα εκδη-
λώνονται διαρκώς ανατρέπο-
ντας εντελώς τις προτεραιότη-
τες των κυβερνήσεων, την ίδια 
ώρα που η αλαζονεία της εξου-
σίας, η περίφημη ύβρις, οδηγεί 
σε λάθη, σε πλάνες και σε κα-
ταχρήσεις που συσσωρεύονται 
και προκαλούν τη νέμεση. 

Παρά ταύτα, στέλεχος της 
Ν.∆. που δραστηριοποιείται με 
επιτυχία στην Τοπική Αυτοδι-
οίκηση και γνωρίζει καλά τον 
Κυριάκο Μητσοτάκη εκτιμά ότι 
ο αρχηγός του κόμματος είναι 
ο πιο καλά θωρακισμένος πολι-
τικός απέναντι στη «νόσο» της 
αλαζονείας. «Θυμηθείτε πώς 
αντέδρασε ο Μητσοτάκης απέ-
ναντι στη μεγάλη νίκη της 21ης 
Μαΐου. Εκανε μια μετρημένη 
δήλωση στα γραφεία του κόμ-
ματος και μετά πήγε στο σπίτι 
του. ∆εν μπήκε στον πειρασμό 
των πανηγυρισμών. Η αυτοκυ-
ριαρχία του είναι τόσο μεγάλη 
που δεν αφήνει ποτέ τον εαυτό 
του να παρασυρθεί σε οποια-
δήποτε υπερβολή, σε οποια-
δήποτε έκφραση αλαζονείας». 

Σε ό,τι αφορά τα γεγονότα 
που πάντοτε παραμονεύουν 
για να χαλάσουν τα σχέδια 
των θνητών, η προηγούμενη 
τετραετία ήταν πυκνή σε απρό-
βλεπτα, αρνητικά, επιθετικά 
γεγονότα. Οσοι έχουν συνερ-
γαστεί με τον κ. Μητσοτάκη, 
όμως, ομονοούν στην εκτίμη-
ση ότι ανταποκρίθηκε καλά στα 
«απρόβλεπτα γεγονότα, είτε 
γιατί γνωρίζει να ζητεί δημό-
σια συγγνώμη με θάρρος και να 
δεσμεύεται παράλληλα ότι τα 
παθήματα γίνονται μαθήματα 
(π.χ. σε ό,τι αφορούσε τις φω-
τιές, τις υποκλοπές ή τα Τέμπη) 
είτε γιατί επεξεργάζεται πολλά 
εναλλακτικά σενάρια με αποτέ-
λεσμα να διαθέτει πάντα έναν 
«οδικό χάρτη», ακόμη και απέ-
ναντι σε μη κανονικές εξελίξεις, 
όπως ήταν η κρίση στον Εβρο, 
ή η πανδημία που εξελίχθηκε 
σε συνδυασμό με την πιο μα-
κρά σε διάρκεια και επίμονη 
τουρκική επιθετικότητα. 

Κατά συνέπεια, σύμφωνα με 
τα έως τώρα δείγματα γραφής, 
ο κ. Μητσοτάκης θα διαχειρι-
στεί την εντολή που όλα δεί-
χνουν ότι θα λάβει σήμερα, πό-
τε ως «Μακρόν μαινόμενος» και 
πότε ως στωικός και πραγματι-
στής κυβερνήτης. Το στοίχημα 
είναι, ούτως ή άλλως, ιστορικών 
διαστάσεων. Θα μπορεί κανείς 
να συγκρίνει την Ελλάδα του 
2019 με την Ελλάδα του 2027. 
Ετσι θα προκύψει και η τελική 
ετυμηγορία.

Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Αναζητώντας τους οιωνούς 
στον ορίζοντα της οκταετίας

Είναι σπάνιο ένας πρωθυπουργός να κερδίζει δεύτερη τετραετία με υψηλότερη 
εκλογική επίδοση. Και ακόμη σπανιότερο, να διευρύνει τη διαφορά από τον δεύτερο. 

Πώς θα χρησιμοποιήσει ο Κυριάκος Μητσοτάκης αυτό το πολιτικό κεφάλαιο; 
Πολιτικοί που έχουν συνεργαστεί μαζί του επιχειρούν να το προβλέψουν 

Το έργο που έχει 
επιτελεστεί μέχρι 
σήμερα αποτελεί 
τον μανδύα της αξιοπι-
στίας για όλα αυτά που 
θα κάνουμε τη νέα 
τετραετία, λέει ο Κυριά-
κος Πιερρακάκης.

Δεν υπάρχει λευκή 
επιταγή, μόνο ισχυρή 
εντολή ευθύνης για 
μεγάλες αλλαγές. Από 
την επόμενη ημέρα 
θα υπάρχει αυστηρός 
έλεγχος, εκτιμά 
ο Ακης Σκέρτσος.
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Ο Κυριάκος Μητσοτάκης σε μια ανάπαυλα της πυκνής προεκλογικής εκστρατείας του, στο φέρι για Σαλαμίνα. Στελέχη της Ν.∆. θεωρούν ότι εφόσον 
λάβει και σήμερα από το εκλογικό σώμα ισχυρή εντολή, έχει την απαραίτητη συγκρότηση ώστε να αποφύγει την «κατάρα» της δεύτερης τετραετίας.



Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν κατάφερε να βγά-
λει από πάνω του το σύνδρομο 
του δεύτερου κόμματος. Για τον 
τελευταίο μήνα η αλήθεια είναι 
πως δεν θα μπορούσε να γίνει δι-
αφορετικά μετά το «double score» 
που πέτυχε η Νέα ∆ημοκρατία 
εις βάρος του. Πότε μπήκε όμως 
η συγκεκριμένη «στάμπα» στην 
αξιωματική αντιπολίτευση; Από 
το 2019 που ξεκίνησε να μιλά-
ει για την ανάγκη προοδευτικής 
διακυβέρνησης, ζητώντας απε-
γνωσμένα να βρει έναν ή και δύο 
συνοδοιπόρους για να κυβερνή-
σει, ο ΣΥΡΙΖΑ εμφανιζόταν στα 
μάτια των πολιτών ως «σίγουρος 
δεύτερος». Η στρατηγική ήττα 
περνούσε σαν κινηματογραφική 
ταινία μπροστά από τα μάτια των 
επιτελών της Κουμουνδούρου και 
κανείς δεν την έβλεπε.

Επί τέσσερα χρόνια δεν κατά-
φερε να αλλάξει και να αποκτήσει 
δεσμούς με την τοπική κοινωνία, 
τα συνδικάτα και το φοιτητικό 
κίνημα. Να φέρει στο προσκήνιο 
νέα πρόσωπα, να προχωρήσει σε 
τολμηρές διαγραφές, να προβά-
λει το πρόγραμμα και να αλλάξει 
την εκφορά του λόγου του. Η κυ-
βέρνηση είχε αστοχίες στην παν-
δημία, στην καταπολέμηση της 
ακρίβειας και στον ανεξέλεγκτο 
ρόλο της ΕΥΠ με τις παρακολου-

θήσεις. Ακολούθησαν το τραγικό 
δυστύχημα στα Τέμπη και οι εικό-
νες με τις σοβαρές ελλείψεις στο 
ΕΣΥ. Παρ’ όλα αυτά ο ΣΥΡΙΖΑ δεν 
μπόρεσε να εκμεταλλευθεί τίπο-
τα. Η δημοσκοπική καχεξία συνε-
χιζόταν. Το 2019 η Κουμουνδού-
ρου έχασε τη μάχη του Κέντρου 
καταφέρνοντας να συγκεντρώσει 
το 31,5% του εκλογικού σώματος. 
Στις 21 Μαΐου τον μεσαίο χώρο 
δεν τον πλησίασε καν. Και το με-
γάλο ερώτημα που θα τεθεί από 
αύριο είναι η αδυναμία του ΣΥΡΙ-
ΖΑ, και προφανώς και του Αλέξη 
Τσίπρα, να πείσει το μετριοπαθές 
κεντρογενές κοινό πως μπορεί να 
το εκπροσωπήσει. Σε κάθε περί-
πτωση, σε 34 ημέρες ήταν αδύνα-
τον να γίνουν όσα δεν έγιναν σε 
περίπου 1.400 που ο ΣΥΡΙΖΑ βρέ-
θηκε για δεύτερη φορά στη θέση 
της αξιωματικής αντιπολίτευσης. 
Το κόμμα του Αλέξη Τσίπρα έχασε 
στο Πέραμα, στον Κορυδαλλό, στο 
Περιστέρι και στην Αγία Βαρβάρα, 
γιατί απέναντι στην επιδοματική 
πολιτική της Νέας ∆ημοκρατίας 
δεν μπόρεσε να πείσει ότι μπο-
ρεί να προσφέρει κάτι καλύτερο.

Το «ασανσέρ»

Ακόμη και με βελτίωση των πο-
σοστών του, ο προβληματισμός θα 
παραμείνει. Η εικόνα ενός κόμ-
ματος «ασανσέρ» δεν μπορεί να 
εμπνεύσει σιγουριά και εμπιστο-

σύνη στους πολίτες. Τον Μάιο 
του 2019, στις ευρωεκλογές, με το 
23,75% που κατέγραψε, είχε δεί-
ξει πως έχει τάσεις εύκολης απο-
συσπείρωσης. Η Νέα ∆ημοκρατία 
έφτασε ως αξιωματική αντιπολί-
τευση στο ιστορικό χαμηλό της 
λαμβάνοντας δύο φορές 28% στην 
«καρδιά» της οικονομικής κρίσης, 
το 2015. Το τρίτο χειρότερο ποσο-
στό που κατέγραψε ως ηττημένη 
(33,5%) ήταν όταν το ΠΑΣΟΚ του 
Γιώργου Παπανδρέου, το 2009, κα-
τέλαβε την εξουσία. Πάντα όμως 
ακολουθούσε κατά πόδας τον με-

γάλο αντίπαλό της. Το ίδιο συνέ-
βαινε και όταν η Χαριλάου Τρι-
κούπη βρισκόταν στη θέση της 
αξιωματικής αντιπολίτευσης.

Αρκετοί στην Κουμουνδούρου 
υποστηρίζουν πως η προεκλογι-
κή περίοδος για την κάλπη της 
ενισχυμένης αναλογικής σημα-
δεύτηκε για τον ΣΥΡΙΖΑ από το 
σποτ που παρουσιάστηκε σε δύο 
συνέχειες. Στο πρώτο μέρος, νέοι 
άνθρωποι αποτύπωσαν σε έναν 
άδειο καμβά το μέλλον που ονει-
ρεύονται: ανθρωπιά, μείωση ΦΠΑ, 
επίδομα ενοικίου, 13η σύνταξη, 

συλλογικές συμβάσεις, προσλή-
ψεις στο ΕΣΥ, κράτος δικαίου, 
κοινωνικό κράτος και δημοκρα-
τία. Στο δεύτερο επεισόδιο, ο Αλέ-
ξης Τσίπρας μαζί με τη «φρέσκια 
φουρνιά» συνεργατών ήρθε να 
πιστοποιήσει πως είναι δέσμευση 
για τον ΣΥΡΙΖΑ οι υποσχέσεις να 
γίνουν πράξεις. Κανένα στέλεχος 
από τους πρωτεργάτες του απο-
τελέσματος του 2012 ή της νίκης 
του 2015 δεν μπήκε στο κάδρο 
μαζί με τον πρόεδρο. Και το μή-
νυμα ήταν σαφές. Τι θα γινόταν 
αν αυτή η καμπάνια είχε υιοθε-
τηθεί πριν από την 21η Μαΐου; Ο 
Αλέξης Τσίπρας μπορεί να παρα-
μένει το ισχυρό «brand», ωστόσο 
φάνηκε περίτρανα από το εκλο-
γικό αποτέλεσμα πως χρειάζεται 
δίπλα του «νέο αίμα». Πρόσωπα 
που αποτελούν υπόσχεση για το 
μέλλον, δεν έχουν φθαρεί από την 
εξουσία, μπορούν να αντιπαρατε-
θούν δημόσια με επιχειρήματα, 
χωρίς κορώνες και στερεοτυπικό 
λόγο, αποφεύγοντας εντάσεις και 
ακραίες εκφράσεις επαναστατικής 
γυμναστικής βγαλμένες από την 
εποχή των μνημονίων.

Τεχνοκράτες και πολιτικοί

Η εκτίμηση πως η αντιπολίτευ-
ση που άσκησε ο Αλέξης Τσίπρας 
ήταν χειρότερη από την κυβέρ-
νησή του ενδεχομένως να είναι 
υπερβολική. Ο ΣΥΡΙΖΑ από τους 

πρώτους μήνες μετά την ήττα 
του 2019 άρχισε να αναδιαμορ-
φώνει το πρόγραμμά του και να 
το παρουσιάζει. Μια από τις πα-
ρεμβάσεις που συζητήθηκαν πιο 
πολύ ήταν οι προτάσεις του για 
την πανδημία. Ακολούθησαν οι 
θέσεις του για το νέο ΕΣΥ. Μόνο 
που κανείς στην Κουμουνδούρου 
δεν σκέφτηκε πως σε αυτόν τον 
τομέα ο Οθωνας Ηλιόπουλος, ο 
Γρηγόρης Γεροτζιάφας, η Αθηνά 
Λινού και ο Αθανάσιος Τσακρής 
θα έπρεπε να έχουν το «μονο-
πώλιο» στην επικοινωνία. Γιατί 
όντως το κόμμα διέθετε μια πο-
λύ ισχυρή ομάδα διακεκριμένων 
επιστημόνων που θα μπορούσαν 
να δώσουν ένα ειδικό βάρος στο 
πρόγραμμα του κόμματος και να 
κερδίσουν την προσοχή του κό-
σμου. Αντιθέτως, μια κουρασμέ-
νη «πολιτική μηχανή» κλήθηκε 
να αναλάβει έναν μεγάλο όγκο 
δουλειάς, που απαιτούσε περισ-
σότερη εξειδίκευση και πιο τεχνο-
κρατικό λόγο. Και αυτό το λάθος 
δεν έγινε μόνο στην Υγεία. Για 
όλα τα στελέχη το αποτέλεσμα 
της σημερινής κάλπης είναι το 
σήμα για μια επανεκκίνηση δια-
φορετική, που θα αλλάξει πραγμα-
τικά, και όχι μόνο «στα χαρτιά», 
το κόμμα. Αν και πολλά περιθώρια 
για βαθιά πολιτική ενδοσκόπηση 
δεν υπάρχουν, καθώς οι αυτο-
διοικητικές εκλογές πλησιάζουν.

Το χαμένο 
Κέντρο και 
η αλλαγή

στη βιτρίνα
Οι 34 πιο δύσκολες ημέρες του Τσίπρα

Οι φόβοι για μπάχαλο από «αντικοινοβουλευτικούς ακτιβισμούς» και οι σκέψεις για το πώς θα αντιμετωπιστούν

Από τα 17 στελέχη που επέλεξε ο Αλέξης Τσίπρας για να τον περιστοιχίσουν στην τελευταία προεκλογική διαφήμιση του ΣΥΡΙΖΑ, κανένα δεν ανήκει στην παλαιά φρουρά του κόμματος. 

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

«Υπάρχει ισχυρό ενδεχόμενο μιας 
Βουλής με έντονο ακτιβισμό», λέ-
ει έμπειρο στέλεχος του Κοινο-
βουλίου. «Με όσα ακούμε, η Βου-
λή θα γίνει τσίρκο», είναι η πιο 
άμεση προσέγγιση βουλευτή με 
μακρά κοινοβουλευτική παρου-
σία και εμπειρία. «Για όλα υπάρ-
χουν απαντήσεις, δεν πρόκειται 
να αφεθούν ανεξέλεγκτοι όσοι 
διακηρυγμένα επιδιώκουν τη δι-
ασάλευση της κοινοβουλευτικής 
τάξης», παρατηρεί πρώην βουλευ-
τής, που έχει θητεύσει σε θέσεις 
ευθύνης στη Βουλή. 

Ισως για πρώτη φορά η σύν-
θεση της επόμενης Βουλής προ-
καλεί τόσο έντονες συζητήσεις 
και προβληματισμό. Παρασκη-
νιακά ακούγεται ότι ήδη έχουν 
γίνει και κάποιες συνεννοήσεις, 
έναντι της προοπτικής να επιδι-
ωχθεί η Βουλή να γίνει τσίρκο, 
και έχουν εξεταστεί τα διαθέσι-
μα «εργαλεία» για την αποτροπή 
του ενδεχομένου. ∆εν είναι τυ-
χαίο ότι ακούστηκε μέχρι και το 
σενάριο αλλαγής στον Κανονισμό 
της Βουλής, που θα λειτουργού-
σε ως αποτελεσματικό ανάχωμα 
απέναντι σε τέτοια σχέδια. 

Ολη αυτή τη συζήτηση πυρο-
δότησαν, κατά κύριο λόγο, οι επί-
μονες αναφορές της κ. Ζωής Κων-
σταντοπούλου ότι θα αξιοποιήσει 
τις πρόνοιες του Κανονισμού της 
Βουλής για τους διατελέσαντες 
προέδρους του σώματος, ώστε 
να έχει περισσότερες φορές και 
για περισσότερο χρόνο τη δυ-

νατότητα παρέμβασης στις κοι-
νοβουλευτικές διαδικασίες. Η κ. 
Κωνσταντοπούλου επί της ουσίας 
προαναγγέλλει ολική επαναφο-
ρά σε αυτό που ζήσαμε το 2015, 
όταν θήτευσε ως πρόεδρος της 
Βουλής και διέπρεψε στην εξα-
ντλητική και εξουθενωτική αξι-
οποίηση κάθε δυνατότητας του 
Κανονισμού για να παρατείνει 
σε βαθμό σκληρής δοκιμασίας 
τις εργασίες των συνεδριάσεων. 
Τώρα περιγράφει έναν σχεδόν 
αντικοινοβουλευτικό ακτιβισμό 
και πάλι βασισμένο στη μέχρι τε-
λικής πτώσεως διεκδίκηση αυξη-
μένων προνομίων για την ίδια.

Ονειρο απατηλό...

«∆εν ξέρει πού πάνε τα τέσ-
σερα», είναι το σχόλιο έμπειρου 
κοινοβουλευτικού στελέχους για 
όσα η πρώην πρόεδρος της Βου-
λής επικαλείται. Ο ίδιος διευκρι-
νίζει ότι η κ. Κωνσταντοπούλου 
κάνει το λάθος να αθροίζει προ-
νόμια διαφορετικών ιδιοτήτων, 
κάτι που δεν μπορεί να ισχύσει 
στη Βουλή με βάση τον Κανονι-
σμό. «Μόνο με μία ιδιότητα κά-
θε φορά μπορεί να συμμετέχει 
κάποιος στη Βουλή. Αυτό είναι 
σαφές. Να σας πω ένα παράδειγ-
μα: όταν ένας υπουργός, που εί-
ναι ταυτόχρονα και βουλευτής, 
τοποθετείται για να υποστηρί-
ξει ένα νομοσχέδιο στη Βουλή, 
μπορεί να μιλήσει για 15 λεπτά. 
∆εν μπορεί στη συνέχεια να ζη-
τήσει ξανά τον λόγο για να μι-
λήσει για άλλα 7 λεπτά ως βου-
λευτής», υποστηρίζει ο ίδιος και 

τονίζει ότι αυτά τα θέματα είναι 
σαφή από τον Κανονισμό της 
Βουλής και υπάρχουν σχετικές 
γνωματεύσεις της επιστημονι-
κής υπηρεσίας. Σε ερώτηση για 
παλαιότερο δείγμα γραφής της 
κ. Κωνσταντοπούλου, όταν ως 
πρόεδρος της Bουλής κατέβαι-
νε από την έδρα και ζητούσε 
και λάμβανε τον λόγο ως βου-
λευτής, για να τοποθετηθεί με 
αυτή την ιδιότητα πάνω σε συ-
ζητήσεις της Ολομέλειας, ο ίδιος 
αναφέρει ότι αυτό προβλέπεται 
από τον Κανονισμό, σε αντίθεση 

με άλλα που τώρα η κ. Κωνστα-
ντοπούλου επικαλείται. 

Ενα άλλο παράδειγμα που πα-
ραθέτει στέλεχος του Κοινοβου-
λίου με μεγάλη εμπειρία είναι το 
εξής: «Ας πούμε ότι έχω διατελέ-
σει πρόεδρος της Βουλής. Στη 
συνέχεια, προκύπτει ανάγκη για 
υπηρεσιακό πρωθυπουργό και 
για ένα μήνα θητεύω και ως πρω-
θυπουργός. Ακολούθως, κατε-
βάζω δικό μου κόμμα στις εκλο-
γές και καταφέρνω να μπω στη 
Βουλή. Με τη λογική που ακού-
με αυτή την περίοδο, θα έπρεπε 

να έχω ταυτόχρονα τα προνόμια 
του πρώην προέδρου της Βουλής, 
του πρώην πρωθυπουργού, του 
αρχηγού κόμματος και επικεφα-
λής κοινοβουλευτικής ομάδας. 
Μόνος μου μια ολόκληρη δια-
δικασία κοινοβουλευτική. ∆εν 
υπάρχει αυτό». Μάλιστα, αμφι-
σβητώντας το πόσο καλά γνωρί-
ζει η κ. Κωνσταντοπούλου τα της 
λειτουργίας της Βουλής, σημειώ-
νει ότι περισσότερα δικαιώματα 
έχει ως αρχηγός κόμματος παρά 
ως πρώην πρόεδρος της Βουλής. 
Προφανώς το «κλειδί» στην όλη 
συζήτηση είναι το άθροισμα ιδι-
οτήτων και προνομίων, που η κ. 
Κωνσταντοπούλου υπονοεί, αλλά 
οι υπόλοιποι δηλώνουν ότι δεν 
μπορεί να ισχύσει. 

«Περισσότερο ανοίγει αυτή 
τη συζήτηση για να μαζέψει ψή-
φους. Να πείσει ότι θα μπει στη 
Βουλή και θα τα κάνει μπάχα-
λο. Κάτι αντίστοιχο είχε επιδι-
ωχθεί και από τη Χ.Α.», τονίζει 
έμπειρος κοινοβουλευτικός και 
προσθέτει ότι «μπορεί να μη 
δημοσιοποιούνται, αλλά έχουν 
εφαρμοστεί πειθαρχικά μέτρα 
εναντίον βουλευτών που με τον 
ένα ή τον άλλο τρόπο επιδίωξαν 
να προκαλέσουν μπάχαλο. Οι 
περικοπές μισθού είναι ένα μέ-
τρο, που αποδείχθηκε ιδιαίτερα 
αποτελεσματικό. Και υπάρχουν 
και άλλες δυνατότητες. ∆εν είναι 
“γυμνή” η Βουλή από πλαίσιο 
προστασίας μιας ορθής λειτουρ-
γίας. Ούτε είναι η πρώτη φορά 
που θα επιχειρηθεί κάτι τέτοιο. 
Εχουν γνώσιν οι φύλακες».

Εκφράζεται, πάντως, κάποιος 
προβληματισμός για μια περίοδο 
προσαρμογής που θα απαιτηθεί 
μέχρι να κατασταλάξουν όλα αυ-
τά. Θεωρείται βέβαιο ότι, εφόσον 
μπουν στη Βουλή, οι βουλευτές 
μικρότερων κομμάτων –οι περισ-
σότεροι “δείχνουν” την Πλεύ-
ση Ελευθερίας και τη Νίκη, αλλά 
υπάρχει και ο «άγνωστος Χ», οι 
Σπαρτιάτες, που αναπτύσσουν 
δυναμική εισόδου στη Βουλή στα 
τελευταία μέτρα της προεκλογι-
κής κούρσας, με τις ευλογίες και 
τη στήριξη του Ηλία Κασιδιάρη– 
θα επιχειρηθούν διαφόρων μορ-
φών παρεμβάσεις και ιδιότυπες 
ακτιβιστικές πράξεις. 

Κανένας Αλτουσέρ...

«Κινδυνεύουμε να δούμε ει-
κόνες που θα θυμίζουν τη Βου-
λή της Νότιας Κορέας», αναφέρει 
έμπειρη βουλευτής. Σε ερώτηση 
εάν όντως πιστεύει ότι θα βρε-
θούμε ενώπιον της προοπτικής 
ακόμη και συμπλοκών στα έδρα-
να, διευκρινίζει: «Βλέπουμε την 
κορυφή, τους επικεφαλής αυτών 
των κομμάτων και επί της ουσίας 
δεν γνωρίζουμε παρά ελάχιστα 
για τους υπόλοιπους υποψηφί-
ους που διεκδικούν να μπουν 
στη Βουλή. Το βέβαιο είναι ότι 
δεν θα είναι οι σύγχρονοι Αλτου-
σέρ, που θα επιδιώκουν γόνιμη 
ιδεολογική αντιπαράθεση». Και 
εκφράζει ανησυχία για καταστά-
σεις που θα ωθήσουν σε περαι-
τέρω απαξίωση του πολιτικού 
συστήματος και των κοινοβου-
λευτικών διαδικασιών.

Αναχώματα σε Βουλή Νότιας Κορέας

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Οι «καρδούλες» μπορεί να έγιναν της μόδας, κάποιοι παλαιοί κοι-
νοβουλευτικοί, ωστόσο, δεν περιμένουν αγάπη, αλλά αντάρτικο.
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Οι Συντηρητικοί στο Ηνωμένο Βα-
σίλειο και οι Ρεπουμπλικανοί στις 
Ηνωμένες Πολιτείες είναι αδελ-
φά κόμματα με μακρά και ένδο-
ξη πορεία. Εδώ και σχεδόν δύο 
αιώνες, βρίσκονται στην πρώτη 
γραμμή διεκδίκησης της εξου-
σίας στις χώρες τους και έχουν 
εκπροσωπηθεί από γίγαντες της 
πολιτικής. Κανένα από τα δύο 
δεν ήταν πάντα στη σωστή πλευ-
ρά της Ιστορίας – αλλά αμφότερα 
ήταν σταθερά στυλοβάτες της 
φιλελεύθερης δημοκρατίας και 
πολέμιοι του λαϊκισμού.

Τουλάχιστον μέχρι πρότινος. 
Το 2016, η ∆ύση τραντάχτηκε 
από τους διαδοχικούς σεισμούς 
του Brexit και της εκλογής του 
Ντόναλντ Τραμπ στην προεδρία 
των Ηνωμένων Πολιτειών. Προ 
περίπου δύο εβδομάδων, την ίδια 
ημέρα, απαγγέλθηκαν για πρώτη 
φορά κατηγορίες για ομοσπονδι-
ακά αδικήματα στον Τραμπ και ο 
Μπόρις Τζόνσον, ο πιο ένθερμος 
θιασώτης της βρετανικής εξόδου 
από την Ε.Ε., ανακοίνωσε ότι πα-
ραιτείται από βουλευτής.

Στην περίπτωση του Τραμπ, η 
είδηση αυτή επ’ ουδενί συνεπά-
γεται το τέλος της ταραχώδους 
παρουσίας του στο προσκήνιο 
της αμερικανικής πολιτικής ζω-
ής. Είναι το μεγάλο φαβορί για 
το χρίσμα των Ρεπουμπλικανών 
για τις προεδρικές εκλογές του 
2024 και μπορεί κάλλιστα τον Ια-
νουάριο του 2025 να επανέλθει 
στον Λευκό Οίκο. Ο Τζόνσον δεν 
δείχνει ούτε αυτός πρόθεση «να 
πάει ήσυχος στη νύχτα την κα-
λή» – αλλά είναι πολύ βαρύτερα 
λαβωμένος πολιτικά. 

Ατιμωτική έξωση

Την περασμένη ∆ευτέρα, η 
Βουλή των Κοινοτήτων ενέκρι-
νε με συντριπτική πλειοψηφία 
την έκθεση της επιτροπής προ-
νομίων, σύμφωνα με την οποία 
ο Μπόρις Τζόνσον παραπλάνησε 
εσκεμμένα το βρετανικό Κοινο-
βούλιο σχετικά με τις παράνο-
μες συγκεντρώσεις που έλαβαν 
χώρα στην περίοδο της καρα-
ντίνας (το σκάνδαλο Partygate). 
Συνολικά 354 βουλευτές, μεταξύ 
των οποίων 118 Τόρις, στήριξαν 
τα ευρήματα της έκθεσης· μόλις 
επτά την καταψήφισαν. ∆ιακό-
σια είκοσι πέντε μέλη της Βου-
λής των Κοινοτήτων, μεταξύ των 
οποίων και ο πρωθυπουργός Ρί-
σι Σούνακ, είτε δήλωσαν αποχή 
είτε δεν συμμετείχαν καν στη 
διαδικασία.

Η 106 σελίδων έκθεση της επι-
τροπής προνομίων, την οποία 
συνυπέγραψαν και τα επτά μέλη 
της (της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας και της αντιπολίτευσης), εί-
ναι κόλαφος για τον πρώην πρω-
θυπουργό. Καταδεικνύει ότι είπε 
ψέματα επανειλημμένως στο Κοι-
νοβούλιο, ακόμη και σε δηλώσεις 
αναδίπλωσης για προηγούμενα 

ψεύδη. Συνέχισε να ψεύδεται 
στη διάρκεια της έρευνας για τα 
πεπραγμένα του, κατά τη διάρ-
κεια της οποίας ενορχήστρωσε 
μια εκστρατεία εκφοβισμού και 
σπίλωσης των βουλευτών της 
επιτροπής η οποία χαρακτηρί-
ζεται στην έκθεση ως «επίθεση 
κατά των δημοκρατικών μας θε-
σμών». Ο Τζόνσον είναι ο πρώτος 

πρωθυπουργός στη βρετανική 
ιστορία που κρίθηκε ένοχος για 
εσκεμμένη παραπλάνηση της 
Βουλής των Κοινοτήτων.

Το επεισόδιο δεν μοιάζει να 
τον συνέτισε. Μίλησε για «στη-
μένη» διαδικασία («kangaroo 
court») και ξεκίνησε ήδη να αρ-
θρογραφεί για την Daily Mail – 
παραβιάζοντας έναν ακόμη κα-
νόνα, που προβλέπει ότι έπρεπε 
να ενημερώσει πρώτα την αρμό-
δια συμβουλευτική επιτροπή. Θα 
είναι ένα χρήσιμο σημείο βολής 

από το οποίο μπορεί να κατακε-
ραυνώνει, όποτε το επιθυμεί, την 
κυβέρνηση Σούνακ.

Η ικανότητά του να συνεχίσει 
να διαδραματίζει πρωταγωνιστι-
κό ρόλο στη βρετανική πολιτική, 
ωστόσο, δείχνει να έχει πληγεί 
βαριά. Είναι πλέον πρώην βου-
λευτής, δεν θα είναι υποψήφι-
ος στις εκλογές του 2024 και η 
δημοτικότητά του έχει καταβα-
ραθρωθεί.

Η θέση του Τζόνσον είναι πο-
λύ δυσμενέστερη από αυτήν του 
Τραμπ για τρεις λόγους, εξηγεί 
ο Ρόμπερτ Φορντ, καθηγητής 
Πολιτικής Επιστήμης στο Πα-
νεπιστήμιο του Μάντσεστερ και 
συγγραφέας (μαζί με τον Μάθιου 
Γκούντγουιν) του βραβευμένου 
βιβλίου «Revolt on the Right» 
(Routledge). «Με το σύστημα των 
προκριματικών, τα κόμματα στις 
ΗΠΑ είναι πολύ πιο πορώδη από 
ό,τι στη Βρετανία. Επιπλέον, ο 
Αμερικανός πρόεδρος έχει άμε-
ση λαϊκή εντολή, σε αντίθεση 
με τον Βρετανό πρωθυπουργό, 
άρα είναι πολύ πιο δύσκολο να 
εξοβελιστεί», σημειώνει.

Τέλος, προσθέτει ο καθηγητής 
Πολιτικής Επιστήμης του Πανε-
πιστημίου του Μάντσεστερ, η 
πόλωση στο Ηνωμένο Βασίλειο 
είναι σημαντικά μικρότερη από 
αυτή που επικρατεί στις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες, δυσχεραίνοντας 
τα όποια σχέδια του Τζόνσον για 
ολική επαναφορά. «Είναι χαρα-
κτηριστικό ότι περίπου οι μισοί 

ψηφοφόροι των Συντηρητικών 
στις εκλογές του 2019 αποδοκι-
μάζουν πλέον τον πρώην πρω-
θυπουργό – είναι εξίσου αντι-
δημοφιλής με τη δική του βάση 
όσο ήταν ο Τζέρεμι Κόρμπιν στις 
τάξεις των Εργατικών πριν από 
τέσσερα χρόνια. Επιπλέον, πε-
ρισσότεροι από τους μισούς Συ-
ντηρητικούς ψηφοφόρους θε-
ωρούν ότι είναι ανέντιμος και 
ότι σωστά παραιτήθηκε από τη 
Βουλή». 

«Τον έχουν ξεγράψει πολλές 
φορές στο παρελθόν και διέψευ-
σε τις προβλέψεις», παραδέχεται 
ο Φορντ. «Αυτή τη φορά, όμως, η 
επάνοδός του θα είναι πολύ πιο 
δύσκολη υπόθεση».

Απτόητος από τις διώξεις

Ο Ντόναλντ Τραμπ, από την 
πλευρά του, παρά τις δύο διώξεις 
εναντίον του και περισσότερες 
που εκκρεμούν, παρά τις διαδοχι-
κές ήττες στις οποίες έχει οδηγή-
σει τους Ρεπουμπλικανούς (2018, 
2020, μη ανακατάληψη της Γε-
ρουσίας το 2022), συνεχίζει να 
προελαύνει προς το χρίσμα των 
Ρεπουμπλικανών για τις προεδρι-
κές εκλογές του 2024. Σε δημο-
σκόπηση του Reuters/IPSOS στις 
12 Ιουνίου, περισσότεροι από 4 
στους 5 Ρεπουμπλικανούς απά-
ντησαν ότι οι κατηγορίες εναντί-
ον του έχουν πολιτικά κίνητρα.

Σύμφωνα με δημοσκόπηση 
(NPR/PBS NewsHour/Marist) που 
δημοσιεύθηκε στις 16 Ιουνίου, το 

83% των Ρεπουμπλικανών απά-
ντησε ότι πρέπει να παραμείνει 
στην κούρσα για τον Λευκό Οίκο, 
ενώ το 64% δήλωσε υποστήριξη 
στην υποψηφιότητά του. Η δημο-
τικότητά του μεταξύ των Ρεπου-
μπλικανών και των ανεξάρτητων 
ψηφοφόρων με ροπή προς τους 
Ρεπουμπλικανούς έχει αυξηθεί 
κατά οκτώ μονάδες σε σχέση με 
τον περασμένο Φεβρουάριο (όταν 
ακόμη δεν του είχαν απαγγελθεί 
κατηγορίες για καμία από τις δύο 
υποθέσεις).

Ο Τραμπ εξακολουθεί να 
απολαμβάνει συντριπτικό προ-
βάδισμα στη μάχη για το προ-
εδρικό χρίσμα του κόμματος. 
Σύμφωνα με τον μέσο όρο του 
realclearpolitics.com, προηγείται 
στις εθνικές δημοσκοπήσεις κατά 
31 μονάδες του κυβερνήτη της 
Φλόριντα, Ρον ντε Σάντις. Αλλά 
και στις πολιτείες όπου θα γίνουν 
οι πρώτες αναμετρήσεις (Αϊόβα, 
Νιου Χαμσάιρ) είναι μπροστά κα-
τά περισσότερες από 20 μονάδες.

Ο δρόμος προς τον Λευ-
κό Οίκο, φυσικά, δεν θα είναι 
σπαρμένος με ροδοπέταλα. Στη 
δημοσκόπηση του NPR/PBS 
NewsHour/Marist, η πλειοψη-
φία των ερωτηθέντων έκρινε ότι, 
μετά την απαγγελία κατηγοριών 
για την υπόθεση των απόρρη-
των εγγράφων στο Mαρ-α-Λά-
γκο, ο τέως πρόεδρος οφείλει να 
αποσυρθεί από την προεκλογική 
εκστρατεία. Αλλά o έλεγχός του 
επί του κόμματος δείχνει να πα-

ραμένει ασφυκτικός όσο ποτέ.
«Το Ρεπουμπλικανικό Κόμμα 

έχει αποκτήσει κινηματικό χα-
ρακτήρα – που διαμορφώνεται 
από τη σχέση μεταξύ “λαϊκιστών” 
προέδρων και κοινωνικών κινη-
μάτων», εξηγεί στην «Κ» ο Σί-
ντνεϊ Μίλκις, καθηγητής στο Τμή-
μα Πολιτικής του Miller Center 
του Πανεπιστημίου της Βιρτζί-
νια. Αυτό έχει δύο βασικές αιτί-
ες –υπογραμμίζει– την επέκταση 
της εκτελεστικής εξουσίας και τις 
μεταρρυθμίσεις που περιόρισαν 
την επιρροή των τοπικών ηγετών 
των κομμάτων στην επιλογή των 
προεδρικών υποψηφίων και δη-
μιούργησαν ένα πλειοψηφικό σύ-
στημα προκριματικών, με ισχυρό 
ρόλο των ΜΜΕ, που ευνοεί τους 
outsiders.

Θέλουν περισσότερο κράτος

Βάσει της ανάλυσης του Μίλ-
κις, ο μετασχηματισμός των Ρε-
πουμπλικανών σε δεξιό λαϊκιστι-
κό κόμμα έχει συνοδευτεί από 
την εγκατάλειψη του συντηρητι-
κού ιδεώδους του αντικρατισμού: 
«Αντί να συρρικνώσουν το κρά-
τος, οι σύγχρονοι Ρεπουμπλικα-
νοί θέλουν να το επιστρατεύσουν 
για συντηρητικούς σκοπούς: νό-
μο και τάξη, την υπεράσπιση πα-
ραδοσιακών αξιών, τον έλεγχο 
των συνόρων, μερκαντιλιστική 
εμπορική πολιτική, εξωτερική 
πολιτική America First».

«Ο συνδυασμός εκτελεστικής 
πρωτοβουλίας, κοινωνικού ακτι-
βισμού και κομματικής πόλωσης 
έφτασε στο αποκορύφωμά του 
με τον Ντόναλντ Τραμπ – έναν 
ευφυή δημαγωγό που προσθέτει 
τα επικίνδυνα συστατικά του χα-
ρίσματος και της χρήσης των μέ-
σων κοινωνικής δικτύωσης στο 
αυταρχικό συνονθύλευμα που μα-
γειρεύεται», συνεχίζει ο Αμερικα-
νός πολιτικός επιστήμονας. «Κα-
τά τη διάρκεια της προεκλογικής 
εκστρατείας του 2016, ο Τραμπ 
και οι πολιτικοί του σύμβουλοι 
–πολύ πιο οξυδερκείς από όσο 
τους αναγνωρίζεται– ενίσχυσαν 
την εικόνα του ως χαρισματικού 
ηγέτη, αποκτώντας τον έλεγχο 
όλων των πολιτειακών κομματι-
κών οργανώσεων και σφυρηλα-
τώντας τη σχέση του με τη βάση, 
με τη βοήθεια των ζωτικής σημα-
σίας μαζικών συγκεντρώσεων».

Ο Τραμπ, καταλήγει, «δεν δη-
μιούργησε το τρέχον πολιτικό 
πλαίσιο, αλλά έδρασε ως κατα-
λύτης για μακροπρόθεσμες τά-
σεις που έχουν μετατρέψει το 
GOP (Grand Old Party) σε ένα 
κόμμα που εκφράζει μια αμερι-
κανική εκδοχή αυταρχικού (χρι-
στιανικού) εθνικισμού. Προω-
θεί τον νόμο και την τάξη με τη 
συμβατική έννοια – ο Τραμπ έχει 
στενή σχέση με πολιτειακές και 
τοπικές οργανώσεις της αστυνο-
μίας. Αλλά απειλεί το κράτος δι-
καίου υπό την ευρύτερη έννοια 
– τους συνταγματικούς τύπους 
και θεσμούς».

Ο Τραμπ και ο Τζόνσον διαφέρουν 
πολύ στο βιογραφικό τους, στο 
πολιτικό τους ύφος, ακόμη και 
στις πολιτικές τους σε ζωτικά θέ-
ματα (για παράδειγμα, τον πό-
λεμο στην Ουκρανία). Ωστόσο, 
σύμφωνα με τον Ρόμπερτ Φορντ, 
έχουν και κάποια κοινά χαρακτη-
ριστικά, που εξηγούν την απήχη-
σή τους αλλά και τη ζημία που 
προκάλεσαν στο πολιτικό σύστη-
μα των χωρών τους.

«Εχουν και οι δύο την ικανό-
τητα να συνδέονται απευθείας 
με τους ψηφοφόρους, ειδικά αυ-

τούς με μειωμένο ενδιαφέρον για 
την πολιτική, εμφανιζόμενοι ως 
διαφορετικοί από τον μέσο πο-
λιτικό, ξεχωριστοί», σημειώνει 

ο Βρετανός καθηγητής. «Αλλά 
είναι και οι δύο απολύτως αναξι-
όπιστοι, ενδιαφέρονται μόνο για 
το δικό τους συμφέρον και την 
προσωπική τους ανέλιξη. Και δεν 
αναγνωρίζουν θεσμούς και περι-
ορισμούς – οι κανόνες και η λο-
γοδοσία αφορούν τους άλλους».

Ανεξαρτήτως της τύχης του 
Τζόνσον, πάντως, η ροπή προς 
τον δεξιό λαϊκισμό αναμένεται 
να συνεχιστεί στο Ηνωμένο Βα-
σίλειο. «Οι μισοί βουλευτές του 
Συντηρητικού Κόμματος σήμερα 
μπορούν να χαρακτηριστούν δε-

ξιοί λαϊκιστές», σχολιάζει ο καθη-
γητής Φορντ. «Αυτό θα είναι πι-
θανόν το επίδικο της μάχης για 
την ηγεσία του κόμματος μετά 
τη διαφαινόμενη ήττα στις επό-
μενες εκλογές – αν θα γίνει ή όχι 
ένα δεξιό λαϊκιστικό κόμμα. Θα 
μπορούσε επίσης να προκύψει 
κάποιο νέο κόμμα τύπου (Νάι-
τζελ) Φάρατζ».

Είναι ένα φαινόμενο που τρο-
φοδοτείται από μια σειρά αιτιών, 
εξηγεί: «Θέματα ταυτότητας, αξι-
ακές διαφορές μεταξύ των γενε-
ών, χάσματα στην εκπαίδευση, 

δυσαρέσκεια με την πολιτική». 
Η Βρετανία, λέει, δεν έχει ένα 
ασυνήθιστα ισχυρό τέτοιο ρεύ-
μα σε σχέση με τον ευρωπαϊκό 
μέσο όρο. «Η διαφορά είναι ότι, 
λόγω του εκλογικού συστήματος, 
κόμματα με αυτόν τον προσανα-
τολισμό δύσκολα μπαίνουν στο 
Κοινοβούλιο. Αντ’ αυτού, ασκούν 
εμμέσως την επιρροή τους με τον 
αντίκτυπο που έχουν στους Συ-
ντηρητικούς – ο οποίος την τε-
λευταία δεκαετία έχει αποδειχθεί 
αξιοσημείωτα έντονος».

Εξίσου ρόδινες είναι οι προο-

πτικές του δεξιού λαϊκισμού και 
στις Ηνωμένες Πολιτείες. «Ο τρα-
μπισμός δεν είναι απλώς ένα ρεύ-
μα πίστης στην προσωπικότητα 
– έχει αλλάξει τον χαρακτήρα 
των Ρεπουμπλικανών», εξηγεί 
ο Μίλκις. «Ολοι οι αντίπαλοί του 
για το χρίσμα πρεσβεύουν κά-
ποια μορφή αυταρχικού εθνικι-
σμού. Ο Τραμπ είναι σύμπτωμα 
εξελίξεων που λαμβάνουν χώρα 
εδώ και περισσότερο από μισόν 
αιώνα – η επιρροή του δεν θα 
εξαλειφθεί όταν φύγει από το 
προσκήνιο».

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Η αργή διάβρωση των Συντηρητικών
Ρεπουμπλικανοί και Τόρις μοιάζουν εγκλωβισμένοι στις αμαρτίες και στις δοξασίες του Τραμπ και του Μπόρις Τζόνσον

Παρά την απαγγελία 
κατηγοριών, ο Τραμπ 
παραμένει φαβορί για 
το χρίσμα ενόψει των 
εκλογών του 2024, ενώ 
και ο Τζόνσον, παρότι 
πολιτικά λαβωμένος, δεν 
πρόκειται να αποσυρθεί 
ησύχως.

«Οι μισοί βουλευτές 
του Συντηρητικού 
Κόμματος μπορούν να 
χαρακτηριστούν δεξιοί 
λαϊκιστές», σχολιάζει 
ο Ρόμπερτ Φορντ. 
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Μπόρις Τζόνσον και Ντόναλντ Τραμπ δεν διασταυρώθηκαν μόνο στη φαντασία των πολεμίων τους (εδώ από διαμαρτυρία στο Λονδίνο). Οι δη-
μαγωγικές πρακτικές τους είναι όμοιες, όπως και οι διαρθρωτικές παρενέργειες στα κόμματά τους.

Ο Σίντνεϊ Μίλκις, καθηγητής στο 
Τμήμα Πολιτικής του Miller Center 
του Πανεπιστημίου της Βιρτζίνια, 
επισημαίνει στην «Κ» πως «το Ρε-
πουμπλικανικό Κόμμα έχει αποκτή-
σει κινηματικό χαρακτήρα, ο οποίος 
διαμορφώνεται από τη σχέση μετα-
ξύ “λαϊκιστών” προέδρων και κοι-
νωνικών κινημάτων».

Ο Ρόμπερτ Φορντ, καθηγητής Πο-
λιτικής Επιστήμης στο Πανεπιστή-
μιο του Μάντσεστερ, αναφέρει πως 
οι περισσότεροι από τους μισούς 
Συντηρητικούς ψηφοφόρους θεω-
ρούν τον Μπόρις Τζόνσον ανέντι-
μο και εκτιμά πως η θέση του είναι 
πολύ δυσμενέστερη από εκείνη του 
Ντόναλντ Τραμπ.

Ρεύματα και ταυτότητες πέρα από τα πρόσωπα
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Εχουν περάσει 12 ημέρες από το 
πολύνεκρο ναυάγιο του αλιευτι-
κού νοτιοδυτικά της Πύλου και 
τα κενά, όπως και τα αναπάντη-
τα ερωτήματα, στην υπόθεση 
παραμένουν πολλά. Η «Κ» επι-
χειρεί σήμερα μέσα από ερωτα-
παντήσεις να ρίξει φως σε σκο-
τεινές πτυχές της τραγωδίας.

Eγινε ή όχι προσπάθεια ρυ-
μούλκησης του μοιραίου αλι-
ευτικού από το Λιμενικό;

Στις πρώτες λεπτομερείς 
ανακοινώσεις του το Λιμενι-
κό παρέλειψε να κάνει αναφο-
ρά στη χρήση σχοινιού από το 
πλήρωμα του πλοίου «920» που 
προσέγγισε το αλιευτικό πριν 
βυθιστεί.

Στην ένορκη κατάθεσή του, 
πάντως, ο κυβερνήτης περιέ-
γραψε ότι έδεσε ένα «μικρό κά-
βο» στο πλοιάριο με τους με-
τανάστες. Κατέθεσε επί λέξει: 
«Περί την 23.50 βρισκόμενοι 
πλησίον του, τους δόθηκε ένας 
μικρός κάβος με σκοπό να το 
προσεγγίσουμε και να διαπι-
στώσουμε τι ακριβώς χρειάζεται 
(...) Παρά τις επανειλημμένες 
εκκλήσεις αν θέλουν βοήθεια 
- συνδρομή μάς αγνόησαν και 
περί ώρα 23.57 έλυσαν τον κάβο 
που τους είχαμε δώσει».

Στελέχη του Λιμενικού δη-
λώνουν ότι η χρήση κάβου 
προσέγγισης αποτελεί συνή-
θη πρακτική κατά τη διάρκεια 
των ελέγχων στη θάλασσα και 
ότι ουδεμία σχέση έχει με από-
πειρα ρυμούλκησης. Το αλιευτι-
κό εξάλλου ήταν υπερφορτωμέ-
νο και η ρυμούλκησή του προς 
τις ελληνικές ακτές και μάλιστα 
τη νύχτα θα ήταν ριψοκίνδυνη.

Αναφέρουν ακόμη ότι οι πε-
ριοχές ευθύνης έρευνας και διά-
σωσης (SAR) της Ιταλίας και της 
Μάλτας απείχαν 70 και 50 ναυ-
τικά μίλια αντίστοιχα και πως 
ακόμη κι αν στόχος τους ήταν 
να «σπρώξουν» το αλιευτικό 
εκτός της ελληνικής περιοχής 
ευθύνης, αυτό θα απαιτούσε 2 
έως 3 ημέρες. Και σίγουρα δεν 
θα είχε ολοκληρωθεί πριν από 
το πρώτο φως της ημέρας, όταν 
θα ξεκινούσαν οι πτήσεις των 
αεροσκαφών του Frontex.  

Ενώπιον της ανακρίτριας, 
πάντως, οι εννέα διασωθέντες 
που εξετάστηκαν ως μάρτυρες 
(υπέδειξαν στις Αρχές τους φε-
ρόμενους ως διακινητές) μί-
λησαν ξεκάθαρα για απόπει-
ρα ρυμούλκησής τους από το 
«ελληνικό πλοίο», συνδέοντάς 
τη με τη βύθιση του αλιευτι-
κού. «Το ελληνικό πλοίο έδεσε 
σχοινί στο μπροστινό μέρος του 
πλοίου μας και ξεκίνησε να μας 
τραβάει αργά, όμως το σχοινί 
κόπηκε (...) Τη δεύτερη φορά 
που το έδεσαν στην αρχή αι-
σθανθήκαμε ότι μας τραβάνε, 
μετά το πλοίο μας πήρε κλίση», 
κατέθεσε 23χρονος Σύρος. «Το 
ελληνικό πλοίο έριξε σχοινί και 
το δέσαμε αλλά δεν πρόλαβε να 
μας μετακινήσει. Ολος ο κόσμος 
έκανε φασαρία, κάποιοι ζητού-
σαν βοήθεια και κάποιοι άλλοι 
ήθελαν να πάνε στην Ιταλία. 
Το πλοίο μας τότε από ένα δυ-
νατό τράβηγμα πήρε κλίση και 
κατέληξαν στο νερό», ανέφερε 
στην κατάθεσή του δεύτερος 
Σύρος μάρτυρας.

 
Γιατί οι 9 μάρτυρες αναφέρ-
θηκαν στη χρήση σχοινιού 
ενώπιον της ανακρίτριας, αλ-
λά δεν είπαν τίποτα σχετικό 
στις καταθέσεις που προη-
γήθηκαν στην ασφάλεια του 
Λιμενικού;

Στις καταθέσεις στο Λιμε-
ναρχείο Καλαμάτας την περα-
σμένη Τετάρτη και Πέμπτη οι 
9 υπήκοοι Συρίας και Πακιστάν 
περιέγραψαν τις συνθήκες του 
ταξιδιού και υπέδειξαν τα μέλη 
του κυκλώματος που επέβαιναν 
στο αλιευτικό. Οταν ρωτήθη-
καν για τα αίτια του ναυαγίου, 
ορισμένοι απάντησαν «κάποια 
στιγμή το βράδυ ήρθε ένα πλοίο 
του Λιμενικού για βοήθεια και 
ξαφνικά το πλοίο τούμπαρε και 
βρεθήκαμε στο νερό». Αλλοι 
απέδωσαν τη βύθιση στον με-
γάλο αριθμό ατόμων που επέ-
βαινε στο πλοιάριο.

Το πρωί της Παρασκευής με-
ταφέρθηκαν όπως και οι υπό-
λοιποι διασωθέντες στο κέ-
ντρο φιλοξενίας μεταναστών 

στη Μαλακάσα. Ενα εικοσιτε-
τράωρο αργότερα, ωστόσο, κα-
τόπιν αιτήματος της ανακρί-
τριας επέστρεψαν πίσω στην 
Καλαμάτα προκειμένου να δώ-
σουν συμπληρωματική κατάθε-
ση. Ενώπιόν της εμπλούτισαν 
την αρχικά λιτή αφήγηση για 
τις συνθήκες του ναυαγίου και 
σχεδόν όλοι αναφέρθηκαν στη 
χρήση κάβου από το Λιμενικό.

Χαρακτηριστικό είναι το πα-
ράδειγμα 23χρονου υπηκόου 
Συρίας. Στους άνδρες του Λιμε-

ναρχείου κατέθεσε ότι «κάποια 
στιγμή το βράδυ ήρθε ένα σκά-
φος του Λιμενικού για βοήθεια 
και ξαφνικά το πλοίο τούμπαρε 
και βρεθήκαμε στη θάλασσα». 
Τρεις ημέρες αργότερα στην 
ανακρίτρια είπε τα εξής: «Προ-
σπάθησε το ελληνικό πλοίο να 
μας τραβήξει, έκανε μια κλίση 
το δικό μας καράβι αναλόγως 
πού πήγαινε ο κόσμος. Κλίση 
αριστερά, ο κόσμος δεξιά, στην 
άλλη κλίση δεξιά, ο κόσμος αρι-
στερά, άλλη μια κλίση και έφυ-
γε το καράβι».

Τα στελέχη του Λιμενικού 
σημειώνουν ότι οι καταθέσεις 
στο Λιμεναρχείο ελήφθησαν 
παρουσία μεταφραστών και δί-

χως να ασκηθεί κανενός είδους 
πίεση στους μάρτυρες. Παρα-
τηρούν ακόμη ότι η μεταβολή 
του περιεχομένου των καταθέ-
σεων συμπίπτει με τη μεταφορά 
των μαρτύρων στη Μαλακάσα 
όπου –κόντρα στις δικές τους 
εισηγήσεις– απέκτησαν γρή-
γορα πρόσβαση μέλη Μη Κυ-
βερνητικών Οργανώσεων και 
δικηγόροι.

Επιπλέον αφήνουν ανοικτό 
το ενδεχόμενο μεταξύ των δι-
ασωθέντων να υπάρχουν και 
άλλα μέλη του δουλεμπορικού 
δικτύου που δεν έχουν απο-
καλυφθεί (παρότι την έρευνα 
συνέδραμε και η ΕΥΠ). Σε μια 
τέτοια περίπτωση δεν αποκλεί-
ουν τα συγκεκριμένα πρόσωπα 
είτε με απειλές είτε με τη δύ-
ναμη της πειθούς να έκαναν 
τους μάρτυρες να μεταβάλουν 
τη θέση τους με σκοπό να δια-
χυθεί η ευθύνη για το πολύνε-
κρο ναυάγιο.

Είναι πάντως αξιοσημείωτο 
ότι, εκτός των 9 μαρτύρων, και 
οι 9 διωκόμενοι ως διακινητές 
απολογούμενοι την Τρίτη ενώ-
πιον της ανακρίτριας συνέδε-
σαν το ναυάγιο με τη χρήση 
κάβου και την απόπειρα ρυ-
μούλκησής τους από το πλή-
ρωμα του «920». Οι συλληφθέ-
ντες μάλιστα από τις πρωινές 
ώρες της περασμένης Πέμπτης 
βρίσκονταν στο κτίριο του Κε-
ντρικού Λιμεναρχείου Καλαμά-
τας και μετά τη μεταγωγή τους 
στον εισαγγελέα παρέμειναν 
κρατούμενοι στην Αστυνομική 
∆ιεύθυνση Μεσσηνίας. Η μόνη 
επικοινωνία που είχαν ήταν με 
τους διορισμένους από το κρά-
τος συνηγόρους τους, αργά το 
μεσημέρι του Σαββάτου.

Εχουν το Λιμενικό Σώμα και 
η ανάκριση στη διάθεσή τους 
οπτικοακουστικό υλικό ικανό 
να ρίξει φως στα δραματικά 
λεπτά που προηγήθηκαν της 
βύθισης;

Ολοκληρώνοντας την κα-
τάθεσή του ο κυβερνήτης του 
«920» αναφέρει επί λέξει: «Σας 
εγχειρίζω ψηφιακό δίσκο που 
περιέχει βίντεο». Κατά πλη-
ροφορίες, δεν πρόκειται για 
βίντεο από τις κάμερες του 
περιπολικού σκάφους που απο-
κτήθηκε το καλοκαίρι του 2021 
από την Ιταλία. Κι αυτό διότι, 
σύμφωνα με πληροφορίες που 
επιβεβαιώνονται από τρεις δια-
φορετικές πηγές ενημέρωσης, 
το καταγραφικό σύστημα του 
πλοίου (VDR) βρίσκεται εκτός 
λειτουργίας. Τα βίντεο λοιπόν 
που δόθηκαν στην ασφάλεια 
του Λιμεναρχείου Καλαμάτας 
προέρχονται από το κινητό τη-
λέφωνο του κυβερνήτη. Σ’ αυτά 
(σ.σ: έχουν τραβηχτεί μέσα από 
την οθόνη νυχτερινής όρασης) 
φαίνεται το υπερφορτωμένο 
αλιευτικό να γέρνει επικίνδυ-
να δεξιά και αριστερά, παρό-
τι στην περιοχή επικρατεί νη-
νεμία.

Τους επικίνδυνους κλυδω-
νισμούς του αλιευτικού, όπως 
και την άρνηση του πλοιάρχου 
του να δεχθεί βοήθεια, περιέ-
γραψε στην επίσημη αναφορά 
του ο καπετάνιος του ελληνι-
κού δεξαμενόπλοιου «Faithfull 
Warrior», που το βράδυ της Τρί-
της 12 Ιουνίου κλήθηκε να πα-
ράσχει συνδρομή στο αλιευτι-
κό. «21.45 ο πλοίαρχος έκανε 
αναφορά στο ελληνικό κέντρο 
έρευνας και διάσωσης ότι το 
σκάφος κλυδωνιζόταν επικίν-

δυνα λόγω υπεράριθμων σε όλα 
τα καταστρώματα (...) οι επιβαί-
νοντες δεν θέλουν να αποβιβα-
στούν σε ελληνικό έδαφος, συ-
μπέρασμα που συνάγεται απ’ 
όλη τη γενική αρνητική στάση 
του πλοιάρχου του αλιευτικού».

Το βίντεο που έχει τραβηχτεί 
το πρωί της Τρίτης και απεικο-
νίζει το αλιευτικό να κινείται με 
σταθερή ταχύτητα, προέρχεται 
από το αεροσκάφος επιτήρησης 
Eagle του Frontex. Αντίθετα, 
το drone που μισθώνει ο ορ-

γανισμός και βρίσκεται εγκα-
τεστημένο στην αεροπορική 
βάση στο Τυμπάκι της Κρήτης, 
το βράδυ του ναυαγίου δεν βρι-
σκόταν στην Πύλο αλλά επι-
χειρούσε στη θαλάσσια περιο-
χή νότια των Καλών Λιμένων, 
όπου υπήρχε σε εξέλιξη δεύτε-
ρο περιστατικό έρευνας για τη 
διάσωση μεταναστών που επέ-
βαιναν σε ιστιοπλοϊκό σκάφος.

Σε ό,τι αφορά την πιθανό-
τητα ύπαρξης ηχητικών αρχεί-
ων, πηγές από το Λιμενικό ση-
μειώνουν ότι οι συνεννοήσεις 
του κυβερνήτη του «920» με το 
αρχηγείο έγιναν μέσω κινητών 
και ως εκ τούτου είναι δύσκολη 
η ανάκτηση συνομιλιών από τη 

νύχτα του ναυαγίου. Σε κάθε 
περίπτωση γίνεται προσπάθεια 
να συλλεγεί όλο το διαθέσιμο 
αποδεικτικό υλικό, μια και θε-
ωρείται βέβαιο ότι τα αρμόδια 
στελέχη του Λιμενικού Σώμα-
τος θα κληθούν να παράσχουν 
εξηγήσεις, όχι μόνο στο πλαί-
σιο της ποινικής έρευνας αλ-
λά και σε όργανα της Ε.Ε., με 
πρώτο τον οργανισμό Frontex.

 
Τι γνωρίζουμε για το δουλε-
μπορικό κύκλωμα που βρίσκε-
ται πίσω από την τραγωδία;

Σύμφωνα με καλά πληροφο-
ρημένες πηγές, στη διάρκεια 
των τελευταίων δύο μηνών το 
ίδιο δίκτυο διακινητών είχε ορ-
γανώσει ταξίδια 18 αλιευτικών 
σκαφών από τις ακτές της Λιβύ-
ης προς την Ιταλία. Υπάρχουν 
ενδείξεις ότι έχει πλοκάμια σε 
Αίγυπτο, Λιβύη και Ιταλία, ενώ 
νεότερα δεδομένα από υπηρε-
σίες ασφαλείας δυτικών χωρών 
αναφέρουν ότι τα αρχηγικά μέ-
λη του βρίσκονται στη γειτονι-
κή Τουρκία. Για τον συντονι-
σμό της έρευνας το αρχηγείο 
του Λιμενικού ζήτησε από την 
πρώτη στιγμή τη συνδρομή της 
ευρωπαϊκής αστυνομικής υπη-
ρεσίας Europol, η οποία μάλι-
στα έστειλε προς τούτο στε-
λέχη της στην Καλαμάτα. Από 
την επεξεργασία των έως τώρα 
δεδομένων, πάντως, προκύπτει 
ότι οι 9 συλληφθέντες ως δια-
κινητές δεν βρίσκονται κατα-
χωρισμένοι στα αρχεία κάποιας 
ευρωπαϊκής αρχής. Εάν πράγ-
ματι αποδειχθεί ότι μετέχουν 
στο κύκλωμα, τότε θα πρόκει-
ται για χαμηλόβαθμα, αναλώ-
σιμα στελέχη. 

 
Τήρησε το Λιμενικό το πρω-
τόκολλο ενεργειών που προ-
βλέπεται σε περιπτώσεις 
επιχειρήσεων έρευνας και 
διάσωσης;

Πηγές από το Λιμενικό ανα-
φέρουν ότι οι επιχειρήσεις SAR 
(Search and Rescue) χωρίζονται 
σε τρεις φάσεις: αβεβαιότητας, 
δυσχέρειας και κινδύνου. Για το 
μοιραίο αλιευτικό αναφέρουν 
συγκεκριμένα ότι από τις 11 
το πρωί της Τρίτης μέχρι και 
τις 3.30 το μεσημέρι η επιχεί-
ρηση βρισκόταν στην 1η φά-
ση της αβεβαιότητας. Από τις 
εικόνες που είχαν μεταδώσει 
στον θάλαμο επιχειρήσεων το 
αεροσκάφος του Frontex και το 
ελικόπτερο του Λιμενικού, προ-
έκυπτε ότι το πλοιάριο κινείτο 
αυτοδύναμα, καθώς και ότι οι 
καιρικές συνθήκες στην περι-
οχή ήταν καλές. Στις 3.30 μ.μ., 
ωστόσο, κυρίως λόγω υπέρβα-
ρου κρίθηκε ότι το αλιευτικό 
βρίσκεται σε δυσχερή θέση 
και ζητήθηκε από παραπλέο-
ντα σκάφη να παράσχουν συν-
δρομή. Πρώτο έσπευσε σε βοή-
θεια το «Lucky Sailor», δίνοντας 
νερό, τροφή και καύσιμα στο 
πλοιάριο. Από τα βίντεο που 
τράβηξαν με τα κινητά τους τα 
μέλη του πληρώματος προκύ-
πτει ότι η μηχανή του αλιευτι-
κού βρισκόταν σε λειτουργία 
και ότι στην περιοχή επικρα-
τούσε νηνεμία. Στη συνέχεια το 
«Lucky Sailor» αποδεσμεύθηκε 
και στις 7.18 μ.μ. πήρε εντολή 
ένα δεύτερο παραπλέον πλοίο, 
το «Faithfull Warrior» να σπεύ-
σει σε βοήθεια. Το δεξαμενό-
πλοιο έμεινε στην περιοχή μέ-
χρι 20 λεπτά μετά τα μεσάνυχτα 
όταν και του επετράπη από τον 
θάλαμο επιχειρήσεων να συνε-
χίσει την πορεία προς το λιμάνι 
προορισμού του. Μόνο στη 1.40 
π.μ. της Τετάρτης, όταν ο κα-
πετάνιος του αλιευτικού ενημέ-
ρωσε με το δορυφορικό του τη-
λέφωνο ότι η μηχανή έπαψε να 
λειτουργεί, οι αξιωματικοί στον 
θάλαμο επιχειρήσεων έκριναν 
πλέον ότι το πλοιάριο βρίσκεται 
σε κίνδυνο. Τη στιγμή εκείνη, 
ωστόσο, στο σημείο δεν υπήρ-
χαν σε κατάσταση αναμονής 
παραπλέοντα πλοία ούτε σκάφη 
του Λιμενικού, παρά μόνον το 
περιπολικό «920». Η θαλαμηγός 
«Maya Queen», που ταξίδευε 
από τη Σαρδηνία προς Σούδα, 
έφθασε στο σημείο αρκετή ώρα 
μετά το ναυάγιο. Αρμόδιοι Ελ-
ληνες αξιωματικοί επιρρίπτουν 
ευθύνες για το ναυάγιο στο πλή-
ρωμα του αλιευτικού, με το αι-
τιολογικό ότι δεν δέχθηκε την 
ελληνική βοήθεια όταν αυτή 
του προσφέρθηκε.

Οι περιοχές ευθύνης της 
Ιταλίας και της Μάλτας 
απείχαν 70 και 50 μίλια 
αντίστοιχα και εάν στό-
χος ήταν να εξωθηθεί το 
αλιευτικό εκεί, θα απαι-
τούνταν 2 έως 3 ημέρες.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ

Τα σχοινιά, τα βίντεο και
οι αντιφατικές μαρτυρίες

Διασωθέντες από το ναυάγιο του αλιευτικού στην πύλη του κέντρου φιλοξενίας μεταναστών της Μαλακάσας. Κάποιοι από αυτούς άλλαξαν τις 
καταθέσεις που είχαν δώσει στο Λιμεναρχείο, όπου βρέθηκαν ενώπιον της ανακρίτριας.
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Στη διάρκεια των τελευ-
ταίων δύο μηνών το ίδιο 
δίκτυο διακινητών είχε 
οργανώσει δρομολόγια 
18 αλιευτικών σκαφών 
από τις ακτές της Λιβύ-
ης προς την Ιταλία.

Τι (δεν) ξέρουμε για το ναυάγιο της Πύλου, με βάση τις διπλές 

καταθέσεις και τα στοιχεία που παρουσιάζει το Λιμενικό

ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ



Κηφήνες 
της απαξίωσης 

Να το πω υποβάθμιση, δεν θα είναι
πολύ εύστοχο. Μήπως να είναι υπο-
τίμηση; Ούτε. Με τραγωδία μοιάζει
η κατάσταση, μα λέω να μην χρη-
σιμοποιήσω υπερβολές στο πώς θα
χαρακτηρίσω την κατάσταση που
έχει περιέλθει η εθνική μας ομάδας
υπό την καθοδήγηση του Κούμα
και των αυλικών του. Με μια πιο
μετριοπαθή προσέγγιση λοιπόν,

επιλέγω την λέξη «απαξίωση» και κολλώ πριν απ’
αυτήν την λέξη «πλήρης». 

Γιατί έτσι είναι τα δεδομένα. Σε πλήρης απαξίωση
έχει καταντήσει η κατάσταση της αντιμετώπισης
της εθνικής μας ομάδας, όχι μόνο ως προς το αγω-
νιστικό κομμάτι –που έτσι και αλλιώς ποτέ δεν ήταν
και το φόρτε της– αλλά και σαν θεσμός. 

Ναι η «εθνική που μας ενώνει», όπως έλεγε ένα
παντελώς άστοχο και αβάσιμο τσιτάτο των επικοι-
νωνιολόγων του Κούμα, δεν ενδιαφέρει πια κανένα.
Μήτε κόβει εισιτήρια, μήτε κερδίζει νούμερα τη-
λεθέασης, μήτε τα θέματα της φέρνουν κλικς στις
σελίδες, μήτε οι χορηγοί στέκονται στην ουρά
μήπως και διαφημιστούν, μήτε τα σωματεία απαιτούν
τη βελτίωση μήτε και οι Κύπριοι παίκτες. Γενικώς
δεν ενδιαφέρει κανέναν, πολύ φοβάμαι ούτε και
την ίδια την Ομοσπονδία. 

«Χίλια χρόνια τούρκικα» υπό την καθοδήγηση
όλων αυτών που εξουσιάζουν το άθλημα τις τελευ-
ταίες δεκαετίες, τίποτα δεν αλλάζει. Ή μάλλον
αλλάζει, μα προς το χειρότερο. Και όμως οι υπεύθυνοι
για την κατάντια μήτε λογοδοτούν σε κανέναν,
μήτε έχουν την τσίπα να αποχωρήσουν και να πανε
σπίτι τους. Βρίσκονται εκεί κάνοντας τα κουμάντα
τους, που δεν πολύ σχετίζονται με το άθλημα. 

Από τεχνογνωσία, δεν υπάρχει κάποιος να μας
εξηγήσει τι και πώς. Από μεθοδικότητα, δεν βλέπει
κανείς δράση για να κατανοήσουμε και εμείς τι
εφαρμόζουν. Από εργασία, δεν φαίνεται πουθενά
ότι κάποιος δουλεύει σκληρά, σκίζεται ολημερίς
μήπως και φτιάξουν τα πράγματα στην εθνική
ομάδα. Εκεί που βλέπεις χώρες με λιγότερο πληθυσμό
–που τ’ όνομα τους δεν τρομάζει ποδοσφαιρικά–
να βελτιώνονται, να εξελίσσονται και να παρου-
σιάζονται αξιοπρεπείς στις διεθνείς διοργανώσεις,
εδώ βλέπεις να πετάν’ από το ένα ψέμα στ’ άλλο –
σαν τις μέλισσες ένα πράγμα. Μόνο που δεν κου-
βαλούν γύρη αλλά απαξίωση, μεταδίδοντάς την
από ‘δω και από ‘κει.  

Με συγχωρείτε. Οι μέλισσες εργάζονται σκληρά
για να κρατούν  σε τάξη το νοικοκυριό τους. Με
κηφήνες μοιάζουν περισσότερο. Κηφήνες της απα-
ξίωσης.  

Αποτυχία θα είναι!
Να αποδεχθούμε ότι, για δεύτερο
προκριματικό γύρο της τρίτης στη
σειρά διασυλλογικής διοργάνωσης
της ΟΥΕΦΑ, για ΑΠΟΕΛ και Ομόνοια
–στο γκρουπ των ισχυρών και οι
δύο– η κλήρωση θα μπορούσε να
ήταν και καλύτερη. Δεκτό πως σε
επίπεδο διοργάνωσης Τσιάμπιονς
Λικ, ο όποιος αντίπαλος, για την σχε-
τικά άπειρη σε ευρωπαϊκές υποχρε-

ώσεις ομάδα του Αρη, δεν πρέπει να θεωρείται
εύκολη αποστολή. Για την ΑΕΚ ούτε λόγος, ως προς
τα δεδομένα του πρώτου αντίπαλου και τις πιθα-
νότητες πρόκρισης. Η γενικότερη εκτίμηση, ωστόσο,
και για τις τέσσερις κυπριακές ομάδες, είναι πως
εύκολα, δύσκολα ή πολύ δύσκολα, θα πρέπει να
είναι στις επόμενες κληρώσεις. Γενικότερη εκτίμηση
αλλά και (λογική) απαίτηση οι τέσσερις προκρίσεις. 

Οσο πιο έμπειρη και να είναι σε τέτοια παιχνίδια
η Μπάτε, σαφώς με τα στοιχεία που την συνοδεύουν,
ως προς την τωρινή αγωνιστική της κατάσταση,
δεν υπερτερεί του Αρη. Στα συν της πλευράς, και
η ιδιαιτερότητα του επαναληπτικού μακριά από τη
φυσική έδρα του αντίπαλου και χωρίς την παρουσία
φιλάθλων. Οσο ιστορική ομάδα και να είναι η Βοϊ-
βοντίνα για το ποδόσφαιρο της Σερβίας, ασφαλώς
και δεν έχει να επιδείξει είτε καλύτερη ευρωπαϊκή
πορεία ή γενικότερα διακρίσεις τα τελευταία χρόνια
σε σχέση με το ΑΠΟΕΛ. Θα συναντήσει εχθρική
ατμόσφαιρα στο Αζερμπαϊτζάν η Ομόνοια, ωστόσο,
οι φωνές, οι τουρκικές σημαίες και το… πανί του
ψευδοκράτους –που λογικά θα εμφανιστούν στις
κερκίδες– δεν παίζουν μπάλα.

Απλά τα πράγματα. Οι προϋπολογισμοί των –
πολλών– τελευταίων χρόνων, οι επιλογές παικτών,
το μισθολόγιο, κατ’ επέκταση η αξία των ρόστερ
και γενικότερα οι συνθήκες κάτω από τις οποίες
λειτουργούν πλέον οι μεγάλες δυνάμεις του ποδο-
σφαίρου μας, σε καμία περίπτωση δεν μπορούν να
δικαιολογήσουν ενδεχόμενη αποτυχία σε αυτό το
αρχικό στάδιο συμμετοχής των ομάδων μας στις
δύο φετινές ευρωπαϊκές διοργανώσεις. Αν θέλουμε
να λέμε πως ανεβάσαμε επίπεδο, αν ως ένα βαθμό
μπορούν να δικαιολογούνται οι προϋπολογισμοί
εκατομμυρίων, από τέτοιες αποστολές δεν μπορεί
να γίνει αποδεκτή οποιαδήποτε αποτυχία.

Μένει ο βαθμός ετοιμότητας, με τις δεδομένες
δυσκολίες –φυσιολογικές– στην αρχή μιας αγωνι-
στικής περιόδου. Φυσιολογικές αλλά και γνωστές
από το τέλος του προηγούμενου πρωταθλήματος.
Aρα και δεδομένη η υποχρέωση των τεσσάρων
ομάδων να κινηθούν έγκαιρα και σωστά, στην πε-
ρίοδο προγραμματισμού την οποία διανύουμε...

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ 

Οι τέσσερις εκπρόσωποί μας στις ευ-
ρωπαϊκές διοργανώσεις έμαθαν από
την περασμένη Τετάρτη (21/6) τις πρώ-
τες τους αντιπάλους και άρχισαν να
καταστρώνουν τα πλάνα τους με απώ-
τερο στόχο να φτάσουν στους ομίλους. 

Ο πρωταθλητής Αρης θα αγωνιστεί
για πρώτη φορά στην ιστορία του στο
Champions League και πρώτος του αν-
τίπαλος στον δεύτερο προκριματικό
γύρο θα είναι ο νικητής του ζευγαριού
Παρτιζάνι (Αλβανία) - Μπάτε Μπόρισοφ
(Λευκορωσία), με τον Αρη γηπεδούχο
στον πρώτο αγώνα. Από το δεύτερο
προκριματικό γύρο του Conference Le-
ague ξεκινά το ευρωπαϊκό ταξίδι για
ΑΠΟΕΛ, ΑΕΚ και Ομόνοια. Πρώτος αν-
τίπαλος του ΑΠΟΕΛ είναι η Βοϊβοντίνα
(Σερβία), με το πρώτο παιχνίδι στο ΓΣΠ.
Η ΑΕΚ ξεκινά εκτός έδρας απέναντι
στην Τορπέντο (Λευκορωσία) και η
Ομόνοια από την έδρα της Καμπάλα
(Αζερμπαϊτζάν). Οι κληρώσεις άφησαν
σε μεγάλο βαθμό ικανοποιημένους τον
Αρη και την ΑΕΚ. Η «Ελαφρά Ταξιαρχία»
είχε την καλύτερη κλήρωση και η ομάδα
της Λάρνακας μπορεί επίσης να νιώθει
τυχερή. Τελικά δεν είναι καθόλου άσχη-
μη η κλήρωση για την Ομόνοια, αφού
η Καμπάλα βρίσκεται σε σοβαρή κρίση,
ενώ παρά το ότι ο ΑΠΟΕΛ έχει την ψη-
λότερη «ευρωπαϊκή» βαθμολογία, του
έτυχε ο πιο δύσκολος αντίπαλος (σε
σχέση με την προκλήρωση) η Βοϊβον-
τίνα (Σερβία), με τους πολλούς οπαδούς
και το ψηλό μπάτζετ. 

Θα δούμε αναλυτικά πιο κάτω τα
βασικά που αφορούν στους αντιπάλους
των εκπροσώπων μας στον δρόμο τους
για τους ομίλους, που είναι φέτος πολύ
πιο δύσβατος.

ΑΡΗΣ

Κλήρωση… 
στα μέτρα του 

Πάρα πολύ καλή είναι η κλήρωση του
Αρη στον β΄ προκριματικό γύρο του
Τσάμπιονς Λιγκ. Η κληρωτίδα, έκλεισε
το μάτι στους πρωταθλητές Κύπρου,
αφού θα βρεθούν αντιμέτωποι με τον
νικητή του ζευγαριού Παρτιζάνι Αλ-
βανίας και Μπάτε Μπορίσοφ Λευκο-
ρωσίας. Οχι μόνο δεν πρόκειται για
μεγαθήρια, αλλά θα μπορούσαν να
χαρακτηρισθούν ως βατοί αντίπαλοι
για τον καλό, σοβαρό και φιλόδοξο
Αρη. Πόσο μάλλον αν το φαβορί του

ζευγαριού, η Μπάτε Μπορίσοφ επι-
βεβαιώσει τα προγνωστικά. Η γνωστή
μας ομάδα από την Λευκορωσία δεν
πάει καλά στο τοπικό πρωτάθλημα
και δεν μοιάζει σε τίποτα με την σπου-
δαία ομάδα που είχε πριν λίγα χρόνια.
Πολύ σημαντικό για τον πρωταθλητή
μας είναι και το ότι αν βρεθεί αντιμέ-
τωπος με την πρωταθλήτρια Λευκο-
ρωσίας, θα δώσει τον εκτός έδρας αγώ-
να σε ουδέτερο γήπεδο και μάλιστα
κεκλεισμένων των θυρών! Το συγκρό-
τημα του Αλεξέι Σπιλέφσκι θέλει μια
μόνο πρόκριση για να εξασφαλίσει
100% τους ευρωπαϊκούς ομίλους. Μετά
τη χθεσινή κλήρωση στη Νιόν, μπορεί
να κάνει όνειρα, για μια εξαιρετική
διαδρομή στα προκριματικά του Τσάμ-
πιονς Λιγκ και γιατί όχι στους χρυσο-
φόρους ομίλους, όσο δύσκολο και αν
φαντάζει. Ο πρώτος αγώνας θα γίνει
στις 25 ή 26 Ιουλίου στην Κύπρο και
η ρεβάνς στις 1 ή 2 Αυγούστου σε ου-
δέτερο γήπεδο, εκτός έδρας.

ΑΠΟΕΛ

Στα δύσκολα 
από την αρχή

Για τον ΑΠΟΕΛ έτυχε η δυσκολότερη
αντίπαλος στον 2ο προκριματικό γύρο
του Κόνφερενς Λιγκ σε σχέση με την
προκλήρωση που είχε. Ο λόγος για τη

Βοϊβοντίνα Νόβι Σαντ. Προέρχεται
από τη μεγάλη των Πλάβι σχολή, είναι
από τις μεγάλες ομάδες της Σερβίας
και σίγουρα χρειάζεται μεγάλη προ-
σοχή. Οι «γαλαζοκίτρινοι» θα αντιμε-
τωπίσουν τη σερβική ομάδα, αρχικά
στο ΓΣΠ (27/7) και έπειτα στο ουδέτερο
γήπεδο «Μπάκα Τομπόλα» (3/8), επειδή
στο δικό της, το Στάδιο «Καρατζόρτζε»,
διεξάγονται έργα. Η αντίπαλος του
Θρύλου διαθέτει μεγάλη ιστορία και
δεν είναι τυχαίο που αποκαλείται «Γη-
ραιά Κυρία» (σαν άλλη Γιουβέντους),
αφού ιδρύθηκε το 1914.

Είναι από τις ομάδες που παλεύουν
κάθε χρόνο για ένα ευρωπαϊκό εισι-
τήριο. Στο πρωτάθλημα της λήξασας
σεζόν τερμάτισαν πέμπτοι, όμως για
τη νέα περίοδο έβαλαν ψηλότερους
στόχους και επιδιώκουν καλή πορεία
στην Ευρώπη.

ΟΜΟΝΟΙΑ

Σε σοβαρή κρίση 
η Καμπάλα

Αρχικά, στο άκουσμα της Καμπάλα
από το Αζερμπαϊτζάν, δημιουργήθηκε
η εντύπωση για δύσκολη-άσχημη κλή-
ρωση για την Ομόνοια. Στην συνέχεια
μάθαμε ότι η αντίπαλος των «πρασί-
νων» αντιμετωπίζει πολλά και σοβαρά
προβλήματα. Η αντίπαλος της Ομόνοιας

τερμάτισε στην 4η θέση του πρωτα-
θλήματος τη σεζόν 2022-‘23. Ωστόσο,
κατέκτησε κι αυτή, όπως και η Ομόνοια,
το κύπελλο. Η πιο ψηλή θέση που τερ-
μάτισε στο πρωτάθλημα του Αζερμ-
παϊτζάν ήταν η δεύτερη, τις σεζόν
2016-‘17 και 2017-‘18. Προπονητής
της είναι ο 42χρονος Αζέρος, Ελμαν
Μπακσίγιεφ. Το γήπεδό της είναι το
Gabala City Stadium χωρητικότητας
4.500 θέσεων. Ιδρύθηκε στις 3 Ιουλίου
1995 με το όνομα Γκόιγκολ (Goygol)
και στις 4 Μαΐου 2005 μετ’ ονομάστηκε
σε Καμπάλα. Στην Καμπάλα, που στη-
ρίζεται κυρίως σε Αζέρους ποδοσφαι-
ριστές, αγωνίζεται ο Ομάρ Χάνι, που
πέρασε από τον ΑΠΟΕΛ και τον Ολυμ-
πιακό. Ακόμη, στο δυναμικό της προ
διετίας οι Λόπες και Βούκσεβιτς, που
στη λήξασα σεζόν αγωνίστηκαν στο
Παραλίμνι.

Ο πρώτος αγώνας θα γίνει στις 27
Ιουλίου εκτός έδρας και ο επαναλη-
πτικός στις 3 Αυγούστου στο ΓΣΠ.

ΑΕΚ

Φαβορί για 
την πρόκριση 

Ως κλήρωση «λαχείο» μπορεί να χα-
ρακτηριστεί για την ΑΕΚ η αντίπαλός
της για τον 2ο προκριματικό γύρο του
Κόνφερενς Λιγκ. Η Τορπέντο Ζόντινο
Λευκορωσίας δεν έχει να επιδείξει κάτι
σπουδαίο και μια σοβαρή και έτοιμη
ΑΕΚ είναι ικανή να ξεπεράσει το εμ-
πόδιό της. Ο πρώτος αγώνας θα γίνει
εκτός έδρας σε ουδέτερο γήπεδο και
χωρίς θεατές (λόγω της εμπλοκής των
Λευκορώσων στην εισβολή της Ρωσίας
στην Ουκρανία) στις 27 Ιουλίου και ο
επαναληπτικός στην «Αρένα» στις 3
Αυγούστου.

Αγνωστη μπορεί να χαρακτηριστεί
η Τορπέντο Ζόντινο, καθώς δεν έχει
να επιδείξει κάτι αξιόλογο τόσο στο
εγχώριο πρωτάθλημα όσο και στα Ευ-
ρωπαϊκά Κύπελλα. Στη λήξασα σεζόν
τερμάτισε στην 8η θέση και το ευρω-
παϊκό εισιτήριο το εξασφάλισε αφού
πανηγύρισε το κύπελλο. Νίκησε στον
τελικό την Μπάτε (2-0). Δηλώνει Ευ-
ρωπαία για πέμπτη φορά, ενώ τις προ-
ηγούμενες τέσσερις δεν βρέθηκε ποτέ
πέραν από τον 2ο προκριματικό γύρο,
είτε του Γιουρόπα Λιγκ είτε του Κόν-
φερενς Λιγκ. Το πρωτάθλημα στη Λευ-
κορωσία βρίσκεται σε εξέλιξη, με την
Τορπέντο να βρίσκεται στην 3η θέση,
3 βαθμούς πίσω από την κορυφή.
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ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Καλοδεχούμενη 
Με μια αλλαγή θα διεξαχθεί το κύπελ-
λο Κύπρου της σεζόν 2023-24. Συγκε-
κριμένα, όλα τα ματς μέχρι τα ημιτελι-
κά θα είναι μονές αναμετρήσεις και μό-
νο στους «4» θα είναι διπλές. Αυτή η
αλλαγή αφορά την προημιτελική φάση,
καθώς τα προηγούμενα χρόνια στους
«8» οι αγώνες ήταν διπλοί. Καλοδεχού-
μενη.

* * * * *

Τηλεοπτικά δικαιώματα
Δεν μιλάμε για πληροφορίες ή ανώνυ-
μες καταγγελίες. Η επιχειρηματική
σχέση εταιρειών του προέδρου της
ΚΟΠ με τη CYTA, σε σχέση με τηλεοπτι-
κά δικαιώματα και με τζίρο διψήφιου
αριθμού εκατομμυρίων ευρώ, έχει να
κάνει με στοιχεία τα οποία κατέθεσε ο

γενικός εισαγγελέας του κράτους και
επιβεβαίωσε ο πρόεδρος του Ημικρα-
τικού οργανισμού. Το τι θα αποφασίσει
η Επιτροπή Δεοντολογίας, ως προς το
ενδεχόμενο επαγγελματικού ασυμβί-
βαστου είναι η μία πτυχή του θέματος.
Το ποια θα έπρεπε να ήταν η πρώτη αν-
τίδραση του προέδρου της ΚΟΠ Γιώρ-
γου Κούμα, ως προς το θέμα ευθιξίας
και διευκόλυνσης της έρευνας, είναι η
άλλη (άγνωστη) πτυχή! 

* * * * *

Τα ίδια με την Εθνική
Πάλι τα ίδια με το αντιπροσωπευτικό
μας συγκρότημα. Και έχεις και τον Κε-
τσπάγια να  τα έχει με τον κόσμο (κλα-
σικός Κετσπάγια αφού πάντα κάποιος
πρέπει να φταίει)  που δεν πάει στο
γήπεδο. Ναι ακριβώς έτσι είναι.  Αν

αρχίσει να πηγαίνει ο κόσμος θα… πε-
τάει το συγκρότημα. 

* * * * *

Κυπριοποιήσεις και 17 ξένοι 
Συνέχεια με… αντιπροσωπευτικό
συγκρότημα. Δεν φτάνει που δεν
έχουμε αρκετούς ποιοτικούς παίκτες,
κυπριοποιούμε συνεχώς άλλους και
ανεβάζουμε τους μη Κύπριους στις
ομάδες  από 15 σε 17. Και μετά παρα-
πονιόμαστε.

* * * * *

Κλεάνθης Γεωργιάδης
Θετικό το γεγονός πως, παρά τα όσα
καταγγέλλει και τα όσα διαφαίνονται,
ως προς τις παρασκηνιακές διαβουλεύ-
σεις για τις εκλογές στην ΚΟΠ, ο Κλε-

άνθης Γεωργιάδης επιμένει στην υπο-
ψηφιότητα του. Παρά τις σε βάρος του
προβλέψεις και ενδείξεις η υποψη-
φιότητα εξακολουθεί να θεωρείται επι-
λογή για όσους –κατά καιρούς– άσκη-
σαν κριτική ή απαίτησαν αλλαγές. Την
ίδια ώρα εξακολουθεί να δυσκολεύει
και όσους φώναζαν αλλά στο τέλος…
βολεύονταν, τα προηγούμενα χρόνια,
με την απουσία ανθυποψηφίου του
εκάστοτε προέδρου. 

* * * * *

Η Νέα  Σαλαμίνα 
Μπράβο στη Νέα Σαλαμίνα που με ευε-
λιξία και αποτελεσματικότητα κινείται
στο σχεδιασμό έχουσα πλήρη συνείδη-
ση του μεγέθους της.  Αυτά μέχρι τώ-
ρα. Σημασία πάντως έχει η πράξη για
την οποία θα πρέπει να περιμένουμε.

Με λίγη 
προσοχή 

μπορούν και
οι τέσσερις
Οι κυπριακές ομάδες έχουν καλές 

πιθανότητες για πρόκριση 

Ο Αρης θα αντιμετωπίσει τον νικητή του ζευγαριού Παρτιζάνι-Μπάτε Μπόρισοφ. Από τον δεύτερο προκριματικό γύρο του Conference League ξεκινά το ευρωπαϊκό ταξίδι για
ΑΠΟΕΛ, ΑΕΚ και Ομόνοια. Πρώτος αντίπαλος του ΑΠΟΕΛ είναι η Βοϊβοντίνα, η ΑΕΚ ξεκινά απέναντι στην Τορπέντο και η Ομόνοια θα αγωνιστεί ενάντια στην Καμπάλα.



ΚΥΡΙΑΚΗ 25 ΙΟΥΝΙΟΥ 2023

ΔΙΑΒΑΣΤΕ

-1,52%

Dow JonesΜεταβολές εβδομάδας

X.A.
-0,69% -1,38%

Nasdaq

-3,05%

Nikkei

-1,85%

Dax

-1,65%

FTSE 100

-2,53%

Πετρέλαιο

-0,06%

 €  /$

X.A.K.
-0,25%

Ο Μάιος
δεν συνέχισε
το ρεκόρ 
των αφίξεων
Ερωτήματα για το καλοκαίρι
Τα τελευταία στοιχεία τουριστι-
κών αφίξεων για τον μήνα Μάιο
έδειξαν ότι οι αφίξεις είναι μεν
ικανοποιητικές, πλην όμως δεν
έχουν ξεπεράσει τις αντίστοιχες
του 2019. Πρόκειται για τον πρώ-
το μήνα φέτος, με αριθμό του-
ριστικών αφίξεων πιο κάτω σε
σχέση με το 2019. Ερωτηματικό
για τις επιδόσεις Ιουνίου – Σε-
πτεμβρίου. Σελ. 4

Ελλειψη 6.000
υπαλλήλων
στα ξενοδοχεία
Κυρίως σερβιτόροι - μάγειροι

Η έλλειψη προσωπικού είναι μία
από τις μεγαλύτερες πληγές για
την τουριστική βιομηχανία. Σύμ-
φωνα με έρευνα ξεπερνούν τις
6.000 οι ανάγκες σε επαγγέλματα
της τουριστικής βιομηχανίας.
Μεγάλες ανάγκες υπάρχουν κυ-
ρίως σε ειδικότητες όπως υπάλ-
ληλοι υποδοχής, τραπεζοκόμοι,
μάγειροι, μπάρμαν, καμαριέρες
και αρτοποιοί. Σελ. 5

ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΡΕΚΟΡ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Αλματώδης αύξηση
των τιμών κατοικίας
Με αμείωτη ένταση συνεχίζεται το ράλι
τιμών για κατοικία στην Ελλάδα, με τον
ρυθμό αύξησής τους να επιταχύνεται με
πρωτόγνωρους ρυθμούς. Στο πρώτο τρί-
μηνο του έτους οι τιμές αυξήθηκαν πα-
νελλαδικά σε ετήσια βάση κατά 14,5%,
ποσοστό ανόδου που αποτελεί ιστορικό
ρεκόρ. Σελ. 12

ΤΑ ΕΠΙΤΟΚΙΑ ΣΤΗΝ ΤΟΥΡΚΙΑ

Οι αγορές δεν πείσθηκαν
και η λίρα «βούτηξε» πάλι 
Η κεντρική τράπεζα της Τουρκίας, υπό
τη διοίκηση της Χαφιζέ Γκαγιέ Ερκάν,
προχώρησε σε κατακόρυφη αύξηση των
επιτοκίων, κατά 6,5% στο 15%. Ωστόσο,
οι αγορές δεν φαίνεται να πείσθηκαν κα-
θώς ανέμεναν μεγαλύτερη αύξηση, στο
20%. Μάλιστα, η τουρκική λίρα υποχώ-
ρησε σε νέο χαμηλό. Σελ. 9

Η ΑΟΡΑΤΗ ΑΠΕΙΛΗ

Αύξηση των δαπανών
για κυβερνοασφάλεια
Οι κυβερνοεπιθέσεις αποτελούν μεγάλη
απειλή για τις επιχειρήσεις, που προσπα-
θούν να θωρακιστούν. Παγκοσμίως οι
«αμυντικές» δαπάνες των εταιρειών
έναντι των χάκερ διαμορφώθηκαν το
πρώτο τρίμηνο στα 17 δισ. ευρώ. Στην Ελ-
λάδα το 58% των εταιρειών θα αυξήσουν
τις επενδύσεις. Σελ. 8

ΔΙΕΘΝΗ

Οι επιλογές Ε.Ε. 
για αξιοποίηση
«παγωμένων»
ρωσικών assets

Σελ. 10

Χρυσάφι τα επιτόκια για τις τράπεζες
Η σημαντική αύξηση των κερδών τους τις καθιστά πόλο έλξης για ντόπιους και ξένους επενδυτές
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Ιπτάμενα ταξί στους Ολυμπιακούς 2024 στο Παρίσι

Σε κότα με τα χρυσά αυγά εξε-
λίσσεται για τα κυπριακά τρα-
πεζικά ιδρύματα η αύξηση των
επιτοκίων. Χαρακτηριστικά, μόνο
οι δύο μεγάλες τράπεζες, Τράπεζα
Κύπρου και Ελληνική στο πρώτο
τρίμηνο του 2023 έχουν κατα-

γράψει κέρδη 95 εκατ. ευρώ και
69,7 εκατ. ευρώ αντιστοίχως,
ήτοι, 164,7 εκατ. ευρώ. Πρόκειται
για ποσό που αγγίζει τα κέρδη
που είχαν οι τράπεζες ολόκληρο
το 2022. Το 2022, η Τράπεζα Κύ-
πρου παρουσίασε κέρδη 71 εκατ.

ευρώ, η Ελληνική Τράπεζα 24,1
εκατ. ευρώ, η Eurobank Κύπρου
57,3 εκατ. ευρώ (9μηνο), η Astro-
bank 12,2 εκατ. ευρώ, η Alpha
Bank Κύπρου 6,5 εκατ. ευρώ, η
Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος
(Κύπρου) 2,9 εκατ. ευρώ και η

Ancoria Bank 3 εκατ. ευρώ. Κατά
το 2023 το παραπάνω ποσό κερ-
δών θα δούμε να ανεβαίνει αι-
σθητά, καθώς το βασικό επιτόκιο
πλέον –μετά τις συνεχείς αυξή-
σεις– έχει διαμορφωθεί στο 4%,
το επιτόκιο καταθέσεων στο

3,5% και το επιτόκιο οριακής
χρηματοδότησης στο 4,25%.
Υστερα από 10 χρόνια ως μη
επενδυτικού προορισμού, πλέον
έχουν καταστεί επενδυτικά κα-
ταφύγια, αφού τα κέρδη είναι
μεγάλα. Σελ. 3

H πρωτοπόρος των ιπτάμενων ταξί, Volocopter GmbH, προσπαθεί να λάβει επίσημη άδεια για τη μεταφορά επιβατών κατά τη διάρκεια των
Ολυμπιακών Αγώνων στο Παρίσι το 2024, αναφέρει σε δημοσίευμά του το Bloomberg. Η γερμανική εταιρεία, η οποία κατασκευάζει τα ηλεκτρικά
αεροσκάφη κάθετης απογείωσης - προσγείωσης (eVTOL), υποστηρίζει πως αναμένεται να λάβει το πράσινο φως για τη λειτουργία των VoloCity
ιπτάμενων ταξί της από την ευρωπαϊκή αρχή το β΄ τρίμηνο του 2024, λίγο πριν από τους επερχόμενους Ολυμπιακούς Αγώνες. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Με την εμφάνιση του ChatGPT τον
Νοέμβριο του 2022, η συζήτηση
γύρω από τα θέματα τεχνητής
νοημοσύνης (ΤΝ) έχει ενταθεί.
Αδιαμφισβήτητα, δημιουργούνται
μεγάλα οφέλη για την επιχειρη-
ματικότητα, την παραγωγικότητα
και τη δημιουργία ποιοτικών θέ-
σεων εργασίας. Παράλληλα, ανα-
φύονται επιφυλάξεις που, ενδει-
κτικά περιστρέφονται, γύρω από
δυσμενείς επιπτώσεις στην απα-
σχόληση, την κοινωνική συνοχή
και τα ανθρώπινα δικαιώματα.

Στόχος του άρθρου είναι να
παραθέσει προκαταρκτικές σκέ-
ψεις, που αφορούν ένα περίπλοκο
θέμα, με πολλές άγνωστες πτυχές,
ως τροφή για προβληματισμό.

Αρχικά, ας εξετάσουμε πώς
διαφέρει το ChatGPT από το Go-
ogle, που ήδη χρησιμοποιείται
ευρέως. Το Google προσφέρει συν-

δέσεις σε υπάρχουσες πληροφο-
ρίες, ενώ το ChatGPT είναι ένα
προηγμένο σύστημα που χρησι-
μοποιεί ΤΝ για να παράγει συνε-
κτικές και κατανοητές απαντήσεις
σε ερωτήματα χρηστών.

Τα μοντέλα που στηρίζονται
στην ΤΝ, σαφώς υπερτερούν έναν-
τι του ανθρώπου, στη συγγραφή
γραπτών κειμένων και στη δημι-
ουργία εικόνων και ήχων. Διαθέ-
τουν την ικανότητα να μαθαίνουν,
να επωφελούνται από τη συσσω-
ρευμένη γνώση και να βελτιώ-
νονται συνεχώς. Με δεδομένο ότι
η χρήση τους αναπτύσσεται με
γεωμετρικούς ρυθμούς, διατυπώ-
νονται φόβοι πως θα οδηγήσουν
σε μείωση θέσεων εργασίας, ειδικά
στα επαγγέλματα μεσαίας εξειδί-
κευσης. Ωστόσο, η μέχρι σήμερα
εμπειρία καταδεικνύει ότι, οι τε-
χνολογικές ανακαλύψεις οδηγούν,

παράλληλα, σε νέες θέσεις εργα-
σίας. Πολλοί αναλυτές υποδει-
κνύουν, περαιτέρω, τον κίνδυνο
η ΤΝ να εντείνει το φαινόμενο
της ανισότητας, με δυσμενείς κοι-
νωνικές και πολιτικές προεκτάσεις.
Οι πιο έντονες επιφυλάξεις αφο-
ρούν θέματα διάδοσης ψευδών
πληροφοριών και επιπτώσεις στην
ιδιωτική ζωή και στα ανθρώπινα
δικαιώματα, που η ΤΝ καθιστά
εφικτές σε μεγαλύτερο βαθμό από
προηγούμενες τεχνολογίες.

Λόγω της φύσης της, η ΤΝ ανα-
μένεται να επηρεάσει σε καθορι-
στικό βαθμό χώρες που στηρίζον-
ται στους τομείς των υπηρεσιών,
όπως η Κύπρος. 

Η ανακοπή της τεχνολογικής
εξέλιξης, μέσω απαγορεύσεων,
που προκρίνεται από κάποιους
αναλυτές, δεν αποτελεί ρεαλιστική
επιλογή. Πολύ απλά, η εξέλιξη της

ιστορίας δεν μπορεί να σταματήσει.
Απαιτείται, ωστόσο, η προώθηση
σφαιρικής στρατηγικής σε πολυε-
θνικό επίπεδο, η οποία να περι-
λαμβάνει τα ακόλουθα: 

(α) Ανάπτυξη έρευνας και κοι-
νωνικού διαλόγου για διαφωτισμό
των επιπτώσεων της ΤΝ, με τη δη-
μιουργία ειδικής διεπιστημονικής
ομάδας η οποία να επιφορτιστεί,
επίσης, με τη δημιουργία μηχανι-
σμού συνεχούς αξιολόγησης.

(β) Υιοθέτηση ρυθμιστικού πλαι-
σίου που να στοχεύει στον καθο-
ρισμό υψηλών προτύπων σε ό,τι
αφορά την προστασία της προσω-
πικής σφαίρας και των ατομικών
δικαιωμάτων, και να προνοεί απο-
τρεπτικές ποινές για διάδοση ψευ-
δών ειδήσεων από εταιρείες τε-
χνολογίας. Προς αυτήν την κατεύ-
θυνση, δραστηριοποιείται ήδη το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. 

(γ) Προώθηση διεθνούς συ-
νεργασίας η οποία να λειτουργεί
στη βάση διάχυσης γνώσης, με
σκοπό την επιμόρφωση και αν-
τίληψη της σημασίας της χρήσης
και περιπλοκότητας της ΤΝ από
τους χρήστες.

(δ) Επεξεργασία προγραμμά-
των εκπαίδευσης και επιμόρφω-
σης σε θέματα αξιοποίησης της
ΤΝ στον χώρο εργασίας αλλά και
στα εκπαιδευτικά ιδρύματα, με
στόχο την μετατόπιση από την
απομνημόνευση στην κριτική
σκέψη.

Ο ρόλος της ιδιωτικής πρωτο-
βουλίας στην ανάπτυξη της ΤΝ,
αλλά και του δημόσιου τομέα στη
δημιουργία ρυθμιστικού πλαισίου,
είναι κομβικής σημασίας. 

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι.

Αλμα στην τεχνητή νοημοσύνη και κοινωνικοοικονομικές προεκτάσεις
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cyΑ Ν Α ΛΥ Σ Η  

Tου ΣΕΡΑΦΕΙΜ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗ       

Στις επιχειρήσεις και πολύ περισσό-
τερο σε ό,τι αφορά το κράτος, έχουμε
συνηθίσει στην ιδέα ότι απαιτείται
ορθή διαχείριση της αποτυχίας. Σή-
μερα έχουμε μπροστά μας μια σπά-
νια περίπτωση, να καταφέρουμε
να διαχειριστούμε την επιτυχία και
σίγουρα αυτό δεν είναι καθόλου
εύκολο.

Λαμπρό παράδειγμα ο δημοσιο-
νομικός τομέας. Δέχεται κριτική
ότι μοιράστηκαν επιδόματα και χά-
ρες, αλλά υπάρχουν βάσιμα στοιχεία
που τεκμηριώνουν την ύπαρξη συ-
νετής δημοσιονομικής διαχείρισης.
Τα στοιχεία του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους για τον Μάιο δείχνουν
υπέρβαση φορολογικών εσόδων
κατά 2 δισ. ευρώ, διαμορφώνοντας
το πρωτογενές πλεόνασμα στα 2,28

δισ. ευρώ όταν ο στόχος που είχε
τεθεί αφορούσε πλεόνασμα 1,48
δισ. ευρώ. Την περίοδο Ιανουαρίου
- Μαΐου 2023 παρουσιάζεται έλλειμ-
μα στο ισοζύγιο του κρατικού προ-
ϋπολογισμού ύψους 1,12 δισ. ευρώ,
έναντι στόχου για έλλειμμα 4,44
δισ. ευρώ που αναμενόταν το διά-
στημα αυτό στον προϋπολογισμό
2023 και έλλειμμα πάνω από 4 δισ.
ευρώ το αντίστοιχο διάστημα του
2022. Τα έσοδα από φόρους ανήλθαν
σε 22,95 δισ. ευρώ, αυξημένα κατά
2 δισ. ευρώ ή 9,6% έναντι του στό-
χου. Τμήμα της αύξησης αυτής, πο-
σό περίπου 470 εκατ. ευρώ, αφορά
την παράταση της προθεσμίας πλη-
ρωμής των τελών κυκλοφορίας
μέχρι το τέλος Φεβρουαρίου 2023,
αλλά το υπόλοιπο της υπεραπάδο-
σης προέρχεται από τη μεγαλύτερη
είσπραξη των φόρων εισοδήματος
φυσικών και νομικών προσώπων
του προηγούμενου έτους, όσο και
από την καλύτερη απόδοση του
ΦΠΑ φέτος.

Αλλά και οι επιχειρήσεις, αν δού-
με τα αποτελέσματα των εισηγμέ-
νων στο Χρηματιστήριο, πήγαν κα-
λά. Οι μη τραπεζικές εταιρείες της
κύριας αγοράς εμφάνισαν το 2022
τα υψηλότερα από το 2006 καθαρά

κέρδη, που υπολογίζονται σε 6,41
δισ. ευρώ περίπου, όταν η επίδοση
πριν από την κρίση ήταν 4,28 δισ.
ευρώ.

Με δεδομένο ότι η τρέχουσα κε-
φαλαιοποίηση του Χ.Α. κυμαίνεται
γύρω στα 85,5 δισ. ευρώ, η διανομή
μερισμάτων που ανακοινώνουν οι
εταιρείες δίνουν μια απόδοση πάνω
από 3%. Αν αφαιρεθούν οι συστη-
μικές τράπεζες που έχουν χρημα-
τιστηριακή αξία περίπου 19 δισ.
ευρώ και δεν επιτρέπεται ακόμα
από την ΕΚΤ να δώσουν μέρισμα,
η μερισματική απόδοση των άλλων
εταιρειών ξεπερνάει το 4,4%. Να
θυμηθούμε ότι η μερισματική από-
δοση των εισηγμένων εταιρειών
ήταν 2,2% το 2019, μόλις 0,85% το
2015.

Οι προπονητές συχνά επανα-
λαμβάνουν ότι η διατήρηση των
επιτυχιών είναι πιο δύσκολη υπό-
θεση για τους αθλητές από το να
έχουν μια σημαντική επιτυχία. Και
ο λόγος είναι συχνά ότι η επιτυχία
τούς κάνει να χάσουν τη συγκέν-
τρωση και την αφοσίωσή τους, ενώ
έχουν τον κίνδυνο να θεωρούν την
επιτυχία δεδομένη, αποφεύγουν
ίσως και χωρίς να το συνειδητο-
ποιούν τη συνέχιση της «ταλαιπω-
ρίας» τους. Γιατί δεν υπάρχει αμ-
φιβολία ότι η επιτυχία είτε σε επι-
χειρήσεις είτε στο κράτος είναι απο-
τέλεσμα αφοσίωσης και συνεχών
προσπαθειών για τις οποίες πρέπει
να υπάρχει σαφής και πλήρως ενη-
μερωμένη πραγματική εικόνα. Οσο
κι αν ακούγεται παράδοξο, συχνά
οι διοικούντες δεν έχουν αίσθηση
για την πραγματική αιτία της επι-
τυχίας τους και πολλές φορές την
αποδίδουν απλά στις ικανότητές
τους. Δεν είναι πάντα έτσι. Καλό
είναι να εντοπίσουν τις πραγματικές
αιτίες της επιτυχίας. Επίσης, να αν-
τιληφθούν την εξέλιξη της επιτυχίας
τους με βάση τη χρονική εξέλιξη
των γεγονότων. Κυρίως όμως να
αντιληφθούν τον τρόπο που βλέ-
πουν την επιτυχία τους όλοι οι άλλοι
ενδιαφερόμενοι. Δεν είναι οι μόνοι
παράγοντες καλών εξελίξεων. Θε-
ωρητικά, αυτές είναι οι συστάσεις
σε ό,τι αφορά τη διαχείριση της
επιτυχίας που είναι περισσότερο
δυσχερής από τη διαχείριση της
αποτυχίας. Κυρίως επειδή αυτός
που είναι φορέας της, εύκολα πα-
ρασύρεται από την προηγούμενη
επίδοσή του. Είναι σίγουρος ότι θα
την επαναλάβει.

Κρατικές δαπάνες - SOS
Το εξοδολόγιο των ευρωπαϊκών κρατών παρα-
μένει ψηλό ακόμη και τώρα που η πανδημία
ανήκει στο παρελθόν και η οικονομία επέστρε-
ψε στην κανονικότητα. Η ανησυχία σε σχέση με
τις κρατικές δαπάνες εντείνεται αφού στο κά-
δρο μπαίνουν νέες προκλήσεις που θα απαιτή-
σουν περισσότερες δαπάνες όπως είναι η κλι-
ματική αλλαγή, ο ψηφιακός μετασχηματισμός
και η γήρανση του πληθυσμού. Η συνέχεια κρί-
νεται ως άκρως προβληματική καθώς δεν υπάρ-
χουν σήμερα οι μηχανισμοί που θα αναγκάσουν
τα κράτη να εφαρμόσουν λιτότητα και να «χτί-
σουν» τα δημοσιονομικά μαξιλάρια που θα απαι-
τηθούν. Απουσιάζουν επίσης τα κίνητρα τα
οποία ίσως να επέτρεπαν σε ορισμένες περι-
πτώσεις οι απόψεις των τεχνοκρατών να εισα-
κούονταν από τους πολιτικούς. 

••••
Ο χρόνος θα δείξει
Η ΕΚΤ υλοποιεί το τελευταίο διάστημα τον μεγα-
λύτερο κύκλο περιοριστικής πολιτικής στην
ιστορία της Ευρωζώνης. Σε αυτή τη διαδικασία
τα επιτόκια στο ευρώ αναθεωρήθηκαν προς τα
πάνω κατά 400 μονάδες βάσης. Η πιστωτική
επέκταση ήδη άρχισε να επηρεάζεται, ενώ η
εξυπηρέτηση του χρέους σε δάνεια κυμαινόμε-
νης βάσης επιβαρύνουν τον ήδη βεβαρημένο
προϋπολογισμό των νοικοκυριών. Ως αποτέλε-
σμα των πιο πάνω, η ανάπτυξη είναι αναιμική και
αναμένεται να επιβραδυνθεί περαιτέρω. Η μεί-
ωση του πληθωρισμού που παρατηρείται είναι
κατά βάση αποτέλεσμα των τιμών ενέργειας και
της πλήρους επαναφοράς των αλυσίδων τροφο-
δοσίας. Οι αυξήσεις των επιτοκίων δεν έχουν
ακόμη επενεργήσει στην εξέλιξη του πληθωρι-
σμού, κάτι που αναμένεται να επισυμβεί στα
επόμενα τρίμηνα. Τότε που θα διαφανεί αν οι κι-
νήσεις στα επιτόκια ήταν υπερβολικές ή αν πρέ-
πει να γίνουν ακόμα περισσότερες. 

••••
Ο ρόλος των υπηρεσιών
Ο τομέας των υπηρεσιών αποτελεί τον πλέον
νευραλγικό τομέα της ευρωπαϊκής οικονομίας
αφού το 75% των θέσεων εργασίας βρίσκονται
στις υπηρεσίες. Σε επίπεδο προστιθέμενης
αξίας, ο τομέας των υπηρεσιών συνεισφέρει
περισσότερο από το 70%. Στην μάχη κατά του
πληθωρισμού αυτή η πραγματικότητα δυσκο-
λεύει τα πράγματα, αφού το κόστος προσωπι-
κού που συμμετέχει σημαντικά στη διαμόρφω-
ση των τιμών στις υπηρεσίες βρίσκεται σε ανο-
δική τροχιά λόγω των συνθηκών που επικρα-
τούν στην αγορά εργασίας. Αυτό από μόνο του
είναι αρκετός λόγος για να συνεχίσουν οι τιμές
να πιέζονται προς τα πάνω. 

••••
Βίαιη αναπροσαρμογή 
Οι εκλογές στην Τουρκία ολοκληρώθηκαν και η
ζωή επιστρέφει στην κανονικότητα για την

τουρκική οικονομία που έχει συσσωρεύσει το
προηγούμενο διάστημα σημαντικά προβλήματα
στο μέτωπο του πληθωρισμού. Η νέα επικεφα-
λής της κεντρικής τράπεζας στην πρώτη της
πράξη αποφάσισε να αυξήσει τα επιτόκια εγκα-
ταλείποντας τα ανορθόδοξα οικονομικά του
προέδρου Ερντογάν σε μια προσπάθεια να
ελέγξει τον πληθωρισμό που σήμερα βρίσκεται
στο 40%. Η αύξηση που αποφασίστηκε ήταν
της τάξης των 750 μονάδων βάσης, διαμορφώ-

νοντας το βασικό επιτόκιο στο 15%. Σύμφωνα
με τους οικονομολόγους η προχθεσινή απόφα-
ση, αν και προς τη σωστή κατεύθυνση, υπολεί-
πεται του στόχου που θα πρέπει να τεθεί στο
20%. 

••••
Επιστροφή στις αυξήσεις 
Η παύση που αποφάσισε η Fed στη συνεδρίαση
του Ιουνίου αποδεικνύεται μια ανάπαυλα στην
άνοδο των επιτοκίων. Ο πληθωρισμός σύμφωνα
με τον επικεφαλής της τράπεζας, κινείται ανε-
ξέλεγκτος, γεγονός που αναγκάζει τη νομισμα-
τική αρχή να επανέλθει συνεχίζοντας τις προς
τα πάνω αναθεωρήσεις των επιτοκίων. Σύμφω-
να με τις πληροφορίες που αφήνονται να διαρ-
ρέουν, τους επόμενους μήνες και μέχρι το τέλος
του έτους θα πρέπει να αναμένονται ακόμα δύο
αυξήσεις του 0,25% κάθε φορά. 

••••
Σχέση εξάρτησης 
Η ρωσική εισβολή στην Ουκρανία εκτός όλων
των άλλων έχει προκαλέσει και την αναβίωση
του ψυχροπολεμικού κλίματος, αυτήν την φορά
μεταξύ ΗΠΑ και Κίνας. Σε αυτό το σκηνικό η Ευ-
ρώπη νομοτελειακά έρχεται ακόμη πιο κοντά
στις ΗΠΑ αυξάνοντας τη σχέση εξάρτησης με
την υπερδύναμη. Ενώ όμως συμβαίνει αυτό, η
μεγάλη υποχώρηση της Ευρώπης στα ζητήματα
ανταγωνιστικότητας μετατρέπει αυτήν τη σχέση
σε σχέση εξάρτησης για σημαντικούς τομείς
όπως είναι η τεχνολογία, η ασφάλεια και οι ξέ-
νες επενδύσεις.  

Οι δημοσιονομικές προκλήσεις που έχει να αντιμετωπίσει η νέα κυβέρνηση στον μεσοπρόθεσμο
ορίζοντα επιβάλλουν την λήψη μέτρων έγκαιρα.  

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Κυκλική Ανεργία
Η κυκλική ανεργία ανα-
φέρεται στο είδος ανερ-
γίας το οποίο οφείλεται
στη μειωμένη συνολική
ζήτηση αγαθών και υπη-
ρεσιών σε μια οικονομία.
Η ανεπαρκής αυτή ζήτηση

είναι αποτέλεσμα, μεταξύ άλλων, οικονο-
μικής ύφεσης που συνεπάγεται επιβρά-
δυνση του ρυθμού ανάπτυξης της οικονο-
μίας και περιορισμό της οικονομικής δρα-
στηριότητας.  Η αδυναμία απορρόφησης
του εργατικού δυναμικού λόγω ανεπαρ-
κούς ζήτησης αγαθών και υπηρεσιών οδη-
γεί στη δημιουργία κυκλικής ανεργίας.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Η πάντα δύσκολη 
διαχείριση της επιτυχίας 

Πιο νεανικός εγκέφαλος με 30λεπτη σιέστα
Ο καθημερινός μεσημεριανός ύπνος βοηθάει στην πνευματική υγεία και συστήνεται από επιστημονικές ομάδες

ΛΟΝΔΙΝΟ. Μια σύντομη σιέστα το
μεσημέρι μας κάνει να αισθανόμαστε
ανανεωμένοι, με περισσότερη ενέρ-
γεια, έτοιμοι να αδράξουμε τη ζωή.
Οπως αποδεικνύεται, πέραν αυτού
κάνει και ιδιαίτερα καλό στην υγεία
του εγκεφάλου μας, αφού σύμφωνα
με πρόσφατες έρευνες, η σιέστα
συνδέεται με τη βελτίωση της γνω-
σιακής ικανότητας των ανθρώπων.

Ενώ παλιότερες μελέτες άφηναν να
εννοηθεί ότι παρατεταμένοι ύπνοι
στη διάρκεια της μέρας θα μπορού-
σαν να είναι πρώιμο σύμπτωμα Αλ-
τσχάιμερ, τελικά προκύπτει ακριβώς
το αντίστροφο: οι επιστήμονες πι-
στεύουν ότι η σιέστα προστατεύει
τον εγκέφαλο από τη συρρίκνωση
όσο γερνάει. Αυτό έχει σημασία
αφού η συρρίκνωση του εγκεφάλου,
που συντελείται όσο περνούν τα
χρόνια, επιταχύνεται σε ανθρώπους
με γνωστικά προβλήματα και εκ-
φυλιστικές νόσους. Κάποιες έρευνες
μάλιστα συνδέουν αυτήν τη διαδι-
κασία με προβλήματα αϋπνίας. Με

άρθρο τους στην επιθεώρηση Υγεία
του Υπνου (Sleep Health), ερευνητές
του Πανεπιστημίου UCL στο Λονδίνο
και του Πανεπιστημίου της Δημο-
κρατίας της Ουρουγουάης ανέφεραν
ότι άντλησαν τα στοιχεία τους από
ένα δείγμα 500.000 ανθρώπων, ηλι-
κίας 40-69 ετών, των οποίων μελέ-
τησαν τις πληροφορίες για τον τρόπο
ζωής, την υγεία και τα γενετικά χα-
ρακτηριστικά. Η ομάδα χρησιμο-
ποίησε στοιχεία από 35.000 συμμε-
τέχοντες και εξέτασε κατά πόσον
ο συνδυασμός γενετικών χαρακτη-
ριστικών που παλαιότερα είχαν συν-
δεθεί με τη συνήθεια της σιέστας

έχει ταυτόχρονα σχέση και με το
μέγεθος του εγκεφάλου, τη γνωστική
ικανότητα και άλλες πτυχές της
υγείας του εγκεφάλου.

Με δεδομένο ότι αυτά τα χαρα-
κτηριστικά καθορίζονται κατά τη
γέννηση, η προσέγγιση επέτρεψε
στους μελετητές να δουν τις συνέ-
πειες που έχει ο ύπνος στη διάρκεια
της ημέρας, περιορίζοντας άλλους
παράγοντες στον τρόπο ζωής που
θα μπορούσαν να επηρεάσουν τις
συνήθειες ύπνου και την υγεία του
εγκεφάλου, όπως το κάπνισμα και
η άσκηση. Ετσι η επιστημονική
ομάδα ανέφερε ότι η σχέση ανάμεσα

στη γενετική προδιάθεση για σιέστα
και έναν μεγαλύτερου μεγέθους εγ-
κέφαλο ισοδυναμούσε με 2,6-6,5
χρόνια καθυστέρησης στη γήρανση,
αν και είναι μηδαμινή η επίδραση
σε άλλες γνωστικές επιδόσεις, όπως
π.χ. η ταχύτητα αντίδρασης. 

«Ενας σύντομος υπνάκος μπορεί
να βοηθήσει στη διατήρηση του
μεγέθους και αυτό είναι θετικό,
αφού προλαμβάνει την άνοια», σχο-
λίασε η δρ Βικτόρια Γκάρφιλντ, ερευ-
νήτρια στο UCL, προσθέτοντας ότι
μια σιέστα διάρκειας 30 λεπτών
είναι ευεργετική. Kατά την Γκάρ-
φιλντ, υπάρχει πληθώρα παραγόν-

των που μπορεί να οδηγήσει στην
άνοια, ενώ πολλά άλλα αίτια σχετί-
ζονται με τον όγκο του εγκεφάλου.
Η μελέτη βασίζεται μόνο σε λευκούς
Βρετανούς και η ακριβής διάρκεια
της σιέστας δεν είναι σαφής. Αδι-
ευκρίνιστο είναι επίσης αν τα ίδια
ευεργετικά αποτελέσματα της συ-
νήθειας παρατηρούνται σε ανθρώ-
πους χωρίς τη συγκεκριμένη προ-
διάθεση. Η Τάρα Σπάιρς Τζόουνς,
πρόεδρος της Βρετανικής Ενωσης
Νευροεπιστήμης, χαιρέτισε τη με-
λέτη, λέγοντας πως η σημασία της
έγκειται στο γεγονός ότι δείχνει την
αξία του ύπνου στην υγεία του εγ-
κεφάλου. «Απολαμβάνω να κοιμάμαι
το μεσημέρι κάθε Σαββατοκύριακο
και αυτή η έρευνα με έπεισε ότι δεν
πρέπει να αισθάνομαι τεμπέλα, αλλά
αντίθετα με αυτόν τον τρόπο προ-
στατεύω τον εγκέφαλό μου», σχο-
λίασε η Σπάιρς Τζόουνς, η οποία
είναι καθηγήτρια στο Πανεπιστήμιο
του Εδιμβούργου. 

Από την πλευρά της η Βαλεντίνα
Πας, συντάκτρια της μελέτης και
υποψήφια για διδακτορικό στο Πα-
νεπιστήμιο της Ουρουγάης, επιση-
μαίνει πως πρόκειται για την πρώτη
μελέτη που αποπειράται να ξεδια-
λύνει τη σχέση μεταξύ της συνήθειας
της σιέστας και της δομής του εγ-
κεφάλου, καθώς και των νοητικών
λειτουργιών του. Παράλληλα με τα
νέα ευρήματα διαγράφεται το στίγμα
που έφεραν όσοι άνθρωποι έχουν
ανάγκη από έναν σύντομο ύπνο
στη διάρκεια της ημέρας. 

<<<<<<

Τι δείχνουν τα στοι-
χεία για τον δημοσιο-
νομικό τομέα και τα
αποτελέσματα των 
εισηγμένων στο Χ.Α.

«Ενας σύντομος υπνάκος μπορεί να βοηθήσει στη διατήρηση του μεγέθους του εγκεφάλου και αυτό είναι θετικό,
αφού προλαμβάνει την άνοια», σχολίασε η δρ Βικτόρια Γκάρφιλντ, ερευνήτρια στο UCL.

<<<<<<

Η μελέτη ερευνά τη
σχέση μεταξύ της συ-
γκεκριμένης συνήθει-
ας, της δομής του εγκε-
φάλου και των νοητι-
κών λειτουργιών.

Ειδικοί χώροι
στην εργασία
Τον μεσημεριανό ύπνο ασπά-
ζονται για τους υπαλλήλους τους
πολλοί πολυεθνικοί κολοσσοί,
εκτιμώντας ότι η σιέστα προάγει
την παραγωγικότητα και την ευε-
ξία στον χώρο εργασίας.
Η τάση αυτή προϋπήρχε της πρό-
σφατης επιστημονικής μελέτης,
με τις εταιρείες Google, Ben &
Jerrys, Cisco και Nike να προ-
σφέρουν στους υπαλλήλους
τους τη δυνατότητα σύντομης
σιέστας στον χώρο εργασίας.
Πολλοί δημιούργησαν ειδικούς
χώρους ανάπαυσης για τον σκο-
πό αυτό.
Οι εργαζόμενοι της Google έχουν
εδώ και χρόνια τη δυνατότητα να
βυθισθούν σε αναπαυτικά ειδικά
κρεβάτια, που θυμίζουν περισ-
σότερο διαστημόπλοια χάρη στις
πολλές ρυθμίσεις τους και στα
αξεσουάρ. Το ηλεκτρονικό κρε-
βάτι της Google αφυπνίζει γλυκά
τον χρήστη ύστερα από 20 λεπτά
ύπνου.
Η εταιρεία παγωτών Ben & Jer-
rys έχει δημιουργήσει εδώ και 15
χρόνια μικρό «δωμάτιο σιέστας»
στα αρχηγεία της στο Βερμόντ,
προσφέροντας σύντομη ανάπαυ-
ση 20 λεπτών σε μαλακό στρώμα
και πλούσιες κουβέρτες. 



Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η περίοδος των υψηλών επιτοκίων
έχει μετατραπεί σε κότα με τα χρυσά
αυγά για τα τραπεζικά ιδρύματα
της Κύπρου. Χαρακτηριστικά, μόνο
οι δύο μεγάλες τράπεζες, Τράπεζα
Κύπρου και Ελληνική Τράπεζα στο
πρώτο τρίμηνο του 2023 έχουν κα-
ταγράψει κέρδη 95 εκατ. ευρώ και
69,7 εκατ. ευρώ αντιστοίχως, ήτοι,
164,7 εκατ. ευρώ. Υπολογίζοντας
τα κέρδη που προκύπτουν και από
τα υπόλοιπα έξι τραπεζικά ιδρύματα
(η societe generale bank – Cyprus
δεν έχει στον ιστότοπό της αποτε-
λέσματα 2022), τα κέρδη που πα-
ρουσίασαν συνολικά το 2022 ανήλ-
θαν σε 177 εκατ. ευρώ. Ενδεχομένως
αυτός ο αριθμός να είναι μεγαλύ-
τερος, καθώς η Eurobank Κύπρου
έχει παρουσιάσει αποτελέσματα
μόνο για το 9μηνο του 2022 και πι-
θανώς να είναι θετικό το πρόσημο
και για το 4ο τρίμηνο του 2022.

Στα αποτελέσματα του 2022 οι
κυπριακές τράπεζες έλαβαν μία
«γεύση» της ώθησης που δίνουν
τα επιτόκια. Από τον Οκτώβριο φά-
νηκε κυρίως η αύξηση στα καθαρά
τους έσοδα από τόκους που προ-
κύπτουν από καταθέσεις σε Κεν-
τρικές Τράπεζες και άλλες τράπεζες
μετά από τις συνεχιζόμενες αυξή-
σεις στα επιτόκια που έχουν ανα-
κοινωθεί από τον Ιούλιο του 2022
από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα (ΕΚΤ). Βάσει των οικονομικών
αποτελεσμάτων των κυπριακών
τραπεζών για το 2022, η Τράπεζα
Κύπρου παρουσίασε κέρδη 71 εκατ.
ευρώ, η Ελληνική Τράπεζα 24,1
εκατ. ευρώ, η Eurobank Κύπρου
57,3 εκατ. ευρώ (9μηνο), η Astro-
bank 12,2 εκατ. ευρώ, η Alpha Bank
Κύπρου 6,5 εκατ. ευρώ, η Εθνική
Τράπεζα της Ελλάδος (Κύπρου) 2,9

εκατ. ευρώ και η Ancoria Bank 3
εκατ. ευρώ.

Κατά το 2023 το παραπάνω ποσό
κερδών θα δούμε να ανεβαίνει αι-
σθητά, καθώς το βασικό επιτόκιο
–πλέον– μετά τις συνεχείς αυξήσεις
έχει διαμορφωθεί στο 4%, το επι-
τόκιο καταθέσεων στο 3,5% και το
επιτόκιο οριακής χρηματοδότησης
στο 4,25%. Παράλληλα, η ρευστό-
τητα που έχουν κατατεθειμένη τα
τραπεζικά ιδρύματα στις κεντρικές
τράπεζες είναι αρκετά δισ. ευρώ,
με αποτέλεσμα να αποκομίζουν
κέρδη δίχως κόπο.

Εσοδα από τόκους
Εστιάζοντας στα οικονομικά

αποτελέσματα των δύο μεγάλων
για το 2023 θα δούμε πως τα καθαρά
έσοδα από τόκους ήταν πολύ με-
γάλα. Για την Τράπεζα Κύπρου για
παράδειγμα, τα καθαρά έσοδα από

τόκους για το πρώτο τρίμηνο του
2023 ανήλθαν σε 162 εκατ. ευρώ,
σε σύγκριση με 136 εκατ. ευρώ για
το τέταρτο τρίμηνο 2022, –υποστη-
ριζόμενο όπως η ίδια η τράπεζα
αναφέρει– από τις αυξήσεις των
επιτοκίων και την καθυστέρηση
στην μετακύληση της αύξησης των
επιτοκίων στο κόστος καταθέσων
(pass-through) από τη συνεχιζόμενη
τιμολόγηση των καταθέσεων ανα-
μένεται να μετακυλιστεί (‘pass-th-
rough’). Τα καθαρά έσοδα από τό-
κους αυξήθηκαν κατά 127% σε ετή-
σια βάση, αντικατοπτρίζοντας την
αύξηση των επιτοκίων δανείων και
ρευστών διαθέσιμων περιουσιακών
στοιχείων και σε μικρότερο βαθμό
την αύξηση του χαρτοφυλακίου
εξυπηρετούμενων δανείων και του
χαρτοφυλακίου ομολόγων, παρά
τη μείωση στα καθαρά έσοδα από
τόκους από το χαρτοφυλάκιο του

Helix 3 (περίπου 3,5 εκατ. ευρώ το
πρώτο τρίμηνο 2023) και το τέλος
των ευνοϊκών όρων του δανεισμού
από στοχευμένες πράξεις πιο μα-
κροπρόθεσμης αναχρηματοδότησης
(ΣΠΠΜΑ) (περίπου 4 εκατ. το α΄
τρίμηνο 2022). Το καθαρό επιτο-
κιακό περιθώριο της Τρ. Κύπρου
για το πρώτο τρίμηνο 2023 ανήλθε
σε 2,91% (σε σύγκριση με 2,36%
για το τέταρτο τρίμηνο 2022 και
1,32% για το πρώτο τρίμηνο 2022),
υποστηριζόμενο από τις αυξήσεις
στα επιτόκια.

Από την άλλη, τα καθαρά έσοδα
από τόκους για την 1η τριμηνία του
2023 στην Ελληνική Τράπεζα ανήλ-
θαν σε 108,1 εκατ. ευρώ, αυξημένα
κατά 74% σε ετήσια βάση σε σύγ-
κριση με 62,1 εκατ. ευρώ για την
1η τριμηνία του 2022. Οπως εξηγεί
η ίδια η Ελληνική, η αύξηση σε ετή-
σια βάση οφειλόταν κυρίως στην

αύξηση στα καθαρά έσοδα από τό-
κους από καταθέσεις σε Κεντρικές
Τράπεζες και άλλες τράπεζες και
χρεόγραφα μετά τις συνεχιζόμενες
αυξήσεις των επιτοκίων που ανα-
κοινώθηκαν από την ΕΚΤ. Επιπρό-
σθετα, τα έσοδα από τόκους από
το δανειακό χαρτοφυλάκιο είναι
υψηλότερα λόγω της αύξησης/ ανα-
τιμολόγησης των βασικών επιτοκίων
δανεισμού και αντανακλώντας κυ-
ρίως τον αντίκτυπο την 1η τριμηνία
του 2023 της απόκτησης μέρους
του χαρτοφυλακίου εξυπηρετού-
μενων δανείων (TrancheA και Tran-
che B) από την RCB Bank κατά την
διάρκεια του 2022. Το καθαρό επι-
τοκιακό περιθώριο (σε ετησιοποι-
ημένη βάση) της Ελληνικής για την
1η τριμηνία του 2023 ανήλθε σε
2,22%, σε σύγκριση με 1,35% για
την 1η τριμηνία του 2022 (2022:
1,60%).
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Κότα με τα χρυσά αυγά τα επιτόκια για τράπεζες
Κέρδη 177 εκατ. ευρώ για ολόκληρο το 2022 και κέρδη 165 εκατ. ευρώ τους πρώτους τρεις μήνες του τρέχοντος έτους 
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ΠΡΟΩΘΗΤΙΚΗ ΕΝΕΡΓΕΙΑ

H Alpha Bank αφουγκράζεται τις ανάγκες
του κοινωνικού συνόλου και ανταποκρί-
νεται άμεσα σ' αυτές με ανταγωνιστικά
προϊόντα και υπηρεσίες. Όπως αναφέρει
σε συνέντευξή του στην «Κ» ο CEO της
Alpha Bank Κύπρου, κ. Κωνσταντίνος Κου-
τεντάκης, τονίζει πως, καθώς η ζήτηση
για καταθέσεις με υψηλές αποδόσεις αυ-
ξάνεται, η Τράπεζα προσφέρει νέους λο-
γαριασμούς Προθεσμιακών Καταθέσεων
που δίνουν τη δυνατότητα σε ιδιώτες να
επωφεληθούν υψηλού επιτοκίου μέσα από
διαφορετικές επιλογές. Οι πελάτες της
Alpha Bank Κύπρου έχουν να επιλέξουν
από μία ευρεία γκάμα προϊόντων, εκείνο
το καταθετικό προϊόν που καλύπτει τις
δικές τους ανάγκες και να επωφεληθούν
από τα ανταγωνιστικά επιτόκια της Τρά-
πεζας.

- Με απλά λόγια πως φτάσαμε από τα
μηδενικά επιτόκια στην αύξηση των
επιτοκίων και τις επιπτώσεις της στην
αγορά;

- Καθώς αφήναμε πίσω μας την παν-
δημία εκφράστηκαν αρκετές αισιόδοξες
εκτιμήσεις ότι η άνοδος του πληθωρισμού
θα ήταν μεταβατική λόγω της ασυμμετρίας
μεταξύ της ζήτησης και της προσφοράς.
Δυστυχώς, η ρωσική εισβολή στην Ου-
κρανία πριν ένα χρόνο και το ενεργειακό
σοκ που ακολούθησε, εδραίωσαν τον εξαι-
ρετικά υψηλό πληθωρισμό δοκιμάζοντας
ξανά τις αντοχές της οικονομίας, η οποία
βρισκόταν σε φάση ανάκαμψης από τις
«πληγές» της πανδημίας. Ίσως το μεγα-
λύτερο σοκ ήρθε από το μέτωπο της ενέρ-
γειας, καθώς η άνοδος της τιμής του πε-
τρελαίου και του φυσικού αερίου οδήγησε
σε σημαντική αύξηση των τιμών σε αγαθά
και υπηρεσίες. Η εποχή του φθηνού χρή-
ματος, της φθηνής ενέργειας και της φθηνής
εργασίας είχε τελειώσει. Σε αυτό το πλαίσιο,
οι Κεντρικές Τράπεζες ανά τον κόσμο ει-
σήλθαν σε μια πορεία αύξησης των βασικών
τους επιτοκίων, προκειμένου να τιθασεύ-
σουν τον καλπάζοντα πληθωρισμό. Αυτή
η αύξηση των επιτοκίων οδήγησε στην
αύξηση του κόστους δανεισμού για επι-
χειρήσεις και ιδιώτες, οδηγώντας στη μεί-
ωση της ζήτησης και της επενδυτικής δρα-
στηριότητας. Την περίοδο των μηδενικών
επιτοκίων ακολούθησε η αύξηση του πλη-
θωρισμού και των επιτοκίων, αντικατο-
πτρίζοντας τις προκλήσεις που αντιμετω-

πίζουν οι οικονομίες και οι κεντρικές τρά-
πεζες στην προσπάθειά τους να επιτύχουν
ισορροπία μεταξύ ανάπτυξης, πληθωρισμού
και σταθερότητας. Η συνεχής αύξηση των
επιτοκίων από τις κεντρικές τράπεζες, πα-
ρατηρείται εδώ και καιρό, με τις τράπεζες
να μεταφέρουν σταδιακά αυτές τις αυξήσεις
στα καταθετικά τους προϊόντα.

- Μιλώντας για καταθέσεις, πώς δια-
χειρίζεται η Alpha Bank Κύπρου την
κατάσταση που έχει δημιουργηθεί και
τι ακριβώς προσφέρει στους Πελάτες
της;

- H Alpha Bank αφουγκράζεται τις ανάγ-

κες του κοινωνικού συνόλου και ανταπο-
κρίνεται άμεσα σ' αυτές με ανταγωνιστικά
προϊόντα και υπηρεσίες. Καθώς η ζήτηση
για καταθέσεις με υψηλές αποδόσεις αυ-
ξάνεται, η Τράπεζα προσφέρει νέους λο-
γαριασμούς Προθεσμιακών Καταθέσεων
που δίνουν τη δυνατότητα σε ιδιώτες να
επωφεληθούν υψηλότερου επιτοκίου μέσα
από διαφορετικές επιλογές. Συγκεκριμένα,
προσφέρουμε σε ιδιώτες ένα νέο ετήσιο
καταθετικό επιτόκιο που φτάνει έως και
2,1% και το οποίο καθορίζεται αναλόγως
του χρόνου προθεσμίας για καταθέσεις
πέραν συγκεκριμένου ποσού. Το συγκε-
κριμένο προϊόν, Alpha Προνομιακές Κα-
ταθέσεις, προσφέρεται σε ιδιώτες για κα-
ταθέσεις άνω των €50.000 με σταθερό ετή-
σιο επιτόκιο για προκαθορισμένη χρονική
περίοδο: για 12μηνη κατάθεση επιτόκιο
1,2%, για 18μηνη κατάθεση επιτόκιο 1,6%
και για 24μηνη κατάθεση επιτόκιο 2,1%.
Ο τόκος δεν ανατοκίζεται και καταβάλλεται
στη λήξη της προθεσμιακής κατάθεσης.
Με τη λήξη της συγκεκριμένης περιόδου
προθεσμίας δίνεται στον Πελάτη η δυνα-

τότητα ανάληψης, αύξησης του κεφαλαίου
ή ανανέωσης της κατάθεσης και κεφαλαι-
οποίησης του τόκου προθεσμίας.

- Υπάρχουν άλλες επιλογές σε καταθε-
τικά προϊόντα;

- Οι Πελάτες μας έχουν να επιλέξουν
από μία ευρεία γκάμα προϊόντων, εκείνο
το καταθετικό προϊόν που καλύπτει τις
δικές τους ανάγκες και να επωφεληθούν
από τα ανταγωνιστικά επιτόκια της Τρά-
πεζας. Το Alpha Πρόοδος, για παράδειγμα
προσφέρει προθεσμιακή κατάθεση με κλι-
μακούμενο επιτόκιο που αυξάνεται κάθε
τρίμηνο ή εξάμηνο, επιτρέποντας στον
Πελάτη να επιλέγει τη διάρκεια που τον
εξυπηρετεί εισπράττοντας τόκους κάθε
τρίμηνο ή εξάμηνο. Έτσι  εξασφαλίζει ελ-
κυστικές αποδόσεις για τις καταθέσεις
του. Συγκεκριμένα, με μέγιστο κλιμακού-
μενο επιτόκιο που φθάνει κατά την τελευ-
ταία περίοδο για 18μηνη κατάθεση 2,0%
και για 24μηνη κατάθεση 2,5%. Επιπρό-
σθετα, με την καταβολή των τόκων ο Πε-
λάτης μπορεί να προβεί σε ολική ανάληψη,

χωρίς καμία επιβάρυνση στη λήξη κάθε
τριμηνιαίας ή εξαμηνιαίας περιόδου.

- Πώς μπορούν να εξυπηρετηθούν οι
Πελάτες για τα πιο πάνω προϊόντα;

- Οι Πελάτες μπορούν να εξυπηρετηθούν
από το Δίκτυο Καταστημάτων της Τράπεζας
αλλά και μέσω της ηλεκτρονικής τραπε-
ζικής, Alpha 360 Web επιλέγοντας το κα-
ταθετικό προϊόν που ικανοποιεί το δικό
τους προφίλ και καλύπτει τις δικές τους
ξεχωριστές ανάγκες. Επιπλέον, όσοι επι-
θυμούν να εξυπηρετούνται μόνο online
δημιουργήσαμε την Alpha Online Προθε-
σμιακή που προσφέρει ταχύτητα και ευ-
κολία στο άνοιγμα αλλά και ευελιξία καθώς
παρέχει την επιλογή προθεσμιακής κατά-
θεσης μεταξύ 1, 3, 6 ή 12 μηνών με αντα-
γωνιστικό επιτόκιο και την καταβολή του
τόκου στη λήξη της προθεσμιακής κατά-
θεσης.

- Πώς η τεχνολογία συνέβαλε στη δια-
μόρφωση νέων προϊόντων/ υπηρεσιών
από την Τράπεζα για την καλύτερη εξυ-
πηρέτηση των Πελατών; 

- Πλέον, η διεκπεραίωση όλων των τρα-
πεζικών συναλλαγών, από όπου κι αν βρί-
σκεται ο Πελάτης, 24 ώρες το 24ωρο, γίνεται
μέσω της αναβαθμισμένης ηλεκτρονικής
τραπεζικής, Alpha 360 Web που παρέχει
τη δυνατότητα για εύκολη, ασφαλή, γρή-
γορη και αποτελεσματική οργάνωση των
τραπεζικών εργασιών ιδιωτών και επιχει-
ρήσεων, οποιαδήποτε στιγμή της ημέρας.
Παράλληλα, το Alpha 360 Mobile επιτρέπει
στους Πελάτες να εκτελούν συναλλαγές
και να παρακολουθούν τον λογαριασμό
τους ανά πάσα στιγμή, μέσω ενός σύγχρο-
νου και λειτουργικού διαδικτυακού περι-
βάλλοντος εργασίας, είτε χρησιμοποιώντας
το τηλέφωνό τους είτε το tablet τους, με
απόλυτη ασφάλεια. Επίσης, το άνοιγμα
ενός νέου λογαριασμού μπορεί πλέον να
πραγματοποιηθεί γρήγορα, άμεσα και με
ασφάλεια χωρίς να απαιτείται η φυσική
παρουσία σε κατάστημα της Τράπεζας.

- Τι εναλλακτικές επιλογές προσφέρει
η Τράπεζα για τους καταθέτες, ανεξάρ-
τητα από τα καταθετικά προϊόντα;

- H Alpha Bank προσφέρει πληθώρα
επιλογών για τους Πελάτες της που θέλουν
να τοποθετήσουν τα κεφάλαιά τους σε μη
καταθετικά προϊόντα. Μέσω της υπηρεσίας

Alpha Bank Gold Personal Banking, η Τρά-
πεζα παρέχει στον Πελάτη τη δυνατότητα
να επενδύσει σε Αμοιβαία Κεφάλαια τα
οποία διαχειρίζονται διεθνώς αναγνωρι-
σμένες Εταιρίες Διαχείρισης Αμοιβαίων
Κεφαλαίων, με πολύχρονη εμπειρία στον
τομέα των επενδύσεων. O Πελάτης μπορεί
να επιλέξει μέσα από ένα ευρύ φάσμα Αμοι-
βαίων Κεφαλαίων τα οποία καλύπτουν
επενδυτικές κατηγορίες όπως Μετοχικά,
Μικτά, Ομολογιακά και Διαχείρισης Δια-
θέσιμων. Η Τράπεζα προσφέρει επίσης
μια μεγάλη γκάμα τραπεζοασφαλιστικών
προϊόντων, από τα οποία μπορεί ο Πελάτης
να επιλέξει σύμφωνα με τις προσωπικές
του απαιτήσεις. Για παράδειγμα, το Alpha
Πλάνο Ζωής προσφέρει ένα πλάνο απο-
ταμίευσης σε συνδυασμό με πλάνο προ-
στασίας ζωής. Είναι ένα σύγχρονο αποτα-
μιευτικό σχέδιο τακτικών ή εφάπαξ κατα-
βολών βασιζόμενο σε ασφάλιση, με σκοπό
τη δημιουργία κεφαλαίου για την κάλυψη
μελλοντικών αναγκών μέσω συστηματικής
αποταμίευσης και επένδυσης με μακρο-
χρόνιο ορίζοντα.

- Τι επιλογές προσφέρονται σε προϊόντα
και υπηρεσίες καρτών;

- Μέσω των πιστωτικών και χρεωστικών
καρτών της Alpha Bank πραγματοποιούνται
συναλλαγές με ασφάλεια και ευκολία με
τους κατόχους να απολαμβάνουν προνόμια
δίνοντας έτσι την ευκαιρία στον Πελάτη
να επιλέξει την κάρτα που ταιριάζει στο
δικό του προφίλ.  Επιπρόσθετα, παρέχεται
η δυνατότητα προσθήκης των καρτών στα
ψηφιακά πορτοφόλια Apple Pay, Google
Pay και Garmin Pay.

- Πως αντιμετωπίζει η Alpha Bank τις
προκλήσεις στο νέο χρηματοπιστωτικό
περιβάλλον;

- Στο διαρκώς μεταβαλλόμενο περιβάλ-
λον η Alpha Bank βρίσκεται στο πλευρό
των Πελατών της συμβάλλοντας με κάθε
τρόπο στην ικανοποίηση των αυξημένων
αναγκών και απαιτήσεών τους. Η Τράπεζα
προσαρμόζεται δημιουργώντας προϊόντα
και υπηρεσίες, προσφέροντας επιλογές
που απευθύνονται σε όλους τους Πελάτες
και οι οποίες εξελίσσονται διαχρονικά με
γνώμονα τις διαρκείς εξελίξεις στην τε-
χνολογία και στο ευρύτερο χρηματοπι-
στωτικό περιβάλλον, συμβαδίζοντας πάντα
με τη διαμορφωμένη αγορά.

Νέοι λογαριασμοί Προθεσμιακών Καταθέσεων από την Alpha Bank Κύπρου
Η Τράπεζα απαντά στις προκλήσεις της εποχής με νέα προϊόντα προθεσμιακής κατάθεσης

<<<<<<<

Η συνεχής αύξηση των επι-
τοκίων από τις κεντρικές

τράπεζες, παρατηρείται εδώ
και καιρό, με τις τράπεζες να
μεταφέρουν σταδιακά αυτές
τις αυξήσεις στα καταθετικά

τους προϊόντα.
Ο CEO της Alpha Bank Κύπρου,
κ. Κωνσταντίνος Κουτεντάκης.

Ελκυστικότερες 
οι μετοχές
Τα κέρδη που βεβαίως ανα-
μένονταν ως φυσικό αποτέ-
λεσμα της αύξησης των επι-
τοκίων, δημιούργησαν και
μία νέα πραγματικότητα για
τις τράπεζες. Μετά από 10
χρόνια ως μη επενδυτικού
προορισμού, πλέον έχουν
καταστεί σε επενδυτικά κα-
ταφύγια, αφού τα κέρδη εί-
ναι μεγάλα. Αυτό αποτιμάται
και στις μετοχές τους, κα-
θώς η μετοχή της Τράπεζας
Κύπρου έκλεισε μια ανάσα
από τα 3 ευρώ την Πέμπτη,
22 Ιουνίου 2023 (στο 2,99
ευρώ ανά μετοχή για την
ακρίβεια). Αντίστοιχα και
της Ελληνικής Τράπεζας η
μετοχή έχει καταγράψει
εξαιρετική αύξηση και
έκλεισε την Πέμπτη 22 Ιου-
νίου 2023 στο 1,93 ευρώ
ανά μετοχή. Η χρηματιστη-
ριακή αξία της Τράπεζας Κύ-
πρου την ίδια ημέρα έφτασε
τα 1,35 δισεκατομμύρια ευ-
ρώ και η χρηματιστηριακή
αξία της Ελληνικής Τράπε-
ζας έφτασε τα 796,7 εκα-
τομμύρια ευρώ. Οσον αφο-
ρά στις επιδόσεις της μετο-
χής, η Τράπεζα Κύπρου έχει
αυξήσει τη μετοχή της τον
τελευταίο χρόνο κατά
187,5% και η Ελληνική Τρά-
πεζα κατά 127%. Μόνο το
2023 η μετοχή της Τρ. Κύ-
πρου έχει αυξηθεί κατά
75,3% και της Ελληνικής κα-
τά 33,1%. 
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Κοινός προορισμός μία γεωργία με λιγότερα φυτοφάρμακα

Της ΜΑΡIΑΣ ΗΡΑΚΛEΟΥΣ

Οι τουριστικέςκρατήσεις που γίνονται
αυτή τη στιγμή, δεν είναι περισσό-
τερες από αυτές του 2019. Αυτή
είναι η εικόνα που δίνουν οι εκπρό-
σωποι των ξενοδόχων οι οποίοι εκ-
φράζουν σοβαρές επιφυλάξεις για
το κατά πόσο το 2023 θα φτάσει τε-
λικά στις επιδόσεις του 2019. Πάν-
τως, και τα τελευταία στοιχεία του-
ριστικών αφίξεων για τον μήνα Μάιο
έδειξαν ότι οι αφίξεις είναι μεν ικα-
νοποιητικές, πλην όμως δεν έχουν
ξεπεράσει τις αντίστοιχες του 2019.
Αν δούμε τα τελευταία στατιστικά
στοιχεία, προκύπτει ότι οι αφίξεις
του φετινού Μαΐου ήταν 3,34% πιο
κάτω σε σύγκριση με αυτές τον
Μάιο του2019. Συγκεκριμένα, φέτος
κατά τον μήνα Μάιο έφτασαν στο
νησί 420.076 τουρίστες, και 434.578
για την αντίστοιχη περίοδο του
2019. Αυτό που εντοπίζουμε ανα-
λύοντας τα στοιχεία είναι ότι πρό-
κειται για τον 1ο μήνα φέτος, με
αριθμό τουριστικών αφίξεων πιο
κάτω σε σχέση με το 2019. Και μπο-
ρεί οι μήνες πριν την καλοκαιρινή
περίοδο να θεωρούνται χαμηλοί ως
προς τησυνεισφορά τους στην δια-
μόρφωση των ετήσιων επιδόσεων,
εντούτοις, έχουν τη σημασία τους.
Για παράδειγμα, ο Ιανουάριος ξεκί-
νησε με αύξηση γύρω στο 10%συγ-
κρινόμενος με τον αντίστοιχο του
2019, στο +12,8% ήταν ο Φεβρουά-
ριος, στο +8,4% ο Μάρτιος και στο
+4% ο Απρίλιος (με τις αφίξεις να
φτάνουν λόγω και των πασχαλινών
διακοπών γύρω στις 343 χιλιάδες).
Ετσι, μετά από τέσσερις μήνες με
επιδόσεις ψηλότερες του ‘19, ο Μάι-
ος, καταγράφει ελαφρώς χαμηλότερο
σκορ, ενώ με ερωτηματικό είναι το
ποιες θα είναι οι επιδόσεις κατά την
αμιγώς καλοκαιρινή τουριστική σε-
ζόν Ιουνίου – Σεπτεμβρίου.

Καλύτερα από πέρυσι
Η σύγκριση με το 2019 γίνεται

λόγω του ότι ήταν η τελευταία υγιής
χρονιά για τον τουρισμό, πριν την
κρίση της πανδημίας αλλά και του
πολέμου στην Ουκρανία. Ηταν επί-
σης η χρονιά ρεκόρ για τις τουρι-
στικές επιδόσεις στην Κύπρο. Ως
καλή χρονιά για τον τουρισμό ήταν
υπό τις περιστάσεις και η περσινή,
από την οποία φαίνεται ότι κινού-
μαστε μέχρι στιγμής αισθητά πιο
πάνω. Σε επίπεδο τουριστικών αφί-

ξεων, ο φετινός Μάιος ήταν +33.3%
σε σχέση με πέρσι και +18.6% ο
Απρίλιος. Σύμφωνα με στοιχεία της
Στατιστικής Υπηρεσίας, τα οποία
ανέλυσε ο Σύνδεσμος Τουριστικών
Επιχειρήσεων (ΣΤΕΚ), για την πε-
ρίοδο Ιανουαρίου – Μαΐου 2023, οι
αφίξεις τουριστών ανήλθαν σε
1.156.705 σε σύγκριση με 849.058
την αντίστοιχη περίοδο του 2022,
σημειώνοντας αύξηση 36,2%. Κάτι
που υπογραμμίζεται πάντως από
πλευράς ΣΤΕΚ είναι ότι, οι αφίξεις
δεν αποτυπώνονται και στις πλη-
ρότητες των ξενοδοχείων, ειδικά
όσων δέχονταν σημαντικό αριθμό
Ρώσων επισκεπτών πριν τον πόλεμο
στην Ουκρανία.  

Επιβράδυνση κρατήσεων
Ενώ είδαμε σημαντικές αυξήσεις

σε σχέση με το 2019μέχρι τον Απρί-
λιο, από τον Μάιο και μετά δεν θα
πρέπει να αναμένεται ότι η σύγκριση
θα βγάζει κερδισμένη την φετινή
χρονιά. Εξάλλου, εδώ και καιρό κα-
ταγράφονται οι προβληματισμοί
της ξενοδοχειακής βιομηχανίας για
το κατά πόσο η σεζόν θα συνεχίσει
με τους ίδιους ρυθμούς στο σύνολο
της τουριστικής καλοκαιρινής σεζόν,
αφενός λόγω του πληθωρισμού και
αφετέρου και των διαρροών σε κα-
ταλύματα τύπου Airbnb και σε κα-
ταλύματα των κατεχομένων. Στην
εξίσωση μπαίνει και η απουσία της
ρωσικής αγοράς, το κενό της οποίας
–γύρω στις 800 χιλιάδες ετησίως–
δεν ανακτήθηκε παρά τις αυξήσεις
από τις άλλες αγορές. Υπάρχει μια
επιβράδυνση λοιπόν, η οποία απο-
δίδεται κυρίως στην απουσία των
Ρώσων τουριστών. Μια απουσία
που είναι πιο έντονη κατά τους κα-
λοκαιρινούς μήνες, λόγω της εντο-
νότερης παρουσίας των Ρώσων του-
ριστών την υπό αναφορά περίοδο
τα προηγούμενα χρόνια, μέχρι και
πριν τον πόλεμο στην Ουκρανία.
Ως εκ τούτου, δεν μπορούμε να μι-
λάμε για ρεκόρ, υπογράμμισε ο γε-

νικός διευθυντής του ΠΑΣΥΞΕ Φι-
λόκυπρος Ρουσουνίδης, αφού δεν
έχουμε ξεπεράσει ακόμη την απώ-
λεια της ρωσικής αγοράς. Εξέφρασε
την εκτίμηση ότι η επιστροφή στο
επίπεδο του 2019 και τα 4 εκατ. του-
ριστικών αφίξεων δεν είναι κάτι το
οποίο θα δούμε φέτος και όχι πριν
την παρέλευση άλλων δύο χρόνων.

Κενό 14 χιλιάδων
Πέραν της Ρωσίας βεβαίως, οι

αριθμοί των αφίξεων από τις υπό-
λοιπες αγορές ήταν το προηγούμενο
μήνα, εν πολλοίς, θετικοί. Η πιο δυ-
νατή αγορά –αυτή του Ηνωμένου
Βασιλείου– έχει ανακάμψει σχεδόν
πλήρως σε σχέση με το 2019 και
τον Μάιο ήταν μόλις στο -1,93%.
Την ίδια ώρα, σημαντικές αυξήσεις
καταγράφονται από αγορές όπως
το Ισραήλ, η Γερμανία, η Αυστρία,
η Γαλλία και η Σλοβακία. Συνολικά
οι αφίξεις από τις κύριες τουριστικές
αγορές της Κύπρου ήταν τον Μάιο
γύρω στις 410 χιλιάδες, και κατά
24% πιο πάνω σε σύγκριση με τις
επιδόσεις αυτών των χωρών το 2019.
Σε πραγματικούς αριθμούς πρόκειται
συνολικά για επιπλέον 80 χιλιάδες
τουρίστες τον φετινό Μάιοσε σχέση
με το 2019. Ανατρέχοντας στις του-
ριστικές αφίξεις Μαΐου 2019, βλέ-
πουμε επίσης ότι οι αφίξεις από τη
ρωσική αγορά ήταν τότε 94,2 χιλιά-
δες. Προκύπτει λοιπόν, ότι ακόμα
κι αν τον φετινό Μάιο αυξήθηκαν
οι αφίξεις από άλλες αγορές (επιπλέον
80 χιλιάδες), εντούτοις υπολείπονται
ακόμα 14 χιλιάδες προκειμένου να
καλυφθεί πλήρως το κενό της ρω-
σικής αγοράς. Είναι ξεκάθαρο, λοι-
πόν, ότι αυτό που μας χωρίζει από
ένα νέο ρεκόρ σε τουριστικές αφίξεις
είναι η απουσία της ρωσικής αγοράς.
Από την άλλη, είναι επίσης ξεκάθαρο
ότι το άνοιγμα της Κύπρου σε άλλες
αγορές –κυρίως ευρωπαϊκές– είχε
αποτέλεσμα και λειτούργησε ευερ-
γετικά για την επιβίωση της τουρι-
στικής βιομηχανίας.

Η Ε.Ε. στο πλαίσιο της Στρατηγικής
«Από το Αγρόκτημα στο Πιάτο»
στοχεύει στη μείωση της χρήσης
φυτοπροστατευτικών προϊόντων,
των γνωστών φυτοφαρμάκων, κατά
50% μέχρι το 2030. Ο μεγαλεπήβο-
λος αυτός στόχος χαράκτηκε λόγω
της αναγνώρισης των δυσμενών
επιδράσεων που έχει η χρήση φυ-
τοφαρμάκωνστην ανθρώπινη υγεία
και στο περιβάλλον, ειδικά όταν
αυτά εφαρμόζονται αλόγιστα. Η
Ε.Ε. οριοθετεί τη μελλοντική χρήση
φυτοφαρμάκων μέσω της εφαρμο-
γής τής υπό συζήτηση πρότασης
κανονισμού «περί της ορθολογικής
χρήσης φυτοπροστατευτικών προ-
ϊόντων» που αποτέλεσε την αφορμή
για τις πρόσφατες κινητοποιήσεις
των αγροτών.

Δυστυχώς, και παρά τις αντίθετες
δηλώσεις που ακούστηκαν τις τε-
λευταίες ημέρες, η Κύπρος έχει σο-
βαρότατα προβλήματα όσον αφορά
στη χρήση φυτοφαρμάκων. Συγκε-
κριμένα, η χώρα μας κατατάσσεται
συστηματικά στις πρώτες θέσεις
μεταξύ των κρατών-μελών, τόσο
στις πωλήσεις φυτοφαρμάκων ανά
εκτάριο καλλιεργούμενης γης, όσο
και στην παρουσία υπολειμμάτων

φυτοφαρμάκων στα τρόφιμα. Αυτό
σημαίνει ότι οι Κύπριοι καταναλωτές
είναι περισσότερο εκτεθειμένοι σε
υπολείμματα φυτοφαρμάκων στα
τρόφιμα σε όλη την Ε.Ε.Πρέπει λοι-
πόν να αλλάξουμε πορεία.

Για τη χάραξη νέας πορείας πρέ-
πει να είναι γνωστός και κοινός ο
προορισμός. Σε αυτή την περίπτωση
θεωρώ ότι προορισμός πρέπει να
είναι η διαμόρφωση μια γεωργίας
με τις μικρότερες δυνατές επιπτώ-
σεις στην ανθρώπινη υγεία και στο
περιβάλλον. Χωρίς αγρότες δεν
υπάρχει γεωργία, άρα πρέπει να
στηριχθούν οι γεωργοί, οι οποίοι
ασκούν ένα από τα δυσκολότερα
λειτουργήματα, προκειμένου να
επιτευχθεί η μετάβαση. Εδώ πρέπει
να αναφέρω ότι σε μεγάλο βαθμό
οι γεωργοί στην Κύπρο συμβάλλουν
ουσιαστικά στην προστασία του
περιβάλλοντος, μέσω της διατήρη-
σης της βιοποικιλότητας και της
προσφοράς άλλων υπηρεσιών που
δεν είναι του παρόντος να αναλυ-
θούν. Ομως, πρέπει επίσης να ανα-
φέρω ότι στην Κύπρο γίνεται υπερ-
βολική και αχρείαστη εφαρμογή
φυτοφαρμάκων, η οποία δημιουργεί
αχρείαστους κινδύνους στην αν-

θρώπινη υγεία και στο περιβάλλον,
αλλά και στην τσέπη των γεωργών.
Παρακάτω αναφέρω πέντε σημαν-
τικές συνιστώσες που πρέπει να
κατευθύνουν την πορεία προς τον
κοινό προορισμό μίας γεωργίας με
λιγότερα φυτοφάρμακα.

1. Πραγματικός έλεγχος στις πω-
λήσεις φυτοφαρμάκων μέσω της
υποχρεωτικής συνταγογράφησης
από σύμβουλο γεωπόνο. Επί του
παρόντος, οι πωλήσεις φυτοφαρ-
μάκων μπορούν να γίνονται από
άτομα χωρίς ουσιαστική κατάρτιση
σε θέματα φυτοπροστασίας. Ως

αποτέλεσμα, γίνονται πολλές και
αχρείαστες πωλήσεις που οδηγούν
σε υπερβολική χρήση φυτοφαρμά-
κων τα οποία καταλήγουν στα τρό-
φιμα που καταναλώνουμε. 

2. Βελτίωση των προνοιών της
υπό συζήτηση πρότασης κανονι-
σμού για την ορθολογική χρήση
φυτοπροστατευτικών προϊόντων.
Παρόλο που η κατεύθυνση του κα-
νονισμού για μείωση της χρήσης
και των κινδύνων από φυτοφάρμακα
είναι ορθή, κάποιες από τις πρόνοιες
είναι υπερβολικές και πρακτικά
ανεφάρμοστες. Αναφέρω εδώ –εν-
δεικτικά– την πρόνοια για απαγό-
ρευση της χρήσης φυτοφαρμάκων
σε περιοχές που χαρακτηρίστηκαν
ως προστατευόμενες περιοχές για
τα ύδατα, που στην περίπτωση της
Κύπρου περιλαμβάνουν, σύμφωνα
με προκαταρκτικά στοιχεία, περίπου
το 80% σχεδόν της επιλέξιμης για
επιδότηση γεωργικής γης. 

3. Ενσωμάτωση συγκεκριμένων
στόχων στο Εθνικό Σχέδιο Δράσης
για την Ορθολογική Χρήση Φυτο-
προστατευτικών Προϊόντων. Οι δύο
σημαντικότεροι στόχοι είναι η μεί-
ωση της ποσότητας φυτοφαρμάκων
που εφαρμόζονται σε γεωργικές

καλλιέργειες και η μείωση της πα-
ρουσίας υπολειμμάτων στα τρόφιμα.
Οσον αφορά στην εφαρμογή φυ-
τοφαρμάκων, ο στόχος έχει ήδη
καθοριστεί στο 50% σε επίπεδο
Ε.Ε., αλλά πρέπει να στοχοθετηθεί
σαφώς και στο Εθνικό Σχέδιο. Για
τα υπολείμματα, προτείνεται σε
πρώτη φάση η μείωση των υπερ-
βάσεων στο 2,5% των ελεγχόμενων
τροφίμων προκειμένου να είμαστε
κοντά στον μέσο όρο της Ε.Ε. Οι
υπερβάσεις στην Κύπρο είναι κατά
κανόνα υπερδιπλάσιες του μέσου
όρου της Ε.Ε.

4. Σημαντική ενίσχυση επιδο-
τήσεων για εναλλακτικές μεθόδους
φυτοπροστασίας.Για την εφαρμογή
των προνοιών του νέου κανονισμού
για την ορθολογική χρήση φ. προ-
ϊόντων, προβλέπεται η δυνατότητα
επιδότησης των γεωργών μέσω του
Στρατηγικού Σχεδίου Αγροτικής
Ανάπτυξης. Η πρόνοια αυτή πρέπει
να αξιοποιηθεί με την εφαρμογή
συγκεκριμένων μέτρων, όπως για
παράδειγμα η βιολογική καταπο-
λέμηση εχθρών και η εφαρμογή
βιολογικών σκευασμάτων φυτο-
προστασίας.

5. Εφαρμογή ισχυρών αποτρε-

πτικών ποινών. Μέχρι πρότινος, η
παράνομη χρήση φυτοφαρμάκων
δεν επέφερε ιδιαίτερα αυστηρές
ποινές. Πρόσφατα, το υπουργείο
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης
και Περιβάλλοντος προώθησε στη
Βουλή νομοσχέδιο που προβλέπει
αυστηρότερες ποινές. Πρέπει όμως
οι ποινές να εφαρμόζονται αναλο-
γικά και ιδιαίτερα στην περίπτωση
ατόμων με επαναλαμβανόμενες πα-
ραβάσεις, όπως επίσης να εφαρμο-
στεί και η νέα πρόνοια για δημο-
σιοποίηση των στοιχείων των πα-
ρανομούντων (name and shame).

Η Κύπρος έχει ιδιαιτερότητες.
Η έκθεση γεωργών και καταναλω-
τών σε υπέρμετρα μεγάλες συγκεν-
τρώσεις φυτοφαρμάκων δεν πρέπει
να είναι μία από αυτές. Η διατήρηση
του μικρού γεωργικού κλήρου που
διαμόρφωσε το τοπίο του νησιού
στο πέρασμα των αιώνων είναι μια
ιδιαιτερότητα που πρέπει και μπο-
ρούμε να διατηρήσουμε. 

Ο Μενέλαος Σταυρινίδης είναι αναπλη-
ρωτής καθηγητής στο Τμήμα Γεωπονι-
κών Επιστημών, Βιοτεχνολογίας και
Επιστήμης Τροφίμων, Τεχνολογικό Πα-
νεπιστήμιο Κύπρου.

<<<<<<

Στην Κύπρο γίνεται
υπερβολική και αχρεί-
αστη εφαρμογή φυτο-
φαρμάκων, η οποία δη-
μιουργεί αχρείαστους
κινδύνους στην ανθρώ-
πινη υγεία και στο περι-
βάλλον, αλλά και στην
τσέπη των γεωργών.

Σε δηλώσεις στην «Κ» η γενική
διευθύντρια του ΣΤΕΚ Χρυσαί-
μιλη Ψηλογένη, ανέφερε ότι
ενώ έχουμε ξεπεράσει σε αφί-
ξεις τις επιδόσεις του πρώτου
πενταμήνου του 2019, είναι ση-
μαντικό να δοθεί έμφαση σε
κάποιες ουσιώδεις διαφορές
του τότε με το σήμερα. Για πα-
ράδειγμα, επισήμανε ότι υπάρ-
χει τάση για διαμονή σε ακίνητα
βραχυχρόνιας μίσθωσης, η
οποία ενισχύθηκε κυρίως μετά
την πανδημία, ενώ πρόσθεσε
ότι παράλληλα, αυξημένες ρο-
ές τουριστών οι οποίοι έρχονται
στην Κύπρο από τα νόμιμα αε-
ροδρόμια της Δημοκρατίας

ακολούθως κατευθύνονται για
τις διακοπές τους προς τα κατε-
χόμενα. «Είναι ενδεικτικά άλ-
λωστε και τα δημοσιεύματα που
έχουμε δει προ μερικών ημε-
ρών στον τουρκοκυπριακό Τύ-
πο, τα οποία φέρουν το 95%
των τουριστών στα κατεχόμενα
να φτάνει στην Κύπρο μέσω
του αεροδρομίου Λάρνακας».
Την ίδια ώρα, το σύννεφο του
πληθωρισμού επηρεάζει τη
διάρκεια των διακοπών και τις
τουριστικές δαπάνες, και κατ’
επέκταση, αναμένεται ότι θα
έχει αρνητική επίδραση τόσο
στις επιχειρήσεις όσο και στα
τουριστικά έσοδα. 

Στοπ στο θετικό σερί αφίξεων μπήκε τον Μάιο
Μετά το ρεκόρ της 1ης τετραμηνίας, είναι ο 1ος μήνας του ’23 με λιγότερους τουρίστες σε σχέση με το 2019

Ο πληθωρισμός επηρεάζει τη διάρκεια των διακοπών και τις τουριστικές δαπάνες, και κατ’ επέκταση αναμένεται ότι θα έχει αρνητική επίδραση τόσο στις επιχειρήσεις, όσο και στα τουριστικά έσοδα. 

Περίπου 94 χιλιάδες ήταν οι αφίξεις Ρώσων τουριστών τον Μάιο του 2019. Πρόκειται για αριθμό ο οποίος δεν έχει
αναπληρωθεί στο 100% βάσει των στοιχείων του φετινού Μαΐου, παρά τις αυξήσεις που καταγράφουν οι αφίξεις
από τις υπόλοιπες αγορές. 

Οι σκιές 
<<<<<<

Οι τουριστικές αφίξεις
του Μαΐου 2023
(420.076) σε σύγκριση
με του 2019 (434.578)
είναι μειωμένες κατά
3,3%.
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Της ΜΑΡΊΑΣ ΗΡΑΚΛΈΟΥΣ

Τις ποσοτικές και ποιοτικές ανάγκες
σε ειδικότητες στον τουριστικό
κλάδο ανέδειξαν τα αποτελέσματα
πρόσφατης μελέτης της ΑνΑΔ,
«Προβλέψεις ζήτησης και προσφο-
ράς εργατικού δυναμικού στην κυ-
πριακή οικονομία 2022-2023». Τα
συμπεράσματα και οι εκτιμήσεις
της έρευνας επιβεβαιώνουν τις ανη-
συχίες και τον προβληματισμό που
εκφράζεται από τουριστικούς φορείς
και επαγγελματίες του τουρισμού,
ότι η έλλειψη προσωπικού είναι μία
από τις μεγαλύτερες πληγές για την
τουριστική βιομηχανία. Καταγρά-
φονται λοιπόν ανάγκες κυρίως σε
ειδικότητες όπως υπάλληλοι υπο-
δοχής, τραπεζοκόμοι, μπάρμαν, κα-
μαριέρες ξενοδοχείων και αρτοποιοί,
καθώς και στην εξειδίκευση μαγεί-
ρων –κυρίως στην ιαπωνική και κι-
νέζικη κουζίνα. Στόχος της έρευνας
είναι πάντως να δοθεί και μια λύση
για τις ανάγκες που υπάρχουν, μέσω
της προώθησης και της εφαρμογής
προγραμμάτων κατάρτισης για κά-
λυψη των αναγκών. Στην έρευνα
συμμετείχαν φορείς και επιχειρήσεις
που έδωσαν τις εκτιμήσεις τους για
τις υπάρχουσες ανάγκες. 

Χιλιάδες οι ανάγκες
Σύμφωνα με εκτιμήσεις του Τμή-

ματος Εργασίας, το 2023 οι ανάγκες
σε άτομα για επαγγέλματα που εμ-
πίπτουν στην τουριστική βιομηχα-
νία θα έχουν ως εξής:
Υπάλληλοι υποδοχής 
ξενοδοχείων ...............................155 
Μάγειροι ..................................1.795
Βοηθοί κουζίνας ........................556
Αρτοποιοί....................................398
Ζαχαροπλάστες ...........................90
Υπάλληλοι υποδοχής 
εστιατορίων................................166

Τραπεζοκόμοι .........................1.498
Μπάρμαν ....................................488
Μπαρίστες (καφέ)......................110
Καμαριέρες ξενοδοχείων.........807
Συντηρητές ηλεκτρομηχανο-
λογικών εγκαταστάσεων 
ξενοδοχείων .................................95

Το κενό στην κουζίνα
Οπως προαναφέραμε, σύμφωνα

με το Τμήμα Εργασίας, υπάρχουν
ανάγκες για 1.795 μάγειρες το 2023.
Αναλυτικά, το μεγαλύτερο κενό
αυτή τη στιγμή εντοπίζεται στην
ιαπωνική κουζίνα (930) και ακο-
λουθεί η κινέζικη κουζίνα (439 μά-
γειρες). Αναφέρονται επίσης ανάγ-

κες για 210 μάγειρες εξειδικευμέ-
νους στην ινδική κουζίνα, 116 μά-
γειρες εξειδικευμένους στη μεξι-
κάνικη κουζίνα, 59 μάγειρες εξει-
δικευμένους στην αραβική κουζίνα
και 42 στη ρωσική κουζίνα, 30 μά-
γειρες εξειδικευμένους στην ταϊ-
λανδέζικη κουζίνα και 10 εξειδι-
κευμένους στη λιβανέζικη κουζίνα.
Σύμφωνα με τα στοιχεία, το 2022
η απασχόληση στο επάγγελμα του
Μάγειρα ανήλθε σε 4.972 άτομα,
εκ των οποίων σχεδόν το 70% ήταν
Κύπριοι, το 18,9% Ευρωπαίοι και
11,9% πολίτες τρίτων χωρών. Η
ΑνΑΔ εισηγείται όπως εφαρμοστούν
τέσσερα προγράμματα κατάρτισης,
ώστε άνεργοι μάγειρες να αποκτή-

σουν εξειδίκευση στην ιαπωνική
και κινέζικη κουζίνα, αφού εργο-
δοτηθούν ως βοηθοί μάγειρες δίπλα
από έμπειρους εξειδικευμένους μά-
γειρες ιαπωνικής και κινέζικης κου-
ζίνας μέχρι να αποκτήσουν την
αναγκαία εμπειρία.

Τραπεζοκόμοι και μπάρμαν
Μεγάλος είναι ο αριθμός των

αναγκών και στο επάγγελμα του
τραπεζοκόμου. Σύμφωνα με την
έρευνα, πάνω από 8,2 χιλιάδες άτο-
μα εργάστηκαν ως τραπεζοκόμοι
μέσα στο 2022 (6.075 Κύπριοι,
74,0%), ενώ η ανεργία τους καλο-
καιρινούς μήνες έφτασε τα 228
άτομα (137 Κύπριοι, 60,1%) με τις

κενές θέσεις να ανέρχονται τον
ίδιο χρόνο σε 1.744. Η ποσοστιαία
κατανομή της απασχόλησης κατά
υπηκοότητα δείχνει σημαντική
συμμετοχή από Ευρωπαίους πολίτες
(20,1%) και από πολίτες τρίτων χω-
ρών (6,0%). Για το 2023 έχει ανα-
φερθεί ότι, σύμφωνα με το Τμήμα
Εργασίας, οι ανάγκες στο συγκε-
κριμένο επάγγελμα ανέρχονται σε
1.498. Σημειώνεται επίσης ότι πε-
ρίπου 300 άτομα τον χρόνο απο-
φοιτούν κάθε χρόνο από τις Τεχνι-
κές/Επαγγελματικές Σχολές από
τον κλάδο σπουδών «Μαγειρική
και Τραπεζοκομία». Από το 2018
εφαρμόστηκαν τρία προγράμματα
κατάρτισης στο πλαίσιο του Σχεδίου

της ΑνΑΔ «Προγράμματα Κατάρ-
τισης Ανέργων» για δικαιούχους
Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήμα-
τος (ΕΕΕ) με την επιτυχή συμμετοχή
38 ατόμων. Η εισήγηση είναι όπως
προωθηθεί η εφαρμογή έξι προ-
γραμμάτων κατάρτισης.

Στην περίπτωση του επαγγέλ-
ματος του μπάρμαν, μέσα στο 2022,
η απασχόληση ανήλθε στις 4.567
άτομα (2.873 Κύπριοι, 62,9%), η
ανεργία τους καλοκαιρινούς μήνες
έφτασε τα 97 άτομα (65 Κύπριοι,
67,0%) και υπήρχαν 428 κενές θέ-
σεις. Στο συγκεκριμένο επάγγελμα,
η συμμετοχή Ευρωπαίων πολιτών
ανέρχεται στο 26% και πολιτών τρί-
των χωρών στο 11%. Για το 2023

οι συνολικές ανάγκες ανέρχονται
σε 488 άτομα.

Ψάχνουν καμαριέρες
Ανάγκες για 807 καμαριέρες ξε-

νοδοχείων υπάρχουν το 2023 σύμ-
φωνα με τις εκτιμήσεις του Τμή-
ματος Εργασίας, όπως αυτές δια-
τυπώνονται στην έρευνα της ΑνΑΔ.
Για το 2022, η απασχόληση στο
συγκεκριμένο επάγγελμα ανήλθε
σε 15.014 άτομα (9.579 Κύπριοι,
63,8%), ενώ η ανεργία τους καλο-
καιρινούς μήνες έφτασε τα 614 άτο-
μα (417 Κύπριοι, 67,9%). Η ποσο-
στιαία κατανομή της απασχόλησης
κατά υπηκοότητα δείχνει σημαντική
συμμετοχή από Ευρωπαίους πολίτες
(16,9%) και από πολίτες τρίτων χω-
ρών (19,3%). Κατά την περίοδο των
καλοκαιρινών μηνών, πάνω από
τους μισούς ανέργους στην συγκε-
κριμένη ειδικότητα, είναι ηλικίας
πέραν των 50 ετών.  Σύμφωνα με
την έρευνα,  υπάρχουν ανάγκες για
807 άτομα, ενώ η ΑνΑΔ εισηγείται
όπως προωθηθεί η εφαρμογή 4 προ-
γραμμάτων κατάρτισης. 

Στην υποδοχή
Σύμφωνα με την έρευνα, το 2022

εργάστηκαν ως υπάλληλοι υποδοχής
1.630 άτομα (932 Κύπριοι, 57,2%),
ενώ η ανεργία τους καλοκαιρινούς
μήνες, έφτασε τα 39 άτομα (15 Κύ-
πριοι, 38,5%) και υπήρχαν 184 κενές
θέσεις. Η ποσοστιαία κατανομή της
απασχόλησης κατά υπηκοότητα
δείχνει έντονη συμμετοχή από Ευ-
ρωπαίους πολίτες (32,3%) και από
πολίτες τρίτων χωρών (10,5%). Στο
συγκεκριμένο επάγγελμα  προκύπτει
επίσης ότι 1 στους 3 ανέργους είναι
από 50 χρονών και άνω. Βάσει της
έρευνας, οι συνολικές ανάγκες απα-
σχόλησης σύμφωνα με το Τμήμα
Εργασίας είναι 155 άτομα.

Χωρίς μαγείρους - σερβιτόρους τα ξενοδοχεία
Ερευνα της ΑνΑΔ ανέδειξε τις ανάγκες – Ελλειψη 6.000 θέσεων σε επαγγέλματα της τουριστικής βιομηχανίας

<<<<<<

Εκτιμήσεις του Τμήμα-
τος Εργασίας ανεβά-
ζουν φέτος τις ανάγκες
για μαγείρους σε 
1.795 και σε 1.498 τρα-
πεζοκόμους. Σοβαρά κενά υπάρχουν και στην ειδικότητα της καμαριέρας αλλά και στους βοηθούς κουζίνας.

ΠΡΟΩΘΗΤΙΚΗ ΕΝΕΡΓΕΙΑ

Ζούμε στην εποχή όπου η τεχνολογία
μεταμορφώνει ραγδαία την περί-
θαλψη του ασθενή, με τα υπερσύγ-
χρονα συστήματα απεικόνισης έως
τις χειρουργικές συσκευές αιχμής
να συμβάλουν σημαντικά στην ανα-
βάθμιση της παρεχόμενης ιατρικής
φροντίδας. Ο σύγχρονος ιατρικός
εξοπλισμός έχει βελτιώσει αισθητά
την υγειονομική περίθαλψη, ενι-
σχύοντας τις διαγνωστικές δυνατό-
τητες, διευρύνοντας τις θεραπευτικές
επιλογές, βελτιώνοντας την παρα-
κολούθηση των ασθενών, επιτρέ-
ποντας την εξατομικευμένη ιατρική,
προωθώντας την έρευνα και διευ-
κολύνοντας την τηλεϊατρική.

Συνεχείς επενδύσεις
Ο Οργανισμός Κρατικών Υπηρεσιών

Υγείας (ΟΚΥπΥ), αντιλαμβανόμενος
τη θετική επίδραση της τεχνολογίας
προς όφελος των ασθενών, επενδύει
συνεχώς στην υιοθέτηση και ενσω-
μάτωση σύγχρονου ιατρικού εξοπλι-
σμού, ως ένα εργαλείο ζωτικής ση-
μασίας για την πρόοδο της υγειονο-
μικής περίθαλψης και την αντιμετώ-
πιση των πολύπλοκων ιατρικών προ-
κλήσεων της εποχής μας.

Το υπερσύγχρονο MRI
Σήμερα, το Ακτινολογικό Τμήμα

του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού
του ΟΚΥπΥ, είναι εξοπλισμένο με
νέο Σύστημα Μαγνητικής Τομογραφίας
(MRI) 1.5 Tesla, μία επένδυση ύψους
2.4 εκατομμύρια ευρώ. Πρόκειται

για ένα σπουδαίο εργαλείο, νέας γε-
νιάς με υπερσύγχρονο λογισμικό και
υψηλό αριθμό καναλιών λήψης, το
οποίο εξασφαλίζει εξαιρετικά υψηλής
ποιότητας απεικόνιση του εγκεφάλου,
των αρθρώσεων του σώματος (συν-
δέσμους, τένοντες, μηνίσκους, χόν-
δρους κ.ά.), των σπονδύλων και των
μεσοσπονδύλιων δίσκων και του νω-
τιαίου μυελού.

Mονάδα παιδιατρικής
ακτινολογίας

Παρέχει επίσης σημαντικές πλη-
ροφορίες για τα συμπαγή όργανα
της κοιλίας όπως: ήπαρ, νεφροί, πάγ-

κρεας κ.ά. Κατά τη διαδικασία δεν
χρησιμοποιείται ιονίζουσα ακτινοβολία,
κάτι που προτιμάται σε περιπτώσεις
που αφορούν παιδιά και εγκύους.
Αναλόγως της εξέτασης δίδονται εκ
των προτέρων οδηγίες προετοιμασίας
στον ασθενή. Η διάρκεια των εξετά-
σεων κυμαίνεται από 30 έως 60 λε-
πτά. Την ίδια στιγμή, εντός του Ακτι-
νολογικού Τμήματος έχει συσταθεί
μονάδα παιδιατρικής ακτινολογίας
την οποία στελεχώνουν δύο παιδο-
ακτινολόγοι οι οποίες, πέραν των
υπερήχων σε όλο το φάσμα της παι-
διατρικής, σε συνεργασία με τους
παιδιάτρους και τους αναισθησιολό-

γους εκτελούν μαγνητικές τομογρα-
φίες σε παιδιά υπό αναισθησία, όπου
χρειάζεται.

Εξέλιξη 
Ο ΟΚΥπΥ, δεν σταματά εδώ. Με

την τεχνολογία να εξελίσσεται μέρα
με τη μέρα, εντάσσει  συνεχώς νέο
σύγχρονο εξοπλισμό σε όλα τα νο-
σηλευτήριά του, με στόχο οι γιατροί
του να έχουν ισχυρά εργαλεία για
τη διάγνωση τη θεραπεία, και τη δια-
χείριση ιατρικών καταστάσεων. Μία
εξέλιξη που αναμένεται να ενισχύσει
τις προσπάθειές του για καλύτερη
ιατρική φροντίδα, βελτιωμένη ποι-

ότητα ζωής και αυξημένα ποσοστά
επιβίωσης στους ασθενείς. Η ένταξη
ιατρικού εξοπλισμού στα νοσηλευ-
τήρια του Οργανισμού Κρατικών Υπη-
ρεσιών Υγείας ενισχύει επίσης τη
συλλογή πολύτιμων δεδομένων και
πληροφοριών που μπορούν να υπο-
στηρίξουν την ανάπτυξη νέων φαρ-
μάκων, θεραπευτικών πρωτοκόλλων
και ιατρικών παρεμβάσεων.

Για πληροφορίες και ραντεβού με
το Ακτινολογικό του Γενικού Νοσο-
κομείου Λεμεσού επικοινωνήστε με
τα τηλέφωνα: 25801265, 25801262
και 25801640 ή επισκεφθείτε την
ιστοσελίδα του Τμήματος.

MRI: Ο ΟΚΥπΥ συνεχίζει
να εξελίσσεται με υπερσύγχρονο εξοπλισμό
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Ο ελληνικός τουρισμός, όπως και 
η παγκόσμια αγορά των ταξι-
διών, βρίσκεται μπροστά σε 
ένα κρίσιμο σταυροδρόμι: οι 
ταξιδιώτες αποφεύγουν πλέον 
πολυσύχναστους προορισμούς 
και εποχές, ενώ αναζητούν αυ-
θεντικές εμπειρίες που βασίζο-
νται στην τοπική κουλτούρα και 
στον πολιτισμό, αλλά και σεβα-
σμό στο περιβάλλον και ιδιωτι-
κότητα. 

Την ίδια ώρα, οι Ελληνες πο-
λίτες, οι οποίοι στη συντριπτική 
τους πλειονότητα αναγνωρίζουν 
τη μεγάλη σημασία του τουρι-
σμού για την εθνική οικονομία, 
έχουν αρχίσει να είναι σκεπτι-
κοί σε σχέση με τις επιδράσεις 
του στην καθημερινότητά τους, 
στο περιβάλλον και στη φυσιο-
γνωμία των επιμέρους προορι-
σμών, ενώ είναι προβληματι-
σμένοι από την εξάπλωση των 
βραχυχρόνιων μισθώσεων αλλά 
και τις αυξήσεις στο κόστος των 
διακοπών. 

Και την ώρα που το ενδια-
φέρον για το περιβάλλον κορυ-
φώνεται μεταξύ Ελλήνων και 
ξένων, η πλειονότητα των με-
σαίων και μικρού μεγέθους κυ-
ρίως ελληνικών τουριστικών 
επιχειρήσεων δηλώνει πως δεν 
μπορεί, ή δεν ξέρει πώς να επεν-
δύσει σε δράσεις βιωσιμότητας 
και περιμένει τις σχετικές πρω-
τοβουλίες από την Πολιτεία τό-
σο σε επίπεδο καθοδήγησης όσο 
και χρηματοδότησης.

Πρόκειται για τάσεις που 
μετρήθηκαν από τις Pulse, 
Mindahaus και Deloitte αντί-
στοιχα, για λογαριασμό της 
πρωτοβουλίας της εφημερί-
δας «Καθημερινή», Reimagine 
Tourism in Greece. Πρωτοβου-
λία που παρουσιάστηκε αυτή 
την εβδομάδα στο Κέντρο Πο-
λιτισμού Ιδρυμα Σταύρος Νιάρ-
χος και αποσκοπεί στην ενίσχυ-

ση του διαλόγου μεταξύ όλων 
των εμπλεκόμενων πλευρών, 
Πολιτείας, τοπικών κοινωνιών 
και επιχειρήσεων, με στόχο την 
ανάδειξη ενός νέου «παραδείγ-
ματος» για τον τουρισμό που θα 
ενισχύσει τα οικονομικά οφέλη 
για τη χώρα, προφυλάσσοντας 
όμως παράλληλα το περιβάλλον 
αλλά και τον χαρακτήρα των 
προορισμών της. 

Οπως τόνισε στην έναρξη της 
εκδήλωσης ο Daniel Levine, ει-
δικός στην καταγραφή των τά-
σεων στον τουρισμό παγκοσμί-
ως, «μόνο όταν οι κάτοικοι ενός 
προορισμού είναι χαρούμενοι, 
είναι και οι επισκέπτες του». Ο 
Doug Lansky, εμπειρογνώμονας 
Αειφόρου Τουρισμού, εξήγησε 
πως ο ραγδαία αναπτυσσόμε-
νος τουρισμός τείνει να φθίνει 
στις χώρες όπου τα πλήθη των 
επισκεπτών επιβαρύνουν τους 

προορισμούς εκτός εάν όλοι οι 
εμπλεκόμενοι του κλάδου αντι-
ληφθούν εγκαίρως πως πρέπει 
να επανεφεύρουν συνεχώς τον 
εαυτό τους και να σέβονται τους 
κανόνες της αειφορίας. 

Οι απαντήσεις σε αυτές τις 
προκλήσεις, όπως και η μείω-
ση της εποχικότητας και της 
γεωγραφικής συγκέντρωσης 
στον τουρισμό, αποτελούν συν-
δυασμό ενεργειών μεταξύ των 
οποίων κρίσιμο ρόλο διαδρα-
ματίζει η βελτίωση των υπο-
δομών που στην Ελλάδα υστε-
ρούν ακόμα πολύ, αλλά και η 
ίδρυση και λειτουργία οργανι-
σμών διαχείρισης προορισμών 
(DMOs) που θα μπορέσουν –
κατόπιν διαλόγου με όλες τις 

εμπλεκόμενες πλευρές– να θέ-
σουν στόχους, να προσδιορί-
σουν τα προβλήματα, να βρουν 
τις κατάλληλες λύσεις και να 
τις επιβάλλουν. Μια διαδικασία 
στην οποία ήδη πρωτοστατεί 
ο Σύνδεσμος Ελληνικών Του-
ριστικών Επιχειρήσεων, όπως 
εξήγησε ο πρόεδρός του και 
CEO του ∆ιεθνούς Αερολιμένα 
Αθηνών, Γιάννης Παράσχης. 
Μιλώντας με τον διευθυντή 
της εφημερίδας «Καθημερινή», 
Αλέξη Παπαχελά, σημείωσε ότι 
στην Ελλάδα «χτίσαμε ένα καλό 
brand, αλλά είμαστε σε κρίσιμο 
σταυροδρόμι και πρέπει να ορί-
σουμε τα πράγματα για τα επό-
μενα χρόνια». Οσον αφορά τις 
προκλήσεις που έχουν αρχίσει 
να αναδύονται και το ερώτημα 
κατά πόσον βρισκόμαστε πλέον 
αντιμέτωποι με τον υπερτουρι-
σμό, σημείωσε ότι «σε προσω-
πικό επίπεδο δεν μου αρέσει 
καθόλου ο όρος υπερτουρισμός. 
Η έννοια του υπερτουρισμού, 
του μεγάλου αριθμού των ξέ-
νων που χαλάνε τη ζωή των 
ντόπιων, εμπεριέχει στοιχεία 
ξενοφοβικά. Ζούμε σε έναν κό-
σμο παγκοσμιοποιημένο και δι-
εθνοποιημένο. Η Ελλάδα είναι 
ένας χώρος - χωνευτήρι πολλών 
πολιτισμών, με φιλόξενους αν-
θρώπους». «Προβλήματα που 
μπορεί να αναδύονται σημει-
ακά μπορούν να αντιμετωπι-
στούν με εργαλεία διαχείρισης 

των ροών», ανέφερε χαρακτη-
ριστικά. 

Αλλά και οι υποδομές υστε-
ρούν ακόμα σημαντικά, παρά 
τις επενδύσεις που έχουν γί-
νει σε κάποιους προορισμούς, 
όπως στο αεροδρόμιο της Αθή-
νας από τον ∆ΑΑ και τα 14 πε-
ριφερειακά αεροδρόμια της 
Fraport Greece. Χαρακτηριστι-
κό είναι το πρόβλημα των λιμα-
νιών. Ο CEO της Attica Group 
και πρόεδρος του Συνδέσμου 
Επιχειρήσεων Επιβατηγού 
Ναυτιλίας, Σπύρος Πασχάλης, 
αναφέρθηκε στις παθογένει-
ες του λιμενικού συστήματος, 
υπογραμμίζοντας πως «δυστυ-
χώς είναι κατακερματισμένο, 
υπάρχει ασυνεννοησία, ενώ 
δεν γίνονται επενδύσεις στις 
υποδομές». Αντιθέτως, η Attica 
Group έχει καταρτίσει επενδυ-
τικό σχέδιο προϋπολογισμού 
1 δισ. ευρώ για τη μείωση των 
εκπομπών διοξειδίου του άν-
θρακα και τον περαιτέρω εκ-
συγχρονισμό του στόλου της. 

Θύμισε ωστόσο την ανάγκη 
στήριξης της προσπάθειας χρη-
ματοδοτικά μιας και αποτελεί τη 
μεγαλύτερη πρόκληση της πα-
γκόσμιας ναυτιλίας. Υπογράμ-
μισε επίσης πως η ελληνική 
ακτοπλοΐα και η Attica Group 
διασφαλίζουν την επικοινωνία 
της ηπειρωτικής με τη νησιωτι-
κή χώρα όλες τις εποχές, ακόμα 
και με ζημιογόνα δρομολόγια. 

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Μόνο όταν οι κάτοικοι 
ενός προορισμού είναι 
χαρούμενοι, είναι
και οι επισκέπτες του.

Την ανάγκη να αναπροσαρμοστεί 
η πολιτική για τον τουρισμό στα 
νέα δεδομένα που δημιουργεί 
η αλματώδης ανάπτυξη της μη 
ξενοδοχειακής φιλοξενίας επε-
σήμανε ο CEO της Oliaros Ιά-
σων Τσάκωνας στην εκδήλωση 
της «Καθημερινής» Reimagine 
Tourism in Greece. Τόνισε ότι 
όλοι οι επίσημοι φορείς του του-
ρισμού εργάζονται σήμερα χω-
ρίς να λαμβάνουν υπ’ όψιν ότι 
πολύ σημαντικό μέρος της δι-
αμονής πλέον προσφέρεται σε 
κατοικίες βραχυχρόνιας μίσθω-
σης και άλλες μορφές, εκτός της 
οργανωμένης φιλοξενίας. Κανέ-
νας μελλοντικός σχεδιασμός δεν 
μπορεί να τελεσφορήσει αν δεν 
βασιστεί σε αυτή τη νέα πραγ-
ματικότητα.

Στην ίδια συζήτηση ο ομότι-
μος καθηγητής Χωροταξίας και 
Πολεοδομίας στο Πανεπιστήμιο 
Θεσσαλίας Χάρης Κοκκώσης 
σημείωσε ότι ο τουρισμός είναι 
αλληλένδετος με πολλούς κλά-
δους της οικονομίας. Αλλάζουν, 
είπε ο κ. Κοκώσης, τόσο γρήγο-
ρα τα πάντα γύρω μας (τεχνο-
λογία, γεωπολιτική, κοινωνική 
δομή και δυναμική, κ.λπ.), που 
επιβάλλουν ταυτόχρονα στρα-
τηγική αλλά και διαχείριση.
«Μέχρι τώρα αναζητούσαμε την 
αριθμητική αύξηση του τουρι-
σμού. Τώρα θα πρέπει να βάζου-
με κριτήρια σχετικά με το ποιοι 
θα μπουν στη χώρα. ∆εν πρέπει 
να αντιγράφουμε ό,τι κάνουν οι 

άλλοι», πρότεινε ο καθηγητής 
Πολιτικής Επιστήμης και κά-
τοχος της έδρας Gladstone στο 
Πανεπιστήμιο της Οξφόρδης, 
Στάθης Καλύβας. «Οταν ένας 
τόπος είναι καλός για τους κα-
τοίκους του, είναι και καλός για 
τους τουρίστες του», συμπλή-
ρωσε και υπογράμμισε πως «θα 
πρέπει να αποφύγουμε μοντέλα 
τουρισμού που δεν προσθέτουν 
θετικά στον τουρισμό όπως για 
παράδειγμα η κρουαζιέρα. Χι-
λιάδες τουρίστες αποβιβάζονται 
σε έναν προορισμό αφήνοντας 
δυστυχώς πίσω τους μόνο σκου-
πίδια. Αυτό το μοντέλο δεν βο-
ηθάει την Ελλάδα. Θα πρέπει 
να δημιουργήσουμε εμπειρίες 
όπου οι μόνιμοι κάτοικοι μαζί 
με τους ταξιδιώτες αναπτύσ-
σουν ένα «διάλογο» μεταξύ τους 
και ανταλλάσσουν εμπειρίες». 
«Το να προσκαλούμε πλούσι-
ους τουρίστες απλά ανεβάζει 
το κόστος των διακοπών για 

όλους», ανέφερε χαρακτηριστι-
κά. Την κρισιμότητα, τις προ-
κλήσεις αλλά και τις επιτυχίες 
του σχεδιασμού μιας ολοκλη-
ρωμένης πολιτικής για τη δια-
χείριση προορισμών μέσω δια-
λόγου με όλα τα εμπλεκόμενα 
μέρη περιέγραψε ο επικεφα-
λής του οργανισμού διαχείρι-
σης τουρισμού της Ολλανδίας 
(Netherlands Board of Tourism 
& Conventions), Jos Vranken.

Για τη σχέση της αρχιτεκτο-
νικής με τη χωρική ταυτότητα 
και τη βελτίωση του τρόπου ζω-
ής μίλησαν οι κορυφαίοι αρχι-

τέκτονες Ανδρέας Κούρκουλας, 
Πάνος ∆ραγώνας και Γιάννης Αί-
σωπος. Συζητώντας για το πώς 
μπορεί να διαφυλαχθεί η ταυτό-
τητα παραδοσιακών οικισμών σε 
δημοφιλείς τουριστικούς προο-
ρισμούς και ταυτόχρονα να εξε-
λιχθεί η αρχιτεκτονική τους, ο 
κ. Κούρκουλας παραλλήλισε την 
υπάρχουσα κατάσταση με μια 
σκηνογραφία, τονίζοντας πως 
θα πρέπει να σχεδιαστεί το πώς 
η σύγχρονη αρχιτεκτονική θα 
ταιριάξει με το υπάρχον περι-
βάλλον, δίνοντας ως παράδειγ-
μα τα Ξενία του Αρη Κωνσταντι-

νίδη το ’60. Ο Πάνος ∆ραγώνας 
εξήγησε πως οι τουριστικοί οικι-
σμοί δεν αφορούν μόνο την ει-
κόνα ενός κτίσματος, αλλά «ένα 
ολόκληρο πρόγραμμα, με τους 
ήχους, με τις μυρωδιές, με τα 
τζιτζίκια, αν θέλετε, αλλά και 
με ένα αφήγημα». 

Συζητώντας για τις πόλεις, και 
οι τρεις εκτίμησαν πως θα πρέπει 
να αποφευχθεί η ομογενοποίη-
ση περιοχών, και ακόμα και σε 
πολύ δημοφιλείς στους τουρί-
στες γειτονιές να διατηρηθεί η 
«ζωντάνια της γειτονιάς» και της 
τοπικής κοινωνίας.

Το ζήτημα της εποχικότητας αλ-
λά και της γεωγραφικής διασπο-
ράς του εισερχόμενου τουρισμού 
αποτελεί μία από τις μεγαλύτε-
ρες προκλήσεις για τον ελληνικό 
τουρισμό. Στην Ελλάδα το 90% 
του τουρισμού, εξήγησε o πρό-
εδρος του ΣETE Γιάννης Παρά-
σχης, κατανέμεται σε 5 Περιφέ-
ρειες (Κρήτη, Νότιο Αιγαίο, Ιόνιο, 
∆υτ. Μακεδονία και Αττική) και 
όχι μόνο στις Κυκλάδες. Το στοί-
χημα είναι τα 40 εκατομμύρια των 
επισκεπτών που αναμένεται να 
υποδεχθεί η χώρα έως το 2030 να 
κατανεμηθούν δικαιότερα, τόσο 
γεωγραφικά όσο και εποχικά, πα-
ράλληλα με την εφαρμογή πολιτι-
κών διαχείρισης των προορισμών.

Προσπάθεια στην οποία ήδη 
επιδίδονται μεγάλες επιχειρήσεις 
όπως η Aegean. Οπως εξήγησε ο 
CEO της εταιρείας ∆ημήτρης Γε-
ρογιάννης, η Aegean έχει διευρύ-
νει το πτητικό της πρόγραμμα τό-
σο χρονικά όσο και γεωγραφικά, 
ενώ εργάζεται για την περαιτέρω 
ανάπτυξη προορισμών. Παράλ-
ληλα, επενδύει σε νέες τεχνολο-
γίες όπως η χρήση βιώσιμων αε-
ροπορικών καυσίμων, αλλά και 
στην ενίσχυση της απασχόλησης 
στην Ελλάδα με καλά αμειβόμενες 

θέσεις εργασίας μέσω του προ-
γράμματος εκπαίδευσης πιλότων 
και μηχανικών. Τη χρονική διεύ-
ρυνση της τουριστικής περιόδου 
και την ανάπτυξη νέων προορι-
σμών τόνισε ως στόχους και o 
γενικός διευθυντής Ανάπτυξης 
της Fraport Greece, Γιώργος Βή-
λος. Η εταιρεία του συνεχίζει να 
υλοποιεί έργα αναβάθμισης των 
αεροδρομίων, όπως πρόγραμμα 
100 εκατ. ευρώ για τον εναρμο-
νισμό των 14 αεροδρομίων με τα 
πρότυπα της EASA. 

Οι επικεφαλής μεγάλων ομίλων 
συμμετείχαν στην εκδήλωση της 
«Καθημερινής» κατά την οποία 
παρουσιάστηκε η πρωτοβουλία 
Reimagine Tourism in Greece. 
Μία πρωτοβουλία που ως στόχο 
έχει να συμβάλει στη διαμόρφω-
ση ενός πλαισίου κατευθυντήρι-
ων γραμμών, που θα βοηθήσει 
τον τουρισμό και τη χώρα, την 
κοινωνία και το περιβάλλον. Στην 
πρωτοβουλία αυτή της «Καθημε-
ρινής» συμπαραστάτες στέκονται 
ως ιδρυτικοί εταίροι η Aegean, η 
Attica Group, η Fraport Greece, 
η Τράπεζα Πειραιώς και άλλοι, 
ενώ στην όλη προσπάθεια συμ-
βάλλει και ο ∆ιεθνής Αερολιμέ-
νας Αθηνών.

Να διαφυλαχθεί η ταυτότητα των παραδοσιακών οικισμών 

Γεωγραφική διασπορά
και μεγαλύτερη σεζόν

Οι μεγάλες
προκλήσεις
του ελληνικού 
τουρισμού
Ανάγκη για οργανισμούς διαχείρισης

προορισμών και καλύτερες υποδομές

Οι τοποθετήσεις 
διακεκριμένων 
αρχιτεκτόνων, 
καθηγητών και 
επιχειρηματιών 
στο συνέδριο
της «Κ» Reimagine 
Tourism in Greece.

Υπάρχουν επαρκείς χρη-
ματοδοτήσεις για να γίνουν 
όλα αυτά; Ο ξενοδοχειακός 
κλάδος αποτελεί διαχρονικά 
έναν από τους σημαντικό-
τερους που έχει στηρίξει ο 
τραπεζικός κλάδος. Τα συ-
νολικά δάνειά του ανέρχο-
νται σε 9,6 δισ. σε σύνολο 
επιχειρηματικών δανείων 
72 δισ., δηλαδή περίπου το 
13% του συνόλου. Οπως 
εξήγησε στο πλαίσιο της 
εκδήλωσης ο Θεόδωρος 
Τζούρος, Executive General 
Manager, Chief Corporate 
& Investment Banking της 
Τράπεζας Πειραιώς, «το 
τραπεζικό σύστημα στις νέ-
ες χρηματοδοτήσεις εξετά-
ζει την υλοποίηση των κρι-
τηρίων από τις επιχειρήσεις 
όπως το ενεργειακό τους 
αποτύπωμα», αλλά «οι επι-
δόσεις των επιχειρήσεων 
του τουρισμού όσον αφορά 
το ESG είναι ακόμα χαμη-
λές». «Εχουμε έτοιμες πά-
ντως χρηματοδοτήσεις του-
ριστικών επιχειρήσεων που 
επενδύουν σε ΑΠΕ, ενώ και 
το Ταμείο Ανάκαμψης συμ-
βάλλει καίρια προς την ίδια 
κατεύθυνση», συμπλήρωσε.

Τραπεζική 
στήριξη
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SUPPORTED BY

∙Serial Griller,  
  Bar & Grill

∙Evangelos Kounenis
  Personal Chef

∙Hungry Deal
∙The pot belly

∙Quattrino 
  Autentico Italiano

∙Por Favor
∙THe Old souls

∙Baronymous

∙the old powerhouse
 chill bar

∙Volvèr
∙Carlsberg 

  BEER STATION
∙Leon 

  BEER STATION
∙Crepaland

∙PAPAFiLiPOU 
  Ice Cream

∙CHARITY Wings
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Με τη διαρροή δεδομένων να εκτι-
μάται ότι θα μπορούσε να είναι 
καταστροφική για τις επιχειρή-
σεις, οι τελευταίες και ιδίως όσες 
δραστηριοποιούνται σε κρίσι-
μους τομείς, όπως οι τηλεπικοι-
νωνίες, η ενέργεια και η υγεία, 
θέτουν σε άμεση προτεραιότη-
τα τη θωράκισή τους έναντι πι-
θανών κυβερνοεπιθέσεων. ∆εν 
είναι τυχαίο ότι παγκοσμίως οι 
δαπάνες για την προστασία των 
επιχειρήσεων έναντι των χάκερ 
εξακολούθησαν να εμφανίζουν 
διψήφιους ρυθμούς ανάπτυξης 
(12,5%) κατά το πρώτο τρίμηνο 
της φετινής χρονιάς και να δια-
μορφώνονται σε περίπου 17 δισ. 
ευρώ. Ανά γεωγραφικές ενότη-
τες, η περιοχή της Ευρώπης, της 
Μέσης Ανατολής και της Αφρι-
κής, όπου συμπεριλαμβάνεται 
η Ελλάδα, εμφανίζει τη δεύτε-
ρη υψηλότερη ποσοστιαία αύ-
ξηση δαπανών (13,4%) μετά τη 
Λατινική Αμερική, σύμφωνα με 
έρευνα της τεχνολογικής εται-
ρείας Canalys. Παρ’ όλα αυτά, 
σύμφωνα με πρόσφατη έκθε-
ση της τεχνολογικής εταιρείας 
IBM, το 83% των επιχειρήσεων 
βρέθηκε αντιμέτωπο με τουλά-
χιστον ένα περιστατικό διαρρο-
ής δεδομένων κατά τη διάρκεια 
του 2022, ενώ υπολογίζεται ότι 
οι απώλειες για τις επιχειρήσεις 
θα αυξηθούν από 8 τρισ. ευρώ 
σε 22 τρισ. ευρώ μέχρι το 2027.

Την ίδια στιγμή, με την τηλερ-
γασία να έχει καθιερωθεί, η προ-
στασία των επιχειρήσεων έναντι 
των κυβερνοπειρατών είναι ακό-
μη πιο σημαντική. Προς την κα-
τεύθυνση αυτή, η Indusface, μια 
πολυεθνική τεχνολογική εται-
ρεία, πραγματοποίησε έρευνα 
με στόχο να εντοπίσει σε ποιες 
χώρες η απομακρυσμένη εργα-
σία είναι ασφαλής. Σύμφωνα με 
τα ευρήματα της έρευνάς της, 
η Ελλάδα ανήκει στην πεντάδα 
των πιο ασφαλών ευρωπαϊκών 
χωρών, διαθέτοντας δείκτη κυ-
βερνοασφάλειας (με ανώτατο 
το 100) 76,31. Στην πρώτη θέση 

της κατάταξης βρίσκεται η Φιν-
λανδία, ακολουθούν το Βέλγιο, 
η Αυστρία, η Ελβετία και η Ελλά-
δα, με τη Νορβηγία, τη Γαλλία, 
τη Γερμανία και την Εσθονία να 
έπονται. 

Παρά τις καλές επιδόσεις, η 
Ελλάδα καταλαμβάνει χαμηλή 
θέση σε ορισμένες κατηγορίες 
κυβερνοχτυπημάτων, που απαρ-
τίζουν το σύνολο στο οποίο στη-
ρίζεται η αξιολόγησή της. Για 
παράδειγμα, μεταξύ των οκτώ 
προηγούμενων χωρών είναι η 
τρίτη μετά την Εσθονία και τη 
Νορβηγία σε επιθέσεις άρνησης 
εξυπηρέτησης DDOS (ένας σέρ-
βερ ή ιστοσελίδα κατακλύζεται 
με μεγάλο αριθμό εικονικών αι-

τημάτων) οι οποίες ανέρχονται 
σε 386 ανά 100.000 χρήστες. Βά-
σει της ίδιας έρευνας, η Ελλά-
δα διαθέτει περίπου 370 ψεύ-
τικες ιστοσελίδες ανά 100.000 
ηλεκτρονικές διευθύνσεις, αριθ-
μός που αυξάνεται σε 440 όταν 
πρόκειται για ιστοτόπους που 
διαθέτουν κακόβουλο λογισμικό. 
Σύμφωνα με τους αναλυτές της 
Indusface, βασικό μέσο αποτρο-
πής των κυβερνοεπιθέσεων είναι 
η εκπαίδευση των εργαζομένων, 
η αποφυγή χρήσης κωδικών σε 
πολυάριθμους λογαριασμούς, η 
δημιουργία συστημάτων ισχυ-
ρής ταυτοποίησης των εργαζο-
μένων που απασχολούνται από 
απόσταση.

Με τα δεδομένα αυτά, το 58% 
των επιχειρήσεων σχεδιάζει να 
αυξήσει άμεσα τις επενδύσεις 
του στην υιοθέτηση μέτρων απο-
τροπής κυβερνοεπιθέσεων των 
οποίων ο ρόλος στον ψηφιακό 
μετασχηματισμό των εταιρειών 
θεωρείται κρίσιμος, όπως προ-
κύπτει από έρευνα της συμβου-
λευτικής εταιρείας Deloitte για 

τον αντίκτυπο της κυβερνοα-
σφάλειας στις επιχειρήσεις. Η 
στρατηγική αυτή, κατά την έρευ-
να, οδηγεί σε σημαντικό θετικό 
αντίκτυπο στη φήμη του brand 
τους, στην εμπιστοσύνη των πε-
λατών τους, στη σταθερότητα 
της λειτουργίας τους, αλλά και 
στα έσοδά τους. «Η κυβερνοα-
σφάλεια κερδίζει σταθερά μια 
θέση στην ατζέντα των διοικη-
τικών συμβουλίων, αποτελώντας 
κομβικό σημείο για πρωτοβου-
λίες αλλά και επενδύσεις», ανέ-
φερε ο εταίρος και Cyber Leader 
της Deloitte Ελλάδας, Χρήστος 
Βιδάκης. Η ανάγκη για την πε-
ραιτέρω ενίσχυση της κυβερνο-
ασφάλειας έχει μεγιστοποιηθεί 
επειδή, σύμφωνα με την έρευνα, 
οι επιχειρήσεις θεωρούν ως πυ-
λώνες του ψηφιακού τους μετα-
σχηματισμού το ψηφιακό νέφος 
(cloud), την ανάλυση δεδομένων 
(data analytics), την επιχειρησι-
ακή τεχνολογία και τα συστήμα-
τα βιομηχανικού ελέγχου, την 
τεχνητή νοημοσύνη (ΑΙ) και τα 
δίκτυα πέμπτης γενιάς (5G).

Η Ελλάδα ανήκει στις χώρες που 
αξιοποιούν, διαχρονικά, σε με-
γάλο βαθμό τις ευκαιρίες από 
τα προγράμματα-πλαίσιο της 
Ευρωπαϊκής Ενωσης για την 
έρευνα και την καινοτομία, με 
αξιοσημείωτες επιδόσεις, που 
κατατάσσουν τη χώρα μας στις 
πρώτες θέσεις μεταξύ των 27 
κρατών-μελών σε μια σειρά από 
κρίσιμους δείκτες, όπως αριθμός 
εγκεκριμένων έργων, αριθμός 
συμμετοχών σε έργα και ύψος 
εγκεκριμένης χρηματοδότησης, 
σύμφωνα με το Εθνικό Κέντρο 

Τεκμηρίωσης και Ηλεκτρονικού 
Περιεχομένου.

Την περίοδο 2021-2022 στο 
πρόγραμμα «Ορίζοντας Ευρώπη» 
η Ελλάδα αναδεικνύεται στην 
7η θέση τόσο αναφορικά με τον 
αριθμό εγκεκριμένων έργων (829 
έργα, μερίδιο Ελλάδας 16,5%) 
όσο και ως προς την εγκεκριμέ-
νη χρηματοδότηση (644,72 εκατ. 
ευρώ, μερίδιο Ελλάδας 4,5%). 
Στα έργα συμμετέχουν 505 μο-
ναδικοί ελληνικοί φορείς, ενώ 
καταγράφονται συνολικά 1.716 
συμμετοχές.

Τα δεδομένα αυτά προκύ-
πτουν από τα στατιστικά στοι-
χεία και τους δείκτες της νέας 
έκδοσης του Εθνικού Κέντρου 
Τεκμηρίωσης και Ηλεκτρονικού 
Περιεχομένου (ΕΚΤ) με τίτλο «Η 
ερευνητική δραστηριότητα των 
ελληνικών φορέων σε χρημα-
τοδοτούμενα έργα, Πρόγραμ-
μα “Ορίζοντας Ευρώπη”, 2021-
2022». Στα εγκεκριμένα έργα της 
πρώτης διετίας 2021-2022 συμ-
μετέχουν επιχειρήσεις, τα ελλη-
νικά πανεπιστήμια, τα ερευνη-
τικά κέντρα και άλλοι δημόσιοι 

φορείς, καθώς και μη κερδοσκο-
πικοί οργανισμοί. Οι συμμετοχές 
προέρχονται και από τις 13 περι-
φέρειες, ενώ οι θεματικές περι-
οχές με τον μεγαλύτερο αριθμό 
συμμετοχών και τη μεγαλύτερη 
χρηματοδότηση είναι «Ψηφια-
κές τεχνολογίες, Βιομηχανία και 
∆ιάστημα» και «Κλίμα, Ενέργεια 
και Κινητικότητα». Αξιοσημείω-
τη είναι επίσης η δικτύωση που 
επιτυγχάνουν οι ελληνικοί φο-
ρείς, δημιουργώντας συνεργα-
τικούς δεσμούς με φορείς από 
92 χώρες.

Πρόθυμες να επενδύσουν στην κυ-
κλική οικονομία εμφανίζονται οι 
ελληνικές επιχειρήσεις αν και οι 
περισσότερες από τις μισές, και 
συγκεκριμένα το 53%, δηλώνουν 
ότι δεν είναι επαρκώς ενημερωμέ-
νες ή έχουν περιορισμένες γνώ-
σεις για τον «πράσινο» κλάδο, που 
αποτελεί μέρος της Ευρωπαϊκής 
Πράσινης Συμφωνίας (EU Green 
Deal) και μέσο για την επίτευξη 
των κύριων στόχων της. 

Το 60% μάλιστα των επιχει-
ρήσεων της χώρας δηλώνει πως 
εντός των επόμενων δύο ετών θα 
βρίσκεται σε προηγμένο στάδιο 
όταν επί του παρόντος σε προ-
ηγμένο στάδιο βρίσκεται μόλις το 
38%. Τα στοιχεία αποτυπώνονται 
στην έρευνα που διεξήγαγε η EY 
Ελλάδος για λογαριασμό του Συμ-
βουλίου ΣΕΒ για τη Βιώσιμη Ανά-
πτυξη, η οποία παρουσιάστηκε σε 
ειδική εκδήλωση με θέμα «Κυκλι-
κή οικονομία: Ξεπερνώντας τα 

εμπόδια, αναδεικνύοντας τις ευ-
καιρίες για τις επιχειρήσεις», που 
πραγματοποιήθηκε σε  συνέχεια 
της ετήσιας γενικής συνέλευσης 
του Συμβουλίου ΣΕΒ για τη Βιώ-
σιμη Ανάπτυξη.

Σύμφωνα με την έρευνα, υψη-
λότερο ποσοστό ενημέρωσης πα-
ρατηρείται στις μεγάλες επιχειρή-
σεις (71%) και στις επιχειρήσεις 
μελών του ΣΕΒ (55%), οι οποίες, 
όπως διαπιστώνεται, αναλαμβά-

νουν περισσότερες πρωτοβουλί-
ες όσον αφορά την κυκλική οικο-
νομία. Σε ό,τι αφορά τη δυναμική 
μετάβασης σε προηγμένο στάδιο, 
φαίνεται να είναι μεγαλύτερη στις 
μεσαίου μεγέθους επιχειρήσεις, 
από 29% στο 53%. Αντίστοιχα, 
οι μεγάλες επιχειρήσεις, ενώ βρί-
σκονται ήδη σε πιο ανεπτυγμέ-

νο στάδιο, δηλώνουν πρόθυμες 
να συνεχίσουν τη μετάβαση από 
58% στο 74%. Κύριοι ανασταλτι-
κοί παράγοντες στην ανάπτυξη ή 
ωρίμανση επιχειρηματικών σχεδί-
ων, σύμφωνα με την έρευνα, είναι 
η ανεπάρκεια υποδομών και το 
έλλειμμα τυποποίησης και τεχνι-
κών προδιαγραφών. Η προώθηση 

της έρευνας και της καινοτομίας, 
η επιμόρφωση και επιβράβευση 
των καταναλωτών όπως και η αξι-
οποίηση χρηματοδοτικών εργα-
λείων για την παροχή κινήτρων 
που ενθαρρύνουν την εφαρμογή 
των αρχών της κυκλικής οικονομί-
ας, αναγνωρίζονται οριζόντια από 
τις επιχειρήσεις ως ευκαιρίες που 
θα συμβάλουν στην επιτάχυνση 
της ανάπτυξης ή ωρίμανσης των 
επιχειρηματικών σχεδίων. Ταυτό-
χρονα, η δημιουργία συνεργειών 
στην αλυσίδα αξίας προκρίνεται 
ως άμεση προτεραιότητα από τις 
μεσαίες επιχειρήσεις.

«Η κυκλική οικονομία αποτε-
λεί κεντρικό πεδίο δράσης, στο 
οποίο τα τελευταία χρόνια έχου-
με συμβάλει στη διαμόρφωση του 
εθνικού σχεδιασμού στη χώρα κα-
ταθέτοντας τεκμηριωμένες προ-
τάσεις στον δημόσιο διάλογο. Συ-
νεργαστήκαμε με την ΕΥ Ελλάδος 
στην υλοποίηση έρευνας, ώστε να 

αποκτήσουμε μία δομημένη απο-
τύπωση της γνώσης, αλλά και της 
ετοιμότητας της ελληνικής επιχει-
ρηματικότητας να επενδύσει στην 
κυκλική οικονομία. Τα ευρήματα 
μάς βοηθούν να σχεδιάσουμε και 
να υλοποιήσουμε ακόμη πιο στο-
χευμένες παρεμβάσεις με μετρή-
σιμα αποτελέσματα», σημείωσε 
ο πρόεδρος του Συμβουλίου ΣΕΒ 
για τη Βιώσιμη Ανάπτυξη, Ανδρέ-
ας Σιάμισιης, στο πλαίσιο του χαι-
ρετισμού του.

Η έρευνα διεξήχθη σε μεγά-
λες και μεσαίες επιχειρήσεις σε 
όλη την ελληνική επικράτεια, με 
δραστηριότητα σε 7 διαφορετι-
κούς επιχειρηματικούς κλάδους 
(μεταφορές / αποθήκευση, εμπό-
ριο, υπηρεσίες, μεταποίηση, ξενο-
δοχεία / εστιατόρια, κατασκευές 
και πρωτογενής παραγωγή), μέσω 
της χρήσης δομημένου ηλεκτρο-
νικού ερωτηματολογίου κλειστών 
και ανοιχτών ερωτήσεων.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ

Η Ελλάδα ανήκει 
στην πεντάδα των πιο 
ασφαλών ευρωπαϊκών 
χωρών για την απομα-
κρυσμένη εργασία.

Σύμφωνα με έρευνα 
του ΣΕΒ, καλύτερα 
προετοιμασμένες 
για τη μετάβαση 
στη βιώσιμη ανάπτυξη 
είναι οι μεγάλες 
επιχειρήσεις.

Τις επιταγές της τεχνολογίας 
έχουν αρχίσει να ακολουθούν 
οι ελληνικές επιχειρήσεις στην 
προσπάθειά τους να προλάβουν 
τις ραγδαίες αλλαγές που αυτή 
φέρνει στο επιχειρείν αλλά και 
γενικότερα στην καθημερινό-
τητά μας. Κλάδοι της λεγόμενης 
«νέας οικονομίας», όπως ο τομέ-
ας της Ερευνας και Ανάπτυξης 
(R&D), σημειώνουν εντυπωσια-
κές επιδόσεις, κάτι που αποτυπώ-
νει τη δυναμική του κλάδου των 
startups καθώς και την έμφα-
ση που δίνουν στην ερευνητική 
δραστηριότητα μεγάλες επιχει-
ρήσεις, όπως οι φαρμακοβιομη-
χανίες. Ετσι, σύμφωνα με το νέο 
τεύχος της σειράς μελετών «Τά-
σεις του επιχειρείν» που εκπόνη-
σε η διεύθυνση οικονομικής ανά-
λυσης της Εθνικής Τράπεζας, το 
πρώτο τρίμηνο του 2023 ο κλά-
δος του R&D σημείωσε αύξηση 
πωλήσεων 54% σε σύγκριση με 
το αντίστοιχο περυσινό τρίμη-
νο, γεγονός που μπορεί να δι-
καιολογηθεί από την ενίσχυση 
του οικοσυστήματος των νεοφυ-
ών επιχειρήσεων σε Αθήνα και 
Θεσσαλονίκη –καθώς οι startups 
έχουν το R&D στο DNA τους–, 
την ενίσχυση της hitech βιομη-
χανίας, καθώς και την κατάθε-
ση περισσότερων διπλωμάτων 
ευρεσιτεχνίας στον Ευρωπαϊκό 
Οργανισμό ∆ιπλωμάτων Ευρε-
σιτεχνίας. 

Σύμφωνα με τη μελέτη, οι 
ιδιωτικές δαπάνες Ερευνας και 
Ανάπτυξης έχουν εκτοξευθεί 
την τελευταία δεκαετία, ωστό-
σο παραμένουν χαμηλές σε σύ-
γκριση με τον ευρωπαϊκό μέσο 
όρο (1,5%), λόγω και του χαμη-
λού επιπέδου εκκίνησης. Από 
την άλλη όμως, δεδομένου ότι 
οι πωλήσεις εμφανίζουν υψηλή 
συσχέτιση με τις ιδιωτικές δαπά-
νες Ερευνας και Ανάπτυξης, για 
το 2023 η ΕΤΕ ανεβάζει τον λόγο 
ιδιωτικών δαπανών R&D προς το 
ΑΕΠ στο 1% από 0,3% το 2011, 
καλύπτοντας έτσι άνω του 1/3 
της απόκλισης με την Ε.Ε. 

Εκτός από τον συγκεκριμένο 
κλάδο, αύξηση πωλήσεων (απο-
πληθωρισμένες) κατά 25% σημει-
ώνει ο κλάδος της πληροφορικής 

το πρώτο τρίμηνο του 2023 σε 
σύγκριση με πέρυσι. Την ίδια 
στιγμή, κλάδοι που «χτυπήθη-
καν» από την οικονομική κρίση 
της προηγούμενης δεκαετίας δεί-
χνουν να ανακτούν το χαμένο 
έδαφος, με χαρακτηριστικά πα-
ραδείγματα τις κατασκευές αλλά 
και τους κλάδους του τουρισμού 
και της ψυχαγωγίας που επλήγη-
σαν από την πανδημική κρίση. 

Σε γενικές γραμμές, η μελέτη 
σημειώνει πως το 2023 ξεκίνη-
σε δυναμικά για τις ελληνικές 
επιχειρήσεις με ετήσια αύξηση 
πωλήσεων 8% το πρώτο τρίμη-
νο (αποπληθωριστικές) και με 
όλους τους βασικούς κλάδους 
να σημειώνουν άνοδο. Εξαίρε-
ση αποτελούν το λιανεμπόριο 
(-2%) και ο κλάδος των logistics 

(-12%) που επηρεάστηκε αρνη-
τικά από τη διακοπή των σιδη-
ροδρομικών δρομολογίων μετά 
το δυστύχημα στα Τέμπη. Στο 
μεταξύ, οι ενδείξεις αποκλιμά-
κωσης του πληθωρισμού, κυρίως 
στη βιομηχανία και στο χονδρι-
κό εμπόριο, λειτουργούν ευερ-
γετικά για το κόστος των επι-
χειρήσεων. Για το σύνολο του 
2023 οι αναλυτές εκτιμούν πως 
η άνοδος των πωλήσεων των επι-
χειρήσεων θα αγγίξει το 6%, με 
τους κλάδους της πληροφορικής 
και των κατασκευών (+16% και 
14% αντίστοιχα) να ξεχωρίζουν 
καθώς καλούνται να υλοποιή-
σουν τις πρώτες επενδύσεις του 
Ταμείου Ανάκαμψης. Επιπλέον, 
όπως χαρακτηριστικά αναφέρει 
η μελέτη, «οι κλάδοι βιομηχανί-
ας και υπηρεσιών εμφανίζουν 
ισχυρές προοπτικές πωλήσεων 
(της τάξης του 11%-12%), καθώς 
έχουν την ευκαιρία να αξιοποι-
ήσουν την τεχνολογική στροφή 
και την εξωστρεφή κατεύθυνση 
που υλοποιείται σταδιακά στην 
ελληνική οικονομία».

Εντυπωσιακές
επιδόσεις στον τομέα
Ερευνας και Ανάπτυξης

Δύσκολο στοίχημα η προστασία
επιχειρήσεων από κυβερνοεπιθέσεις

Χωρίς επαρκή ενημέρωση για την κυκλική οικονομία μία στις δύο επιχειρήσεις

829 έργα σε μία διετία από το «Ορίζοντας Ευρώπη»

Με κακόβουλο λογισμικό οι 440 στις 100.000 ελληνικές ιστοσελίδες 

Το πρώτο τρίμηνο 
ο κλάδος κατέγραψε 
αύξηση πωλήσεων 
54% σε ετήσια βάση.

Κύριοι ανασταλτικοί παράγοντες στην ανάπτυξη επιχειρηματικών σχεδίων 
είναι η ανεπάρκεια υποδομών και το έλλειμμα τεχνικών προδιαγραφών.
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Η κεντρική τράπεζα της Τουρ-
κίας, υπό τη νέα διοίκηση της 
Χαφιζέ Γκαγέ Ερκάν, προχώρη-
σε σε κατακόρυφη αύξηση των 
επιτοκίων, σηματοδοτώντας μια 
στροφή σε πιο συμβατικές πο-
λιτικές προκειμένου να αντιμε-
τωπιστεί ο δυσθεώρητος πλη-
θωρισμός, ο οποίος ανέρχεται 
επισήμως στο 39,6%. Συγκεκρι-
μένα, αύξησε τα επιτόκια κατά 
6,5% στο 15%.

Πρόκειται για την πρώτη αύ-
ξηση από τον Μάρτιο του 2021 
και έρχεται μετά τον διορισμό 
από τον πρόεδρο Ρετζέπ Ταγίπ 
Ερντογάν δύο διεθνώς αναγνω-
ρισμένων αξιωματούχων στη 
διεύθυνση της τράπεζας και 
του υπουργείου Οικονομικών. 
Πρόκειται για τη Χαφιζέ Γκαγέ 
Ερκάν και τον Μεχμέτ Σιμσέκ, 
αντίστοιχα.

Η αύξηση των επιτοκίων απο-
τελεί ένδειξη ότι η χώρα απομα-
κρύνεται από την ανορθόδοξη 
πεποίθηση του Ερντογάν ότι η 
μείωση των επιτοκίων καταπο-
λεμά τον πληθωρισμό. Η παρα-

δοσιακή θεωρία της οικονομί-
ας λέει ακριβώς το αντίθετο και 
οι κεντρικές τράπεζες σε όλο 
τον κόσμο αυξάνουν γρήγορα 
τα επιτόκια για να καταπολε-
μήσουν τις εξάρσεις των τιμών 
καταναλωτή.

Πολλοί έχουν κατηγορήσει 
την προσέγγιση του Ερντογάν 
για την επιδείνωση της κρίσης 
κόστους ζωής στη χώρα.

Ωστόσο, η αύξηση αυτή ήταν 
έκπληξη για τη μεγάλη πλειο-
νότητα των οικονομολόγων 
σε έρευνα του Bloomberg, κα-
θώς ανέμεναν μεγαλύτερη αύ-
ξηση στο 20%. 

Μάλιστα, η τουρκική λίρα 
υποχώρησε σε νέο χαμηλό, με-
τά τη μικρότερη του αναμενό-
μενου αύξηση των επιτοκίων. 

Το νόμισμα διολίσθησε κατά 
2,6% στα 24,20 έναντι του δο-
λαρίου στην Κωνσταντινούπο-
λη, μετά την ανακοίνωση της 
απόφασης.

Η Επιτροπή Νομισματικής 
Πολιτικής αναφέρει σε ανακοί-
νωσή της ότι η νομισματική σύ-

σφιγξη θα γίνει σταδιακά, όπως 
χρειάζεται. Η πρώτη επιτοκια-
κή αύξηση εδώ και πάνω από 
δύο χρόνια είναι κομβικό σημείο 
και σηματοδοτεί την εγκατά-
λειψη των ανορθόδοξων πολι-
τικών που ευθύνονται για την 
αποχώρηση ξένων επενδυτών 
και την εκτός ελέγχου εκτίνα-
ξη των τιμών.

Αλλά η απόφαση δικαιώνει 
επίσης τους σκεπτικιστές που 
συνεχίζουν να αμφισβητούν το 

κατά πόσον ο πρόεδρος Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν –ο οποίος έχει 
αυτοπροσδιορισθεί ως «εχθρός» 
των υψηλών επιτοκίων, υποστη-
ρίζοντας εδώ και χρόνια τα οφέ-
λη της χαλαρής νομισματικής 
πολιτικής– θα δώσει στην Ερ-
κάν το ελεύθερο να δράσει κα-
τά το δοκούν.

«Οι επενδυτές θα απογοη-
τευτούν και θα μείνουν έκπλη-
κτοι από την απόφαση», δήλω-
σε ο Πολ Γκριρ, διαχειριστής 

χαρτοφυλακίου της Fidelity 
International με έδρα το Λον-
δίνο, πριν από την ανακοίνωση 
της απόφασης. 

Η μέχρι στιγμής επιφυλακτι-
κότητα υποδηλώνει ότι «η νέα 
οικονομική ομάδα έχει κάπως 
περιορισμένο πολιτικό ρόλο και 
επιρροή για να υλοποιήσει γρή-
γορες και εκτεταμένες μεταρ-
ρυθμίσεις και να δώσει την απα-
ραίτητη ώθηση στην αξιοπιστία 
της αγοράς».

Η πρώτη επιτοκιακή 
αύξηση εδώ και 
πάνω από δύο χρόνια 
είναι κομβικό σημείο 
και σηματοδοτεί 
την εγκατάλειψη 
των ανορθόδοξων 
πολιτικών.

Στροφή
στη νομισματική
πολιτική
της Τουρκίας
Αλμα στα επιτόκια κατά 6,5%

στο 15% – Σε νέο χαμηλό η λίρα 

Η τουρκική λίρα υποχώρησε σε νέο χαμηλό, μετά τη μικρότερη του αναμενομένου αύξηση των επιτοκίων. Το νόμισμα διολίσθησε κατά 2,6% έναντι του δο-
λαρίου στην Κωνσταντινούπολη. Η Επιτροπή Νομισματικής Πολιτικής αναφέρει σε ανακοίνωσή της ότι η νομισματική σύσφιγξη θα γίνει σταδιακά.

Νέα αύξηση μισής ποσοστιαίας 
μονάδας αποφάσισε η Τράπεζα 
της Αγγλίας (BoE), ανεβάζοντας 
το βασικό επιτόκιο δανεισμού 
στο 5%, στο υψηλότερο επίπε-
δο από τον Απρίλιο του 2008. 
Πρόκειται για τη 13η συναπτή 
συνεδρίαση της κεντρικής τρά-
πεζας με επιτοκιακή αύξηση, με 
στόχο την αποκλιμάκωση των 
πληθωριστικών πιέσεων.

Μάλιστα, οικονομολόγοι και 
παράγοντες της αγοράς ανέμε-
ναν μικρότερη αύξηση 25 μο-
νάδων βάσης. Ωστόσο, η BoE 
δήλωσε ότι υπήρχαν «σημαντι-
κές» ενδείξεις ότι η μείωση του 
πληθωρισμού στη χώρα θα χρει-
αστεί μεγαλύτερο διάστημα από 
το προσδοκώμενο.

«Υπήρξαν σημαντικές αρνη-
τικές ενδείξεις στα πρόσφατα 
στοιχεία, οι οποίες καταδεικνύ-

ουν μεγαλύτερη “εμμονή” στη 
διαδικασία (σ.σ. μείωσης) του 
πληθωρισμού», ανέφερε η αρμό-
δια επιτροπή της BoE. «Για την 
αποκλιμάκωση των δευτερογε-
νών επιπτώσεων και των εξε-
λίξεων των τιμών, που προκλή-
θηκαν από εξωτερικά σοκ, είναι 
πιθανό να χρειαστεί περισσότε-
ρος χρόνος απ’ ό,τι χρειάστηκε 
για να αναδυθούν», προσέθεσε.

Υπενθυμίζεται πως σύμφωνα 
με τα στοιχεία της εθνικής στατι-

στικής υπηρεσίας της χώρας που 
δημοσιεύθηκαν την Τετάρτη, ο 
πληθωρισμός τον Μάιο παρέμει-
νε σε υψηλότερο επίπεδο από το 
προσδοκώμενο.

Ειδικότερα, ο δείκτης τιμών 
καταναλωτή διαμορφώθηκε στο 
8,7% τον Μάιο, παραμένοντας 
αμετάβλητος από τον Απρίλιο. 
Ο δομικός πληθωρισμός, ο δεί-

κτης δηλαδή που αφαιρεί τις ευ-
μετάβλητες τιμές τροφίμων και 
ενέργειας, επιταχύνθηκε αιφνιδί-
ως στο 7,1% από 6,8% τον προη-
γούμενο μήνα. Αξίζει να σημειω-
θεί ότι αναμενόταν ευρέως ήπια 
αποκλιμάκωση του βασικού δεί-
κτη στο 8,4% και σταθερός δο-
μικός πληθωρισμός.

Πιθανολογείται ότι η αιφνι-
διαστική απόφαση της BoE για 
μεγαλύτερη επιτοκιακή αύξηση 
«κλείδωσε» μετά τα στοιχεία του 
πληθωρισμού. Εξ ου και τώρα οι 
traders ποντάρουν με μεγαλύ-
τερη βεβαιότητα για περαιτέρω 
αυξήσεις τους επόμενους μήνες, 
με ορισμένους να προεξοφλούν 
ότι το βασικό επιτόκιο θα φθά-
σει ακόμη και στο 6% μέχρι το 
τέλος του έτους, διακυβεύοντας 
σε έναν βαθμό την ανάπτυξη της 
βρετανικής οικονομίας.

Η Βρετανία βέβαια γλίτωσε 
μία ευρέως αναμενόμενη ύφεση 
μέχρι στιγμής. Ωστόσο, σε αντί-
θεση με τις άλλες χώρες του G7, 
η οικονομία δεν έχει ανακάμ-
ψει στα επίπεδα προ πανδημίας, 
ενώ ο ρυθμός ανάπτυξης φέτος 
αναμένεται να ανέλθει μόλις στο 
0,25%, σύμφωνα με τις τελευταί-
ες προβλέψεις της ίδιας της BoE.

Στο μεταξύ, σύμφωνα με στοι-
χεία που δημοσιεύθηκαν επίσης 
την Τετάρτη, το καθαρό χρέος 
του δημόσιου τομέα της Βρετα-
νίας ξεπέρασε το 100% του ΑΕΠ 
τον Μάιο για πρώτη φορά από 
το 1961 εξαιτίας του υψηλού κό-
στους δανεισμού. Αυτό ενδέχε-
ται να αποτελέσει εμπόδιο στην 
υλοποίηση των δεσμεύσεων της 
βρετανικής κυβέρνησης για εξυ-
γίανση των ισολογισμών και απο-
κλιμάκωση του πληθωρισμού.

Μπορεί η ΕΚΤ να μάχεται πυρε-
τωδώς τον πληθωρισμό αυξάνο-
ντας τα επιτόκια, όπως άλλωστε 
και οι περισσότερες κεντρικές 
τράπεζες εντός και εκτός Ευρώ-
πης, όμως οι προσπάθειές της 
υπονομεύονται από το φτηνό 
ενιαίο εισιτήριο για τα γερμανι-
κά μέσα μαζικής μεταφοράς. Ο 
λόγος για το άλλοτε πάμφθηνο 
εισιτήριο των 9,90 ευρώ, που το 
περασμένο έτος προσφέρθηκε 
στους πολίτες από τον Ιούνιο έως 
και τον Αύγουστο προκειμένου 
να τους διευκολύνει να κυκλο-
φορούν και να τους ελαφρύνει 
από το δυσβάσταχτο κόστος της 
ενέργειας. Με το εισιτήριο αυτό 
μπορούσαν να έχουν πρόσβα-
ση στα περιφερειακά τρένα, στα 
τραμ και στα λεωφορεία.

Η επιτυχία του ήταν τόσο με-
γάλη και το ενιαίο εισιτήριο έγινε 
τόσο δημοφιλές, ώστε το Βερολί-
νο αποφάσισε να το μονιμοποιή-
σει φέτος αν και η τιμή του δεν 
είναι πλέον τόσο χαμηλή αλλά 
πωλείται έναντι 49 ευρώ. 

Η διαφορά αυτή είναι, όμως, 
σημαντική. Σύμφωνα με τις 
εκτιμήσεις οικονομολόγων της 
Bloomberg Economics, αυτή η 
διαφορά τιμής θα δώσει νέα ώθη-
ση στον ετήσιο πληθωρισμό της 
μεγαλύτερης ευρωπαϊκής οικο-

νομίας, σε μια στιγμή που ήδη 
ο δείκτης έχει επιταχυνθεί τον 
Ιούνιο στο 7% από το 6,3% στο 
οποίο βρισκόταν τον Μάιο. Και 
βέβαια ο αντίκτυπος αυτής της 
επιτάχυνσης θα γίνει αισθητός 
πέραν των συνόρων της Γερμανί-
ας καθώς εκτιμάται πως θα προ-
σθέσει περίπου 0,2 εκατοστιαίες 
μονάδες στον πληθωρισμό της 
Ευρωζώνης μέσα στον Ιούνιο 
και γενικότερα θα εντείνει τις 

πληθωριστικές πιέσεις μέχρι και 
τον Αύγουστο. Αυτό συνεπάγεται 
όμως ότι εξανεμίζονται οι ελπί-
δες για μια παύση στις αυξήσεις 
επιτοκίων από πλευράς της ΕΚΤ 
και της πρωτοφανούς στροφής 
της σε περιοριστική νομισματι-
κή πολιτική. Οπως έχουν, άλλω-
στε, τονίσει πολλά στελέχη της 
τράπεζας, η παύση θα μπορού-
σε να αποφασιστεί μόνον όταν 
διαπιστωθεί παρατεταμένη υπο-

χώρηση των πληθωριστικών πι-
έσεων. Και βέβαια σε ό,τι αφορά 
ειδικότερα τη Γερμανία, η ημέρα 
εκείνη φαίνεται να είναι ακόμη 
πολύ μακριά. Οπως επισήμανε ο 
Μάρτιν Αντεμερ, οικονομολόγος 
της Bloomberg Economics στη 
Φρανκφούρτη, «το επίπεδο πλη-
θωρισμού του Ιουνίου ενδεχομέ-
νως αποτελεί το υψηλότερο επί-
πεδο του γενικού πληθωρισμού 
για το υπόλοιπο του έτους». Σε 

ό,τι αφορά τον δομικό πληθωρι-
σμό, ο ίδιος οικονομολόγος το-
νίζει πως «αντιθέτως αναμένε-
ται να φτάσει σε νέα ύψη μέσα 
στο καλοκαίρι και να αποτελέ-
σει πονοκέφαλο για την ΕΚΤ». Η 
γερμανική στατιστική υπηρεσία 
αναμένεται να δώσει στη δημο-
σιότητα τα νέα στοιχεία της για 
τον πληθωρισμό στις 29 Ιουνίου, 
ενώ την αμέσως επόμενη ημέρα 
θα ακολουθήσει η δημοσιοποί-
ηση των στοιχείων για τον πλη-
θωρισμό της Ευρωζώνης. 

Στο μεταξύ, πάντως, οι κε-
ντρικές τράπεζες συνεχίζουν 
τον αγώνα τους κατά του πλη-
θωρισμού. Τελευταία χθες λίγο 
μετά την Τράπεζα της Αγγλίας 
ακολούθησε η κεντρική τράπεζα 
της Νορβηγίας, που προχώρησε 
σε μία ακόμη αύξηση επιτοκίων 
κατά 50 μονάδες βάσης, φτάνο-
ντας τα επιτόκια της νορβηγικής 
κορώνας στο 3,75% και εξωθώ-
ντας το νόμισμα στη μεγαλύτε-
ρη άνοδο των τελευταίων δύο 
εβδομάδων. ∆εσμεύθηκε, επί-
σης, πως θα προχωρήσει και σε 
πολλές ακόμη και ίσως πιο επι-
θετικές αυξήσεις, προκειμένου 
να πολεμήσει τον επίμονο πλη-
θωρισμό και την υποχώρηση του 
νορβηγικού νομίσματος.

BLOOMBERG

Σε υψηλό 15 ετών ανήλθε το επιτόκιο δανεισμού στη Μεγάλη Βρετανία

Η αύξηση του ενιαίου εισιτηρίου ωθεί υψηλότερα τον πληθωρισμό στη Γερμανία

Υστερα από απόφαση 
του Βερολίνου 
η τιμή του εισιτηρίου 
για όλα τα μέσα 
μαζικής μεταφοράς, 
διαμορφώθηκε 
στα 49 ευρώ από 9,90.

Η αγορά αναμένει περαιτέρω αυξήσεις τους επόμενους μήνες από την Τρά-
πεζα της Αγγλίας, ενώ επενδυτές προεξοφλούν ότι το βασικό επιτόκιο θα 
φτάσει ακόμη και στο 6% μέχρι το τέλος του έτους.

Ο πληθωρισμός της μεγαλύτερης ευρωπαϊκής οικονομίας επιταχύνθηκε τον Ιούνιο στο 7% από το 6,3% στο οποίο βρισκόταν τον Μάιο.

EP
A

Σε μεγαλύτερη 
από την αναμενόμενη 
αύξηση, κατά 0,5%, 
προχώρησε 
η Τράπεζα της Αγγλίας. 
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Η Ευρωπαϊκή Ενωση εκτιμά ότι 
δεν μπορεί να κατασχέσει με 
νόμιμο τρόπο τα «παγωμένα» 
ρωσικά assets και αντ’ αυτού 
επικεντρώνεται στην προσω-
ρινή χρήση των εν λόγω περι-
ουσιακών στοιχείων, σύμφωνα 
με έγγραφο που περιήλθε στην 
κατοχή του Bloomberg.       

Η Ε.Ε. εξετάζει δύο επιλογές 
στην προσπάθειά της να αξιο-
ποιήσει περισσότερα από 200 
δισεκατομμύρια ευρώ (219 δι-
σεκατομμύρια δολάρια) σε δε-
σμευμένα περιουσιακά στοι-
χεία της ρωσικής κεντρικής 
τράπεζας και να τα διοχετεύ-
σει στην Ουκρανία, αναφέρει 
το δημοσίευμα. Πολλά από τα 
κεφάλαια ανήκουν στον γίγα-
ντα διακανονισμών Euroclear 
Ltd., ενώ απέφεραν σχεδόν 750 
εκατ. ευρώ μέχρι το πρώτο τρί-
μηνο του τρέχοντος έτους.     

Η Ε.Ε. αναμένεται να ζητή-
σει εντολή από τους ηγέτες της 
να εργαστεί πάνω σε αυτή την 
κατεύθυνση, όταν συναντη-
θούν στις Βρυξέλλες αυτή την 
εβδομάδα. Μια ομάδα εργασί-
ας της Ε.Ε. για τη χρήση των 
ρωσικών αποθεματικών, που 
έχουν «παγώσει» στο πλαίσιο 
των κυρώσεων του μπλοκ, συ-
ζητάει πώς θα συλλέξει πλη-
ροφορίες και θα αξιολογήσει 
επιλογές βάσει του ενωσιακού 
και του διεθνούς δικαίου. Τα 
μέλη του δεν βλέπουν «καμία 
αξιόπιστη νομική οδό που να 
επιτρέπει τη δήμευση “παγω-
μένων” ή ακινητοποιημένων 
περιουσιακών στοιχείων με μό-
νη βάση ότι αυτά τα περιου-
σιακά στοιχεία υπόκεινται σε 
περιοριστικά μέτρα της Ε.Ε.», 
συμπεραίνει.      

Αρκετές μεγάλες παγκόσμι-
ες τράπεζες ανησυχούν ότι η 
οικειοποίηση των ρωσικών 
περιουσιακών στοιχείων θα 
μπορούσε να προκαλέσει αντί-
ποινα της Μόσχας κατά των 
υπόλοιπων συμφερόντων τους 
στη χώρα, σύμφωνα με άτομα 
που γνωρίζουν το θέμα. Η Ρω-
σία θα δυσκολέψει τη ζωή των 
ξένων τραπεζών και θα στοχο-
ποιήσει το τοπικό προσωπικό 
τους, δήλωσε στέλεχος μιας 
τράπεζας. Ενα δεύτερο στέλε-
χος δήλωσε ότι η τράπεζά του 
δεν ασκεί άμεσα πιέσεις, αλλά 
αντιτίθεται κατ’ αρχήν στη δή-
μευση από την Ε.Ε.  

Παράλληλα, η Ευρωπαϊκή 
Κεντρική Τράπεζα έχει προ-
ειδοποιήσει ότι η χρήση των 
εσόδων από τα επιτόκια των 
περιουσιακών στοιχείων θα 
μπορούσε να ενθαρρύνει τους 
κατόχους επίσημων αποθεμα-

τικών να γυρίσουν την πλάτη 
στο ευρώ, αναφέρει το δημο-
σίευμα. Η κεντρική τράπεζα 
πιστεύει ότι ο διεθνής συντο-
νισμός θα διαδραματίσει βασι-
κό ρόλο στον μετριασμό των 
κινδύνων.  

Το έγγραφο αναφέρει σημα-
ντικά νομικά εμπόδια σε μία 
από τις δύο επιλογές που εξε-
τάζει το μπλοκ: την προσωρι-
νή χρήση των ρευστών διαθε-
σίμων της κεντρικής τράπεζας 
της Ρωσίας – με άλλα λόγια, 
την επένδυση των περιουσι-
ακών στοιχείων και τη διοχέ-
τευση των εσόδων στην Ου-
κρανία.  

Η Ενωση προτίμησε μια 
δεύτερη επιλογή: τη λεγόμε-
νη έκτακτη εισφορά. Οι επιχει-
ρήσεις με ρωσικές συμμετοχές 
που αποκομίζουν μεγάλα κέρ-
δη επενδύοντάς τα, θα μπο-
ρούσαν να κληθούν να μετα-
φέρουν ένα σημαντικό ποσό 
στην Ε.Ε. Αυτό θα μπορούσε 
να μειώσει τον νομικό κίνδυ-
νο για το μπλοκ, επειδή η Ε.Ε. 

δεν θα τα διαχειριζόταν.  
Οι αξιωματούχοι της Ε.Ε. 

ανέφεραν ότι αυτό το μοντέ-
λο δεν θα επηρεάσει τη χρη-
ματοπιστωτική σταθερότητα, 
θα διατηρήσει τα επιχειρημα-
τικά μοντέλα των εμπλεκόμε-
νων επιχειρήσεων και θα είναι 
δίκαιο από άποψη φορολογίας. 
«∆εν θα επηρέαζε τη νομική 
κατάσταση των περιουσιακών 
στοιχείων», πρόσθεσαν. 

Η πρόεδρος της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής, Ούρσουλα φον 
ντερ Λάιεν, δήλωσε την Τετάρ-
τη σε ομιλία της στη ∆ιάσκεψη 
για την Ανάκαμψη της Ουκρα-
νίας στο Λονδίνο ότι το μπλοκ 
θα υποβάλει πρόταση για τη 
χρήση αυτών των αποθεμάτων 
πριν από τις θερινές διακοπές 
του στα μέσα Ιουλίου.   

Η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, δήλωσε κατά τη διάρκεια της ∆ιάσκεψης για την Ανάκαμψη της Ουκρανίας ότι 
το μπλοκ θα υποβάλει πρόταση για τη χρήση αυτών των αποθεμάτων πριν από τα μέσα Ιουλίου. 

EP
A

Παγκόσμιες τράπε-
ζες ανησυχούν ότι 
η οικειοποίηση των 
ρωσικών περιουσι-
ακών στοιχείων θα 
μπορούσε να προκα-
λέσει αντίποινα της 
Μόσχας.    

Η Ε.Ε. δεν μπορεί να κατασχέσει
τα «παγωμένα» ρωσικά κεφάλαια 
Ποιες είναι οι επιλογές για την αξιοποίηση περισσότερων από 200 δισ. ευρώ

ΑΝΑΛΥΣΗ

Η κινεζική «Παγκόσμια Τράπε-
ζα» προσπάθησε μάταια να 
αποφύγει την εμπλοκή της 
στις γεωπολιτικές εντάσεις. Ο 
Καναδάς, ένας εκ των μελών 
της, «παγώνει» τη δραστη-
ριότητά του στην Ασιατική 
Επενδυτική Τράπεζα Υποδο-
μών (ΑΙΙΒ) μετά την παραί-
τηση του γενικού διευθυντή 
επικοινωνιών, Μπομπ Πί-
καρντ, που κατήγγειλε μέσω 
Twitter ότι έχουν διεισδύσει 
στο ίδρυμα στελέχη του ΚΚΚ 
που λειτουργούν ως «μυστική 
αστυνομία».

Ουσιαστικά κατήγγειλε 
πως η ΑΙΙΒ έχει εξελιχθεί σε 
όργανο του Πεκίνου. Πρόκει-
ται για καίριο πλήγμα σε ένα 
υπεύθυνο χρηματοπιστωτικό 
ίδρυμα της Κίνας.  

Εως τώρα η ΑΙΙΒ, που ιδρύ-
θηκε το 2016 ως εναλλακτι-
κή στην Παγκόσμια Τράπεζα, 
έχει κινήσει κεφάλαια που 
συγκέντρωσε από 106 μέλη, 
μεταξύ των οποίων η Ινδία, 

η Βρετανία και η Γαλλία, για 
να επενδύσει πάνω από 42 
δισ. δολ. σε 221 σχέδια, και 
προωθεί την καλή διαχείριση 
των χρημάτων.

Η δραστηριότητά της έρ-
χεται σε αντίθεση με τον νέο 
∆ρόμο του Μεταξιού, μέσω 
του οποίου το Πεκίνο έχει 
δανείσει εκατοντάδες δισ. 
δολ. για να επεκτείνει την 
επιρροή του και να εξαγάγει 
μέρος της πλεονασματικής 
βιομηχανικής παραγωγής του 
σε Ασία, Αφρική και Λατινι-
κή Αμερική.

∆ικαίως ή αδίκως, αυτό το 
σχέδιο έχει επικριθεί ως η δι-
πλωματία της Κίνας με την 
οποία αιχμαλωτίζει άλλες χώ-
ρες «σε μια παγίδα χρέους». 
Και για το ίδιο το Πεκίνο, άλ-
λωστε, αυτό το σχέδιο υπήρξε 
απογοητευτικό: από το 2008 
έως το 2021 δαπάνησε περί-
που 240 δισ. δολ. επιδοτώ-
ντας χώρες όπως η Αργεντι-
νή και το Πακιστάν. 

Αντιθέτως, η σαφώς μι-

κρότερη ΑΙΙΒ κινήθηκε πε-
ρισσότερο όπως θέλουν οι 
ανεπτυγμένες χώρες, ενίοτε 
υιοθετώντας θέσεις αντίθε-
τες από εκείνες του Πεκίνου. 
«Πάγωσε», για παράδειγμα, 
τον δανεισμό προς τη Ρωσία 
μετά την εισβολή στην Ου-
κρανία.

Συντάχθηκε με την Παγκό-
σμια Τράπεζα και το ∆ΝΤ τον 
Απρίλιο, όταν κάλεσε τους 
πολυμερείς χρηματοπιστω-
τικούς οργανισμούς να δια-
τηρήσουν το καθεστώς του 
προνομιούχου πιστωτή, που 
τους εμποδίζει να συμμετά-
σχουν στις ζημίες σε περι-
πτώσεις αναδιάρθρωσης κρα-
τικού χρέους και διασφαλίζει 
συνεχή πρόσβαση σε φθηνό 
χρήμα.

Αυτό ήταν σημαντικό για-
τί η Κίνα είναι ο μεγαλύτερος 
πιστωτής των χωρών χαμη-
λού και μεσαίου εισοδήματος 
και η στάση της ΑΙΙΒ ήρθε σε 
αντίθεση με εκείνη της κινε-
ζικής ηγεσίας που προσπα-
θεί να πείσει το ∆ΝΤ και τους 
άλλους διεθνείς πιστωτές να 
συμμετάσχουν στις ζημίες σε 
αναδιαρθρώσεις χρέους μα-
ζί με τις κινεζικές τράπεζες.  

Τώρα, όμως, οι καναδικές 
αρχές διερευνούν τις κατηγο-
ρίες του Μπομπ Πίκαρντ και 
αναθεωρούν τη συμμετοχή 
του Καναδά στην τράπεζα. 
Ανακοινώνοντας την αναστο-
λή της συμμετοχής του Κανα-
δά και τη διεξαγωγή ερευνών, 
η Καναδή υπουργός Οικονο-
μικών, Κρίστια Φρίλαντ, τό-
νισε πως «οι έρευνες θα διε-
ξαχθούν διεξοδικώς και είναι 
ανοικτά όλα τα ενδεχόμενα 
για το αποτέλεσμα».

Εξάλλου, η Νέα Αναπτυξι-
ακή Τράπεζα που έχει έδρα 
στη Σαγκάη και είναι γνωστή 
ως «η τράπεζα των BRICS» 
σχεδιάζει να δεχθεί ως μέλος 
της τη βαθύπλουτη Σαουδι-
κή Αραβία καθώς οι κυρώσεις 
έχουν πλήξει τη Ρωσία, που 
υπήρξε ιδρυτικό μέλος της.

Από την πλευρά της η ΑΙΙΒ, 
βέβαια, χαρακτήρισε «αβάσι-
μες και απογοητευτικές» τις 
κατηγορίες του κ. Πίκαρντ 
που βρισκόταν σε αυτή τη 
θέση από τον Μάρτιο του πε-
ρασμένου έτους.

Ο,τι κι αν γίνει, όλα αυτά 
θυμίζουν πως η χρηματοδό-
τηση φραγμάτων και συστη-
μάτων ύδρευσης και αποχέ-
τευσης στις φτωχές χώρες 
έχει εξελιχθεί σε διπλωματι-
κό ποδόσφαιρο. 

«Παγώνει»
τις δραστηριότητές 
του ο Καναδάς μετά 
τις καταγγελίες
ότι έχει εξελιχθεί
σε όργανο
του Πεκίνου.  

Σε κρίση η Ασιατική
Επενδυτική Τράπεζα   

Της ΟΥΝΑ ΓΚΑΛΑΝΙ / REUTERS   
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Αν έχετε ονειρευτεί ποτέ να 
αφήσετε τα πάντα πίσω σας 
και να ζήσετε σε ένα απομα-
κρυσμένο νησί, ίσως τώρα να 
είναι η ευκαιρία. Η Ιρλανδία 
προσφέρει επιχορήγηση έως 
και 84.000 ευρώ, με την προϋ-
πόθεση εγκατάστασης σε ένα 
από τα νησιά της χώρας.

Υπάρχουν όροι που συνδέ-
ονται με τη συμφωνία, καθώς 
και ορισμένοι παράγοντες που 
μπορεί να αποτρέψουν τους εν-
διαφερομένους από το να κά-
νουν αυτή την κίνηση. 

Τα εν λόγω νησιά αποκό-
πτονται από την ηπειρωτική 
χώρα λόγω της παλίρροιας σε 
καθημερινή βάση και δεν συν-
δέονται με αυτήν με γέφυρες 
ή μονοπάτια, σύμφωνα με την 
ιρλανδική κυβέρνηση.

Περίπου 300.000 επισκέπτες 
πηγαίνουν σε αυτά τα νησιά κά-
θε χρόνο, αλλά σχεδόν κανείς 
δεν μένει εκεί. Ορισμένα νησιά 
έχουν μόλις δύο κατοίκους όλο 
τον χρόνο, ενώ το μεγαλύτερο 
έχει πάνω από 700. Συνολικά, 
περίπου 3.000 άνθρωποι ζουν 
σε περίπου 30 νησιά.

Σύμφωνα με τις λεπτομέρει-
ες του σχεδίου που δημοσιεύθη-
καν αυτόν τον μήνα, η μείωση 
των επιπέδων του πληθυσμού 
–ειδικά η έλλειψη νέων– συνι-

στά βασική ανησυχία. Μετα-
ξύ 1996 και 2016 ο πληθυσμός 
των νησιών που καλύπτονται 
από τη συγκεκριμένη πολιτι-
κή διαπιστώθηκε ότι μειώθηκε 
κατά 12,8%.

Αλλά οι στόχοι της πολιτι-
κής υπερβαίνουν την ενίσχυ-
ση των επιπέδων πληθυσμού. 
Το σχέδιο «Our Living Islands» 
περιλαμβάνει 80 δράσεις που 
έχουν σχεδιαστεί για να υπο-
στηρίξουν και να ενδυναμώ-

σουν τις νησιωτικές κοινότη-
τες και τους ανθρώπους που 
ζουν εκεί», δήλωσε η Χέδερ 
Χάμφρις, υπουργός Αγροτικής 
και Κοινοτικής Ανάπτυξης της 
Ιρλανδίας.

 «Είναι όλα σχετικά με τη 
βελτίωση της στέγασης, την 
καλύτερη πρόσβαση σε βασι-
κές υπηρεσίες στην υγεία και 
την εκπαίδευση, την παροχή 
ευρυζωνικών συνδέσεων υψη-

λής ταχύτητας και την περαι-
τέρω ανάπτυξη των υπαίθριων 
ανέσεων, οι οποίες με τη σειρά 
τους θα αυξήσουν τον τουρι-
σμό και θα υποστηρίξουν βιώ-
σιμες νησιωτικές κοινότητες».

Η βελτίωση των υποδομών 
και η αύξηση των ευκαιριών ερ-
γασίας, συμπεριλαμβανομένης 
της επιλογής για απομακρυσμέ-
νη εργασία, αποτελούν επίσης 
μέρος του 10ετούς σχεδίου.

Με χαμηλά επίπεδα υποδο-
μών και αρκετή μοναξιά, η με-
τακόμιση σε ένα απομακρυσμέ-
νο νησί δεν προσφέρεται για 
όλους. Ούτε και θα λάβουν όλοι 
όσοι κάνουν την κίνηση την 
πλήρη πληρωμή σε μετρητά.

Οι επιχορηγήσεις αποτε-
λούν μέρος ενός υπάρχοντος 
προγράμματος που η κυβέρ-
νηση διαχειρίζεται σε όλη 
τη χώρα. Για την αγορά ενός 
υπάρχοντος, κενού ακινήτου, 
ο αγοραστής θα λάβει επιχο-
ρήγηση 60.000 ευρώ αν βρί-
σκεται σε απομακρυσμένο 
νησί, μόλις 10.000 ευρώ πε-
ρισσότερα από ό,τι στην ηπει-
ρωτική χώρα.

Το  μεγαλύτερο  ποσό 
–84.000 ευρώ– θα πάει σε 
όσους επιλέξουν να αναλά-
βουν εγκαταλελειμμένα ακί-
νητα. Η μετακόμιση σε ένα 

τέτοιο ακίνητο στην ηπειρω-
τική χώρα συνοδεύεται από 
επιχορήγηση της τάξης των 
70.000 ευρώ.

Οι επιχορηγήσεις έχουν 
σχεδιαστεί για να βοηθήσουν 
τους ανθρώπους να ανακαινί-
σουν παλαιές ιδιοκτησίες, που 
διαφορετικά μπορεί να κατα-
στραφούν – έτσι τα χρήματα 
θα μπορούσαν να δαπανηθούν 
γρήγορα, ανάλογα με το απαι-
τούμενο μέγεθος της ανακαί-
νισης.

Τα εν λόγω ακίνητα πρέπει 
επίσης να έχουν κτιστεί πριν 
από το 1993 και να είναι ακα-
τοίκητα για τουλάχιστον δύο 
χρόνια. Το πρόγραμμα ξεκινάει 
επίσημα την 1η Ιουλίου, αλλά 
θα ισχύει για τις υπάρχουσες 
αιτήσεις αγοράς κατοικίας.

Παρόμοια προγράμματα 
έχουν επίσης ξεκινήσει και σε 
άλλες χώρες. 

Στην Ιταλία, η Σαρδηνία 
πρόσφερε σε ενδιαφερόμε-
νους 15.000 ευρώ για να με-
τακομίσουν εκεί πέρυσι εάν 
χρησιμοποιούσαν τα χρήμα-
τα για να ανακαινίσουν ένα 
ακίνητο, ενώ σε διάφορες πό-
λεις της χώρας έχουν πουλη-
θεί από τους δήμους σπίτια 
μόνο για ένα ευρώ ή έχουν 
δοθεί δωρεάν στο παρελθόν.

«Τα διαμάντια είναι ο καλύτερος 
φίλος της γυναίκας», όπως λέ-
ει ένα τραγούδι. ∆εν είναι όμως 
και η καλύτερη επιλογή για έναν 
επενδυτή, δεδομένου ότι τα τε-
λευταία χρόνια έχουν χάσει ση-
μαντικό μέρος της αξίας τους. Η 
τιμή των διαμαντιών έχει υπο-
χωρήσει 18% από το ιστορι-
κό υψηλό που είχε αγγίξει τον 
Φεβρουάριο του 2022, ενώ από 
τις αρχές του έτους έως σήμε-
ρα καταγράφει απώλειες 6,5%, 
σύμφωνα με τον παγκόσμιο δεί-
κτη τιμών ακατέργαστων δια-
μαντιών. Και η αξία τους ανα-
μένεται να υποχωρήσει ακόμη 
περισσότερο.

«Ενα φυσικό διαμάντι ενός 
καρατίου κόστιζε πριν από έναν 
χρόνο 6.700 δολάρια, ενώ σή-
μερα πωλείται 5.300 δολάρια», 
αναφέρει ο Πολ Ζιμνίσκι, διευ-
θύνων σύμβουλος της εταιρεί-
ας αναλύσεων Paul Zimnisky 
Diamond Analytics. Τα διαμά-
ντια, όπως και άλλα κοσμήματα, 
«είδαν» την αξία τους να εκτι-
νάσσεται στα ύψη στη διάρκεια 
της πανδημίας. Τώρα όμως που 
οι οικονομίες επαναλειτουργούν 
κανονικά, η ζήτηση μειώθηκε και 
οι τιμές έχουν αρχίσει να υποχω-
ρούν. Ο ολοένα και μεγαλύτερος 
ανταγωνισμός από τα εργαστη-
ριακά διαμάντια, η βραδύτερη 
του αναμενομένου ανάπτυξη της 
Κίνας και η έντονη αβεβαιότητα 
έχουν αφαιρέσει μέρος από τη 
λάμψη της αγοράς διαμαντιών, 
αναφέρουν αναλυτές.

Ενας αυξανόμενος αριθμός 
καταναλωτών στρέφεται τώρα 
στα διαμάντια εργαστηρίου. 
To μερίδιο αυτών των διαμα-
ντιών στην αγορά αυξάνεται 
συνεχώς: το 2020 ήταν μόλις 
στο 2,4% και τώρα έχει ξεπε-
ράσει το 9%. Μοιάζουν οπτι-
κά με τα φυσικά διαμάντια και 
αποτελούν το «τέλειο υποκατά-
στατο», αναφέρει ο διευθύνων 
σύμβουλος της Angara Jewelry, 
Ανκούρ Νταγκά. To πιο σημα-
ντικό όμως είναι ότι στοιχίζουν 
αρκετά πιο φθηνά.

«Πριν από τρία χρόνια μπο-
ρούσες να βρεις ένα εργαστηρι-
ακό διαμάντι σε τιμή αντίστοιχη 
στο 20% ή στο 30% της τιμής 

ενός φυσικού διαμαντιού». Τώ-
ρα η τιμή έχει φθάσει στο 75% 
έως 90% της τιμής του φυσικού 
διαμαντιού, σύμφωνα με τον 
Νταγκά, ο οποίος αποδίδει τις 
χαμηλότερες τιμές στις μηχανές 
που έχουν γίνει πολύ πιο απο-
τελεσματικές στην παραγωγή 
περισσότερων εργαστηριακών 
διαμαντιών.

Στο χειρότερο σενάριο, ο 
ίδιος προβλέπει ότι οι τιμές 
των φυσικών διαμαντιών θα 
υποχωρήσουν κατά 20% έως 
25% από τα σημερινά επίπεδα 
τους επόμενους 12 μήνες, κάτι 
που σημαίνει μια πτώση κοντά 
στο 40% από το ιστορικό υψη-
λό τους.

Οι αναλυτές δεν περιμένουν 
ότι θα επιβληθούν κυρώσεις στα 
διαμάντια της κορυφαίας παρα-
γωγού χώρας, της Ρωσίας. Στις 
αρχές Μαΐου η ομάδα του G7 εί-
χε εξετάσει το ενδεχόμενο επιβο-
λής κυρώσεων στη Ρωσία, με τη 
Βρετανία να λαμβάνει την πρω-
τοβουλία για μονομερείς κυρώ-
σεις στη ρωσική κρατική εται-

ρεία διαμαντιών Alrosa.
H Ρωσία είναι ο μεγαλύτε-

ρος παραγωγός διαμαντιών 
στον κόσμο και ακολουθούν η 
Μποτσουάνα και η ∆ημοκρα-
τία του Κονγκό, σύμφωνα με 
το Diamond Registry.

Πάντως η Ρωσία δεν θα δυ-
σκολευθεί να συνεχίσει να πω-
λεί τα διαμάντια της, παρά τις 
κυρώσεις, ειδικά σε χώρες όπως 
Ινδία, Ηνωμένα Αραβικά Εμιρά-
τα, ακόμη και στην Ευρωπαϊκή 
Ενωση. Η Ινδία είναι ο μεγαλύτε-
ρος εισαγωγέας διαμαντιών στον 
κόσμο, με τις ΗΠΑ στη δεύτερη 
θέση, ενώ ακολουθούν Χονγκ 
Κονγκ, Βέλγιο και Ηνωμένα Αρα-
βικά Εμιράτα.

Η απόφαση για μετακόμιση δεν είναι εύκολη, καθώς τα νησιά που περιλαμβάνει το πρόγραμμα «Our Living Islands» αποκόπτονται από την ηπει-
ρωτική χώρα λόγω της παλίρροιας σε καθημερινή βάση και δεν συνδέονται με αυτή με γέφυρες ή μονοπάτια.
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Οι οικονομίες 
επαναλειτουργούν 
κανονικά, η ζήτηση 
μειώθηκε και οι τιμές 
έχουν αρχίσει 
να υποχωρούν.

H πρωτοπόρος των ιπτάμενων τα-
ξί, Volocopter GmbH, προσπαθεί 
να λάβει επίσημη άδεια για τη 
μεταφορά επιβατών κατά τη δι-
άρκεια των Ολυμπιακών Αγώνων 
στο Παρίσι το 2024, αναφέρει σε 
δημοσίευμά του το Bloomberg. 
Η γερμανική εταιρεία, η οποία 
κατασκευάζει τα ηλεκτρικά αε-
ροσκάφη κάθετης απογείωσης 
- προσγείωσης (eVTOL), υποστη-
ρίζει πως αναμένεται να λάβει το 
πράσινο φως για τη λειτουργία 
των VoloCity ιπτάμενων ταξί της 
από την ευρωπαϊκή αρχή το β΄ 
τρίμηνο του 2024, λίγο πριν από 
τους επερχόμενους Ολυμπιακούς 
Αγώνες. «Είπαμε στις ομάδες των 
επιστημόνων και των τεχνικών 
μας πως θα χρειαστεί να περά-
σουμε κάποιες νύχτες χωρίς ύπνο 
από εδώ και στο εξής», τόνισε ο 
CEO της εταιρείας, Ντρικ Χόκε, 
σε ομιλία του κατά τη διάρκεια 
του Paris Air Show, προσθέτο-
ντας ότι «ποτέ δεν ισχυριστήκαμε 
πως αυτή η προσπάθεια θα ήταν 
εύκολη». 

Σύμφωνα με το ειδησεογρα-
φικό πρακτορείο, το επιτυχές 
λανσάρισμα της υπηρεσίας αε-
ροταξί για τους Ολυμπιακούς 
Αγώνες θα προσφέρει στη γερ-
μανική εταιρεία τo ανταγωνιστι-
κό πλεονέκτημα έναντι ανταγω-
νιστών, όπως οι Joby Aviation 
Inc. και Αrcher Aviation Inc. Η 
Volocopter αναμένεται να λαν-
σάρει αεροσκάφη μεγαλύτερης 
χωρητικότητας. 

Σύμφωνα με τον κ. Χόκε, η 
εταιρεία θα έχει τη δυνατότητα 
να παράγει 50 αεροσκάφη VoloC-
ity ετησίως. Η Volocopter απα-
σχολεί 700 εργαζομένους και έχει 
επιτυχημένο ιστορικό κατασκευ-
ής ανεμοπλάνων. Τα σχέδιά της 
συμπεριλαμβάνουν την παροχή 
πέντε VoloCity αεροταξί για τους 
Ολυμπιακούς Αγώνες που θα χρη-
σιμοποιηθούν σε εναέριες οδούς, 
οι οποίες θα είναι προκαθορισμέ-
νες από τη γαλλική αεροπορική 
αρχή DGAC. Η μία θα συνδέει το 
Παρίσι με το αεροδρόμιο Saint-
Cyr κοντά στις Βερσαλλίες, ενώ 

μια άλλη θα συνδέει το αεροδρό-
μιο Le Bourget με το Charles de 
Gaulle. Αυτά τα δύο αεροδρόμια 
έχουν ήδη άδεια για πτήσεις πα-
ραδοσιακών ελικοπτέρων. 

Η Volocopter κατέχει ευρω-
παϊκή πιστοποίηση όσον αφορά 
τον σχεδιασμό και την παραγωγή 
των αεροσκαφών. Η νέα προσπά-
θεια αφορά την πιστοποίηση για 
τη χρήση τους, η οποία θα τους 
βοηθήσει να πάρουν την άδεια 
από τη European Aviation Safety 
Agency (EASA). Η Aeroports de 
Paris, η οποία διαχειρίζεται τα με-
γαλύτερα αεροδρόμια της γαλλι-
κής πρωτεύουσας, πρόκειται να 
διαχειρίζεται τους «τερματικούς» 
από και προς τους οποίους θα με-
τακινούνται τα VoloCity. Αν και 
ένα από αυτά τα ελικοδρόμια έχει 
κατασκευαστεί σε πλωτή φορτη-
γίδα στον Σηκουάνα στο κεντρι-
κό Παρίσι, η Volocopter δεν έχει 
λάβει άδεια για μεταφορά από και 
προς το κέντρο της μεγαλούπο-
λης, λόγω φόβων για την ασφά-
λεια τέτοιας προσπάθειας. 

Με ιπτάμενα ταξί οι Ολυμπιακοί 
Αγώνες στο Παρίσι το 2024 

Επιδότηση για μετεγκατάσταση
σε απομακρυσμένα νησιά

To 18% της αξίας τους 
έχασαν τα διαμάντια

Εως και 84.000 ευρώ δίνει η ιρλανδική κυβέρνηση σε όσους αγοράσουν κατοικία

Ενα φυσικό διαμάντι ενός καρατίου κόστιζε πριν από ένα χρόνο 6.700 
δολάρια, ενώ σήμερα πωλείται 5.300 δολάρια.
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Στόχος του Δουβλίνου, 
να ενισχυθεί ο πλη-
θυσμός των νησιών 
της χώρας, ο οποίος 
μειώνεται διαρκώς.
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Αποκωδικοποίηση της Αγοράς Ακινήτων

Αυξήσεις-ρεκόρ
στις τιμές
των ακινήτων
το α΄ τρίμηνο
Ενισχύθηκαν κατά 16,5% στην Αττική
και κατά 16,1% στη Θεσσαλονίκη 

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Διαδοχικά ιστορικά υψηλά ξεπερ-
νάει ο ρυθμός αύξησης των τιμών
κατοικιών, όπως φαίνεται από τα
στοιχεία που επιμελείται η Τράπεζα
της Ελλάδος. 

Κατά το φετινό πρώτο τρίμηνο
οι τιμές αυξήθηκαν κατά 14,5%
σε ετήσια βάση στο σύνολο της
χώρας, ενώ στα δύο μεγάλα αστικά
κέντρα η αύξηση ήταν ακόμη υψη-
λότερη, καθώς άγγιξε το 16,5%
στην Αττική και το 16,1% στη Θεσ-
σαλονίκη. Αντίστοιχα, στις άλλες
μεγάλες πόλεις, η αύξηση ήταν
της τάξεως του 13,1%, ενώ στις
λοιπές περιοχές της χώρας οι τιμές
ήταν αυξημένες κατά 13,1%.

Η εκτίναξη των τιμών στην Ατ-
τική είναι τέτοια, ώστε ξεπερά-
στηκε για δεύτερο διαδοχικό τρί-
μηνο το ιστορικό υψηλό ετήσιας
μεταβολής. Το τέταρτο τρίμηνο
του 2022 η ετήσια αύξηση των τι-
μών είχε ανέλθει σε 15,2%, όντας
η υψηλότερη επίδοση των τελευ-
ταίων δεκαετιών. Αντίστοιχα, στη
Θεσσαλονίκη η αύξηση είχε αγγίξει
το 14,5% κατά τους τελευταίους
τρεις μήνες του 2022.

Πλέον, σε σχέση με το πρώτο
τρίμηνο του 2017 οι τιμές στην
Αττική έχουν καταγράψει «ράλι»
της τάξεως του 68% και έχουν σχε-
δόν φθάσει στο απόγειο της αγοράς
κατοικίας, κατά το 2007. Μάλιστα,
η αύξηση των τιμών στην Αττική
είναι πολύ μεγαλύτερη από την
αντίστοιχη αύξηση στο σύνολο
της χώρας, η οποία για την περίοδο
2017-2023 (α΄ τρίμηνο) διαμορφώ-
νεται σε 49%.

Σημαντική αύξηση κατά 12,8%
σημείωσαν επίσης τα νεόδμητα
ακίνητα, ενώ τα μεταχειρισμένα
κατέγραψαν αύξηση της τάξεως
του 15,6% σε σχέση με το αντί-
στοιχο διάστημα του 2022. Η ΤτΕ
προχώρησε και σε αναθεώρηση
των στοιχείων για το σύνολο του
2022, κάνοντας λόγο για αύξηση
11,7%, έναντι αύξησης 7,6% το
2021. 

Αντίστοιχα, με βάση τα αναθε-
ωρημένα στοιχεία, οι τιμές των
νεόδμητων κατοικιών αυξήθηκαν
κατά 12,2% το 2022 (από αύξηση
8,2% το 2021), ενώ για τα παλιά
διαμερίσματα η μέση αύξηση δια-
μορφώθηκε σε 11,3%, έναντι αύ-
ξησης 7,2% το 2022.

Η κατακόρυφη άνοδος των τι-
μών κατά το φετινό α΄ τρίμηνο,
ιδίως στην Αττική, οφείλεται ασφα-
λώς στο ότι το λεκανοπέδιο απο-
τελεί βασικό «στόχο» των ξένων
επενδυτών, πέραν της εγχώριας
ζήτησης. 

Ειδικά φέτος παρατηρείται μια
μη φυσιολογική αύξηση των ξένων
επενδύσεων μέσω του προγράμ-
ματος «χρυσή βίζα», εξαιτίας των
επικείμενων αλλαγών, που θα κα-
ταστήσουν δυσκολότερη την εξα-
σφάλιση της άδειας παραμονής. 

Συγκεκριμένα, το ελάχιστο όριο
επένδυσης θα διπλασιαστεί (αρχής
γενομένης από την 1η Αυγούστου),

σε 500.000 ευρώ για αγορές ακι-
νήτων στο κέντρο, τα βόρεια και
τα νότια προάστια, τη Σαντορίνη,
τη Μύκονο και τον Δήμο Θεσσα-
λονίκης. Ως εκ τούτου, παρατη-
ρείται «φρενίτιδα» συναλλαγών
από πολίτες τρίτων χωρών, στην
προσπάθειά τους να εξασφαλίσουν
άδειες παραμονής προτού αυξηθεί
το όριο.

Σύμφωνα με τα στοιχεία του
υπουργείου Μετανάστευσης, μόνο
κατά τη διάρκεια των πρώτων τεσ-
σάρων μηνών του 2023 (Ιανουά-
ριος - Απρίλιος) έχουν υποβληθεί
3.064 αιτήματα για τη χορήγηση
αδειών παραμονής μόνιμου επεν-
δυτή. 

Πρόκειται για αριθμό που είναι
αυξημένος κατά 155% σε σχέση
με το αντίστοιχο περυσινό πρώτο
τετράμηνο, όταν είχαν υποβληθεί
1.200 αιτήματα. Αντίστοιχα, οι
υπηρεσίες του υπουργείου έχουν
εκδώσει ήδη 1.474 νέες άδειες,
165% περισσότερες από πέρυσι,
όταν το σχετικό νούμερο δεν είχε

ξεπεράσει τις 557 άδειες. 
Με βάση τις αιτήσεις του πρώ-

του τετραμήνου, προκύπτει ότι
έχουν υλοποιηθεί αγοραπωλησίες
ύψους τουλάχιστον 766 εκατ. ευρώ,
όταν συνολικά το 2022 το αντί-
στοιχο μέγεθος (με βάση τις αιτή-
σεις που υποβλήθηκαν) είχε ανέλ-
θει σε 1,09 δισ. ευρώ.

Εκτός όμως από την αυξημένη
ζήτηση, ένας ακόμη λόγος που
ωθεί τις τιμές πώλησης προς τα
πάνω, είναι η χαμηλή προσφορά,
καθώς ο ρυθμός απορρόφησης
ακινήτων είναι αισθητά υψηλό-
τερος από τον ρυθμό αναπλήρωσής
τους, δηλαδή από το πόσα ακίνητα
διοχετεύονται στην αγορά προς
πώληση. Αυτό οφείλεται σε δύο
βασικούς λόγους. 

Ο πρώτος αφορά τη χαμηλή οι-
κοδομική δραστηριότητα, παρότι
την τελευταία διετία έχει κατα-
γραφεί βελτίωση. Το 2022 οι νέες
άδειες οικοδομών αυξήθηκαν κατά
126% σε σχέση με το χαμηλό ση-
μείο που είχαν βρεθεί το 2016,

φθάνοντας τις 9.793. Ωστόσο, ακό-
μη κι έτσι, το μέγεθος αυτό αντι-
στοιχεί σε περίπου 30.000 νέα δια-
μερίσματα, έναντι σχεδόν 200.000
που εισέρρεαν στην αγορά στα
μέσα της δεκαετίας του 2000.

Πέραν του χαμηλού αριθμού
των νέων οικοδομών, έλλειψη πα-
ρατηρείται και σε μεταχειρισμένα
ακίνητα, καθώς μερικές δεκάδες
χιλιάδες βρίσκονται «εγκλωβισμέ-
να» σε μια μακροχρόνια διαδικασία
δέσμευσής τους λόγω χρεών. 

Πρόκειται για κατοικίες που
αποτελούν εγγυήσεις για στεγα-
στικά δάνεια, που έχουν «κοκκι-
νίσει» και βρίσκονται στα χέρια
των εταιρειών διαχείρισης απαι-
τήσεων (κυρίως) ή και σε τράπεζες.
Οπως φαίνεται, ακόμη και σε πε-
ριπτώσεις που υπάρχει συναινε-
τική λύση, δηλαδή ο ιδιοκτήτης
έχει αποδεχθεί την εκχώρηση του
ακινήτου έναντι της διαγραφής
του χρέους, τα ακίνητα καθυστε-
ρούν χαρακτηριστικά να βρεθούν
στην αγορά προς πώληση.

<<<<<<

Στην Αττική ξεπερά-
στηκε για δεύτερο
διαδοχικό τρίμηνο το
ιστορικό υψηλό ετή-
σιας μεταβολής.

Μία από τις κυριότερες κινητήριες
δυνάμεις που διοχέτευσαν κεφά-
λαια σε επενδύσεις ακινήτων στην
χώρα μας, για το μεγαλύτερο μέρος
του 2022 και τους πρώτους μήνες
του 2023, ήταν ο πληθωρισμός.
Ο φόβος του ροκανίσματος της
αγοραστικής δύναμης του χρή-
ματος δεν ήταν αποκύημα της
φαντασίας μας, αλλά πραγματικός.
Με τον πληθωρισμό να αγκαλιάζει
τα ψηλότερα μονοψήφια νούμερα
για το μεγαλύτερο τμήμα αυτής
της περιόδου (Εναρμονισμένος
Δείκτης Τιμών Καταναλωτή 2022:
8,1%), με επιμέρους δείκτες να
φλερτάρουν επικίνδυνα ακόμη
και με διψήφια, ήταν αρκετός λό-

γος να ωθήσει επενδυτές προς κα-
τευθύνσεις που προσφέρουν κα-
λύτερη ασφάλεια έναντι αυτού
του κινδύνου. Και όπως είδαμε
πολλές φορές, τα ακίνητα έχουν
αυτή την ιδιότητα.

Παράλληλα, έστω και με κάποια
χρονική υστέρηση, είδαμε ένα
ράλι ανόδου στα επιτόκια εφόσον
είναι το κυριότερο όπλο άσκησης
νομισματικής πολιτικής που μπο-
ρεί να αναχαιτίσει τον πληθωρι-
σμό. Η αύξηση στα επιτόκια αφε-
νός ενθαρρύνει την αποταμίευση
και αφετέρου αποθαρρύνει τον
νέο δανεισμό. Και τα δύο, με τον

ένα ή τον άλλο τρόπο, «κρυώνουν»
την οικονομία η οποία βρισκόταν
σε ρυθμό πληθωριστικής υπερ-
θέρμανσης.

Από τα πιο πάνω, εξάγεται το
συμπέρασμα πως δημιουργούνται
δύο αντίθετες δυνάμεις στη ζή-
τηση. Η μία την αυξάνει κυρίως
με την διοχέτευση ιδίων κεφαλαί-
ων σε επενδύσεις, ενώ η άλλη την
μειώνει εφόσον μειώνονται τα δά-
νεια. Τα στατιστικά στοιχεία πω-
λήσεων που αναλύουμε κάθε μήνα,
δείχνουν πως στη ζυγαριά των τε-
λευταίων μηνών η πρώτη κατη-
γορία είχε μεγαλύτερο ειδικό βάρος

από τη δεύτερη, με αποτέλεσμα
οι πωλήσεις να αυξάνονται.

Τα στατιστικά στοιχεία, όμως,
έδειξαν παράλληλα πως για την
περίοδο Νοεμβρίου 2022 – Απρι-
λίου 2023 (έξι μήνες) η Λευκωσία
είπε μια διαφορετική ιστορία από
τις υπόλοιπες επαρχίες, η οποία
έχει τη σημασία της. Πιο συγκε-
κριμένα, έδειξε πως η μείωση στον
δανεισμό είχε μεγαλύτερο ειδικό
βάρος από την αναζήτηση ασφα-
λούς καταφυγίου από τον πληθω-
ρισμό. Αυτό προφανώς και συνέβη
λόγω του γεγονότος ότι η συντρι-
πτική πλειοψηφία των αγοραστών

είναι Λευκωσιάτες, σε αντίθεση
με τις παραλιακές επαρχίες όπου
ένα σεβαστό μερίδιο της ζήτησης
πηγάζει από ξένους που επενδύουν
με δικά τους κεφάλαια. Ο τυπικός
Κύπριος αγοραστής σήμερα, βάζει
τη δική του συνεισφορά και δα-
νείζεται το υπόλοιπο του τιμήμα-
τος.

Η πιο πάνω αποκωδικοποίηση
της λευκωσιάτικης ζήτησης από
τους developers που δραστηριο-
ποιούνται στη Λευκωσία, έκανε
τους τελευταίους να είναι πιο
«κουμπωμένοι» στις επόμενες
τους επεκτατικές κινήσεις.  Ενα

ενδιαφέρον στοιχείο όμως είναι
το γεγονός ότι κατά τον Μάιο αυτή
η εικόνα των «παγωμένων» Λευ-
κωσιατών άλλαξε αφού η αγορά
κινήθηκε με τρόπο που κάλυψε
σχεδόν όλο το χαμένο έδαφος των
προηγούμενων μηνών.  Φυσικά
μπορεί να υπάρχει μια εξήγηση.
Ο πληθωρισμός στο μεταξύ υπο-
χωρεί αισθητά και αναμένεται εν-
τός του έτους να κυμανθεί πέριξ
του 3,3% με την δυναμική που
αναπτύσσεται να τον ρίχνει στα-
διακά στο 2,3% το 2024 και στο
2% το 2025. Παρόλο που οι βόρειοι
Ευρωπαίοι τηρούν και επιβάλλουν

μια αμετακίνητη αμυντική στάση
κατά του πληθωρισμού με περαι-
τέρω αύξηση στα επιτόκια, η αγο-
ρά φαίνεται να προεξοφλεί σε κά-
ποιο βαθμό ότι αυτό το ράλι ανό-
δου φθάνει σε ένα τέλος με στα-
διακή αντιστροφή των αναθεω-
ρήσεων.

Στην εξίσωση όμως έχουμε και
την προσφορά. Ένα σημαντικό
της τμήμα είναι οι κατασκευές.
Οι δείκτες τιμών κατασκευαστικών
υλικών σημειώνουν μια σχετική
σταθεροποίηση τους πρώτους
πέντε μήνες του 2023 παρουσιά-
ζοντας έως και μια ελαφριά πτω-
τική τάση. 

Αυτό όμως δεν μπορεί να προ-
καλέσει επανάπαυση επειδή κάτι
σχεδόν ανάλογο συνέβη και το
δεύτερο εξάμηνο του 2022, αλλά
μετά υπήρξε αύξηση μεταξύ Δε-
κεμβρίου και Ιανουαρίου. Θετικό
όμως στην παρούσα περίοδο είναι
το γεγονός ότι δομικά υλικά από
μέταλλο και αλουμίνιο σημείωσαν
πτώση, και αυτά τα υλικά είναι
σημαντικό κομμάτι της οικοδο-
μικής βιομηχανίας.

Η παγιοποίηση του κατασκευα-
στικού κόστους σε ψηλά επίπεδα
παγιοποιεί με τη σειρά της και
τον καθορισμό νέων ψηλών τιμών
πώλησης κτιριακών μονάδων, εφό-
σον κανένας δεν θα βρεθεί να
πουλήσει στη ζημιά του. Οι νέες
ψηλές τιμές δεν αφορούν μόνο
τις καινούργιες κατασκευές, αλλά
και τις μεταχειρισμένες μονάδες.
Οι μεταχειρισμένες μονάδες έχουν
πλέον ψηλότερο κόστος αντικα-
τάστασης αφενός, και αφετέρου
επωφελούνται από την ώθηση
προς τα πάνω, που τους δημιουρ-
γούν οι νέες μονάδες εφόσον το
κενό αέρος που δημιουργείται
τυγχάνει εκμετάλλευσης.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.
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Θετικό στην παρούσα
περίοδο είναι το γεγο-
νός ότι δομικά υλικά
από μέταλλο και αλου-
μίνιο σημείωσαν πτώ-
ση, και αυτά τα υλικά εί-
ναι σημαντικό κομμάτι
της οικοδομικής βιομη-
χανίας.

Για την περίοδο Νοεμβρίου 2022 – Απριλίου 2023 η Λευκωσία έδειξε πως η μείωση στον δανεισμό είχε μεγαλύτερο ειδικό βάρος από την αναζήτηση ασφα-
λούς καταφυγίου από τον πληθωρισμό. Αυτό προφανώς και συνέβη λόγω του γεγονότος ότι η συντριπτική πλειοψηφία των αγοραστών είναι Λευκωσιάτες.
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«Πώς θα πάμε στον Ηλιο;»
Ο Δάκης Ιωάννου μιλάει αποκλειστικά στην «Κ» για τη συλλογή του, τον Τζεφ Κουνς και την Υδρα

«Οταν συναντιέται κανείς με την τέχνη, αλλάζει σαν άνθρωπος», λέει ο ∆άκης Ιωάννου, ο οποίος συγκαταλέγεται στους πέντε κορυφαίους συλλέκτες στον κόσμο. Εδώ, στα γραφεία του Ιδρύματος ∆ΕΣΤΕ, στη Νέα Ιωνία. 
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Με κάθε περιστροφή του πολλα-
πλασιάζει την αξία του νησιού. 
Το δεκάμετρο κινητικό γλυπτό 
«Apollo Wind Spinner» του Τζεφ 
Κουνς, που πλέον ανήκει στον 
∆ήμο Υδρας με μόνιμη δωρεά από 
τον μαικήνα της τέχνης ∆άκη 
Ιωάννου, ήδη αποτελεί ένα σύγ-
χρονο τοπόσημο όχι μόνον της 
Ελλάδας, ολόκληρης της Μεσο-
γείου. «Πώς θα πάμε στον Ηλιο;» 
ρωτούν οι τουρίστες πατώντας 
το πόδι τους στην Υδρα. Τι χαρί-
σατε, κ. Ιωάννου, στον Αργοσα-
ρωνικό και η λάμψη του περνά 
ωκεανούς;

Συναντηθήκαμε στα γραφεία 
του Ιδρύματος ∆ΕΣΤΕ στη Νέα 
Ιωνία. Βρίσκονται στην προσφυ-
γική γειτονιά των κλωστοϋφα-
ντουργείων –εδώ στεγαζόταν μια 
καλτσοβιοτεχνία–, και η σιδερέ-
νια αυλόπορτα έχει συντηρηθεί 
αλλά δεν έχει αλλάξει. Οποιος 
είδε το mega yacht «Guilty» του 
Κύπριου επιχειρηματία, συλλέ-
κτη και ιδρυτή του ∆ΕΣΤΕ δεμένο 
στο λιμάνι της Υδρας –115 πόδια 
μήκος, ποπ εξωτερικό με γεωμε-
τρικά σχέδια, κίτρινους ρόμβους, 
ροζ τρίγωνα και μπλε πολύγωνα–, 
άλλο περιμένει να συναντήσει. 
Οφθαλμαπάτη. Μπαίνοντας, η 
απλότητα του εξωτερικού κτιρί-
ου δίνει τη θέση της σε μια έκρη-
ξη χρωμάτων και σχημάτων με 
την ορμή ζωντανού οργανισμού. 
Ο ∆άκης Ιωάννου έχει στο γρα-
φείο του έργα σπουδαίων καλλι-
τεχνών της σύγχρονης τέχνης με 
αφιερώσεις, έχει χιουμοριστικά 
πορτρέτα του, έχει memorabilia 
από σημαντικές συνεργασίες, αλ-
λά στην πόρτα είναι κολλημένη 
μια ζωγραφιά του εγγονού του. 
Γράφει «Dakis», με πολύχρωμα 
γράμματα.

«Θέλω να φανεί πόσο σημα-
ντικό είναι να γίνει ένα τέτοιο 
δημόσιο έργο», μου λέει όταν αρ-
χίζουμε να μιλάμε. Εν αρχή ην, 
λοιπόν, ο Ηλιος και η απόφαση 

που πήρε με τη σύζυγό του να 
τον αγοράσουν και να τον προ-
σφέρουν στην Υδρα. «Είναι ίσως 
από τις λίγες φορές στην Ελλάδα 
που ένα σύγχρονο έργο τέχνης 
θα σηματοδοτήσει τόσο έντονα 
έναν τόπο», προσθέτει. Είναι αλή-
θεια ότι το εντυπωσιακό χρυσό 
ανεμοδούριο, μαζί με την έκθεση 
«Apollo» του Κουνς στα Σφαγεία, 
έφερε πέρυσι στα εγκαίνια στο 
νησί περίπου 3.000 άτομα από 
όλο τον κόσμο.

«Ο Κουνς είναι πολύ φίλος από 
παλιά. ∆εν τον προσκάλεσα ποτέ 
να κάνει έκθεση στην Υδρα, διό-
τι όλη η ιδέα των εκθέσεων στα 
Σφαγεία έχει έναν πολύ περιορι-
σμένο προϋπολογισμό. Από εκεί 
και πέρα εξαρτάται από τον καλ-
λιτέχνη τι θέλει να κάνει. Μπορεί 
να πάρει την γκαλερί του για να 
χρηματοδοτήσει ένα έργο που 
στοιχίζει παραπάνω ή να το κά-

νει με αυτά τα χρήματα. Αυτό εί-
ναι απόλυτα σκόπιμο, επειδή δεν 
ήθελα να φαίνεται ότι έρχεται 
ένας μεγάλος συλλέκτης και δίνει 
εκατομμύρια για να γίνει ένα μό-
νον έργο. Αλλά το συγκεκριμένο 
ποσό για τον Κουνς είναι για να 
αγοράσει καφέ».

«Ομως η έκθεση έγινε», λέω. 
«Ναι, γιατί βρεθήκαμε πριν από 
περίπου τέσσερα χρόνια στη Νέα 
Υόρκη, του εξήγησα τη συνθήκη 
κι εκείνος είπε: “∆άκη, I’ll do it”», 
μου εξηγεί. Βεβαίως υπερέβη κα-
τά πολύ τον προϋπολογισμό, αλ-
λά ήταν ένα δώρο του καλλιτέ-
χνη προς τον άνθρωπο που τον 

πίστεψε και τον στηρίζει με συ-
νέπεια επί σχεδόν τέσσερις δε-
καετίες. Ηθελε να του προσφέ-
ρει την έκπληξη που ένιωσε όταν 
είδε το εμβληματικό «One Ball 
Total Equilibrium Tank». Το έργο 
σηματοδότησε μια στροφή στην 
πορεία της σύγχρονης αμερικανι-
κής τέχνης, και η αγορά του την 
αρχή της διάσημης συλλογής του 
∆άκη Ιωάννου.

 
– Ποια είναι η ψυχοσύνθεση 
ενός συλλέκτη, κ. Ιωάννου;

– ∆εν ξέρω. ∆εν ξεκίνησα να 
αγοράζω έργα για να γίνω συλ-
λέκτης. Μάλιστα έλεγα πως μια 

συλλογή αποτελεί συγκέντρω-
ση τροπαίων. Ανακάλυψα ότι εί-
μαι συλλέκτης μετά δύο χρόνια, 
όταν είδα πόσα έργα απέκτησα 
κατά την περίοδο που πηγαινο-
ερχόμουν συχνά στη Νέα Υόρκη, 
έκανα παρέα με καλλιτέχνες και 
πήγαινα σε εκθέσεις. Τότε αγό-
ρασα έναντι 2.000-3.000 δολα-
ρίων –δηλαδή όχι ακριβά– έργα 
δημιουργών που σήμερα είναι 
περιζήτητοι.

 
– Τι είναι μια συλλογή κατά τη 
γνώμη σας;

– Κάτι πολύ δημιουργικό. Μέ-
σω του ∆ΕΣΤΕ τη χρησιμοποιούμε 
ως μέσο επικοινωνίας, έτσι ώστε 
να αρχίσει ένας διάλογος για τη 
σχέση της τέχνης με τη ζωή, με 
τον έρωτα, το σεξ και τον θάνατο. 
Αυτά τα θέματα με απασχολού-
σαν εξαρχής, γι’ αυτό ενεπλάκην 
με την τέχνη.
– Ακουσα ότι έχετε σταματή-
σει να αγοράζετε έργα τέχνης.

– Εχω σταματήσει να αναζη-
τώ νέους καλλιτέχνες. Στη Νέα 
Υόρκη οι γκαλερί έγιναν, από 50 
ή 100, 2.000-3.000. Τώρα δεν πάω 
πουθενά, εκτός αν μου υποδείξει 
κάποιος κάτι πολύ ενδιαφέρον. 
Συνεπώς αγοράζω εάν μάθω ότι 
υπάρχει κάτι ιδιαίτερο. Και βε-
βαίως παρακολουθώ τους καλλι-
τέχνες με τους οποίους έχω ήδη 
κάποια σχέση.

 
– Υπάρχει μια μεγάλη έκρηξη 
στη σύγχρονη τέχνη. Γιατί;

– ∆εν έχω ιδέα. Είχα δυο-τρεις 
φίλους συλλέκτες με τους οποίους 
μοιραζόμασταν τις ίδιες ιδέες και 
προβληματισμούς, αλλά πέθαναν 
δυστυχώς. Τώρα, όταν βρίσκομαι 
στη Νέα Υόρκη προτιμώ να πη-
γαίνω στην όπερα.

 
– Εξακολουθείτε όμως να βρί-
σκετε τα στοιχεία που σας γο-
ήτευσαν στο παρελθόν;

– Κάποιες φορές ναι, δυστυ-
χώς όμως η σύγχρονη τέχνη έχει 
αρχίσει να γίνεται μόδα. Κάποτε 

γινόταν μια έκθεση και με το ζόρι 
να παίρναμε τρία slides των έρ-
γων. Τώρα η μία γκαλερί στέλνει 
ένα pdf με 40 έργα, η άλλη με 50 
έργα, και πάει λέγοντας.

 
– Γιατί συλλέγετε σύγχρονη τέ-
χνη και όχι, για παράδειγμα, πί-
νακες του 19ου αιώνα;

– Επειδή με ενδιαφέρει να είμαι 
μέσα στη δημιουργία της τέχνης 
και όχι να αναλύω την ιστορία 
της. Αυτή είναι η δουλειά των μου-
σείων. Ούτε μας ενδιαφέρει στο 
∆ΕΣΤΕ το εκπαιδευτικό κομμάτι. 
Οποιος θέλει μπορεί να πάει στα 
ειδικά σχολεία για να σπουδάσει.

 
– Δεν επιθυμήσατε όμως ποτέ 
ένα έργο του Ντε Κίρικο ή του 
Βερμέερ;

– Μα, υπάρχουν στα μουσεία 
για να τους βλέπω. Οταν είμαι στη 
Νέα Υόρκη, πηγαίνω τρεις-τέσσε-
ρις φορές στο ΜoΜΑ. Μια μέρα 
θα συγκεντρωθώ σε ένα κομμά-
τι της μόνιμης συλλογής, την άλ-
λη μέρα θα πάω να δω μια ειδι-
κή έκθεση αρχιτεκτονικής, την 
επομένη πάλι στο ΜoΜΑ. Επί-
σης, έχω έναν πολύ στενό διάλογο 
με τους επιμελητές των μεγάλων 
μουσείων – το New Museum, το 
ΜoΜΑ, το Met, το Guggenheim, 
το Whitney.

 
– Είστε όντως ένας από τους 
πέντε μεγαλύτερους συλλέκτες 
σύγχρονης τέχνης στον κόσμο, 
όπως σας ονομάζουν, με περί-
που 600 έργα;

– ∆εν ξέρω πόσα έχω. Πώς τα 
μετράει κανείς; Ούτε έχουν ση-
μασία όλα αυτά. Η συλλογή μου 
είναι μέρος της ζωής μου. Τα παι-
διά μου μεγάλωσαν δίπλα στα έρ-
γα, και μάλιστα δεν είναι κρυμ-
μένα από εδώ κι από εκεί. Οταν 
συναντιέται κανείς με την τέχνη, 
αλλάζει σαν άνθρωπος. Από τη 
στιγμή που εμπλέκεται προσωπι-
κά, που συζητάει με καλλιτέχνες 
και πηγαίνει σε μουσεία, αρχίζει 
να σκέφτεται διαφορετικά.

Συνέντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Αποψη εγκατά στασης της έ κθεσης «Jeff Koons: Apollo», εκθεσιακό ς χώ ρος 
Ιδρύ ματος ∆ΕΣΤΕ, Σφαγεί α Υδρας (21/6-31/10/2022).
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Είναι από τις λίγες 
φορές στην Ελλάδα
που σύγχρονο έργο 
τέχνης σηματοδοτεί τόσο 
έντονα έναν τόπο.

Δεν ξέρω πόσα έργα έχω. 
Πώς τα μετράει κανείς; 
Ούτε έχει σημασία.
Η συλλογή μου είναι 
μέρος της ζωής μου.
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Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

25.6-1.7.23

Συνεχίζονται οι παραστάσεις της ιλαρο-
τραγωδίας του Ευγένιου Ιονέσκο «Αμε-
δαίος ή πώς να το ξεφορτωθούμε», μία 
παραγωγή της θεατρικής ομάδας «Σόλο 
για Τρεις», σε σκηνοθεσία Μαρίας Μαν-
ναρίδου Καρσερά. Καμιά κοινωνία δεν 
κατάφερε να καταργήσει την μελαγχολία 
μας, κανένα πολιτικό σύστημα δεν μπο-
ρεί να μας λευτερώσει από την οδύνη 
της ζωής, τον φόβο μας μπροστά στον 
θάνατο, την δίψα μας για την Τελειότη-
τα. Πώς να αποδείξεις ένα νόημα και μια 
«τάξη» εκεί που δεν βλέπεις κανένα; Στα 

έργα μου προσπάθησα να εξωτερικέψω 
το άγχος των χαρακτήρων μου γι’ αυτό 
το κενό μέσα από αντικείμενα». Από το 
πρόγραμμα της παράστασης «Αμεδαίος ή 
Πώς να το ξεφορτωθούμε» που ανέβασε 
το Εθνικό Θέατρο το 1981. Ερμηνεύουν 
οι ηθοποιοί Φώτης Αποστολίδης, Χριστί-
να Χριστόφια, Βασίλης Παφίτης, Ειρήνη 
Ανδρονίκου, Ιζέλ Σεϋλανί, Μυρσίνη Χρι-
στοδούλου. ∆ευτέρα 26 Ιουνίου και Τρίτη 
27 Ιουνίου, ώρα 8:30 μ.μ. Θέατρο Χώρα 
Κοραή 1, πλατεία Αρχιεπισκοπής, Λευκω-
σία. Κρατήσεις 96147809.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Αμεδαίος ή πώς να το ξεφορτωθούμε»
ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Ο ανεξίθρησκος 
Γιώργος Λούκος

Μ
άλλον είναι ίδιον της πολιτικής να 
συντάσσεται με το ρεύμα. Σπάνια 
επικεφαλής υπουργείων ή και δη-

μόσιων οργανισμών στρέφουν το πηδά-
λιο κόντρα στο κύμα, και δεν είναι μόνο 
ο φόβος της «ανατροπής» που ορίζει την 
πλεύση. Ο καθένας θα ήθελε να περιορί-
σει το κόστος μιας σύγκρουσης με αντι-
λήψεις ή συμφέροντα. Το πρώτο ίσως έχει 
βαθύτερες ρίζες από το δεύτερο. Ενίοτε, 
βέβαια, συνυπάρχουν και τα δύο στη συ-
σκευασία του ενός. Και τότε δεν αυξάνε-
ται μόνο ο βαθμός δυσκολίας, αλλά και 
επικινδυνότητας. Οταν ανέλαβε ο Γιώρ-
γος Λούκος το Φεστιβάλ Αθηνών - Επιδαύ-
ρου, τελευταίους μήνες του 2005 (ύστερα 
από πρόσκληση του τότε πρωθυπουργού 
Κ. Καραμανλή), είχε πολλά μέτωπα ανοι-
χτά, με την έννοια ότι άλλοι θεωρούσαν 
τον θεσμό ως μια συρραφή πολιτιστικών 
εκδηλώσεων, άλλοι το αντιμετώπιζαν ως 
λίγο-πολύ ιδιοκτησία τους. ∆εν έκρυβε ο 
Γ. Λούκος ότι δεχόταν τηλεφωνήματα από 
πολιτικούς και μεγαλοσχήμονες καλλιτέ-
χνες να εγκρίνει/φιλοξενήσει την πρότα-
ση του τάδε ή της δείνα. Καρατομήθηκε 
∆εκέμβριο του 2015 –η τρίτη θητεία του 
έληγε Μάρτιο του 2016–, καθώς είχε κατη-
γορηθεί για κακοδιαχείριση που ζημίωσε 
το ελληνικό ∆ημόσιο με 2.700.000 ευρώ.

Υστερα από οκτώ (ναι, 8) χρόνια δικών 
και διάχυτης καχυποψίας, υπόγειας ή εμ-
φανούς, η εκκρεμότητα (για να το πούμε 
κομψά) έληξε. Την περασμένη Τρίτη, σύμ-
φωνα με ομόφωνη απόφαση του δικαστη-
ρίου, κρίθηκε αθώος. Ο ίδιος δήλωσε «δι-
καιωμένος» και «ευγνώμων» τόσο στην 
ελληνική ∆ικαιοσύνη όσο και στους αμέ-
τρητους φίλους του. Και είναι, πράγματι, 

αμέτρητοι. Φάνηκε τόσο όταν ξέσπασε το 
δήθεν σκάνδαλο όσο και τώρα που ανα-
κοινώθηκε η αθωωτική απόφαση.

Ομως το «θέμα Λούκου» δεν είναι στε-
νά κομματικό. Επί ΣΥΡΙΖΑ συνέβησαν τα 
χειρότερα, αλλά δυσανεξία υπήρξε και το 
2012, όταν ο τότε υπερυπουργός Κ. Τζα-
βάρας εξέφραζε (κάτι παραπάνω από) εν-
στάσεις για την ανανέωση της θητείας 
τού, μετ’ αποδείξεων, εξαιρετικά επιτυχη-
μένου διευθυντή του Φεστιβάλ. Και επει-
δή και τότε (Αύγουστος του 2012) δεκάδες 
καλλιτέχνες από την Ελλάδα και το εξω-
τερικό είχαν συνυπογράψει για την παρά-
ταση της θητείας του, ο κ. Τζαβάρας είχε 
αντιδράσει: «Την απόφαση που θα πάρω 
δεν θα τη στηρίξω στο αν ο δείνα που θα 
αναλάβει να γίνει πρόεδρος σε έναν ορ-
γανισμό είναι αρεστός σε μια ομάδα». Η 
αντίληψη ότι πολλοί ξένοι μπερδεύονται 
στα πόδια μας και δεν αφήνουν την ελλη-
νική παραγωγή να ανθήσει (το έλεγαν και 
«αφελληνισμό») διατρέχει όλο το πολιτικό 
σύστημα. Για την ακρίβεια, βρίσκει υπο-
στηρικτές και δεξιά και αριστερά. Οπως και 
το παντοδύναμο, επαναλαμβανόμενο, μό-
το ότι «ο επικεφαλής πρέπει να είναι δικό 
μας παιδί», που έφτασε σε κρεσέντο επί 
ΣΥΡΙΖΑ με τα συνεπακόλουθα κατασκευ-
ασμένα σκάνδαλα.

Πλήρωσε ακριβά την ανεξιθρησκία του 
ο Γιώργος Λούκος. Αλλά «ακριβό» ήταν 
και το καλό που πρόσφερε γενναιόδωρα 
στην πόλη και στη χώρα (ήταν ο κατάλ-
ληλος άνθρωπος, την κατάλληλη στιγμή 
–μετά την «εξωστρέφεια» των Ολυμπια-
κών–, στην κατάλληλη θέση). Ο πολιτι-
σμός και ειδικότερα η τέχνη δεν έχουν 
άμεση απόδοση. Αυτό είναι κοινός τόπος, 
στον οποίο παγιδεύονται όσοι βιάζονται να 
επικοινωνήσουν κι όχι να πράξουν. Ισως 
εδώ να βρίσκεται και η αμήχανη (για να 
μην πούμε αδιάφορη) σχέση πολιτικής - 
πολιτισμού. Μια σημαντική έκθεση, μια 
παράσταση, μια συναυλία, μια ταινία, μια 
έκδοση, χρειάζονται χρόνο για να αποτιμη-
θούν, να επηρεάσουν, να διαμορφώσουν. 
Η δεκαετία του Γιώργου Λούκου στο Φε-
στιβάλ μάς έκανε πιο πλούσιους. Οι θεα-
τές πολλαπλασιάστηκαν, τα ερεθίσματα 
μεταβολίστηκαν οξύνοντας το κριτήριο, 
άλλαξε το τοπίο, εσωτερικό και εξωτερι-
κό, έμειναν ανοικτές οι πόρτες για τους 
επόμενους διευθυντές, ώστε να καλλιερ-
γηθούν περαιτέρω οι χαραγμένες διαδρο-
μές και να γεννηθούν και νέες. Η κάθαρση, 
με την αθωωτική απόφαση, επαναδιατυ-
πώνει το παρελθόν δίνοντας μεγαλύτερη 
ώθηση στο παρόν, στηρίζοντας το μέλλον. 

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Στις 5.451 λέξεις της ομιλίας π νίγηκε ο πολιτισμός

Π
έρασαν εκατό ημέρες και ο πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας παρουσίασε σε 
μία μαραθώνια συνέντευξη Τύπου 

τα έως σήμερα πεπραγμένα της κυβέρ-
νησής του. Μεταξύ των πολλών που εί-
πε και όσων δεν είπε, στις 5.451 λέξεις η 
λέξη πολιτισμός αναφέρεται πέντε φο-
ρές και από αυτές τις πέντε ουσιαστικά 
μία φορά: «Τέλος, ως ένα πρώτο μέτρο 
για την προαγωγή του πολιτισμού στη 
Νεολαία μας, ακολουθώντας τις καλές 
πρακτικές άλλων χωρών, εγκρίθηκε 
από το Υπουργικό Συμβούλιο, τον Ιού-
νιο, η παραχώρηση προπληρωμένης 
Κάρτας Πολιτισμού Νέων, με πιλοτική 
εφαρμογή τα €200 με τη συμπλήρωση 
του 18ου έτους, ως κίνητρο για πολιτι-
στική ψυχαγωγία. Μια δράση η οποία 
θα υλοποιηθεί μεσώ συνεργασίας του 
Οργανισμού Νεολαίας με το Υφυπουρ-
γείου Πολιτισμού». 

Στις πρώτες λοιπόν εκατό ημέρες το 
υφυπουργείο Πολιτισμού και η κυβέρ-
νηση έκαναν πράξη, όχι ακόμα αλλά 
εντάξει… μία προεκλογική δέσμευση. 
Την Κάρτας Πολιτισμού Νέων. Τα άλ-
λα θα έρθουν σιγά-σιγά, άλλωστε τώρα 
δεν υπάρχει και ο βραχνάς του Τμήμα-
τος Αρχαιοτήτων. Θα μου πείσε εκατό 
μέρες περίμενες να αλλάξουν πολλά 
πράγματα; Όχι, φυσικά και όχι, αφελής 
δεν είμαι. Αυτό που περίμενα να δω εί-
ναι πόσο ρόλο τελικά διαδραματίζει η 

έννοια πολιτισμός, όχι στη θεώρηση 
του κ. Χατζηγιάννη, αλλά στο μυαλό 
του προέδρου της ∆ημοκρατίας και επι-
βεβαιώθηκα από τη μακρά ομιλία του. 

Όταν ο πρόεδρος σε ομιλία του για 
το έργο της νέας και άφθαρτης νέας 
διακυβέρνησης του τόπου, έκτασης 
24 σελίδων με 5.451 λέξεις δεν έχει τί-
ποτε να πει γι’ αυτό που ονομάζουμε 
πολιτισμό, τότε βράσε ρύζι. Πού είναι 
ο πρόεδρος της ∆ημοκρατίας στις πρε-
μιέρες του ΘΟΚ, εκείνος δεν είχε πει 
στα Βραβεία του ΘΟΚ ότι θα τον βλέ-
πουν οι ηθοποιοί συχνά; Εμ, δεν τον 
βλέπουμε και αυτό είναι φυσιολογικό, 
και κανείς δεν θα τον κατηγορούσε, δι-
ότι ως πρόεδρος της ∆ημοκρατίας έχει 
δεκάδες υποχρεώσεις… αλλά 
το είπε. Ήθελε να χαϊδέψει 
τα αφτιά όλων μας… και 
μάλλον τα κατάφερε. Σι-
γά που θα θυμάται ο κό-
σμος τι λέμε πάνω στον 
ενθουσιασμό μας, θα σκέ-
φτηκε. Σε συνάφεια με τη 
γενικότερη στάση του δεν 
είναι και ο διορισμός του 
κ. Χατζηγιάννη; Είναι, οπό-
τε τι περιμένουμε; Να πε-
ράσουν οι 180 μέρες και να 
δούμε τότε πόσες λέξεις θα έχει 
για τον πολιτισμό. 

Είχαμε διάφορες βραβεύσεις 

το τελευταίο διάστημα, είδατε κάποια 
ανακοίνωση από την Προεδρία της ∆η-
μοκρατίας; Εγώ δεν είδα, και εντάξει ο 
πρόεδρος ψάχνει να βρει απεσταλμένο 
για το Κυπριακό στην Ε.Ε., οι σύμβου-
λοί του στο Προεδρικό Μέγαρο δεν σκέ-
φτηκαν ότι θα ήταν καλό να πουν δυο 
λόγια για τους ανθρώπους του πολιτι-
σμού που βραβεύτηκαν; Μια οικογένεια 
είναι άλλωστε, δεν μιλάνε μεταξύ τους; 
Τίποτε, πολιτισμός είναι τα 200 ευρώ για 
την πολιτιστική ψυχαγωγία των νέων 
μας. Να τους δώσουμε, σιορ, 200 ευρώ 
να σιωπήσουν… Αυτή η απουσία κάθε 
αναφοράς στον πολιτισμό από πλευράς 
του προέδρου της ∆ημοκρατίας και του 
Προεδρικού θα έπρεπε να είχε αναστα-
τώσει ολόκληρο τον ούτως καλούμενο 
κόσμο του πολιτισμού, θα έπρεπε να 
είχαν βγει οι συντεχνίες, οι ενώσεις, 
οι ομάδες να αντιδράσουν. Να ανα-
ρωτηθούν γιατί τους θεωρούν αόρα-
τους και σε αυτή την κυβέρνηση. 
Τόσες πρεμιέρες, και έγνοια όλων 
είναι οι φωτογραφίες, αλλά για 

το επίδικο τί-
ποτα. Για την 
έλλειψη πο-
λιτιστικού 
οράματος 
τίποτε, δώ-

στε τους, σιορ, 
200 ευρώ και βλέπουμε. Εν τη 

παλάμη λοιπόν και έπειτα σιωπή. Εί-
ναι κρίμα που δεν βρέθηκε τίποτε για 
να ειπωθεί, ούτε για την Κυπριακή Βι-
βλιοθήκη, ούτε για το καθεστώς του 
καλλιτέχνη, ούτε για το νέο Κυπριακό 
Μουσείο, ούτε για σχέδια ανάπτυξης 
της λογοτεχνίας, ούτε για τον κινημα-
τογράφο, ούτε για το θέατρο. Μία λέξη 
ήταν αρκετή, όπως πολλά μας είναι και 
τα 200 ευρώ, και αυτά ήταν 350, αλλά 
μετά από σκέψη και για να μη διατα-
ραχθούν τα δημοσιονομικά έγιναν 200 
και πάλι καλά. Αλλά τώρα θα περιμένει 
και ο κ. Χριστοδουλίδης να περάσουν 
τα χρόνια για να εγκαινιάσει το νέο 
Κυπριακό Μουσείο για να μείνει και 
εκείνου το όνομα στο διηνεκές πάνω 
σε ένα έργο πολιτισμού. 

Εκατό ημέρες και ακόμα όλα είναι 
σαν την πρώτη ημέρα, σαν να μην πέ-
ρασε ούτε μία ημέρα από την πρώτη 
ημέρα και απόδειξη τούτου η μία και 
μοναδική φορά που η λέξη πολιτισμός 
περιλαμβάνεται στην ομιλία του προ-
έδρου της ∆ημοκρατίας για τις εκατό 
ημέρες διακυβέρνησης, τις οποίες συ-
νοπτικά παρουσίασε με μόνο 24 σελί-
δες κείμενο και 5.451 λέξεις, μεταξύ 
των οποίων πέντε φορές συναντάμε 
τη λέξη πολιτισμός και ουσιαστικά μία 
μόνο φορά…

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ
Παρουσίαση βιβλίου της Στέλλας Βοσκα-
ρίδου Οικονόμου, «Μικρομηχανισμοί» (εκδ. 
εντευκτηρίου 2022) σε Λεμεσό και Λευκω-
σία. Για το βιβλίο θα μιλήσουν η συγγραφέ-
ας Λουΐζα Παπαλοΐζου και η ποιήτρια Έρινα 
Χαραλάμπους. Η Στέλλα Βοσκαρίδου Οικο-
νόμου (Λεμεσός, 1981) σπούδασε Μουσικο-
λογία και έχει ασχοληθεί, ανάμεσα σ�άλλα, 
με θέματα που αφορούν τις σχέσεις της 
γλώσσας με τη μουσική. Έχει εκδόσει τα 
βιβλία ποίησης «Αναγέλαστα, των γεναικών 
τζαι των σκαλαπουντάρων» και «ΦόΒ, υπο-
γλώσσιο νυχτερινό» (εκδ. Τεχνοδρόμιον, 
2013 και 2015, αντίστοιχα). Το 2017 αναδεί-
χθηκε νικήτρια στο 1ο ∆ιεθνές Poetry Slam 
που έγινε στην ΚύπροΛεμεσός: ∆ευτέρα, 
26 Ιουνίου, ώρα 7:30 μ.μ., Παλιό Ξυδάδικο, 
Γενεθλίου Μιτέλλα 34. Λευκωσία: Παρα-
σκευη, 30 Ιουνίου, ώρα 7:00 μ.μ. Καφεανα-
γνωστήριο Έρμα, Έκτορος 43. Πληροφορί-

ες: 99932788.

ΓΡΑΦΙΚΕΣ ΤΕΧΝΕΣ

Το Σύγχρονο είναι Επίκαιρο
Το Δημοτικό Μουσείο Χαρακτικής Χαμπή στη Λευ-
κωσία σε συνεργασία με την Μπιεννάλε Γραφι-
κών Τεχνών της Λουμπλιάνα και το ∆ιεθνές Κέντρο 
Γραφικών Τεχνών της Λουμπλιάνα παρουσιά-
ζουν την έκθεση Contemporary Equals Fresh – 
Contemporary Slovene Graphic Arts σε επιμέλεια 
της διευθύντριας της συλλογής της Μπιεννάλε 
Breda Skrjanec. Η έκθεση «Το Σύγχρονο είναι Επί-
καιρο» παρουσιάζει δέκα Σλοβένους καλλιτέχνες 
διαφορετικών γενεών, οι οποίοι εκθέτουν έργα που 
δημιούργησαν τα τελευταία πέντε χρόνια. Οι δέκα 
αυτοί καλλιτέχνες, μέσα από το έργο τους, δημι-
ουργούν εικόνες της εποχής μας, ρευστές αλλά και 

διεπιστημονικές στην προσέγγιση, το καλλιτεχνικό 
λεξιλόγιο και την έρευνα που τις χαρακτηρίζει. Οι 
περισσότερες ποικίλλουν σε πειραματισμό στις τε-
χνικές τους. Οι καλλιτέχνες αξιοποιούν μια ευρεία 
γκάμα τεχνικών, τυπικών και εννοιολογικών αναζη-
τήσεων, δεν περιορίζονται στις τεχνικές γνώσεις και 
τα έργα τους αποκαλύπτουν τα διαφορετικά στάδια 
της δημιουργικής διαδικασίας: ο κάθενας τους συν-
δυάζει τις παραδοσιακές τεχνικές της χαρακτικής, 
ξεπερνώντας τα όρια στον τρόπο κυρίως της παρου-
σίασης των έργων στον χώρο. Δημοτικό Μουσείο 

Χαρακτικής Χαμπή, Αμμοχώστου 55-59, Λευκωσία. 

Διάρκεια έκθεσης έως 5 Αυγούστου. 

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«Αέρινα Περάσματα»
Η Art Seen παρουσιάζει την πρώτη 
ατομική έκθεση της Ελληνίδας καλλι-
τέχνιδας Μαρί νας Γκενά ντιεβα «Αέ-
ρινα Περάσματα», σε επιμέλεια Τάκη 
Κουμπή και Μαρίας Στάθη. «Τα “Αέ-
ρινα Περάσματα” θέτουν το ερώτημα 
της διέλευσης των ορίων και, ιδίως, 
την κίνηση του περάσματος των αό-
ρατων ορίων, όπως αυτών της Νεκρής 
Ζώνης, τα οποία δεν εξακριβώνονται 
ούτε στο έδαφος ούτε στους χάρτες, 
αλλά προσλαμβάνονται μέσω της ενό-
ρασης και της θέασης. Η παρουσία 
των έργων, εδώ, αποβλέπει να μετα-
τρέψει την εικαστική μορφή σε ενερ-
γητική εικόνα και να θέσει το έργο εν 
κινήσει μέσω της διάδρασης με τον 
παρατηρητή. Συνεπώς, δεν πρόκει-
ται για αναπαραστάσεις αλλά για έργα 
που καθίστανται ενεργήματα εικόνας, 
καθότι εμπεριέχουν οπτικώς τη με-
τατροπή τους σε τεχνουργήματα εν 
ενεργεία. [...]». Γνωρίζοντας την καλλι-
τέχνιδα Μαρίνα Γκενά ντιεβα μέσα από 
συζήτηση με τον κ. Τάκη Κουμπή & 
παρουσίαση έκδοσης του καταλόγου 
της έκθεσης στις 18:30. Δευτέρα 26 

Ιουνίου και Τετάρτη 28 Ιουνίου, ώρα 

6:30 μ.μ. Art Seen, Λεωφόρος Αρχ. 

Μακαρίου Γ  ́66Β. Λευκωσία.

ΚΛΑΣΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗ

«Kυπροφωνία 3» καθηλωτικά, ρομαντικά αριστουργήματα
ΚΟΥΚΛΟΘΕΑΤΡΟ

«Φρανκενστάιν» της Canicula Puppets
Η γιορταστική θερινή παραγωγή «Κυπροφω-
νία 3» αποτελεί το αποκορύφωμα της χρονιάς 
για τις δύο ορχήστρες μας, οι οποίες θα πα-
ρουσιάσουν πλάι-πλάι, υπό τη διεύθυνση του 
καλλιτεχνικού διευθυντή της 
Σ.Ο.Ν.Κ., Γιώργου Κουντούρη, 
καθηλωτικά, ρομαντικά αρι-
στουργήματα. Τα νεαρά, ταλα-
ντούχα μέλη της Συμφωνικής 
Ορχήστρας Νέων, μοιράζονται 
τον ενθουσιασμό και το νεανικό 
τους πάθος με τους επαγγελματίες μουσικούς 
– αρκετοί από τους οποίους είναι εκπαιδευτές 
τους – προσφέροντας στο ακροατήριο μία σπά-
νια μουσική εμπειρία σύμπραξης και συνδημι-

ουργίας στο ανώτατο επίπεδο. O Λουκάς ∆ημη-
τρίου, θα ερμηνεύσει το Rondo Capriccioso του 
Saint-Saens και ο Πέτρος Χειμωνίδης, κορυφαί-
ος κρουστός της Σ.Ο.Ν.Κ., θα παρουσιάσει το 

Κοντσερτίνο για μαρίμπα και ορ-
χήστρα (1940) του Paul Creston. 
Η συναυλία θα ολοκληρωθεί 
με την 1η Συμφωνία του Gustav 
Mahler. Λουκάς ∆ημητρίου βιο-
λί, Πέτρος Χειμωνίδης μαρίμπα, 
Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου 

& Συμφωνική Ορχήστρα Νέων Κύπρου Γιώργος 
Κουντούρης μαέστρος. Λευκωσία Παρασκευή 

30 Ιουνίου, Αμφιθέατρο Σκαλί, Αγλαντζιά, 8:30 

μ.μ. Πληροφορίες: 22 463144, www.cyso.org.cy

Η θεατρική ομάδα Canicula Puppets 
παρουσιάζει την τελευταία της πα-
ραγωγή για μία μόνο παράσταση, την 
Πέμπτη 29 Ιουνίου 2023 στις 7:00μ.μ., 
στο Πολιτιστικό Κέντρο Εγκώμιο στη 
Λευκωσία. Πρόκειται για μια σκηνική 
δημιουργία του Ρομπέρτο Μπράχαμ, 
καλλιτέχνη από την Γουατεμάλα που 
ζει στην Κύπρο, με σκηνοθεσία των 
πολυβραβευμένων Ελλήνων κουκλο-
παικτών Merlin Puppet Theater που 
εδρεύουν στο Βερολίνο, σε συνερ-
γασία με τη Μαρίνα Κατσαρή, και του 
σχεδιαστή φωτισμού Βασίλη Πετει-
νάρη. Τη μουσική έγραψε ο Γουατε-

μαλτέκος συνθέτης Sergio Marroquin 
de Leon, και τα κοστούμια έφτιαξε η 
ταλαντούχα καλλιτέχνις Παναγιώτα 
Κωνσταντή. Πρόκειται για μια παρά-
σταση κουκλοθεάτρου, εμπνευσμένη 
από το ομώνυμο ξακουστό μυθιστόρη-
μα της Mary Shelley. Ο «Φρανκενστά-
ιν» της Canicula Puppets είναι η γλυ-
κιά ιστορία της Ολίβιας Φρανκενστάιν, 
ένα κοριτσάκι γεμάτο περιέργεια που 
λατρεύει το χορό, και που η καθημε-
ρινότητά της διακόπτεται από ένα πε-
ρίεργο συναπάντημα. Ηλικίες: 6+. Πε-

ρισσότερες πληροφορίες τηλέφωνο 

99300202.

Το παντοδύναμο μότο ότι «ο 
επικεφαλής πρέπει να είναι δι-
κό μας παιδί», που έφτασε σε 
κρεσέντο επί ΣΥΡΙΖΑ, διατρέ-
χει όλο το πολιτικό σύστημα.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το διμηνιαίο περιοδικό τεχνών και 
πολιτισμού «∆ιόραμα» στο τεύχος 
45 (Νοέμβριος-∆εκέμβριος 2022) φι-
λοξένησε εκτενές αφιέρωμα στον 
βιολιστή Χάρη Χατζηγεωργίου, και 
μόλις πρόσφατα (8 Ιουνίου 2023) 
στο Σπίτι της Κύπρου φιλοξενήθη-
κε τιμητική εκδήλωση στο πρόσω-
πό του. Την εκδήλωση οργάνωσε 
το Σπίτι της Κύπρου, η Ένωσις Κυ-
πρίων Ελλάδος (Ε.Κ.Ε.) και το πε-
ριοδικό «∆ιόραμα», με τη στήριξη 
του Υφυπουργείου Πολιτισμού της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Στο αφι-
ερωματικό τεύχος του περιοδικού 
«∆ιόραμα» περιλαμβάνεται και ψηφι-
ακός δίσκος με ανέκδοτο υλικό από 
σολιστικά αποσπάσματα του Χατζη-
γεωργίου). Ο Χάρης Χατζηγεωργίου 
είναι από τις περιπτώσεις Κυπρίων 
δημιουργών που ενώ έχει διαπρέψει 
στο εξωτερικό, στην ιδιαίτερή του 
πατρίδα το αποτύπωμά του είναι 
μάλλον αμελητέο και όπως σημειώ-
νει η αδελφή του, Άντρη Χατζηγεωρ-
γίου Λυμπουρή, τέως επιθεωρήτρια 
Μουσικής στη Μέση Εκπαίδευση, 
στην απόφασή της να ασχοληθεί 
με τον Χάρη Χατζηγεωργίου σημα-
ντικό ρόλο έπαιξε η ανάγκη που η 
ίδια έχει να ξεκινήσει ένας διάλογος 
μεταξύ φορέων πολιτισμού και των 
πανεπιστημίων μας για να γνωρίσει 
το κοινό σημαντικούς Κύπριους δη-
μιουργούς.

Οι πρώτοι δάσκαλοι του Χα-
τζηγεωργίου ήταν οι Αρμένιοι Ara 
Vorsganian (1934-2020) και Vahan 
Bedelian (1894-1990), μουσικοί που 
διείδαν στον νεαρό βιολιστή αστεί-
ρευτο ταλέντο, το οποίο φρόντισαν 
να αναδείξουν. Ο νεαρός Χάρης Χα-
τζηγεωργίου έδωσε το πρώτο του 

ατομικό ρεσιτάλ στο ξενοδοχείο 
Curium Palace στη Λεμεσό, το οποίο 
–ειρήσθω εν παρόδω– κατεδαφί-
στηκε πριν από μερικές ημέρες. Ο 
νεαρός φέρελπις μουσικός βρέθηκε 
μόλις στα 14 χρόνια του για σπου-
δές στη Μόσχα, όπου τα πράγματα 
στην αρχή δεν πήγαιναν όπως εί-
χαν σχεδιαστεί. Βέβαια, τύχη αγα-
θή ο Χατζηγεωργίου γνωρίστηκε με 
τον Κύπριο βιολιστή και σπουδαστή 
στο Κονσερβατόριο Tchaikovsky 
της Μόσχας Πολύβιο Κοιρανίδη, ο 
οποίος τον προετοίμασε και εν τέ-
λει μετέβη στο Κίεβο, όπου σπού-
δασε βιολί, με μέντορα τον Pavel 
Nikolaevich Makarenko. Αποφοί-
τησε από το περιώνυμο Κονσερ-
βατόριο Tchaikovsky του Κιέβου 
το 1976 και έκτοτε οι μουσικοί δρό-
μοι άνοιξαν για τον Χάρη Χατζηγε-
ωργίου, ο οποίος με αφοσίωση και 
σκληρή δουλειά δικαίωσε τους δα-
σκάλους του, αλλά πρωτίστως την 
οικογένειά του. 

Εξάρχων της ΕΛΣ
Το 1979, μετακόμισε από την Πο-

λωνία, όπου είχε πάει για μεταπτυ-
χιακές σπουδές (χώρα καταγωγής 

της συζύγου Ντάνα Μίσιακ), στην 
Ελλάδα. Στην Αθήνα με τη βοήθεια 
του Μάνου Χατζιδάκι εργοδοτήθη-
κε στην Κρατική Ορχήστρα Αθηνών 
ως έκτακτος συνεργάτης. Το 1980 
προσελήφθη στην Εθνική Λυρική 
Σκηνή στη θέση του κορυφαίου Α΄ 
ως primo di secondi. Το 1983, πα-
ράλληλα με τη θέση του στη Λυρι-
κή Σκηνή θα εργοδοτηθεί και στην 
Κρατική Ορχήστρα Αθηνών και το 
1990 θα λάβει τη θέση του εξάρχο-
ντος της Ορχήστρας της Εθνικής Λυ-
ρικής Σκηνής, θέση που διατήρησε 
έως τη συνταξιοδότησή του το 2020. 
Το 1982 ίδρυσε, μαζί με τη σύζυγό 
του Ντάνα και τη Φρόσω Πρωτοπα-
πά ένα τρίο με πιάνο και το 1983, με 
την πιανίστρια Βίκυ Στυλιανού συ-
γκρότησαν το «Τρίο Αθηνών», το 
οποίο έκανε πολλές εμφανίσεις σε 
όλη την Ελλάδα, την Κύπρο και το 
εξωτερικό. Το 1989 συνεργάστηκε 
με τον Μάνο Χατζιδάκι στην Ορχή-
στρα των Χρωμάτων, έως το 1991. Το 
1994 ίδρυσε την Ορχήστρα ∆ωματί-
ου της Εθνικής Λυρικής Σκηνής και 
ανέλαβε τα καθήκοντα του καλλιτε-
χνικού διευθυντή και μαέστρου. Συ-
νεργάστηκε στενά και με τον Μίκη 
Θεοδωράκη, μάλιστα ο τελευταίος 
θα εμπιστευθεί στο Τρίο Αθηνών το 
«Τρίο» για βιολί, βιολοντσέλο και πιά-
νο, καθώς και τη «Σονατίνα αρ. 2».

Ο ίδιος ο μουσικός αναφέρει στο 
«∆ιόραμα»: «Έχοντας πάντα σύμμα-
χο την αγάπη για τη μουσική και το 
βιολί, νομίζω ότι κατάφερα να βα-
δίσω στον ορθό δρόμο, τον δρόμο 
της μουσικής τέχνης, της καλλιέρ-
γειας της ψυχής που προσφέρει και 
την ομορφιά της ζωής που απορρέει 
από αυτήν. [...] Αν είχα μια δεύτερη 
ευκαιρία στη ζωή, πάλι αυτόν τον 
δρόμο θα διάλεγα».

«Στον δρόμο της καλλιέργειας της ψυχής»
Ο βιολιστής Χάρης Χατζηγεωργίου έφυγε στα 14 του για σπουδές στη Σοβιετική  Ένωση ώσπου έγινε εξάρχων στην ΕΛΣ

Οι πρώτοι δάσκαλοι του 
ήταν οι Αρμένιοι Ara 
Vorsganian (1934-2020) 
και Vahan Bedelian 
(1894-1990), μουσικοί
που διείδαν στον νεαρό 
βιολιστή αστείρευτο
ταλέντο, το οποίο φρόντι-
σαν να αναδείξουν.

Ποιος είναι 
Ο Χάρης Χατζηγεωργίου 
γεννήθηκε στην Αμμόχω-
στο. Σπούδασε με υποτρο-
φία στο Κονσερβατόριο Π. 
Ι. Τσαϊκόφσκι στο Κίεβο 
και με ακόμη μία υποτρο-
φία συνέχισε μεταπτυχι-
ακές σπουδές στο βιολί 
στη Βαρσοβία. Έχει δώσει 
πολλά ρεσιτάλ στην Ελ-
λάδα, Κύπρο και σε πολ-
λές χώρες του εξωτερι-
κού και έχει εμφανιστεί 
ως σολίστ με διάφορες 
ορχήστρες. Πραγματοποί-
ησε πολλές ηχογραφή-
σεις για την Ελληνική και 
Κυπριακή Ραδιοφωνία και 
Τηλεόραση και έχει ηχο-
γραφήσει σε δίσκο έργα 
Ελλήνων συνθετών για 
βιολί και πιάνο. Συνιδρυ-
τής του «Τρίο Αθηνών», το 
οποίο έχει ηχογραφήσει 
τρεις δίσκους LP και δύο 
ψηφιακούς δίσκους CD με 
έργα Ελλήνων συνθετών. 
Από το 1990 μέχρι το 2022 
υπήρξε ο εξάρχων της Ορ-
χήστρας της Εθνικής Λυρι-
κής Σκηνής. Ως μαέστρος 
έχει εμφανιστεί με διάφο-
ρα σύνολα και ορχήστρες 
(Ορχήστρα ∆ωματίου της 
ΕΛΣ, Συμφωνική Ορχή-
στρα της ΕΡΤ, Συμφωνική 
Ορχήστρα Κύπρου, Ορ-
χήστρα Εναρμόνια κ.λπ.). 
Έπαιξε στην Κρατική Ορ-
χήστρα Αθηνών, καθώς 
και στην Ορχήστρα των 
Χρωμάτων του Μάνου Χα-
τζιδάκι.

Ο Χάρης Χατζηγεωργίου συνεργάστηκε στενά με τον Μάνο Χατζιδάκι, τον 
Μίκη Θεοδωράκη και άλλους σπουδαίους μουσικούς. Το 1990 είχε την ευ-
καιρία να παίξει με τον Astor Piazzola στο Ηρώδειο και το Αρχαίο Ωδείο 
της Πάτρας.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΑΔΕΙΛΙΝΗ 

Το ταξίδι του «Γαστρονόμου» για 
εξερεύνηση και ανάδειξη αυθε-
ντικών κυπριακών προϊόντων συ-
νεχίζεται. Μέσα στον Μάρτιο ορ-
γάνωσε έξι τυφλές γευσιγνωσίες 
(όλες οι τυφλές γευσιγνωσίες του 
«Γ» βιντεογραφήθηκαν και φυ-
λάσσονται για σκοπούς διαφάνει-
ας) σε τρεις διαφορετικές ημέρες 
με τους γευσιγνώστες του «Γ» να 
δοκιμάζουν 62 διαφορετικές ετι-

κέτες προϊόντων, αξιολογώντας 
με συγκεκριμένα κριτήρια και με-
θοδολογία, στον φιλόξενο χώρο 
του μπαρ εστιατορίου Kamara 
στη Λευκωσία.

Όλα τα προϊόντα που δοκιμά-
στηκαν είναι αναπόσπαστο κομ-
μάτι της κυπριακής κουζίνας μας 
και ο «Γ» με τα Βραβεία Ποιότητας 
που διοργανώνει κάθε χρόνο από 

το 2014 θεωρεί ότι για να υπάρξει 
εξέλιξη πρέπει να υπάρχει η γνώ-
ση της παράδοσης. Στις τυφλές 
γευσιγνωσίες αξιολογήθηκαν τα 
παρακάτω προϊόντα, εξαιρετικό 
παρθένο ελαιόλαδο, παραδοσι-
ακό χαλλούμι από αιγοπρόβειο 
γάλα και φρέσκια μαλακή ανά-
λατη αναρή.

Στα ποτά, αποστάγματα ζιβα-
νίας (όχι παλαιωμένη) αλλά και 
premium κόκκινα κρασιά, λαμβά-
νοντας υπόψη τα χαρακτηριστικά 
της κατηγορίας όπως η παλαίωση 
στο βαρέλι ή πιθάρι, με βάση γη-
γενείς ή ξενικές ποικιλίες αμπέ-
λου από τις χρονιές 2016-2020 
και τη διαθεσιμότητά τους στην 
αγορά. Στα λευκά κρασιά αξιολο-
γήθηκαν ετικέτες μόνο από Ξυνι-
στέρι single vineyard ή ανώτερης 
ποιότητας από τις χρονιές 2020-
2022. Premium κυπριακά κρασιά 
που αποτελούν τη ναυαρχίδα των 
οινοποιείων και βρίσκουν σιγά 
σιγά τη θέση τους στο wine list 
των εστιατορίων και στην καρδιά 
των οινοφίλων. 

Ο «Γ» δοκίμασε εξαιρετικά 
προϊόντα, με ποιοτικά χαρακτη-
ριστικά και πολύ καλή πρώτη ύλη, 
από παραγωγούς που έχουν με-
ράκι, αξιοσύνη, ευσυνειδησία και 
όραμα, που τα πιστεύουν και τα 
στηρίξουν μέσα από αλλεπάλλη-
λες κρίσεις.

Με τα μοναδικά προϊόντα τους 
κερδίζουν τον σεβασμό και την 
αγάπη μας. Τα αποτελέσματα των 
γευσιγνωσιών θα ανακοινωθούν 
στην τελετή απονομής των Βρα-
βείων Ποιότητας Γαστρονόμος 
που θα πραγματοποιηθεί την Τρί-
τη 27 Ιουνίου, στο προαύλιο του 
Πολιτιστικού Κέντρου του ∆ήμου 
Στροβόλου, με περήφανο χορηγό 
την Τράπεζα Κύπρου.

Εκλεκτά προϊόντα Κύπριων παραγωγών  
Ο «Γαστρονόμος» δοκίμασε εξαιρετικά τοπικά προϊόντα, με ποιοτικά χαρακτηριστικά και πολύ καλή πρώτη ύλη

Τα μέλη της 
γευσιγνωσίας

Τα μέλη της γευσιγνωσίας του 
«Γ» είναι οι: Φώτης Παπαδήμας, 
καθηγητής ΤΕ.ΠΑ.Κ. τμήμα «Επι-
στήμη και Τεχνολογία Προϊόντων 
Ζωικής Προέλευσης», Τάσσος 
Κυριακίδης, sommelier ελαιολά-
δου, ερευνητής Επιδημιολογίας και 
Υγείας του Πανεπιστημίου Yale, 
Ντένη Καλλιβωκά, δημοσιογρά-
φος γεύσης κρασιού και ποτού, εκ-
δότρια του Difford’s Guide Greece 
& Cyprus, ιδρύτρια των Aegean 
Cocktails & Spirits & Athens 
Cocktail Festival, Μαριλένα Ιωαν-
νίδου, σεφ κυπριακής κουζίνας, 
sommelier ελαιολάδου, Ελίνα Χρι-
στοφίδου, αρμόδια λειτουργός για 
θέματα οινογαστρονομίας στο υφυ-
πουργείο Τουρισμού (τομέας Ειδι-
κών Ενδιαφερόντων), Αθηνά Λοϊζί-
δου, σεφ, συγγραφέας μαγειρικών 
βιβλίων και συνεργάτιδα του «Γ», 
Ανδρέας Εμμανουήλ, sommelier, 
επίτιμος πρόεδρος Παγκύπρι-
ου Συνδέσμου Οινοχόων, ιδρυτής 
Ομίλου Οινοφίλων Κύπρου, Γιώρ-
γος Τσαντιώτης, εστιάτορας, σεφ, 
Γιώργος Κασσιανός, sommellier, 
πρόεδρος Παγκύπριου Συνδέσμου 
Οινοχόων, Αλίσα Τοσούδη, head 
sommelier Amathus Beach Hotel, 
Κατερίνα Ψωμαδέλη, sommelier 
Pralina Experience, Απόστολος 
Κουρουπάκης, δημοσιογράφος, 
υπεύθυνος ύλης της «Καθημερι-
νής», αρχισυντάκτης πολιτιστικού 
ενθέτου «Ζωή» της «Καθημερι-
νής» Κύπρου, Μαρίνος Μαρίνου, 
sommelier ελαιολάδου, Κυριάκος 
Φώκου σεφ Το Πατρικό και Γιάννης 
Αδειλίνης, δημοσιογράφος, ραδι-
οφωνικός παραγωγός, υπεύθυνος 
Βραβείων Ποιότητας. 

Οι Τάσσος Κυριακίδης, Μαριλένα Ιωαννίδου και Μαρίνος Μαρίνου 
sommelier ελαιολάδου δοκίμασαν εξαιρετικό παρθένο ελαιόλαδο.

Στα ποτά αξιολογήθηκαν αποστάγματα ζιβανίας (όχι παλαιωμένη), καθώς και premium κυπριακά κρασιά που αποτελούν τη ναυαρχίδα των οινοποιείων, τα οποίβρίσκουν τη θέση τους στους καταλόγους των κυπριακών εστιατορίων.

Τα μέλη της επιτροπής Γευσιγνωσίας του «Γ» δοκίμασαν σε τυφλές γευσιγνωσίες παραδοσιακό χαλλούμι από αιγο-
πρόβειο γάλα και φρέσκια μαλακή ανάλατη αναρή, προϊόντα συνώνυμα της Κύπρου. 

Όλα τα προϊόντα που
δοκιμάστηκαν είναι
αναπόσπαστο κομμά-
τι της κυπριακής κουζί-
νας μας και ο «Γ» με τα 
Βραβεία Ποιότητας που 
διοργανώνει κάθε χρό-
νο από το 2014 θεωρεί 
ότι για να υπάρξει εξέλι-
ξη πρέπει να υπάρχει η 
γνώση της παράδοσης.
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AR IAD N E  –  AN D R O M E DA

ΔΙΑΡΚΕΙΑ ΕΚΘΕΣΗΣ 

ΣΠΥΡΟΣ ΒΓΕΝΗΣ
«Η εποχή του ταράνδου»
εκδ. Αντίποδες, 2022, σελ. 120

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Το πρώτο βιβλίο του Βγενή είναι 
άνισο. ∆υσκολεύεται άλλωστε να 
παραμερίσει ορισμένα ελαττώμα-
τα από τα οποία υποφέρει η ελ-
ληνική λογοτεχνία. Κοντή πρόζα, 
κόλλημα με την ύπαιθρο, αφη-
γηματικά ευρήματα που αποκω-
δικοποιούν τη γραφή και τη ξε-
φουσκώνουν. Κάποια διηγήματα 
βιάζονται να τελειώσουν και κά-
ποια δεν ολοκληρώνονται ποτέ. 
Είναι σαν να γράφει βιαστικά και 
η αλήθεια είναι πως αυτό προκα-
λεί μια αναγνωστική έξαψη, ειδι-
κά σε όσους έχουν κουραστεί να 
διαβάζουν για συγκλονιστικές νέ-
ες κυκλοφορίες από Ελληνες συγ-
γραφείς που δηλώνουν λάτρεις 
του Καζαντζάκη ή του Ντέιβιντ 
Φόστερ Γουάλας. Που είναι πε-
ρίπου το ίδιο. 

Ωστόσο, ανάμεσα στα είκοσι 
τέσσερα διηγήματα υπάρχει μια 
ιστορία που λάμπει πραγματικά. 
∆εν είναι τυχαίο που δάνεισε τον 
τίτλο της στη συλλογή, η οποία 
εμφανίστηκε στο τέλος του προη-
γούμενου χρόνου. Μια καλή ιστο-
ρία αρκεί για να δικαιολογήσει τις 
υπόλοιπες. «Η εποχή του ταράν-
δου» δεν ξεπερνά τις επτά σελί-
δες και περιέχει στοιχεία που δεν 
συναντάς εύκολα στην ελληνική 

παραγωγή, διατυπωμένα μάλιστα 
μέσα από την αίγλη ενός τολμη-
ρού ύφους που δεν έχει ωριμά-
σει αρκετά για να συμβιβαστεί: 
χιούμορ, ακομπλεξάριστες ανα-
φορές στο σεξ από κάποιον που 
μάλλον έχει χαρεί το σεξ, ακατέρ-
γαστη γλώσσα, λες και έχει γεν-
νηθεί στον δρόμο και θέλει να 
επιστρέψει στον δρόμο, μ’ ενδι-
άμεσο σταθμό το σπίτι μας όπου 
υφαίνουμε τη βαρεμάρα μας.

Αρωμα... delete
Οπως ανέφερα παραπάνω, ο 

Βγενής γράφει γρήγορα, σαν να 
έχει πάθει ηλεκτροπληξία ή σαν 

να έχει πάρει σπιντ, σαν να μην 
το πολυσκέφτεται ή, ακόμη κα-
λύτερα, σαν να μη φαίνεται πως 
το πολυσκέφτεται, αποφεύγο-
ντας την επεξεργασμένη φράση 
που μυρίζει ντιλίτ, λες και είναι 
το πλέον ιδανικό πλήκτρο για να 
γράφεις. Ναι, συμφωνώ: καλύτε-
ρα να σβήνεις παρά να γράφεις. 
Υπό την προϋπόθεση πως έχεις 
γράψει κάτι προηγουμένως. ∆ια-
φορετικά, τι να σβήσεις;

Στην ελληνική λογοτεχνία μού 
λείπουν δύο πράγματα: να μιλή-
σει κανείς για το τώρα με αμεσό-
τητα και να ξοδέψει τις δυνάμεις 
του στο λάθος. Στη λάθος φράση. 
Στη λάθος σύνταξη. Στη λάθος 
ορθογραφία. Στη λάθος διάταξη 
των λέξεων πάνω στο χαρτί ή την 
οθόνη. Γιατί ίσως τότε φτιαχτεί 
μια εκκωφαντική, παράφωνη και 
άναρχη συγχορδία που θα μας 
ταρακουνήσει, προσφέροντάς 
μας το γκρανγκ μιας ξεχαρβαλω-
μένης κιθάρας, που τόσο έχουμε 
ανάγκη. ∆εν νομίζω πως μπορού-
με να παρηγορηθούμε με κάτι λι-
γότερο. Ή περισσότερο. 

Πιστεύω πως, συχνά, προσπα-
θώντας να γράψουμε την τέλεια 
φράση, καταλήγουμε να γράψου-
με την πιο αδιάφορη φράση, έτσι 
όπως ακριβώς τα λέει ο αφηγητής 
του «Ταράνδου» για τα γκράφιτι 
του Λούη, του «χτικιάρη γκραφι-
τά» που χάνεται για πάντα σε μια 
σπηλιά: «Ηταν πολύ ακριβής στις 
γραμμές του, τα κομμάτια του 

ήταν αναμενόμενα και τα σκίτσα 
του βαρετά». 

Το βασικό προτέρημα του Βγε-
νή είναι πως με μια πρόταση μπο-
ρεί να χαράξει μεγάλους ομόκε-
ντρους κύκλους γύρω της, που 
μοιάζουν με καταφύγια ή παγίδες, 
καλύπτοντας απέραντες εκτάσεις 
αφήγησης, με μια δρασκελιά και 
χωρίς κόπο, όταν άλλοι συγγρα-
φείς χρειάζεται να διανύσουν μια 
τεράστια απόσταση με τα πόδια, 
γράφοντας χιλιόμετρα σελίδων, 
για να μην πουν στο τέλος τίποτα. 
Για παράδειγμα, όταν γράφει, στο 
μπάσιμο του διηγήματος, «Εγώ 
είχα μια γκαρσονιέρα στα κάτω 
Πετράλωνα και ζούσα πουλώντας 
τη συλλογή νομισμάτων του πα-
τέρα μου και βγάζοντας σκυλιά 
πλουσίων για βόλτα», στήνει ένα 
ολόκληρο σκηνικό με είκοσι λέ-

ξεις και μας δίνει τη δυνατότητα 
να φανταστούμε τη ζωή του, το 
παρελθόν και το παρόν του, να 
τη διαπεράσουμε όπως τρυπάμε 
ένα σεντόνι, τοποθετώντας στις 
τρύπες τα κέρματα της δικής μας 
ζωής. Κι έπειτα, βγαίνοντας μια 
βόλτα, ίσως δούμε την Αθήνα λι-
γότερο άθλια, λιγότερο καταδι-
κασμένη, λιγότερο παραδομένη 
σε μια επίθεση επενδύσεων που 
έχει ονειρευτεί ένας καρχαρίας, 
επειδή θα την έχει ρυμοτομήσει 
ξανά η μυθοπλασία ενός τριαντά-
ρη που τριγυρίζει κάπου εκεί έξω 
σαν ένα φάντασμα το οποίο δεν 
φοβάται να βάλει τα γέλια μέσα 
στη νύχτα.

Μυθιστόρημα εν συντομία
Η ιστορία του νεαρού που ερω-

τεύεται τη Στέλλα και αργότερα 

την αδελφή της, που τρώει κασε-
ρόπιτες και καπνίζει χόρτο, που 
τραβάει μαλακία και του αρέσουν 
οι πίπες –μήπως θα ήταν πιο κομ-
ψό να γράψω πως αυνανίζεται και 
χαίρεται τον στοματικό έρωτα;–, 
που κάνει παρέα με τον Λούη 
προτού αυτός πεθάνει όπως ένας 
τάρανδος που πέφτει στο κενό, 
είναι ένα πρώτης τάξεως υλικό 
για ένα υπέροχο μυθιστόρημα, 
το οποίο ο Βγενής δεν θα καθό-
ταν να γράψει.

Επειδή φαίνεται να έχει κατα-
λάβει πως στην εποχή μας ελάχι-
στοι έχουν χρόνο να διαβάσουν 
και, επομένως, η λογοτεχνία πρέ-
πει να είναι φτωχή όπως το σκυλί 
ενός πλούσιου που είναι έτοιμο 
να μας δαγκώσει: «Είστε ανεγκέ-
φαλοι, της είπα. Οχι, μου είπε, εί-
μαστε ερωτευμένοι».

Στη λάθος διάταξη των λέξεων ίσως κρύβεται η εκκωφαντική, παράφωνη και άναρχη συγχορδία μιας ξεχαρβαλωμέ-
νης κιθάρας, που τόσο έχουμε ανάγκη. Εκείνο το γκρανγκ που θα μας ταρακουνήσει.

Η αβάσταχτη γοητεία
ενός τέλειου λάθους
Το διήγημα που τιτλοφορεί τη συλλογή περιέχει σπάνια

στοιχεία, διατυπωμένα με ύφος τολμηρό, ασυμβίβαστο

Με μια πρόταση ο Σπύρος Βγενής 
χαράσσει μεγάλους ομόκεντρους κύ-
κλους, που μοιάζουν με καταφύγια 
ή παγίδες, καλύπτοντας απέραντες 
εκτάσεις αφήγησης.



Κυριακή 25 Ιουνίου 20236 ● Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Σ Τ Η Λ Ε Σ

SM
IT

H
SO

N
IA

N

ST
AT

E 
A

R
T 

CO
LL

EC
TI

O
N

S 
D

R
ES

D
EN

 

SU
SA

N
 S

TA
VA

/T
H

E 
N

EW
 Y

O
R

K
 T

IM
ES

IL
V

Y
 N

JI
O

K
IK

TJ
IE

N
/T

H
E 

N
EW

 Y
O

R
K

 T
IM

ES

TH
E 

FR
IC

K
 C

O
LL

EC
TI

O
N

 
R

IJ
K

SM
U

SE
U

M

ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η επιστροφή 
ενός 

«Σημαιοφόρου»

«Θρησκευόμενη, αλλά σε ένα αντισυστημικό πλαίσιο»

Στο Αμστερνταμ, στο εθνικό μου-
σείο Rijksmuseum, ο «Σημαιο-
φόρος» (1636) του Ρέμπραντ έχει 
επιστρέψει. Με την ολοκλήρωση 
μιας περιοδείας στην Ολλανδία, το 
αριστούργημα του Ρέμπραντ απο-
καλύφθηκε και στο πιο δημοφιλές 
μουσείο της χώρας, όπου θα εκτί-
θεται μονίμως δίπλα σε ένα άλλο 
αριστούργημα του Ρέμπραντ, τη 
«Νυχτερινή περίπολο» (1642). Η 
υποδοχή του «Σημαιοφόρου» έγι-
νε με ιεροτελεστία και εντυπω-
σιακό τελετουργικό. Ο «Σημαι-
οφόρος», ένα από τα τελευταία 

κορυφαία έργα του Ρέμπραντ, που 
παρέμενε σε ιδιωτική συλλογή, 
αποκτήθηκε από το Rijksmuseum 
χάρη σε μια πίστωση 150 εκατ. 
ευρώ από την ολλανδική κυβέρ-
νηση και επιπλέον χορηγούς. Το 
συγκεκριμένο έργο του Ρέμπραντ 
είναι άρρηκτα δεμένο με την ιστο-
ρία της Ολλανδίας. 

Τέτοιοι σημαιοφόροι τοπο-
θετούνταν ως εμπροσθοφυλα-
κή των στρατευμάτων κατά τη 
διάρκεια του ογδοηκονταετούς 
πολέμου, του πολέμου της Ανε-
ξαρτησίας, που οδήγησε στη 

γέννηση των Κάτω Χωρών το 
1648. Σε αυτή τη μεγάλων δια-
στάσεων αυτοπροσωπογραφία, ο 
Ρέμπραντ ζωγραφίζει τον εαυτό 
του με επαναστατικό ύφος, γεμά-
το θάρρος και γενναιότητα. Ηταν 
η έναρξη μιας πορείας προς την 
κορυφή, που θα κατέληγε στη 
«Νυχτερινή περίπολο».

Ο Τάκο Ντίμπιτς, γενικός διευ-
θυντής του Rijksmuseum, δήλω-
σε πως «ο “Σημαιοφόρος” είναι 
μία από τις μεγάλες αυτοπρο-
σωπογραφίες του Ρέμπραντ και 
η καλλιτεχνική του κορύφωση. 

Περήφανος και προσηνής ταυ-
τόχρονα, είναι ένας ύμνος στην 
ανθρωπότητα». Ο Ρέμπραντ ήταν 
30 ετών όταν ζωγράφισε τον «Ση-
μαιοφόρο». Ζωγράφισε τον εαυτό 
του με ρούχα εποχής. Συνειδητά 
τοποθετεί τον εαυτό του στη βό-
ρεια παράδοση προτρέτων ση-
μαιοφόρων με τις υπογραφές του 
Ντίρερ, του Λούκας φαν Λέιντεν 
και του Χόλτσιους. 

Οι σημαιοφόροι είχαν επικίν-
δυνο καθήκον μέσα στο στράτευ-
μα τον 17ο αιώνα. Στο πεδίο της 
μάχης προηγούνταν των στρα-

τιωτών με γυαλιστερά ρούχα και 
ανεμίζουσες σημαίες. Ο στρατός, 
στη διάρκεια του ογδοηκονταε-
τούς πολέμου, είχε εξεγερθεί κατά 
της ισπανικής κυριαρχίας. Ταυτό-
χρονα, ο «Σημαιοφόρος» δείχνει 
τη φιλοδοξία του Ρέμπραντ να ζω-
γραφίσει ένα ομαδικό πορτρέτο 
στρατιωτών, κάτι που πέτυχε αρ-
γότερα με την ανάθεση της «Νυ-
χτερινής Περιπόλου». Ο Ρέμπραντ 
είχε ζωγραφίσει περί τα 340 έρ-
γα. Στην Ολλανδία υπάρχουν 
44 έργα του Ρέμπραντ, εκ των 
οποίων τα 22 στο Rijksmuseum. 

«Ημουν δεκαπέντε όταν διάβασα το 
“Πέρα από την αρχή της ηδονής” 
του Φρόιντ. Με εντυπωσίασαν οι 
ιδέες του Φρόιντ γύρω από το πώς 
μπορεί κάποιος να ερμηνεύσει τον 
κόσμο – ανακαλύπτοντας κρυμ-
μένα συστήματα νοήματος που 
εξηγούσαν τις σχέσεις μας με την 
πραγματικότητά μας και τους εαυ-
τούς μας». 

Η Πολωνή νομπελίστα (2018) 
Ολγκα Τοκάρτσουκ εξομολογείται 
πολλά στο τελευταίο τεύχος του 
The Paris Review (Ανοιξη 2023), 
στην καθιερωμένη συνέντευξη του 
ιστορικού περιοδικού «Η τέχνη της 
μυθοπλασίας» (The Art of Fiction), 
από τη Μάρτα Φιγκλέροβιτς. 

Η τελευταία πέρασε τέσσερις 
ημέρες με τη συγγραφέα στο απο-
μονωμένο σπίτι της, σε ένα μικρό 
χωριό στην κάτω Σιλεσία. Οταν 
δεν πίνουν τσάι, καφέ ή σπιτική 
σλιβοβίτσα (ας πούμε, τη ρακή των 

Σλάβων), παρακολουθούν στην τη-
λεόραση ταινίες φρίκης από την 
Ταϊβάν. 

Η επίδραση του Φρόιντ στο έρ-
γο της Τοκάρτσουκ (το τελευταίο 
που κυκλοφορεί στα ελληνικά είναι 
το μεγάλο της μυθιστόρημα «Τα 
βιβλία του Ιακώβ», από τις εκδό-
σεις Καστανιώτη, σε μετάφραση 
της ακάματης Αλεξάνδρας Ιωαννί-
δου) έχει τη σημασία της, καθώς η 
Τοκάρτσουκ ξεκίνησε εργαζόμενη 
ως ψυχοθεραπεύτρια. 

Κάποια στιγμή θα ανακαλύψει 
και τον Γιουνγκ. «Με συνεπήρε 

η ιδέα του συλλογικού ασυνείδη-
του, όπως και η επιμονή του ότι 
ανήκουμε στον οργανικό κόσμο 
– ότι τα φυτά, τα ζώα και τα μα-
νιτάρια είναι όλα σημαντικά για 
την κατανόηση της ανθρώπινης 
συνείδησης». 

Στα πολυπρισματικά, πολυκά-
ναλα πολυ-μυθιστορήματα της Το-
κάρτσουκ (από τους «Πλάνητες» 
έως «Το αρχέγονο και άλλοι και-
ροί» αλλά και στο, φαινομενικά, πιο 
απλό «Οδήγησε το αλέτρι σου πά-
νω από τα οστά των νεκρών» – όλα 
από τις εκδόσεις Καστανιώτη και 
όλα μεταφρασμένα από την Αλ. Ιω-
αννίδου, με εξαίρεση το «Αλέτρι», 
τη μετάφραση του οποίου υπογρά-
φει η Αναστασία Χατζηγιαννίδη), η 
ταύτιση της συνείδησης των χαρα-
κτήρων της με τον φυσικό κόσμο 
και τα «κρυμμένα νοήματά του» 
είναι έντονη και αφήνει στον ανα-
γνώστη ένα κάποιο αίσθημα δέους. 

∆εν είναι αυτή κάποια χαρω-
πή new age ταύτιση με τη φύση: 
η φύση στην Τοκάρτσουκ μπορεί 
να είναι τρομακτική, βίαιη και σί-
γουρα μυστηριώδης – αλλά ακα-
τάπαυστα σαγηνευτική. 

«Είμαι θρησκευόμενη», λέει η 
συγγραφέας στο The Paris Review, 
«αλλά σε ένα γενικό, μη συστημικό 
πλαίσιο», προσθέτοντας: «Ισως αυ-
τό να ήταν το πραγματικό προπα-
τορικό μας αμάρτημα, πίσω στην 
Εδέμ – όχι ότι φάγαμε τον απαγο-
ρευμένο καρπό, αλλά ότι σκοτώ-
σαμε ζώα. (...) Οποτε βλέπω, για 
παράδειγμα, έναν αρουραίο ή μια 
αλεπού, όταν τα βλέμματά μας συ-
ναντιούνται, μπορώ να διαισθανθώ 
έναν ολόκληρο κόσμο πίσω από αυ-
τά. Το να υποβαθμίζεις κάτι τέτοιο 
είναι σαν να αρνείσαι ότι αυτός ο 
κόσμος υπάρχει, ότι υπάρχει ένας 
κόσμος μέσα τους για τον οποίο 
δεν γνωρίζουμε τίποτα». 

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Φρέντερικ Ντάγκλας
Η Νάσιοναλ Πόρτρετ Γκάλερι του 
Σμιθσόνιαν, στην Ουάσιγκτον, παρου-
σιάζει μεγάλη έκθεση για τη θρυλική 
και επιδραστική προσωπικότητα του 
Φρέντερικ Ντάγκλας (1818-1895), που 
γεννήθηκε σκλάβος. ∆ιεκδικώντας 
την ελευθερία του σε πολύ νεαρή ηλι-
κία, κατέφυγε στη Νέα Υόρκη και στα-
διακά εξελίχθηκε σε σημαντικό κήρυ-
κα της απελευθέρωσης των μαύρων, 
διανοούμενο και συγγραφέα. Εγραφε 
για την ελεύθερη συνείδηση. Η έκθε-
ση συνδέει την έντυπη κουλτούρα με 
τη διαμαρτυρία και την πρόοδο. 

ΔΡΕΣΔΗ
Μη με λησμόνει
Το κάστρο Χούμπερτουσμπουργκ, 
ανάμεσα στη ∆ρέσδη και στη Λειψία 
(στο Βέρμσντορφ), είναι ένα ανακτο-
ρικό κυνηγετικό καταφύγιο του 18ου 
αιώνα. Λίγοι το θυμούνται. Επειτα από 
πολλές αλλαγές χρήσεων, παραμένει 
κενό, αλλά τα δωμάτιά του είναι γε-
μάτα αναμνήσεις όσων πέρασαν από 
εκεί. Σήμερα, έχει ανοίξει και φιλοξε-
νεί την έκθεση «Μη με λησμόνει» με 
διασπορά 80 έργων συγχρόνων καλ-
λιτεχνών. Συνδιαλέγονται με τη μνή-
μη, με το κενό, με την ανάγκη νοημα-
τοδότησης ενός χώρου φορτισμένου.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Λιζλ Στάινερ
Φωτογράφος-θρύλος, γεννημένη 
στην Αυστρία, με καριέρα στην Αμε-
ρική, η Λιζλ Στάινερ πέθανε σε ηλικία 
95 ετών. Η Στάινερ υπήρξε φωτογρά-
φος προσωπικοτήτων αλλά ήταν ονο-
μαστή και για τις αυτοπροσωπογρα-
φίες της ακόμη και σε μεγάλη ηλικία. 
Είχε φωτογραφίσει πολλούς δικτά-
τορες, όπως ο Κάστρο, ο Πινοσέτ, ο 
Χρουστσόφ, και το διασκέδαζε, γιατί 
τους έλεγε πώς να στηθούν και εκεί-
νοι υπάκουαν. Φωτογράφισε επίσης 
τον Τζον Κένεντι, τον Μάρτιν Λούθερ 
Κινγκ, τον Λούις Αρμστρονγκ...

ΚΑΪΡΟ
Ολλανδία και Αίγυπτος
Μια έκθεση στην ολλανδική πόλη 
Λέιντεν, στο Εθνικό Μουσείο Αρχαι-
οτήτων, προκαλεί αντιδράσεις στην 
Αίγυπτο. Η έκθεση έχει τίτλο «Η Αί-
γυπτος στη χιπ-χοπ, τζαζ, σόουλ και 
φανκ» και εστιάζει σε μαύρους σταρ 
της ποπ κουλτούρας, όπως η Μπιγιον-
σέ ή η Τίνα Τέρνερ, και στην έμπνευ-
σή τους από την αρχαία Αίγυπτο ως 
μια μαύρη, αφρικανική κουλτούρα. Η 
σύνδεση των αρχαίων Αιγυπτίων με 
τη Μαύρη Αφρική θεωρείται σύμπτω-
μα της διορθωτικής τάσης της Ιστορί-
ας από ορισμένους κύκλους. 

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Ο 21ος και ο 18ος
Το Μουσείο Φρικ στο Μανχάταν, 
στην προσωρινή του έδρα, παρουσιά-
ζει μια γοητευτική σύζευξη σύγχρο-
νης και κλασικής τέχνης. Είναι μια 
εγκατάσταση ειδικά για σχεδιασμένο 
χώρο, δημιουργημένη από τον Ελβετό 
καλλιτέχνη Νίκολας Πάρτι, που συνδυ-
άζει το έργο του Ροζάλμπα Καριέρα 
«Πορτρέτο άνδρα με κοστούμι προ-
σκυνητή» με ένα περιβάλλον δικών 
του παστέλ, δημιουργώντας μια έντο-
νη αίσθηση φόρμας και χρώματος. Το 
έργο του Καριέρα αποκτήθηκε από το 
Μουσείο Φρικ το έτος 2020. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η Πολωνή νομπελίστα (2018) Ολγκα Τοκάρτσουκ εξομολογείται πολλά στο 
τελευταίο τεύχος του The Paris Review (Ανοιξη 2023).

Λεπτομέρεια από τον «Σημαιοφόρο» του Ρέμπραντ (1636).
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«Οταν τα βλέμματά μας 
συναντιούνται, μπορώ 
να διαισθανθώ έναν 
ολόκληρο κόσμο πίσω 
από αυτά».
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JULIE BELLINKX
«Η γουργουριστή περιπέτεια του Λαγού»
εικονογράφηση: Melanie Louwerens 
εκδ. Amber Alert Europe / Ελληνικό
Κέντρο Ασφαλούς Διαδικτύου 
(SaferInternet4kids)

Κάθε χρόνο 300.000 παιδιά εξαφανί-
ζονται στην Ευρωπή. Προκειμένου να 
ελαττωθεί αυτός ο τρομακτικός αριθμός 
συνειδητοποιούμε πως είναι σημαντικό 
να καταφέρουμε να καλλιεργηθεί στα 
παιδιά από μικρή ηλικία η δεξιότητα και 
η γνώση που απαιτείται ώστε να διαφυλαχθεί η ασφάλειά τους. « Η 
γουργουριστή περιπέτεια του Λαγού» είναι μια ιστορία που μαθαίνει 
στα παιδιά να εμπιστεύονται το ένστικτό τους ώστε να μένουν ασφα-
λή. Μέσω της ιστορίας αυτής μεταγγίζονται στα παιδιά σημαντικοί 
εμπειρικοί κανόνες με παιγνιώδη και θετικό τρόπο. Αυτοί οι κανόνες 
βασίζονται σε πέντε συμβουλές από ειδικούς στο μεγάλο αυτό θέμα 
που μαστίζει την εποχή μας. 
• Πάντα να εμπιστεύεσαι το ένστικτό σου. Εάν κάτι αισθάνεσαι πως 
δεν είναι σωστό, μην το κάνεις.
• Ποτέ μην πηγαίνεις κάπου μόνος/η σου. Είναι ασφαλέστερο να είσαι 
μαζί με άλλους.
• Μην πηγαίνεις πουθενά με κάποιον/α που δεν γνωρίζεις ή που δεν 
περιμένεις.
• Ζήτησε από άλλους γονείς βοήθεια, εάν χαθείς.
• Μάθε να βάζεις σημάδια στον δρόμο. Έτσι, είναι πιο εύκολο να βρεις 
τον δρόμο της επιστροφής.
Η ιστορία αυτή δεν είναι μονάχα μια συναρπαστική ιστορία με όμορφη 
εικονογράφηση αλλά και πολύτιμη για την εκπαίδευση των παιδιών.

Το βιβλίο διανέμεται δωρεάν και από την εφαρμογή Read Library. 
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-Library.com για πληροφορίες και πε-
ρισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

500ΛΕΞΕΙΣ
ME TON KΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ Α. ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΑΚΗ

Τ
ρεις άνδρες ντυμένοι κομψά, 
φωτογραφημένοι λες και πο-
ζάρουν για κάποιον μεγάλο 

ζωγράφο, φιγουράρουν στο εξώ-
φυλλο του δίσκου. Με τον τρόπο 
που στέκονται ο ένας κοντά στον 
άλλο, δεν μοιάζουν με τρία ξεχωρι-
στά άτομα, αλλά με ολότητα απο-
τελούμενη από τρία ισότιμα μέρη. 

Στο πάνω δεξιά μέρος του κά-
δρου διαβάζουμε τον λακωνικό 
τίτλο «Τhe Trio», αλλά δεν γίνε-
ται αμέσως αναγνωρίσιμο τι είδος 
μουσικής παίζει αυτή η τριάδα. Τα 
κοστούμια και τα αυστηρά βλέμ-
ματα, το γεγονός πως είναι όλοι 
λευκοί, η θεατρική ατμόσφαιρα 
της φωτογράφισης – υπάρχει κά-
τι απροσδιόριστο εκεί, πιθανώς 
κάτι από τον κόσμο της κλασικής 
μουσικής. 

Στο οπισθόφυλλο όμως όλα 
έχουν τζαζ σημειολογία: οι φωτο-
γραφίες των μουσικών στο στού-
ντιο, τα ονόματα των κομματιών 
που προέρχονται από το τζαζ αν-
θολόγιο, οι σημειώσεις που υπο-
γράφονται από έναν μεγάλο κι-
θαρίστα της τζαζ, τον Τζιμ Χολ. 
Και όταν η βελόνα μπαίνει στα 
αυλάκια του βινυλίου και αρχίζει 
η μουσική, ηχεί ένα από τα πιο 
ασυνήθιστα σχήματα της τζαζ, 
του τρίο που αποτελείται από πιά-
νο, μπάσο και κιθάρα. 

Το πρώτο κομμάτι είναι σύν-
θεση του Καρλ Πέρκινς, ταλα-
ντούχου πιανίστα της «Τζαζ της 
∆υτικής Ακτής» του ’50, ο οποίος 
παρόλο που πέθανε στα 29 του, 
πρόλαβε να κερδίσει ένα κομμά-
τι αθανασίας λόγω αυτής της με-
λωδίας που, μέσα στα μινόρε της, 
έχει κάτι το μυστήριο, λες και εί-
ναι το ηχητικό θέμα κάποιου πα-
λιού φιλμ νουάρ. 

Ακολουθεί μια εκδοχή του 
«Smoke Gets in your Eyes» του 
Τζερόμ Κερν, τραγούδι γραμμένο 
για θεατρικό μιούζικαλ του 1939 
αλλά απογειωμένο σε δημοφιλία 
από τη διασκευή που του έκαναν 
οι Platters τo 1959. Εδώ κλέβει 
την παράσταση η σύμπραξη του 
μπάσου και της κιθάρας, που, ελ-
λείψει των τυμπάνων, κρατούν 
τον ρυθμό και, όπως γράφει ο Τζιμ 
Χολ στο οπισθόφυλλο, «γίνονται 
ένα όργανο». Ο δίσκος προσφέ-
ρει και άλλες παλιές νοσταλγικές 
μελωδίες, όπως μια αναπάντεχα 
χαρμόσυνη εκδοχή του ελεγεια-
κού «The End of a Love Affair» και 

μια αργόσυρτη, βελούδινη εκτέ-
λεση του «For Heaven’s Sake». 

Τα υπόλοιπα τέσσερα κομ-
μάτια, όμως, είναι πρωτότυπες 
συνθέσεις των μουσικών και 
ακούγονται φορτισμένα με έναν 
ηλεκτρισμένο μοντερνισμό. Ενα 
από αυτά είναι και το «Scramble» 
που θυμίζει εκείνες τις δαιμονι-
σμένες, περίπλοκες συνθέσεις 
του Τσάρλι Πάρκερ. Εχει γρα-
φτεί από τον πιανίστα της μπά-
ντας Γουόλτερ Νόρις, μουσικό και 
συνθέτη κορυφαίας κλάσης, που 
όμως παρέμεινε γενικά άγνωστος. 
Από το 1977 έως τον θάνατό του, 
το 2011 έζησε στο Βερολίνο, και 
παρά τη συνεχή του δράση στον 
χώρο της τζαζ, κρατούσε χαμηλό 
προφίλ. Ηταν τέτοια η δεξιοτε-

χνία και η τεχνική του και τόσο 
εντυπωσιακή η λυρική του ικα-
νότητα, που ο Αμερικανός δημο-
σιογράφος Ουίλιαμ Γουίτγουορθ 
(που είχε μεγάλη θητεία στο New 
Yorker και στο Atlantic και βαθιά 
γνώση της τζαζ) είχε πει χαρακτη-
ριστικά: «∆εν μπορώ να σκεφτώ 
άλλον μουσικό στον χώρο της 
τζαζ με τέτοια άνεση και τέτοια 
φαντασία». 

Το «The Trio» ήταν μια ιδέα 
του μπασίστα της ηχογράφησης 
Χαλ Γκέιλορ, ενός επίσης τεχνι-
κού και ολοκληρωμένου μου-
σικού, που προηγουμένως είχε 
παίξει δίπλα σε μεγάλα ονόματα 
όπως ο Σταν Γκετζ και είχε συ-
νοδεύσει την Πέγκι Λι, τη Λένα 
Χορν και τον Φρανκ Σινάτρα. Η 
μουσική σταδιοδρομία του όμως 
έληξε άδοξα, εφόσον προτίμησε 
να ακολουθήσει καριέρα συμβου-
λευτικού ψυχολόγου. 

Απότομα έληξε και η μουσι-
κή καριέρα του εκπληκτικού κι-
θαρίστα του δίσκου, του Μπίλι 
Μπιν. Μαζί με αυτούς, έτσι και 
η ηχογράφηση με αυτό το τρίο 
που τόσο λίγο έζησε, προστέθηκε 
στη μεγάλη λίστα των αγνώστων 
αριστουργημάτων της ιστορίας 
της τέχνης.

Το «The Trio» των Γουόλτερ 
Νόρις, Χαλ Γκέιλορ και Μπίλι Ντιν 

ηχογράφησε την εκλεκτική του 
«μουσική δημοκρατία» τον Ιού-
νιο του 1961 στον όγδοο όροφο 
του Radio City Music Hall της 
Νέας Υόρκης, στο ίδιο στούντιο 
όπου δεκαπέντε χρόνια αργότερα 
έμπαιναν οι Ramones για να γρά-
ψουν τον πρώτο τους δίσκο. Πα-
ραγωγός ήταν ο δαιμόνιος Οριν 
Κίπνιουζ, ιδρυτής της ιστορικής 
Riverside Records, που είχε στο 
ρόστερ της γίγαντες όπως ο Μπιλ 
Εβανς και ο Θελόνιους Μονκ. 

Ας μην ξεχνάμε όμως και τον 
δημιουργό εκείνου του ατμοσφαι-
ρικού «τριπλού πορτρέτου» του 
εξωφύλλου, τον σπουδαίο φω-
τογράφο Ντέιβιντ Σαπίρο, που 
έβγαλε, μεταξύ πολλών άλλων, 
μερικές από τις πιο εμβληματικές 
φωτογραφίες του Μοχάμεντ Αλι, 
του Αλ Πατσίνο και του Μάρλον 
Μπράντο στο σετ του «Νονού», 
και του Αντι Γουόρχολ μαζί με 
τους Velvet Underground. 

Αξίζει, τέλος, να σημειώσου-
με και ένα σχόλιο του δημοσι-
ογράφου Μαρκ Μάγιερς της 
εφημερίδας New York Times: 
«Ακούγοντας αυτόν τον δίσκο, 
αναρωτιέται κανείς γιατί ο πα-
ραγωγός δεν κλείδωσε την πόρ-
τα, αφήνοντας τους μουσικούς 
να παίζουν μέχρι να αρχίσουν 
να παρακαλάνε για να φύγουν».

Ο Κωνσταντίνος Α. Τριανταφυλ-
λάκης γεννήθηκε στο Ασημένιο 
Διδυμοτείχου Εβρου, με καταγω-
γή από την Ανατολική Θράκη. Απο-
φοίτησε από την Πάντειο, έκανε 
μεταπτυχιακές σπουδές στις ΗΠΑ 
(οικονομικά και πολιτικές επιστή-
μες). Εργάζεται ως σύμβουλος επι-
χειρήσεων. Από τις εκδόσεις Ια-
νός κυκλοφόρησε πρόσφατα το 
πέμπτο βιβλίο του, το ιστορικό 
μυθιστόρημα «Η έξοδος των Θρα-
κών», που αναφέρεται στον βίαιο 
ξεριζωμό των Ελλήνων από την 
Ανατολική Θράκη.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Την «Αναφορά στον Γκρέκο» του 
Νίκου Καζαντζάκη, τη «Ζωή σε 
απόσταση» του Κωνσταντίνου Τσά-
τσου και την «Ιδιωτική οδό», του 
Οδυσσέα Ελύτη. Κάθε φορά που 
τα διαβάζω είναι σαν την πρώτη 
φορά και κάθε ανάγνωση μια νέα 
εμπειρία.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Να βλέπεις τον κόσμο πέρα απ’ αυ-
τό που βλέπουν τα μάτια σου και 
ν’ απολαμβάνεις το αισθητό με τα 
έργα της τέχνης σου. Είναι από το 
βιβλίο του Τόμας Κέιχιλ, «Γι’ αυτό 
έχουν σημασία οι Ελληνες».
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

«Η μάστιγα της Ασίας» του Τζορτζ 
Χόρτον.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Eνα καλό βιβλίο μπορείς να το δια-
βάσεις παντού! Ομως, λατρεύω να 
διαβάζω, ενώ ταξιδεύω, στο κατά-
στρωμα του πλοίου!
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Eνοχές επειδή μου άρεσε ένα βι-
βλίο, όχι! Ενοχές γιατί πρότεινα κά-
ποιο βιβλίο σε φίλους και δεν τους 
άρεσε, ναι!
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Αυτό που μένει μετά την ανάγνω-
ση. Μια ανεξίτηλη εικόνα, μια πρό-
ταση που την κάνω δική μου, κά-
ποιες νέες σκέψεις...
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Ξαναδιαβάζω την «Αιολική Γη» του 
Βενέζη!
 
Το βιβλίο διδάσκει Ιστορία. Πώς 
λειτουργεί ο ιστορικός και ο μυ-
θιστορηματικός χρόνος στο έρ-
γο σας;
Πατώντας στα ιστορικά γεγονό-
τα, προσπάθησα να φέρω στο φως 
ιστορίες απλών ανθρώπων, τις ζωές 
τους, τις τραγωδίες και τις λίγες χα-
ρές τους, που η «επίσημη ιστορία» 
δεν θεώρησε άξιες λόγου να μνη-
μονεύσει και προσπερνώντας τις 
αγνόησε επιδεικτικά.
 

Τι σημαίνει για εσάς προσωπι-
κά αυτό το βιβλίο; 
Είναι έργο ζωής. Η εκπλήρωση 
ενός χρέους προς τη γιαγιά, τον 
παππού μου και τους Ελληνες 
της Ανατολικής Θράκης που ξε-
ριζώθηκαν βίαια από τις πατρο-
γονικές τους εστίες. Που πέρασαν 
τον ποταμό Εβρο ρακένδυτοι, από 
το τίποτα κατάφεραν να δημιουρ-

γήσουν πολλά και πέθαναν με 
το παράπονο ότι δεν μπό-
ρεσαν να επιστρέψουν 
στα σπίτια τους. Το βι-
βλίο είναι ένα καντήλι 
στη μνήμη τους.

ΓΕΩΡΓΙΑ ΣΥΛΛΑΙΟΥ
Ο δικός της καθρέφτης 
εκδ. Πόλις, σελ. 138

 

Ο
ι πρεσβύτεροι κριτικοί δεν 
έχουμε ίσως πια τα περιθώ-
ρια (χρόνου, αντοχής και 

διάθεσης) να παρακολουθούμε 
ολόκληρη τη νέα λογοτεχνική 
παραγωγή, όπως κάναμε παλαι-
ότερα και όπως κάνουν σήμερα 
οι νεότεροι από εμάς. ∆εν λείπει 
όμως το κέφι για την κριτική της 
κριτικής, για μια μετα-κριτική 
των μυθιστορημάτων και των 
διηγηματογραφικών συλλογών, 
οι οποίες διακρίθηκαν από τις 
λογοτεχνικές επιτροπές των πρό-
σφατων βραβείων. 

Γεωργία Συλλαίου, «Ο δικός 
της καθρέφτης», βραβείο μυθι-
στορήματος 2023 του ηλεκτρονι-
κού περιοδικού «Ο Αναγνώστης». 
Αλεξανδρούπολη, μεταπολιτευτι-
κές δεκαετίες, κοινωνία που πα-
ρά τους ορίζοντες στους οποί-
ους αρχίζει να ανοίγεται επιμένει 
να μην προστατεύει τα αδύναμα 
μέλη της – σιωπά και συγκαλύ-
πτει  αίσχη ακατονόμαστα που 
ασκούνται πάνω στα παιδιά. Η 
βία που ακολουθεί, προκύπτει 
αναπόφευκτη. ∆ιαβάζω το τρίτο 
πεζογραφικό έργο της Συλλαίου 
(γεν. 1962), που πρωτοεμφανίστη-
κε στα γράμματα στα πενήντα 

χρόνια της, έχοντας  ισχυρή πα-
ρουσία στον χώρο της μουσικής 
εκτέλεσης κι έχοντας προσελκύ-
σει το ενδιαφέρον της σημειωμα-
τογραφίας με δεκαέξι κείμενα για 
το πρόσφατο μυθιστόρημά της. 
Οπως προκύπτει από την ηλε-
κτρονική βάση Βιβλιονέτ, μόνον 
ένα σημείωμα περιέχει περισσό-
τερες αρνητικές 
παρά θετικές πα-
ρατηρήσεις – τα 
υπόλοιπα είναι 
επαινετικά. Το 
ολιγοσέλιδο βρα-
βευμένο μυθι-
στόρημα διαβά-
ζεται μονορούφι. 
Τι έχει πετύχει η 
σχετικώς νεοει-
σελθούσα στον 
χώρο συγγραφέ-
ας; ∆ημιούργησε 
μια ιστορία με πέ-
ντε ήρωες και δύο 
φωνές, τοποθετώ-
ντας όλα τα στοιχεία της πλοκής 
και τις σημαντικές τροπές τους 
κάτω από μια φαινομενικώς αδι-
άφορη, καθημερινή επιφάνεια. 
Κατόρθωμα αξιοσύστατο, καθώς 
απαιτεί  άριστο χειρισμό του υλι-
κού και απόλυτο έλεγχο των με-
ταβάσεων από το έξω προς το 
μέσα και αντιστρόφως. Κι ακόμη 
επίτευγμα κρίσιμο, καθώς πετυ-

χαίνει την υπαινικτική υποβο-
λή, ένα από τα ισχυρότερα όπλα 
της μυθοπλαστικής τέχνης. Η 
ρυθμική επανεμφάνιση προσώ-
πων, γεγονότων και αντικειμένων 
μες στην πλοκή πλάθει επιπλέ-
ον μοτίβα, παραπέμποντας στην 
πλούσια νεοελληνική παράδοση 
του λογοτεχνικού συμβολισμού. 

«Φθινόπωρο» του 
Κωσταντίνου Χα-
τζόπουλου, «Απα-
σιονάτα» της 
Μόνας Μητρο-
πούλου, «Κλειστή 
ζωή» του Κώστα 
Στεργιόπουλου, 
για να αναφερθώ 
στο παρελθόν. Το 
γεγονός υποδει-
κνύει πως, όπως 
και άλλοι συγγρα-
φείς (κυρίως σκη-
νοθέτες), η Γε-
ωργία Συλλαίου 
μπήκε στον στί-

βο της αφήγησης προπαιδευμέ-
νη. Ανεξαρτήτως κλάδου, η μαθη-
τεία στον ευρύτερο καλλιτεχνικό 
χώρο δείχνει να αποδίδει καλούς 
καρπούς. Η τεχνική της Συλλαίου 
εμφανίζει παρ’ όλα αυτά μια ελατ-
τωματική πλευρά. Η ύπαρξη των 
δύο διαφορετικών φωνών –των 
αδελφών Ερμιόνης και Στέλλας– 
που εξιστορούν την περιπέτεια 

της εξαδέλφης τους Νόρας είναι 
προσχηματική, αποσκοπώντας 
μόνο στο να διευκολύνει τη συγ-
γραφέα στο ξετύλιγμα της πλο-
κής. ∆ιότι ούτε διαφοροποιημέ-
νες εμφανίζονται μεταξύ τους ως 
προς το ηχόχρωμα και τον χαρα-
κτηριολογικό τους τόνο οι φωνές, 
αλλά ούτε και πείθει ο υποτιθέ-
μενος ανταγωνισμός τους πάνω 
στο ποια θα κερδίσει την εύνοια 
της γοητευτικής ξαδέλφης. Πώς 
μπορεί ο πολύπλευρος αδελφικός 
δεσμός να συρρικνώνεται, σε βά-
θος χρόνου μάλιστα, σε ένα και 
μοναδικό σημείο αιχμής; Κι ούτε 
ο αυτοκαταστροφικός γάμος της 
μικρής αδελφής μοιάζει να προ-
κύπτει οργανικά μέσα απ’ την 
υπόθεση. Περισσότερο φαίνε-
ται σαν το ένα πρόσωπο να μοι-
ράστηκε τεχνητά στα δύο για να 
έχουμε δύο οπτικές (μόνο όμως 
στα λόγια και όχι με τη δημιουρ-
γία ανεξάρτητων μυθοπλαστικών 
μορφών). Γι’ αυτό νομίζω πως πα-
ρά τις πολυάριθμες πληροφορίες 
που έχουμε για τη ζωή τους, ως 
πρόσωπα η Ερμιόνη και η Στέλ-
λα είναι πολύ πιο αχνές από ό,τι 
αντιστοίχως η πολύτροπη Νόρα, 
ο απειλητικός θείος Αντρέας και 
η παθητική θεία Ζωή. Ακυρώνει 
το πρόβλημα τη σημασία του μυ-
θιστορήματος και την αξία της 
βράβευσής του; Οχι.

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Μια ιστορία με πέντε ήρωες και δύο φωνές

Τζαζ πανδαισία με πιάνο, μπάσο και κιθάρα

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Γουόλτερ Νόρις, Χαλ 
Γκέιλορ και Μπίλι Ντιν 
ηχογράφησαν στη σύ-
ντομη ζωή του «The 
Trio» ένα έργο που 
προστέθηκε στη μεγά-
λη λίστα των άγνωστων 
αριστουργημάτων 
της ιστορίας της τέχνης.

Το «The Trio» ηχογράφησε τον δίσκο του τον Ιούνιο του 1961. «Ακούγοντας αυτόν τον δίσκο, αναρωτιέται κανείς 
γιατί ο παραγωγός δεν κλείδωσε την πόρτα...», σχολίασε ο Μαρκ Μάγιερς των New York Times.

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΧΕΚΙΜΟΓΛΟΥ

Αγνωστες λεπτομέρειες για τη ζωή 
του Αριστοτέλη Ωνάση φέρνει 
στο φως ένα νέο βιβλίο που απο-
κωδικοποιεί το DNA του ομίλου 
επιχειρήσεων του σπουδαιότε-
ρου Ελληνα επιχειρηματία του 
20ού αιώνα. Πρόκειται για την 
«Ιστορία Επιχειρήσεων Ωνάση 
1924-1975», που κυκλοφορεί από 
το Ιδρυμα Αλέξανδρος Σ. Ωνά-
σης, το Ινστιτούτο Μεσογειακών 
Σπουδών - ΙΤΕ και τις Πανεπι-
στημιακές Εκδόσεις Κρήτης, σε 
επιστημονική επιμέλεια της κα-
θηγήτριας Ναυτιλιακής Ιστορί-
ας του Πανεπιστημίου Κρήτης, 
Τζελίνας Χαρλαύτη.

Το βιβλίο αναδεικνύει για πρώ-
τη φορά το Αρχείο Επιχειρήσεων 
Ωνάση, καλύπτοντας μια περίοδο 
που ξεκινάει από τα τέλη του 19ου 
αιώνα και καταλήγει στον θάνα-
το του επιχειρηματία το 1975. Και 
αποκαλύπτει τη δαιδαλώδη λει-
τουργία ενός πολυεθνικού ομίλου 
που λειτουργούσε με 240 επιχει-
ρήσεις σε τρεις ηπείρους. 

Ο πρόσφυγας Ωνάσης, έχοντας 
λάβει την κατάλληλη εμπορική 
μόρφωση στη Σμύρνη, παίρνει 
τον δρόμο για την Αργεντινή, με 
«την μανίαν και τον πόθον» να 
γίνει έμπορος. Μετά πολλά χρό-
νια, στο ζενίθ της οικονομικής 
κρίσης, αγοράζει καράβια και ει-
σέρχεται στη ναυτιλία. 
Ταξιδεύει αδιάκοπα για 
να εμβαθύνει τις γνώσεις 
του και συμβάλλει στην 
αντικατάσταση των Βρε-
τανών από τους Ελληνες 
στην tramp ναυτιλία. To 
1939 ιδρύει την πρώτη 
του παναμαϊκή εταιρεία, 
έχοντας αντιληφθεί τα 
οφέλη των υπεράκτιων 
εταιρειών. 

Η «Ωνασιάδα»
Επενδύει εγκαίρως 

σε νεότευκτα δεξαμενό-
πλοια, κάτι πρωτοπόρο 
για την τότε ελληνόκτη-
τη ναυτιλία. Συνδυάζει 
την εμπειρία της ελλη-
νικής, βρετανικής και 
νορβηγικής ναυτιλίας 
και φέρνει ένα νέο μοντέλο επι-
χειρηματικής οργάνωσης, όπου 
η διαχείριση και η πλοιοκτησία 
αποτελούν δύο διακριτές οντό-
τητες και δημιουργεί υπεράκτιες 
εταιρείες στους μετέπειτα «φο-
ρολογικούς παραδείσους». Στό-
χος του ήταν να έχει τη μέγιστη 
ευελιξία δράσης, περιορίζοντας 
τον επιχειρηματικό κίνδυνο σε 
επίπεδο πλοίου και όχι στόλου. 

Ακολουθεί η συμμαχική νίκη. 
Οι ΗΠΑ παρέχουν στην Ελλάδα 
100 πλοία Liberty και 7 δεξαμε-
νόπλοια Τ2 σε χαμηλή τιμή, τα 
οποία η Αθήνα προσφέρει σε εφο-
πλιστές. Ο Ωνάσης ζητεί 12 πλοία, 
αλλά δεν του δίδεται ούτε ένα, 
έπειτα από παρεμβάσεις των Ελ-
λήνων εφοπλιστών. Το 1947 ξεκι-
νά την «Ωνασιάδα», ένα λίβελλο 
με τον οποίο διασύρει το εφοπλι-
στικό κατεστημένο.

Ο Ωνάσης αγοράζει 10 Liberty 
απευθείας από τη Ναυτιλιακή 
Επιτροπή των ΗΠΑ, με τη συγ-
χρηματοδότηση της Citibank, 
ανοίγοντας για πρώτη φορά την 
τραπεζική αγορά για μη Αμερικα-
νούς υπηκόους. Επίσης, καινοτο-
μεί και εξυπηρετεί το δάνειο με 
ναυλοσύμφωνα. Η εκτόξευση των 
ναύλων και των τιμών των πλοί-
ων τού δίνει την ευκαιρία να τα 
πουλήσει γρήγορα και να αγορά-
σει τα πολυπόθητα Τ2. Η αίτησή 
του, όμως, απορρίπτεται διότι οι 
Αμερικανοί σταματούν να πω-
λούν δεξαμενόπλοια σε ξένους. 
Τότε, δημιουργεί νομότυπες αμε-
ρικανικές εταιρείες χρησιμοποι-
ώντας ως «βιτρίνα» παθητικούς 
μετόχους και τα αγοράζει. 

Σύγκρουση με τις ΗΠΑ
Οι υποψιασμένες αμερικανικές 

αρχές διατάσσουν έρευνα του 
FBI, το οποίο το 1951 κάνει φύλ-
λο και φτερό τα βιβλία τους. Υπό 

ασφυκτική πίεση, ο Ωνάσης λαμ-
βάνει δράση και χτυπά ευθέως 
τα αμερικανικά ναυτιλιακά συμ-
φέροντα μεταφέροντας τις πα-
ραγγελίες των νέων πλοίων στα 
γερμανικά και στα γαλλικά ναυ-
πηγεία και την έδρα των επιχειρή-
σεών του στο Μόντε Κάρλο. Ταυ-
τόχρονα, επιτίθεται στην καρδιά 
των αμερικανικών συμφερόντων 
στη Μέση Ανατολή, συνάπτοντας 
συμφωνία με τη Σαουδική Αρα-
βία για τη μεταφορά πετρελαίου, 
την οποία μονοπωλούσε έως τό-
τε η Aramco. 

Το αμερικανικό κατεστημένο 
κηρύσσει πόλεμο εναντίον του 
και ο Ωνάσης γίνεται πρωτοσέλι-
δο, κατηγορούμενος για εξαπάτη-
ση των ΗΠΑ. Το θέμα φτάνει σε 
εξεταστική επιτροπή της αμερι-
κανικής Γερουσίας. Το αμερικα-
νικό υπουργείο ∆ικαιοσύνης τεκ-
μηριώνει την ιδιοκτησία του επί 
των αμερικανικών επιχειρήσεων 
και διατάσσεται κατάσχεση 17 

πλοίων του. Ωστόσο, δικαιώνεται 
στα αμερικανικά δικαστήρια, ενώ 
στο ποινικό σκέλος η δίωξη ενα-
ντίον του επίσης απορρίπτεται. 

Αϊζενχάουερ - Νιάρχος - Νίξον
Στις 22 Ιουλίου 1954, το Συμ-

βούλιο Εθνικής Ασφαλείας των 
ΗΠΑ συνεδριάζει με θέμα τη συμ-
φωνία Ωνάση - Σαουδικής Αρα-
βίας, η οποία χαρακτηρίζεται ως 
απειλή για τα στρατηγικά και οι-
κονομικά συμφέροντα των ΗΠΑ. 
Ο πρόεδρος Αϊζενχάουερ δίνει 
εντολή για την ακύρωσή της. Η 
CIA αναλαμβάνει να ταπεινώσει 
τον εφοπλιστή. Και το πετυχαίνει 
με τη συνεργασία του Σταύρου 
Νιάρχου κι ενός πρώην συνερ-
γάτη του Ωνάση. Ο Νιάρχος προ-
σλαμβάνει τον πράκτορα της CIA 
Ρόμπερτ Μαχέου, ο οποίος ξεκι-
νά να δουλεύει κατά του Ωνάση 
– μεταξύ άλλων, εξαγοράζει τη 
φωνή εφημερίδας στην Ελλάδα 
και βάζει κοριό στο διαμέρισμα 

του εφοπλιστή. Παράλληλα, οι 
πετρελαϊκές εταιρείες προχωρούν 
σε μποϊκοτάζ κατά του Ωνάση και 
σταματούν τις παραγγελίες στα 
πλοία του – ο εφοπλιστής χάνει 
πάνω από 20 εκατ. δολάρια. Οι 
Σαουδάραβες δέχονται αφόρη-
τες πιέσεις από τις ΗΠΑ και την 
Aramco και συμφωνούν να επι-
λυθεί η υπόθεση σε διεθνές δι-
καστήριο, η οποία εκδικάζεται 
τρία χρόνια αργότερα υπέρ της 
Aramco. 

Εχει μεσολαβήσει, ωστόσο, ως 
από μηχανής θεός, το κλείσιμο 
του Σουέζ το 1956 από τον Νά-
σερ, που υποχρεώνει τα δεξαμε-
νόπλοια να κάνουν τον διάπλου 
της Αφρικής. Σε εκείνη τη συγκυ-
ρία, ο Ωνάσης είναι ο μόνος που 
διαθέτει μεγάλο αριθμό αναύλω-
των δεξαμενοπλοίων. Τα ρίχνει 
αμέσως στην αγορά, επιτυγχά-
νοντας τεράστια κέρδη. Τελικά, 
ΗΠΑ και Ωνάσης υπογράφουν 
συμφωνία διακανονισμού. Ο εφο-

πλιστής δηλώνει ένοχος (αν και 
νομικά δεν είναι), οι Αμερικανοί 
πετυχαίνουν τη συμβολική δι-
απόμπευσή του και η υπόθεση 
κλείνει. Είναι, πάντως, ενδιαφέ-
ρον ότι ο εφοπλιστής συνεισφέ-
ρει οικονομικά στην προεκλογική 
εκστρατεία του Ρίτσαρντ Νίξον, 
ο οποίος ήταν και αντιπρόεδρος 
της κυβέρνησης Αϊζενχάουερ. 

Πλήθος αποκαλύψεων
Μέσα από το Αρχείο Επιχει-

ρήσεων Ωνάση, το βιβλίο φέρνει 
στο φως άγνωστα μέχρι σήμερα 
στοιχεία: την έγκαιρη επισήμαν-
σή του για τον ρόλο της ναυτιλί-
ας και του τουρισμού, τομείς τους 
οποίους ήδη από τη δεκαετία του 
1940 χαρακτήριζε ως κύριες βιο-
μηχανίες της Ελλάδας («κάθε λα-
ός για την δουλειά που τον έφτια-
σε ο Θεός», έγραφε)· το μοντέλο 
επιχειρησιακής οργάνωσης του 
ομίλου του, το οποίο αντιγράφε-
ται έως και σήμερα· την «ακτινο-
γραφία» των περισσότερων από 
τις 240 επιχειρήσεις που διέθετε 

ανά τον κόσμο· τον δαι-
δαλώδη οικονομικό και 
λογιστικό έλεγχο των βι-
βλίων του ομίλου· την 
έγκαιρη χρήση της πλη-
ροφορικής για τη μηχα-
νοργάνωση της αποθή-
κης και του λογιστηρίου 
– μάλιστα, στελέχη του 
έφεραν τον τίτλο data 
processing operator· τη 
μαζική πρόσληψη ναυ-
τικών από τις σεισμό-
πληκτες Κεφαλονιά και 
Ιθάκη· το asset play, το 
οποίο τον οδηγούσε να 
πωλεί καράβια όταν οι 
τιμές ήταν υψηλές και 
να αγοράζει όταν αυτές 
κατέρρεαν. 

Επιπλέον, αποκαλύ-
πτει ότι ο Καραμανλής 
τον υποχρέωσε να πα-
ραιτηθεί από τη διεκδί-
κηση των Ναυπηγείων 
Σκαραμαγκά υπέρ του 
Νιάρχου· το δαιδαλώ-
δες σχήμα της αγοράς 

και εκμίσθωσης των αεροσκα-
φών του στην Ολυμπιακή Αε-
ροπορία, που ακολουθούσε την 
πρακτική της εκμετάλλευσης 
του θαλάσσιου στόλου του· τη 
διαρκή χρήση της απειλής απο-
χώρησης από την Ολυμπιακή 
προκειμένου να αποσπάσει νέ-
ες παραχωρήσεις· την προστα-
σία από τον ανταγωνισμό που 
εξασφάλισε για την αεροπορική 
εταιρεία από τη χούντα· τις στε-
νές σχέσεις που ανέπτυξε με τον 
δικτάτορα Παπαδόπουλο τόσο 
για την Ολυμπιακή όσο και για 
την επένδυση του διυλιστηρί-
ου της «Ωμέγα», που τελικά δεν 
πραγματοποιήθηκε, όμως προ-
κάλεσε μία ακόμη σύγκρουση 
Ωνάση - Νιάρχου μέσω διένεξης 
Παπαδόπουλου - Μακαρέζου. 

Ενώ φωτίζει και άλλες ενδι-
αφέρουσες πτυχές: το γεγονός 
ότι ποτέ στη ζωή του δεν έμεινε 
στο ίδιο μέρος για περισσότερες 
από 14 ημέρες, αλλά και για το 
ότι δεν απέκτησε ποτέ ιδιόκτητο 
σπίτι τουλάχιστον έως το 1956· 
τη χρηματοδότηση προεκλογι-
κής εκστρατείας της Ενώσεως 
Κέντρου· το ότι στήριζε οικονο-
μικά την πρώτη του σύντροφο 
Ινγκεμποργκ Ντέντιχεν, με την 
οποία ήταν μαζί από το 1934 έως 
το 1946, έως και μετά τον θάνα-
τό του. 

Ο Ωνάσης πέθανε στις 15 Μαρ-
τίου 1975, αφήνοντας πίσω του 
περιουσία 500 εκατ. δολαρίων 
(σημερινή αξία 2,7 δισ. δολάρια) 
κι επιτυγχάνοντας το αδύνατο: 
να διατηρήσει τις επιχειρήσεις 
του δραστήριες, διασφαλίζοντας 
παράλληλα το κοινωφελές έργο 
του, τους κληρονόμους του και τη 
συνέχεια του ομίλου, που εξακο-
λουθεί σήμερα να δραστηριοποι-
είται με είκοσι δεξαμενόπλοια και 
1.000 ναυτικούς.

Ο κ. Αχιλλέας Χεκίμογλου είναι 
συγγραφέας και ερευνητής.

Ο μύθος του Αριστοτέλη Ωνάση στο φως
Το Αρχείο Επιχειρήσεων Ωνάση αποκαλύπτει τη δομή του ομίλου και την πορεία του επιχειρηματία προς την κορυφή

Η στολή της Ολυμπιακής Αερο-
πορίας που σημάδεψε τη «χρυ-
σή» εποχή της εταιρείας. Είχε 
σχεδιαστεί από τον Πιερ Καρντέν.

Ο Ωνάσης και η Τίνα Λιβανού στο Μπουένος Αϊρες το 1947.

Το αεροσκάφος «Olympic Zeus», το πρώτο 
Boeing 747-200 που μπήκε στον στόλο της Ολυ-
μπιακής Αεροπορίας τον Ιούνιο του 1973. 

Η Ολυμπιακή Αεροπορία 
έγινε κορωνίδα του ομίλου του 
Ωνάση. Επάνω, η γνωστή πινα-
κίδα στη λεωφ. Βουλιαγμένης.

Το αεροσκάφος «Olympic Zeus» το πρώτο

Ο

Η Ολ ή Α ί

Η δαιδαλώδης 
λειτουργία ενός 
παγκόσμιου οργανισμού 
με 240 επιχειρήσεις 
σε ένα βιβλίο με 700 
σελίδες και πάνω
από ένα εκατ. τεκμήρια.

Ταξίδι της Ανακτορι-
κής Φρουράς των Ευ-
ζώνων στη Νέα Υόρκη. 
Εδώ ποζάρουν μαζί με 
αεροσυνοδό της Ολυ-
μπιακής Αεροπορίας.

Η καθέλκυση του «Τίνα 
Ωνάση», του μεγαλύτερου 
δεξαμενοπλοίου της επο-
χής του, 25 Ιουλίου 1953, 
στο Αμβούργο.

Ο Αριστοτέλης 
Ωνάσης 
με τον υπουργό Οικο-
νομικών της κυβέρνη-
σης Αντενάουερ και 
μετέπειτα καγκελάριο 
της ∆υτικής Γερμανί-
ας, Λούντβιχ Ερχαρντ, 
το 1953. Το πρώτο 
πλοίο που βγήκε με-
ταπολεμικά από τα 
ναυπηγεία της Βρέ-
μης ήταν το τάνκερ 
«Olympic Cloud».
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ΔΙΟΝΥΣΗΣ ΚΑΛΑΜΒΡΕΖΟΣ
Εικονικός εφιάλτης
εκδ. Παπαζήση, 2023, σελ. 432

 
Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Κάποιοι επαγγελματίες λόγω συν-
θήκης γράφουν καθημερινά. Οι 
περισσότεροι διεκπεραιωτικά, 
ορισμένοι κακά και άλλοι με πά-
θος. Επί της αρχής πάντα, οι δι-
πλωμάτες (και οι δημοσιογρά-
φοι) ανήκουν στην κατηγορία 
των γραφιάδων που μάχονται 
με το λευκό κενό το οποίο πρέ-
πει να συμπληρωθεί με γραπτές 
πληροφορίες. Είτε το λευκό κε-
νό είναι χάρτινο είτε εκείνη η 
ψηφιακή επιφάνεια στην οποία 
αποτυπώνονται κείμενα σε έναν 
υπολογιστή, η πρόκληση είναι η 
ίδια. Κάποιοι από αυτούς έχουν 
και ένα έμφυτο συγγραφικό τα-
λέντο. Ο πρέσβης της Ελλάδας 
στο Βέλγιο ∆ιονύσης Καλαμβρέ-
ζος ανήκει σίγουρα σε αυτή την 
κατηγορία. Συγγραφέας αρκετών 
βιβλίων, ανάμεσα στα οποία και 
ένα διπλωματικού - ακαδημαϊκού 
ενδιαφέροντος, ο Καλαμβρέζος 
είναι μάλλον ένας λογοτέχνης 
εγκλωβισμένος στον πολύ στε-
νό κορσέ του διπλωμάτη.

Το τελευταίο βιβλίο του με τίτ-
λο «Εικονικός εφιάλτης» αποδει-
κνύει αυτό τον ισχυρισμό. Οπως 
όλα τα βιβλία του συγγραφέα, 
είναι αναπόφευκτα παρούσες 
οι επιδράσεις από την επαγγελ-
ματική έξη του. Ο ∆ιονύσης Κα-
λαμβρέζος υπηρετεί σήμερα ως 
πρέσβης της Ελλάδας στο Βέλ-
γιο, ωστόσο έχει περάσει από 

τη μόνιμη αντιπροσωπεία στα 
Ηνωμένα Εθνη στη Νέα Υόρκη 
αλλά και τις πρεσβείες Πεκίνου 
και Μόσχας. Εχει δηλαδή «περ-
πατήσει» στους διαδρόμους της 
διεθνούς πολιτικής και γνωρί-
ζει πολύ καλά τα συστατικά που 
συνθέτουν τις προκλήσεις που 
συνήθως ξεπερνούν τα σύνορα 
μιας χώρας. Η διπλωματική κα-
ριέρα του ∆. Καλαμβρέζου είναι 
στην πραγματικότητα η έρευνα 
που διεξάγει για να γράφει τα 
βιβλία του.  

Ο «Εικονικός εφιάλτης» δεν 
θα μπορούσε να ξεφύγει από αυ-
τόν τον κανόνα. Τα πολλά και 
πυκνά επεισόδιά του εκτυλίσ-
σονται στη Νέα Υόρκη του όχι 
και πολύ μακρινού μέλλοντος. 
Ο συγγραφέας στο εισαγωγικό 
σημείωμά του προετοιμάζει το 
κοινό για κάποια παραθέματα 
που έχουν τοποθετηθεί (κυρίως) 
στις αρχές των κεφαλαίων, δα-
νεισμένα από το έργο συγγραφέ-
ων όπως, μεταξύ άλλων, ο Αντρέ 
Μαλρό, ο Φίοντορ Ντοστογιέφ-
σκι, ο Χόρχε Λουίς Μπόρχες ή ο 
Λέων Τολστόι. Ωστόσο, κατά την 
ταπεινή άποψη του γράφοντος 
ο Καλαμβρέζος κυρίως επιθυμεί 
να συνομιλήσει με τον «Χαμένο 
παράδεισο» του Τζον Μίλτον και 

τις «Σπαταλημένες ζωές» του Ζί-
γκμουντ Μπάουμαν. Αυτή η δια-
λεκτική είναι παρούσα σε όλο το 
βιβλίο. Η δυστοπία του Καλαμ-
βρέζου φλερτάρει με την ποιη-
τική αφαίρεση του Μίλτον, αλλά 
πατάει γερά πάνω στα θεωρη-
τικά θεμέλια που πραγματεύε-
ται ο Μπάουμαν, ο οποίος είχε 
ουσιαστικά μιλήσει πρώτος για 
τους χαμένους της νέας νεωτε-
ρικότητας.

Φιλοσοφικές ανησυχίες
Σε κάθε περίπτωση, αυτές οι 

φιλοσοφικές ανησυχίες του Κα-
λαμβρέζου «παντρεύονται» σε 
αυτό το βιβλίο με τις δυσοίωνες 
προβλέψεις για την ανάπτυξη της 
τεχνητής νοημοσύνης (ΑΙ), την 

εξαφάνιση κάθε έννοιας ιδιωτι-
κότητας, την υποβάθμιση της 
ατομικότητας, την ενίσχυση των 
θεμελίων που υποστηρίζουν τον 
έλεγχο όχι μόνο της δράσης, αλλά 
και της σκέψης των ανθρώπων.

Αρχικά για υπηρεσίες (ακό-
μη ανύπαρκτες στον πραγμα-
τικό κόσμο) με ονόματα όπως 
Μεταβατική Υπηρεσία Κοινω-
νικής Προστασίας ή Συνεκτικό 
Ολιστικό Πρόγραμμα, τα οποία 
δεν μοιάζουν παράταιρα διότι 
αποτυπώνουν μια πιθανή πραγ-
ματικότητα διόλου απίθανη, δε-
δομένης της απουσίας φαντασί-
ας που συνήθως χαρακτηρίζει το 
κράτος όταν αναζητεί ονόματα. 
Ο συγγραφέας δεν αερολογεί. 
Εχει διαβάσει πολύ προτού ανα-

πτύξει το θέμα του. Η αναφορά 
στους κινδύνους της παραπλη-
ροφόρησης γίνεται επί τη βάσει 
της θεωρίας για τις εσκεμμένα 
ανακριβείς αναπαραστάσεις της 
πραγματικότητας (Intentionally 
Inaccurate Representations of 
Reality - IIRR) και, παρά την έντο-
νη αφηγηματική φύση του βιβλί-
ου του Καλαμβρέζου, ο λόγος των 
ηρώων είναι τεκμηριωμένος. Η 
πλοκή είναι συχνά δαιδαλώδης. 
Αν και το βιβλίο διαβάζεται εύ-
κολα διότι υπάρχει μια κεντρική 
ιδέα, δηλαδή η προσπάθεια αντι-
μετώπισης διεθνών προκλήσε-
ων, εγκληματικών δράσεων και 
ψυχοκοινωνικών προβλημάτων 
που προκύπτουν από την ολοένα 
και πιο εντατική διείσδυση του 
εικονικού στην πραγματικότητα, 
της τεχνητής νοημοσύνης στην 
πραγματικότητα, πολλές φορές 
οι διάλογοι είναι τόσο πυκνοί 
που πρέπει να κάνεις μια στά-
ση και να τους ξαναδιαβάσεις. 
Ο συγγραφέας παρασύρεται, εν 
ολίγοις, αρκετά συχνά από την 
ικανότητά του να πλάθει διαλό-
γους και παράλληλα σενάρια. Το 
βιβλίο, πάντως, διαβάζεται πο-
λύ εύκολα και ως μια αλληγορία 
για την ανθρώπινη κατάσταση, 
η οποία παρά την τεχνολογική 
πρόοδο παραμένει στα θεμελι-
ώδη χαρακτηριστικά της ουσι-
αστικά απαράλλαχτη.

Ενα πολύ ευχάριστο, πρόσθε-
το δώρο στον αναγνώστη είναι 
η γεωγραφία του Μανχάταν της 
Νέας Υόρκης, το οποίο ο συγγρα-
φέας φαίνεται ότι έχει περπατή-
σει εξαντλητικά.

Αναπαραστάσεις της πραγματικότητας
Οι φιλοσοφικές ανησυχίες του συγγραφέα «παντρεύονται» με τις δυσοίωνες προβλέψεις για την ανάπτυξη της τεχνητής νοημοσύνης

Συγγραφέας αρκετών 
βιβλίων, ο Καλαμβρέζος 
είναι ένας λογοτέχνης 
εγκλωβισμένος 
στον πολύ στενό κορσέ 
του διπλωμάτη.

Η δράση στον «Εικονικό εφιάλτη» εκτυλίσσεται στη Νέα Υόρκη του όχι και πολύ μακρινού μέλλοντος.
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Asteroid City��½
ΔΡΑΜΑ ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2023)
Σκηνοθεσία: Γουές Αντερσον
Ερμηνείες: Τζέισον Σβάρτσμαν, 
Σκάρλετ Γιόχανσον, Τομ Χανκς 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Εχοντας κάνει πρόσφατα πρεμιέ-
ρα στο Φεστιβάλ Καννών, το νέο 
φιλμ του Γουές Αντερσον έρχεται 
και στις ελληνικές αίθουσες. Αυτή 
τη φορά ο Αμερικανός sui generis 
δημιουργός ακροβατεί μεταξύ Γης 
και... ∆ιαστήματος, καθώς μας με-
ταφέρει στο 1955 κάπου στις ερή-
μους των νοτιοδυτικών ΗΠΑ. Εκεί 
στην (επινοημένη) Asteroid City, 
η οποία οφείλει το όνομά της σε 
έναν γιγάντιο κρατήρα από μετε-
ωρίτη, φθάνει ένας πατέρας (Τζέ-
ισον Σβάρτσμαν), ο οποίος έχει 
μόλις χάσει τη σύζυγό του, παρέα 
με τα τέσσερα παιδιά του. Ενα 
από αυτά είναι νεαρός εφευρέτης, 
ο οποίος μαζί με μερικές ακόμη 
νεανικές ιδιοφυΐες πρόκειται να 
βραβευτεί σε ειδική εκδήλωση πα-
ρουσία στρατού και επιστημόνων. 
Τα πάντα ωστόσο θα ανατραπούν 
όταν ένας εξωγήινος επισκέπτης 
προσγειώνεται προσωρινά στην 
περιοχή βάζοντας τους πάντες σε 
κατάσταση καραντίνας.

Ο Αντερσον στήνει έναν ακό-
μη από τους παράξενους μύθους 
του, ντύνοντάς τον με το συνη-
θισμένο, κουκλίστικα πολύχρωμο 
οπτικό περιτύλιγμα. Εδώ βέβαια 
υπάρχει και ασπρόμαυρο κομμάτι, 
στο οποίο παρακολουθούμε τους 
ηθοποιούς που υποδύονται τους 
αληθινούς πρωταγωνιστές της 
ιστορίας στις πρόβες του σχετικού 
θεατρικού. Αυτή η αφήγηση μέσα 
στην αφήγηση πάντως μπορεί να 
προκαλέσει κάποια σύγχυση στον 
θεατή, ο οποίος έχει ήδη βομβαρ-
διστεί με τις ατελείωτες λεπτομέ-
ρειες του σεναρίου και τους πολ-
λούς διαφορετικούς χαρακτήρες 

που συνηθίζει ο Αντερσον. Τους 
τελευταίους φυσικά υποδύεται 
και πάλι ένα αστεράτο καστ ηθο-
ποιών σε μεγάλους ή μικρότερους 
ρόλους, ανάμεσα στους οποίους η 
Σκάρλετ Γιόχανσον, ο Τομ Χανκς, 
η Τίλντα Σουίντον, ο Εντουαρντ 
Νόρτον, ο Τζέφρι Ράιτ κ.ά. Ειδικά 
η Γιόχανσον έχει ίσως τον πιο εν-
διαφέροντα ρόλο, υποδυόμενη μια 
σταρ του σινεμά η οποία προσπα-

θεί να τελειοποιήσει τον επόμενο 
χαρακτήρα της, ενώ ταυτόχρονα 
ελκύεται από τον κάπως αλλόκο-
το, θλιμμένο πατέρα-φωτογράφο 
του Σβάρτσμαν.

Στα καλύτερά του το «Asteroid 
City» είναι μια έξυπνη υπαρξιακή 
σάτιρα πάνω στο «εδώ» και στο 
«αλλού», την αγάπη για τη γνώση 
και την επιστήμη απέναντι στις 
τρομακτικές εφαρμογές τους. Οι 
νεαροί αστρονόμοι έχουν το βλέμ-
μα στραμμένο στον ουρανό την 
ώρα που από τη Γη υψώνονται πε-
λώρια «μανιτάρια» από τις πυρηνι-
κές δοκιμές στην ίδια έρημο. Από 
την άλλη, η μανιέρα του Αντερσον 
γίνεται εδώ υπερβολικά προβλέψι-
μη και σε κάποια σημεία βαρετή, 
μια φόρμα γοητευτική μεν αλλά 
περισσότερο ερωτευμένη με τον 
εαυτό της παρά ουσιώδης.

Τάιλερ Ρέικ: Η φυγάδευση 2
ΔΡΑΣΗΣ (2023)
Σκηνοθεσία: Σαμ Χάργκρεϊβ
Ερμηνείες: Κρις Χέμσγουορθ, 
Γκολντσίφτε Φαραχανί 

Η καταιγιστική περιπέτεια του Net-
flix με πρωταγωνιστή τον Κρις 
Χέμσγουορθ και τη σεναριακή 
σφραγίδα των αδελφών Ρούσο 
(«Εκδικητές») αποκτά εντυπωσι-
ακό σίκουελ. Ο υπερπράκτορας 
Τάιλερ Ρέικ, ειδικός στις αποστο-
λές διάσωσης, αναλαμβάνει μια 
ακόμη τέτοια, ταξιδεύοντας στη 
Γεωργία. Εκεί πρέπει να σώσει 
μια μητέρα με τα δυο παιδιά της 
από τα νύχια μιας τοπικής εγκλη-
ματικής οργάνωσης, η οποία επί 
της ουσίας διαφεντεύει τη χώ-
ρα. Στο πλευρό του έχει ξανά 
τους πιστούς συντρόφους του, 
Νικ (Γκολντσίφτε Φαραχανί) και 
Γιαζ (Ανταμ Μπέσα).

Ο σκηνοθέτης της πρώτης ται-
νίας, Σαμ Χάργκρεϊβ, αναλαμβά-
νει και πάλι το τιμόνι, σε ένα φιλμ 
όπου η δράση σερβίρεται στον 
θεατή σχεδόν χωρίς ανάσα. Κι 
αν αυτό θα έμοιαζε αρκετά κου-
ραστικό –ή βαρετό– υπό άλλες 
συνθήκες, εδώ σε μεγάλο βαθμό 

λειτουργεί, κυρίως χάρη στην ευ-
ρηματική κινησιολογία της κάμε-
ρας και στο έξυπνο μοντάζ. Το 
τελευταίο δίνει την εντύπωση 
των συνεχόμενων, χορογραφημέ-
νων μονοπλάνων, με τα «κοψίμα-
τα» να κρύβονται στα κατάλληλα 
σημεία. Το αποτέλεσμα είναι μια 
σειρά από εντυπωσιακές σκηνές 
μάχης όλων των ειδών, με τον 
Κρις Χέμσγουορθ –σε άψογη φόρ-
μα– να είναι για πρώτη ίσως φορά 
τόσο πειστικός ως action hero.

 
Στην πύλη 
της αιωνιότητας ���
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2018)
Σκηνοθεσία: Τζούλιαν Σνάμπελ
Ερμηνείες: Γουίλεμ Νταφόε, 
Οσκαρ Αϊζακ, Μαντς Μίκελσεν 

Από την πλατφόρμα του Ertflix επι-
λέγουμε την πιο πρόσφατη κινη-
ματογραφική βιογραφία του με-
γάλου Βίνσεντ βαν Γκογκ. Ο 19ος 
αιώνας βαδίζει προς το τέλος του 
και στη Γαλλία οι καλλιτεχνικές 
εξελίξεις είναι καταιγιστικές. Οι 
άλλοτε «βλάσφημοι» ιμπρεσιονι-
στές αρχίζουν πια και κατακτούν 
τη δική τους θέση στο ζωγραφικό 

στερέωμα, ωστόσο στα νότια της 
χώρας ένας μοναχικός συνάδελ-
φός τους ακολουθεί το δικό του ιδι-
αίτερο μονοπάτι. Ακολουθώντας 
τη συμβουλή του φίλου του, Πολ 
Γκογκέν (Οσκαρ Αϊζακ), ο Βίνσεντ 
βαν Γκογκ φθάνει στην Αρλ προ-
κειμένου να μελετήσει το εκθαμ-
βωτικό μεσογειακό φως και (τελι-
κά) να δημιουργήσει μερικά από 
τα σπουδαιότερα αριστουργήμα-
τα στην ιστορία της ζωγραφικής.

Εχοντας τον σπουδαίο Γουίλεμ 
Νταφόε στον κεντρικό ρόλο, ο 
Σνάμπελ χρησιμοποιεί διάφορες 
τεχνικές προκειμένου να παρου-
σιάσει έναν Βαν Γκογκ βυθισμέ-
νο στην πνευματικότητα, έναν 
ασκητικό προφήτη της τέχνης, 
ο οποίος παλεύει κόντρα σε όλες 
τις αντιξοότητες, κυριευμένος 
από μια σχεδόν ένθεη μανία. Η 
εικόνα αυτή, αν και υπερβολική 
σε σχέση με την πραγματικότη-
τα, είναι εμφανώς γοητευτική και 
–έως ένα σημείο– αποτελεσμα-
τική. Η κάμερα σε αρκετές περι-
πτώσεις μπαίνει στη θέση των 
ματιών του ίδιου του καλλιτέχνη, 
ενώ ταυτόχρονα ο θεατής αποκτά 
την όραση ενός ήρωα που βλέπει 
ολόκληρο τον κόσμο διαφορετικά.

Στις 12 Ιουνίου στο πλαίσιο του 
Φεστιβάλ Αθηνών η διάσημη 
Γερμανίδα βιολονίστρια Ανε-
Ζοφί Μούτερ εμφανίστηκε στο 
Ηρώδειο μαζί με τους «Βιρτου-
όζους της Μούτερ», το δικό της 
σύνολο. Στα χαρτιά το πρόγραμ-
μα περιλάμβανε έργα Βιβάλντι, 
Μπαχ, Μπολόν και Πρεβέν. 
Ωστόσο, το «Νονέτο» του τε-
λευταίου, που θα ακουγόταν για 
πρώτη φορά στην Ελλάδα, κό-
πηκε, καθώς η συναυλία καθυ-
στέρησε λόγω της βροχής και 
υπήρχαν φόβοι ότι ενδεχομένως 
να διακοπτόταν εκ νέου. Στο τέ-
λος της βραδιάς, όμως, καθώς 
ο ουρανός καθάρισε, οι μουσι-
κοί αποζημίωσαν το ενθουσιώ-
δες κοινό με τέσσερα κομμάτια 
εκτός προγράμματος. 

Ηταν συνολικά μία ευχάριστη 
βραδιά. Τόσο η επιλογή του ρε-
περτορίου όσο και το εξαιρετικό 
επίπεδο των μουσικών φρόντι-
σαν γι’ αυτό. Είναι επίσης κα-
ταπληκτικό πόσο γρήγορα προ-
σαρμόζεται το ανθρώπινο αυτί 
στις εκάστοτε συνθήκες. ∆ιό-
τι, μπορεί η Μούτερ να δήλω-
νε στον Νικόλα Ζώη και στην 
«Κ» εντυπωσιασμένη από την 
ακουστική των αρχαίων θεάτρων 

(25/5/2023), ωστόσο η γνωστή 
σε όλους άριστη ακουστική τους 
αφορά τον λόγο και όχι τη μουσι-
κή, και δη την κλασική, η οποία 
έχει ανάγκη από ανακλαστικές 
επιφάνειες. Μάλιστα όσο περισ-
σότερες τόσο καλύτερα, γεγονός 
που άλλωστε αποτυπώνεται στον 
σχεδιασμό όλων των σύγχρονων 
αιθουσών συναυλιών. Τα παλαι-
ότερα χρόνια τις απαραίτητες 
διαθλάσεις του ήχου πετύχαι-
ναν οι φορτωμένες διακοσμήσεις 
των αιθουσών: αυτό είναι ένα 
από τα μυστικά της περίφημης 
αίθουσας των «Φίλων της Μου-
σικής» της Βιέννης. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, η μουσική την οποία 

επέλεξε να παρουσιάσει στην 
Αθήνα η Μούτερ είχε γραφεί για 
κλειστούς και πολύ μικρότερους 
χώρους από το Ρωμαϊκό Ωδείο. 
Ετσι, για ακόμα μία φορά, στο 

Ηρώδειο χρειάστηκαν μερικά 
λεπτά μέχρι το αυτί να προσαρ-
μοστεί στην εξαιρετικά «στεγνή» 
ακουστική του ανοικτού χώρου 
και να «αναπληρώσει» την ηχητι-

κή εικόνα. Το τσέμπαλο, βέβαια, 
παρέμεινε άκρως διακριτικό σε 
όλη τη διάρκεια της βραδιάς. Σε 
κάθε περίπτωση, αποζημίωσε ο 
εξαιρετικός ήχος του συνόλου 

εγχόρδων που συνόδευε τη Μού-
τερ. Η βραδιά ξεκίνησε με το Κο-
ντσέρτο σε φα μείζονα για τρία 
βιολιά του Αντόνιο Βιβάλντι και 
συνεχίστηκε με δύο έργα του Γιό-

χαν Σεμπάστιαν Μπαχ: το πρώτο 
Κοντσέρτο για βιολί (BWV 1041) 
και το τρίτο Βραδεμβούργιο Κο-
ντσέρτο (BWV 1048). Στα ζωηρά 
μέρη ο εκπληκτικός συντονισμός 
ανάμεσα σε ομοειδή έγχορδα, τα 
βιολιά, τις βιόλες και τα τσέλα, εί-
χε ως αποτέλεσμα έναν ήχο με-
στό και εστιασμένο, ταυτόχρονα 
επίσης ευέλικτο και σπινθηρο-
βόλο όσο χρειαζόταν. Στα αργά 
μέρη, πάλι, βασικό στοιχείο ήταν 
η φαντασία στη διάπλαση της 
μελωδικής γραμμής και κάποιες 
ευρηματικές λύσεις, που σε τόσο 
γνωστά έργα, όπως τα συγκεκρι-
μένα, έκαναν τη διαφορά. Η ίδια 
η Μούτερ διαφοροποιούσε με 
εξαιρετική αίσθηση τις φράσεις, 
επιλέγοντας με καλαισθησία τον 
κατάλληλο παλμό κάθε τόνου (βι-
μπράτο), προσθέτοντας έκφραση 
στην ερμηνεία της. 

Η κορύφωση της βραδιάς ήρ-
θε με το Κοντσέρτο σε λα μεί-
ζονα έργο 5, αρ. 2 του Ζοζέφ 
Μπολόν, στο οποίο η Μούτερ 
επιβεβαίωσε την απολύτως ξε-
χωριστή κλάση της, αποδίδο-
ντας την απαιτητική γραφή όχι 
απλώς με απόλυτη τονική ασφά-
λεια και ακρίβεια αλλά επίσης με 
μεγάλη εκφραστικότητα.

Επάνω, ο Κρις Χέμσγουορθ 
πρωταγωνιστεί στην ταινία του 
Netflix «Τάιλερ Ρέικ: Η φυγάδευ-
ση 2». Κάτω, ο Γουίλεμ Νταφόε 
ως Βίνσεντ βαν Γκογκ «Στην πύ-
λη της αιωνιότητας», ταινία που 
είναι διαθέσιμη στο Ertflix.

Η εντυπωσιακή επιστροφή ενός πειστικού action hero

Ευχάριστη βραδιά με τη Μούτερ και τους «Βιρτουόζους» της

Υπαρξιακή
σάτιρα
με το βλέμμα
στο Διάστημα
Η νέα ταινία του Γουές Αντερσον

Η Aνε-Ζοφί Μούτερ 
απέδωσε τα έργα
με απίστευτη τεχνική 
ασφάλεια και εκφρα-
στική φαντασία.

Ο σκηνοθέτης 
στήνει έναν ακόμη 
από τους παράξενους 
μύθους του, ντύνο-
ντάς τον με πολύχρωμο 
περιτύλιγμα, ωστόσο 
η μανιέρα του γίνεται 
υπερβολικά προβλέ-
ψιμη και σε κάποια 
σημεία βαρετή.

Από τους σταρ του χολιγουντιανού καστ, η Σκάρλετ Γιόχανσον έχει ίσως τον πιο ενδιαφέροντα ρόλο, υποδυόμενη μια... σταρ του σινεμά η οποία προσπαθεί 
να τελειοποιήσει τον επόμενο χαρακτήρα της, ενώ ταυτόχρονα ελκύεται από τον κάπως αλλόκοτο, θλιμμένο πατέρα-φωτογράφο του κεντρικού ήρωα.

Στο τέλος της βραδιάς, οι μουσικοί αποζημίωσαν το ενθουσιώδες κοινό με τέσσερα κομμάτια εκτός προγράμματος. 
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Της ΤΖΙΝΑΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

Με την αλματώδη άνοδο της αγο-
ραίας και μισθωτικής αξίας των 
ακινήτων, το ζήτημα της πρόσβα-
σης σε αξιοπρεπή και οικονομι-
κά προσιτή στέγαση για όλους 
επανέρχεται συνεχώς στον δη-
μόσιο διάλογο. Μπορεί η κατοι-
κία να επαναπροσδιοριστεί ως 
κοινωνικό αγαθό και όχι ως κερ-
δοσκοπικό προϊόν με τη δημι-
ουργία εναλλακτικών μοντέλων 
κατοίκησης, αποσυνδεδεμένων 
από την έννοια της ιδιοκτησίας, 
βασισμένων στο δικαίωμα χρή-
σης και στη συνδιαχείριση;

Η «Κ» μίλησε με τον Carles 
Baiges, μέλος της καταλανικής 
αρχιτεκτονικής κοοπερατίβας 
Lacol που κέρδισε πέρυσι το βρα-
βείο Αναδυόμενης Αρχιτεκτονι-
κής στα ευρωπαϊκά βραβεία Mies 
van der Rohe για το κτίριο κατοι-
κιών La Borda που βασίζεται στο 
μοντέλο της συνεταιριστικής κα-
τοικίας και αποτελεί προϊόν συμ-
μετοχικού σχεδιασμού. 

Το μοντέλο είναι ευρέως δια-
δεδομένο στη ∆ανία, στην Ου-
ρουγουάη και στη Γερμανία και 
διαφέρει από αυτό της κοινωνι-
κής ή εργατικής κατοικίας. Για να 
μπεις στον συνεταιρισμό αγορά-
ζεις μερίδιο –μετοχικό κεφάλαιο 
που αντιστοιχεί στην αξία του 
ακινήτου– ως δικαίωμα χρήσης 
της κατοικίας, το οποίο επιστρέ-
φεται σε περίπτωση αποχώρη-
σης. Τα διαμερίσματα δεν είναι 
ιδιόκτητα –ανήκουν στον συνε-
ταιρισμό– και πληρώνεις ένα μη-
νιαίο αντίτιμο, κάτι σαν ενοίκιο.

«Στη συνεταιριστική στέγαση 

οι χρήστες ηγούνται της διαδικα-
σίας, δεν είναι παθητικοί δέκτες. 
Οι άνθρωποι μπορούν να μείνουν 
εκεί όλη τους τη ζωή, χωρίς να 
αυξηθεί το κόστος “ενοικίου” και 
χωρίς να έχουν τη δυνατότητα 
υπενοικίασης ή μεταπώλησης, 
επειδή το ακίνητο παραμένει πά-
ντα στον συνεταιρισμό», τονίζει 
ο Carles Baiges.

Παλιό εργοστάσιο
Ο οικιστικός συνεταιρισμός La 

Borda κτίστηκε σε τμήμα του αυ-
τοδιαχειριζόμενου βιομηχανικού 
πάρκου Can Batlle που πρωτολει-
τούργησε το 1880 ως εργοστάσιο 
κλωστοϋφαντουργίας. Το 1976 
–με το νέο γενικό πολεοδομικό 
σχέδιο του δήμου– χαρακτηρί-
στηκε χώρος πρασίνου, ενώ το 
2006 εγκρίθηκε από το ∆ημοτι-
κό Συμβούλιο η ανάπλαση της 
περιοχής σε χώρο συνύπαρξης 
βιομηχανικών κτιρίων, χιλίων ερ-
γατικών κατοικιών και δημοσί-

ων κτιρίων και ενός πάρκου 26,5 
στρεμμάτων.

Παρά τις ελπιδοφόρες αποφά-
σεις, η αδράνεια της πολιτείας και 
μια σειρά αντικρουόμενων οικο-

νομικών συμφερόντων εμπόδιζε 
την έναρξη των παρεμβάσεων, 
γεγονός που ώθησε σε δυναμι-
κές κοινωνικές διεκδικήσεις από 
τα κάτω. Η «Επιτροπή κατοίκων 

της La Bordeta» και το «Κοινωνι-
κό Κέντρο Sants» οργάνωσαν κα-
θιστική διαμαρτυρία, κατάληψη 
και μετατροπή ενός κτιρίου σε 
αυτοδιαχειριζόμενο πολιτιστικό 

χώρο. Επειτα από σειρά κινητο-
ποιήσεων, ο ∆ήμος Βαρκελώνης 
ενέκρινε την παραχώρηση ολό-
κληρου του βιομηχανικού πάρκου 
στην οργάνωση των κατοίκων 
της περιοχής La Bordeta. 

Για πρώτη φορά, δημόσια πε-
ριουσία παραχωρήθηκε σε περί-
που 50.000 ακτιβιστές, κάτω από 
την ομπρέλα της συμμετοχικής 
πλατφόρμας πολιτών Barcelona 
en Com�, και την ενεργή υποστή-
ριξη της ακτιβίστριας και δημάρ-
χου της Βαρκελώνης Αδα Κολάου. 

Σε συνεργασία με την αρχιτε-
κτονική βαρκελωνέζικη ομάδα 
Lacol –μέσω αυτοοργάνωσης, συ-
νελεύσεων και με πολλή εθελοντι-
κή εργασία– οι κάτοικοι ανέλαβαν 
την ανάπλαση των εγκαταλελειμ-
μένων βιομηχανικών μονάδων 
και την ανέγερση της πρώτης συ-
νεταιριστικής πολυκατοικίας. Η 
χρηματοδότηση του έργου προ-
ήλθε από εισφορές κατοίκων και 
μελών αλλά και από την οικονο-

μική υποστήριξη ιδρυμάτων ηθι-
κής και κοινωνικής χρηματοδό-
τησης. Το οικόπεδο εκμισθώθηκε 
από το ∆ημοτικό Συμβούλιο της 
Βαρκελώνης, με τη μορφή κρατι-

κής επιχορηγούμενης οικίας, με 
δικαίωμα χρήσης για 75 χρόνια 
και καταβολή ετήσιας αμοιβής.

«Κοινωνικές κατοικίες»
«Κάθε πόλη χρειάζεται δημό-

σιες επενδύσεις σε οικονομικά 
προσιτή κατοικία. Η Βαρκελώνη 
καινοτομεί πολύ όσον αφορά τη 
συνεταιριστική στέγαση, εστιάζει 
σε νέες μορφές επενδύσεων όπως 
την αγορά ιδιωτικών κατοικιών 
για να τις μετατρέψει σε κοινω-
νικές κατοικίες... Αλλά υπάρχουν 
πολλά σημαντικά θέματα (όπως 
ο έλεγχος ενοικίων) που πρέπει 
να αποφασιστούν σε εθνικό επί-
πεδο», λέει ο Baiges.

«Η αρχιτεκτονική μπορεί να 
βοηθήσει να υλοποιηθούν αυτές 
οι ιδέες και να γίνουν πιο ελκυ-
στικές, αλλά χωρίς δημόσιες πο-
λιτικές, δεν μπορεί να λύσει αυτά 
τα προβλήματα. Ο αρχιτέκτονας 
είναι ένα ακόμα στοιχείο στην 
κοινωνία που με τα εργαλεία του 
μπορεί να βελτιώσει ή να επιδει-
νώσει καταστάσεις. Η δουλειά 
μας δεν είναι ποτέ ουδέτερη».

Η πολυκατοικία La Borda απο-
τελεί εξαιρετικό παράδειγμα μη 
κερδοσκοπικής στέγασης. Μια 
βασική ανάγκη μετατράπηκε σε 
συλλογικό εγχείρημα από τα κά-
τω, με σκοπό την παροχή αξιο-
πρεπούς, οικονομικά προσιτής 
και οικολογικά βιώσιμης στέγα-
σης. Ταυτόχρονα αναπτύχθηκε 
ένα νέο μοντέλο διαχείρισης και 
ιδιοκτησίας, ενισχύθηκαν οι σχέ-
σεις μεταξύ των γενεών, η κοι-
νοτική ενσωμάτωση και αυτο-
οργάνωση, και προωθήθηκε η 
αλληλέγγυα οικονομία.

Στο La Borda υπάρχουν 28 δια-
μερίσματα, τριών μεγεθών (40, 
60 και 75 τ.μ.) με σχεδόν 300 
τ.μ. κοινόχρηστων χώρων, με-
ταξύ των οποίων: κουζίνα-τρα-
πεζαρία-καθιστικό, χώρος πολ-
λαπλών χρήσεων, επισκεπτών, 
πλυντηρίου και υγειονομικής 
περίθαλψης, αίθριο και δύο με-
γάλες βεράντες στα δώματα. 

∆ιώροφοι κοινόχρηστοι ανοι-
χτοί χώροι, κατακόρυφα φω-
τεινά αίθρια, μεταβαλλόμενες 
προσόψεις, πανιά, περσίδες και 
τυποποιημένα επαναλαμβανό-
μενα στοιχεία αντανακλούν μια 
βιομηχανική τραχύτητα αντλώ-
ντας στοιχεία λαϊκής παράδο-
σης. Ολα περιστρέφονται γύρω 
από την κεντρική αυλή: έναν 
αστείρευτο χώρο κοινωνικής 
αλληλεπίδρασης που θυμίζει τα 
«corralas» – τυπολογία λαϊκής 
κατοικίας στην κεντρική και νό-
τια Ισπανία.

Οι κάτοικοι χρησιμοποιούν 
εφαρμογές και ημερολόγια κρά-
τησης για το πλύσιμο των ρού-
χων, οργανώνουν κοινά γεύματα 
και αναθέτουν τον καθαρισμό σε 
ομάδες ανά βάρδιες, ενώ ταυτό-
χρονα ενισχύουν την κοινωνικο-
ποίηση μέσω δραστηριοτήτων 
όπως εργαστήρια ξυλουργικής 
και μουσικής.

Ευελιξία και φθηνή ξυλεία
Χώροι ευφυείς και ευέλικτοι, 

εφευρετικοί και καλοδουλεμέ-
νοι, λειτουργικοί και αναπάντε-
χοι, σχεδιασμένοι άλλοτε ως κε-
λύφη πολύπλοκων δρώμενων 
και άλλοτε ως οικεία καλούπια 
ζωής. Το πιο σημαντικό στο έρ-
γο αυτό είναι η γενναία αρχι-
τεκτονική σύνθεση, ένα επιτυ-
χημένο πείραμα συμμετοχικού 
σχεδιασμού, που γεννιέται χάρη 
στην ανάγκη αλληλεπίδρασης 
των χρηστών και ενδυνάμωσης 

των ανθρώπινων σχέσεων. Μια 
πολυκατοικία ιδωμένη ως εργα-
στήριο συλλογικών γεγονότων 
και διεκδικήσεων.

Τσιμεντόλιθοι, πλεκτά μεταλ-
λικά στηθαία, αδρή τσιμεντοκο-
νία, φυσικό ξύλο, διάφανα πο-
λυκαρβονικά πανέλα. Εμφαση 
στην κυκλική οικονομία. Η πο-
λυκατοικία La Borda κατασκευά-
στηκε σε έξι στάθμες σχεδόν εξ 
ολοκλήρου από ελαφριά, υψηλής 
ποιότητας ανανεώσιμη ξυλεία: 
cross laminated timber wood 
(CLT), αντί για χάλυβα ή μπε-
τόν. «Προσπαθούμε να χρησι-
μοποιούμε τις βιωσιμότερες και 
πιο αειφόρες λύσεις που επιτρέ-
πει κάθε έργο. Στο La Borda ο 
συνεταιρισμός ήθελε να δημι-
ουργήσει ένα έργο με το χαμη-
λότερο δυνατό ενεργειακό απο-
τύπωμα και γι’ αυτό επιλέξαμε 
μαζί το CLT».

«Ο μόνος τρόπος για να πε-

τύχουμε τους περιβαλλοντικούς 
στόχους που έχουμε ως κοινω-
νία είναι η αποανάπτυξη, επο-
μένως προσπαθούμε πάντα να 
σχεδιάζουμε μειώνοντας (το νε-
ρό, την ενέργεια, τα υλικά, την 
κατανάλωση) όσο το δυνατόν 
περισσότερο. ∆εν αρκεί μόνο 
να αλλάξουμε κάποια υλικά ή 
μια τεχνολογία με κάποια άλλη».

«Προσπαθούμε πάντα να πα-
ρατείνουμε τη διάρκεια ζωής 
των κτιρίων (ή μέρους αυτών) 
όσο το δυνατόν περισσότερο. Εί-
ναι το πρώτο μέτρο μείωσης της 
κατανάλωσης. Μας απασχολεί 
πολύ και η πολιτιστική κληρο-
νομιά, ειδικά της βιομηχανικής 
και λαϊκής αρχιτεκτονικής, που 
μερικές φορές παραβλέπεται».

Η αρχιτεκτονική των Lacol 
συγκινεί. Οχι γιατί είναι ποιητι-
κή, αλλά γιατί προσφέρει απλό-
χερα στον χρήστη. «Οταν οι άν-
θρωποι μετακόμισαν για πρώτη 

φορά στο La Borda, τα πρώτα 
σχόλια που ακούγαμε ξανά και 
ξανά ήταν πόσο άνετα ήταν τα 
σπίτια τους. Ανέφεραν τη βελ-
τίωση της υγείας τους, το γεγο-
νός ότι δεν χρειαζόταν να χρη-
σιμοποιούν τόση θέρμανση τον 
χειμώνα (λόγω της καλής κατα-
σκευής), πώς ο σχεδιασμός τους 
προέτρεπε να συναντιούνται με 
τους άλλους ενοίκους», τονίζουν 
οι Lacol. αι προσθέτουν: «Η προ-
σπάθειά μας έχει αληθινό αντί-
κτυπο στους κατοίκους. Οταν οι 
επισκέπτες μπαίνουν για πρώ-
τη φορά και βλέπουν το αίθριο 
με ποδήλατα, φυτά, ζωή, φως... 
η πρώτη τους αντίδραση είναι 
να πουν: “αυτό είναι δυνατόν!” 
έχοντας ζητήσει πράγματα που 
για εμάς φαίνονται προφανή αλ-
λά δεν είχαν ποτέ φανταστεί ότι 
θα μπορούσαν να γίνουν διαφο-
ρετικά. Το να κάνουμε τις εναλ-
λακτικές λύσεις πραγματικότη-

τα είναι σημαντική πτυχή της 
δουλειάς μας».

Οι πρωτοπόροι
Στα χνάρια του Γάλλων αρχιτε-

κτόνων Λακατόν και Βασάλ, γνω-
στών για κτίρια κοινωνικής στέγα-
σης και εργατικές πολυκατοικίες, 
οι Lacol μοιάζουν να ταυτίζονται 
μαζί τους τόσο μορφολογικά 
όσο και ιδεολογικά. «Από φοιτη-
τές θαυμάζουμε τους Lacaton & 
Vassal. Για το πώς κάνουν καλή 
αρχιτεκτονική που αποτελεί και 
πολιτική δήλωση ταυτόχρονα». 

Στα προσεχή τους σχέδια πε-
ριλαμβάνονται αρκετά συνεταιρι-
στικά στεγαστικά έργα, ενώ μαζί 
με άλλους μηχανικούς αναπτύσ-
σουν νέες ιδέες ενεργειακής με-
τάβασης προς ένα βιώσιμο, δί-
καιο και δημοκρατικό μοντέλο, 
δημιουργώντας έναν μεγαλύτε-
ρο συνεταιρισμό που ονομάζεται 
BATEC (www.batec.coop).

Διαμερίσματα με κοινόχρηστη κουζίνα, τραπεζαρία, καθιστικό

Μια βασική ανάγκη 
μετατράπηκε σε 
συλλογικό εγχείρημα, 
με σκοπό την παροχή 
οικονομικά προσιτής 
και οικολογικά βιώσιμης 
στέγασης.

«Οι άνθρωποι μπορούν 
να μείνουν εκεί όλη τους
τη ζωή, χωρίς να 
αυξηθεί το κόστος 
“ενοικίου”», λέει στην 
«Κ» ο αρχιτέκτονας 
Carles Baiges.

Το κτίριο La Borda χάρισε στην καταλανική κοοπερατίβα Lacol το βραβείο 
Αναδυόμενης Αρχιτεκτονικής στα ευρωπαϊκά βραβεία Mies van der Rohe.
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Χώροι ευφυείς και ευέλικτοι, εφευρετικοί, λειτουργικοί. Ολα περιστρέφονται γύρω από την κεντρική αυλή: έναν αστείρευτο χώρο κοινωνικής αλληλεπίδρασης, που ονειρεύτηκε και υλοποίησε η ομάδα Lacol.

Ποδήλατα, φυτά, φως. 
Η κεντρική αυλή είναι ένας 
χώρος κοινωνικής αλληλε-
πίδρασης που θυμίζει τα 
«corralas» της κεντρικής 
και νότιας Ισπανίας.

Τα 28 διαμερίσματα 
του κτιρίου έχουν επιφά-
νεια 40, 60 και 75 τ.μ., 
ενώ επιπλέον 300 τ.μ. εί-
ναι οι κοινόχρηστοι χώροι.
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Το πρωτότυπο πείραμα της Βαρκελώνης
Το μοντέλο της συνεταιριστικής κατοικίας La Borda αποσυνδέει το ακίνητο από την έννοια της ιδιοκτησίας
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